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"Elke dag is hier een feest. Niet alleen voor de 

kinderen (die met vriendjes hun eigen drukke dag 

hebben). Maar ik zit hier ook gebakken. Zo hebben 

we eergisteren een ritje door de omgeving gemaakt. 

Museum, markt, terrasje tussendoor. En gisteren 

lekker wat gelezen, heerlijk gegeten bij dat leuke 

restaurant hier in het dorp en 's avonds met z'n 

tweetjes werd het met een glaasje wijn weer eens 

ouderwets gezellig. En nu zitten de kinderen in het 

zwembad en Jeroen is met zijn mountainbike weg. 

Kan ik lekker doen wat ik wil... "

Campingvakanties van Vacansoleil 

met keuze uit meer dan 300 top- 

campings in 16 Europese landen. In 

een compleet ingerichte bungalow

tent of luxe stacaravan met eigen 

douche en toilet, of met eigen 

caravan of tent.
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Het jaar van de Liber(aal)!
Het jaar 2006 gaat voor ons knallend van start 
met het nieuwe WD-magazine Liber. De inhoud en 
vormgeving zijn flink onder handen genomen en 
voor u ligt een blad waar de W D  trots op kan zijn! 
Gecombineerd met de nieuwe huisstijl en de nieuwe 
website gaan we met vertrouwen het nieuwe jaar in.
Het komende jaar is een spannend jaar, dat behoeft 
geen uitleg. Over een paar weken gaan de kiezers 
naar de stembus om nieuwe gemeenteraden te 
kiezen. Zowel lokaal als landelijk heeft de W D  de 
afgelopen maanden hard gewerkt ten behoeve van 
de komende campagneperiode. Het is duidelijk: 
de verkiezingskoorts neemt toe en heeft binnen een aantal 
herindelinggemeenten in november al toegeslagen. In de 
gemeenten Teylingen en Utrechtse Heuvelrug zijn uitstekende 
resultaten geboekt. De W D  is in de Utrechtse Heuvelrug de 
grootste partij geworden en voert bij de komende verkiezingen

niet lijst 2, maar lijst 1! In het Zuid-Hollandse Teylingen 
steeg de W D  van vijf naar zeven zetels. Chapeau! 
De W D  zit niet stil. Tijdens bezoeken in het land 
voel ik het enthousiasme en de dynamiek in de 
afdelingen. Datzelfde beleefde ik tijdens de ‘Local 
Heroes’-campagnedag in Lunteren begin november 
en tijdens de 118e Algemene Vergadering in 
Rotterdam eind december. Een zeer geslaagd 
congres met goede speeches en debatten, een 
congres waar de visiedocumenten rond het thema 
samenleven werden besproken.
Kortom, de partij bruist en is zeer vitaal. Het 
enthousiasme van allerlei liberale vrouwen en 

mannen in het land, gekoppeld aan een W D  die een vrolijke 
en veelkleurige eenheid van inhoud en vorm kent, bieden 
de ingrediënten van een jaar dat wat mij betreft de boeken in 
zal gaan als het jaar van de Liber(aal)!
Er met z'n allen tegenaan,..

Liber februari 2006 3



4 L ïbcr februari 2006



Opvang op school creëert rust en vergroot arbeidsparticipatie

Scholen  zijn vanaf I januari 2 0 0 7  verantwoordelijk voor de voor- en naschoolse  
kinderopvang. W D -frac t ie voo rz itte r Joz ia s van Aartsen  lanceerde het idee 
van verplichte opvang op school tijdens de Algem ene Politieke Beschouw ingen. 
Het voorstel werd gesteund door de PvdA, Groen Links, LPF, D 6 6  en de 
Groep Nawijn. De m inister van Onderw ijs voelde er aanvankelijk niets voor, 
maar ging uiteindelijk - door druk vanuit de Tweede Kam er - om. “W aarom  zou 
iets wat in andere landen al jaren functioneert, niet bij ons kunnen ?”, aldus 
Tweede Kam erlid Eric  Balemans.

V oor werkende ouders vormt de kinder
opvang een probleem dat, net als hun 
kroost, van jaar tot jaar groter wordt.

Het begint allemaal heel overzichtelijk. 
W ie voor zijn baby een plekje op een 
crèche heeft bemachtigd, kan werk en 
zorg prima op elkaar afstemmen.

Tachtig tot negentig procent van de ouders die beiden werken, 
maakt dan ook gebruik van opvang. Dat verandert wanneer 
kinderen naar school gaan. Lange vakanties en lastige school
dagen slaan diepe kraters in de agenda’s van werkende 
ouders. Gebrek aan buitenschoolse opvang is, vooral voor 
moeders, een reden om minder te gaan werken of geheel 
te stoppen met hun baan. Uit gegevens van het Centraal Bureau 
voor de Statistiek blijkt zelfs dat moeders, met kinderen op 
de basisschool, het minste aantal uren werken, terwijl een groot 
gedeelte wel meer zou willen!

W achtlijsten
"Een school is een gebouw dat door de samenleving wordt 
betaald. Waarom zouden we daar als samenleving dan ook niet 
ten volle van kunnen profiteren?” WD-Kamerlid Eric Balemans 
is ervaringsdeskundige - vader van twee dochters: Cecilie 
(1999) en Victoria (2001) - maar geeft binnen de fractie ook 
leiding aan een 'taskforce' kinderopvang. "Op dit moment hoeft 
een school niet mee te werken aan voor- en naschoolse 
opvang. Als de school ‘nee’ zegt, houdt het op. Terwijl er zoveel 
te winnen valt. In Utrecht heb je wachtlijsten voor kinderopvang. 
Dat heeft ook te maken met een gebouwentekort. Als je de 
opvang op school regelt, creëer je ruimte. En je stimuleert 
hiermee ook de werkgelegenheid. Het is heel goed mogelijk 
werkzoekenden in te schakelen bij de voor- en naschoolse 
op vang, zonder dat het ten koste gaat van de kwaliteit."

“Het is niet zo moeilijk als sommige mensen denken” , aldus 
Balemans. "Ik heb zelf het Deense en Belgische model op mijn 
netvlies. De school regelt de faciliteiten. Kinderopvangorganisa
ties kunnen de opvang invullen. Het kan een heel minimalis
tisch scenario zijn waarin de school gewoon lokalen verhuurt, 
zoals ze dat nu al doen aan de judovereniging, of een maximaal 
scenario waarin de school het zelf organiseert. De kosten van 
de opvang blijven gelijk. Alleen de locatie verandert. Er is geen 
leraar of directie die de kinderopvang erbij moet gaan doen. 
Over praktische zaken als W ie zorg dat de lokalen opgeruimd 
zijn als de lessen beginnen?’ of ‘W ie betaalt de hogere 
energerekening?’ kun je duidelijke afspraken maken. In feite 
verandert er niets aan de bestaande processen." [>

‘GOEDE O PV AN G  IS ZO  BELANGRIJK !’
Anne Marie Reus zou 

zich geen raad weten 

zonder de tussen- en 

naschoolse opvang 

voor haar dochter 

Joni. Ze werkt vier 

dagen per week, 

net als haar man.

Hun jongste kind Mon 

gaat op die dagen 

naar de crèche. 

“Goede opvang is zó 

belangrijk! Aanvanke

lijk had ik maar twee 

dagen naschoolse 

opvang. Dat probeer 

je dan op te vangen

met een oppas. Maar 

die wordt wel eens 

ziek of gaat met 

vakantie. Op derge

lijke momenten moet 

je improviseren. 

Afspraken verzetten. 

Onderhandelen met je 

partner. Zoiets geeft 

pure stress. Ik zie 

in mijn werk als 

HRM-adviseur die 

problematiek ook 

bij anderen. In de 

praktijk houden 

mannen vast aan 

hun werk. Vrouwen

leveren eerder in. Een 

structurele oplossing 

is goed voor jezelf, 

maar ook voor je 

kinderen. Het is 

vertrouwd. Ze weten 

waar ze aan toe zijn. 

Het voorstel van de 

W O  zie ik wel zitten, 

behalve het gedeelte 

over de inzet van 

uitkeringsgerechtig

den. Kwalitatieve 

opvang is voor mij wel 

een voorwaarde.”
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Zon, zee, witte stranden en 
palmbomen; wat wil je nog 
meer?

lbonairel fijlttraveln

Geniet van een heerlijk | k
onbezorgde vakantie op de f ' J

mmNederlandse Antillen, een 
eldorado voor duikers, surfers r 
en zonaanbidders! V

Kijk voor meer informatie op;
www.bonairefuntravel.nl
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Hogere arbeidsparticipatie
Het voorstel leeft enorm bij ouders, heeft Balemans gemerkt.
"Ik kwam de dag na het debat waar Jozias van Aartsen zijn 
uitspraken over verplichte opvang deed op de school van mijn 
kinderen. Die ouders waren dolenthousiast, De praktijk is dat 
veel mensen worstelen met de opvang. Het dagelijkse gesjouw 
met kinderen is niet goed voor de kinderen, maar ook niet voor 
de ouders. Voor- en naschoolse opvang op school geeft rust en 
regelmaat. Kinderen kunnen zich beter concentreren. Ouders 
zijn minder gestresst. En er speelt nog iets anders. In landen 
waar de opvang goed geregeld is, zie je een aanzienlijk 
hogere arbeidsparticipatie van vrouwen. Als we vrouwen de 
mogelijkheid willen geven om zoveel mogelijk te participeren 
op de arbeidsmarkt, moet je de belemmeringen wegnemen 
die dat verhinderen.”

Sce p s is  onterecht
Het voorstel kan rekenen op een brede steun in de Tweede 
Kamer. Ook het kabinet ging, na aanvankelijke kritiek, overstag. 
Daarmee zijn de eerste belangrijke hordes genomen, 
Balemans: “De volgende fase is het wijzigen van de Wet op de 
Kinderopvang. Dat is niet ingewikkeld. Het kost alleen tijd.
Er komt ook nog een debat over de invulling waarin de 
financiële onderbouwing van het plan aan de orde zal komen. 
Voor de aanpassing van gebouwen heb je geld nodig.
Ons voorstel is een deel van de 200 miljoen euro die het 
kabinet extra heeft gereserveerd voor kinderopvang te 
besteden aan die aanpassingen. Belangrijk is verder dat we de 
organisaties overtuigen. Onderwijsorganisaties zijn nu nog 
afhoudend ten aanzien van de plannen. Die scepsis is onte
recht. Waarom zou iets wat in andere landen al jaren functio
neert niet bij ons kunnen?” □

‘De kosten 
van de opvang 
blijven gelijk. 
Alleen de 
locatie 
verandert’

TEKST: PETER STEEMAN

liliS|||SS|illll|
FOTOGRAFIE: MARCEL VAN DEN 8ERGH

■

De na- en buiten

schoolse opvang 

biedt opvang aan 

kinderen in de 

basisschoolleeftijd 

(van vier tot onge

veer twaalf jaar), 

in de uren buiten 

schooltijd en in 

schoolvakanties.

De huidige opvang 

biedt meestal alleen 

’s  middags, aanslui

tend op de school

tijden, en tijdens 

vakanties opvang. 

Buitenschoolse 

opvang is ruimer 

opgezet en biedt 

bijvoorbeeld ook 

‘s ochtends en tussen 

de middag opvang.

Die vorm van opvang 

is vaak in de buurt 

van scholen te 

vinden. De jongste 

kinderen worden door 

medewerkers van de

opvang van schooi 

gehaald, de oudere 

kinderen komen vaak 

op eigen gelegenheid. 

Is de buitenschoolse 

opvang elders, dan 

wordt gebruik gemaakt 

van taxi-bedrijven 

of vrijwilligers.

De openingstijden 

verschillen per 

voorziening, maar 

zijn zoveel mogelijk 

afgestemd op de 

schooltijden. Tijdens 

vrije dagen en school

vakanties zijn de 

centra meestal negen 

a tien uur per dag 

open. De kwaliteit 

van de opvang moet 

gewaarborgd zijn.

Dat kan gebeuren 

door gekwalificeerde 

krachten, zoals die nu 

de naschoolse opvang 

verzorgen. Er wordt 

geen blik bijstands

moeders opengetrok

ken, zoals wel wordt 

gedacht. Alsof 

overigens mensen 

in de bijstand niet 

geschikt zouden zijn 

om in de naschoolse 

opvang aan de slag 

te gaan. Mensen in 

de bijstand moeten 

we niet uitsluiten, 

maar juist omarmen 

als ze de kwaliteiten 

hiervoor hebben. 

Dalemans: “In mijn 

eigen vriendenkring 

ken ik een jonge 

vrouw die twee jaar 

geleden af studeerde 

aan de PADO. Zij 

heeft een bijstands

uitkering en zou 

dolgraag aan de slag 

gaan, ook in de 

naschoolse opvang. 

Ze is meer dan 

gekwalificeerd.

Geef haar de ruimte!”
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UIT LIBERALE PEN

W ilt  u iets kwijt over 
de V V D , de politiek 
in het algemeen 
of aanverwante zaken ? 
U w  brief kunt u mailen 
naar redactie@vvd.nl 
of per post sturen naar 
algemeen secretariaat 
V V D , t.a.v. redactie 
Liber, postbus 3 0 8 3 6 ,  
2 5 8 5  G V  in Den Haag.

■  DE RED ACTIE  

BEPAALT, ZO ND ER 

O P G A A F  V A N  REDENEN, 

OF EEN BR IEF W O R D T  

G E P L A A T S T  OF NIET. 

CO R R E SPO N D E N TIE  

H IERO VER  IS  N IE T  

M O G ELIJK .

■  DE RED ACTIE  

BEH O UD T ZICH  HET 

R EC H T VO O R B IJD R AG E N  

A A N  DEZE RU BRIEK

IN  TE  KO RTEN . EEN BR IEF 

M AG  U IT  M A X IM A A L  

I7S W O O RD E N  B E STA AN .

■  A L L E E N  B R IE VEN  V AN  

LED EN K U N N E N  W O R D E N  

GEPUBLICEERD . 

R E A C TIE S  ZO ND ER 

H U ISA D R E S  EN 

IN ZE N D IN G E N  ONDER 

PSE U D O N IE M  W O R D E N  

N IE T  G E PLA A TS T .

■  H E T IS  T O E G E S TA AN  

O M  TE  REAG EREN O P 

EEN EERDER IN G E ZO N 

DEN BRIEF. DE RED ACTIE  

B E PA A LT  ECH TER 

W A N N E E R  EEN 

D ISC U SS IE  IS  G ESLO TEN.

■  A F ZE N D E R S  V E R 

LE N E N  T O E S TE M M IN G  

VO O R O PE N B A A R 

M AK IN G .

Internationalisering onderwijs
In Politiek nr. 4 (2005) wijst staatssecretaris Rutte er terecht 
op dat Nederlandse studenten in een tijd van globalisering 
veel kunnen leren van buitenlandse medestudenten.
Helaas is het beleid er niet op gericht dit te bevorderen. 
Voor een mastersgraad aan de Universiteit van 
Wageningen betaalt een Nederlandse student €  3,050,- 
collegegeld. Een student van buiten de EU of de EFTA 
betaalt €  14.220,-. Velen geven er echter de voorkeur aan 
om hun kind te laten studeren in een land waar de 
collegegelden minder exorbitant zijn, bijvoorbeeld in 
Duitsland. Hiermee ontnemen we Nederlandse studenten 
de mogelijkheid om nuttige internationale contacten te 
leggen tijdens hun studie.

A.W. van den Ban, Wageningen

Europese  Grondwet
Ik ben tegen het ontwerp ‘Europese Grondwet'. Enkele van mijn overwegingen om tegen 
dit ontwerp te stemmen:
- In het ontwerp ‘Europese Grondwet' wordt bepaald dat het gemeenschapsrecht, zoals wetten 
en verordeningen, voorrang heeft bij de rechtspraak (juridisch onvoorstelbaar);
- De discussie over het toetreden van Turkije heeft blootgelegd dat met het huidige concept 
een 'samenwerkingsverband Europa' niet haalbaar is. Oekraïne, Wit-Rusland, Georgië en 
Moldavië zijn Europese landen;
- 'De Grote Trek'. Werkzoekenden gaan richting regio’s waar arbeidsplaatsen beschikbaar zijn. 
In China verlaten jaarlijks 20 miljoen mensen het platteland. In Europa zie je eenzelfde trend.
Ik ben voor herbezinning op de samenwerking. De kracht ligt in de pluriformiteit van de 
lidstaten. Confederatie, aangekleed artikel 12 van het concept ‘Grondwet'. Wij ‘Nederland’ 
zullen onze bijdrage leveren aan een sterk monetair/economisch handelsblok.

Ir. J. Baas, Gorssel
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WERKVELD
Op landelijk, provinciaal en lokaal niveau vertegenwoordigen 
ruim 1.700 m ensen de V V D , de partij-organisatie en m edewerkers 
achter de scherm en nog daargelaten. Een van die vertegenw oordigers 
is Tweede Kam erlid Ed van der Sande. Hoe ziet zijn dag er u it?

Op maandag en vrijdag 

gaat Ed naar een 
gemeente in Brabant. 
Zo wil hij niet alleen 
de V V D  dichter naar 
de provincie Brabant 
brengen, maar de 
provincie Brabant ook 
dichter bij de VVD.
We volgden Ed tijdens 
een bezoek aan de 
gemeente Drimmelen.

Zorgcentrum de 

Wijngaerd: “Dit 
zorgcentrum is een 

goed voorbeeld van 
ondernemerschap in 
de zorg. Door een 
‘kijkje in de keuken’ 
te nemen, merkje 
hoe de mensen van 
dit centrum omgaan 
met zorg.”

niveau is laag, het 
ontslagrecht moet 
eenvoudiger en 

regelgeving en regel 
druk zijn te hoog.”

“Gedurende de dag 
maak ik een ‘bood
schappenlijstje’ met 
punten die ik verder 
wil uitwerken.”Lunchbespreking met 

het college van de

Met Biesboschtours 
naar de HSL-spoorlijn: 
“Hij moet wel rijden 
op I april 2007, met 
Pieter Hofstra als 
machinist...”

gemeente: “Tijdens 
de lunch hebben we 
besproken wat er 
speelt in Drimmelen en 

wat ‘Den Haag’ daar 
aan zou kunnen doen.”

Politiek café aan het 
eind van de dag: “Met 
de kiezer in discussie 
gaan, is voor mijn werk 
van wezenlijk belang. 
Zo vorm ik mijn mening 
en hoor ik wat er 
speelt!”

Machinefabriek West- 
Brabant BV: “Ik krijg 

duidelijke signalen van 
ondernemers dat het 
moeilijk is om be
kwaam personeel te 
vinden. Het opleidings-

‘Geen dag is voor mij 
hetzelfde’
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Op naar de gemeenteraadsverkiezingen!

Campagnekoorts woedt in
Overal in het land werken afdelingen onder hoogspanning naar de deadline toe: 
de gem eenteraadsverkiezingen van 7  m aart naderen nu wel écht heel snel.
W at brengt dat zoal tew eeg? En  hoe denkt men de strijd te w innen ? Voor een 
momentopname nemen we een kijkje in Hoogeveen en Utrecht, twee afdelingen 
die om heel uiteenlopende redenen opvallen.

TEKST: WIM SCHOEVERS FOTOGRAFIE: ARCHIEF AFDELING HOOGEVEEN/UTRECHT

VVD-kandidaten Hoogeveen

I J  HOOGEVEEN
'Politiek moet leuk zijn'
Wanneer je Hoogeveen (53.000 inwoners, gemeente met
I I  kernen in Zuid-Drenthe) binnenrijdt, kun je niet om café 
The Pub aan de Grote Kerkstraat heen, Daar tref je met grote 
regelmaat ook Edward Doorten aan, lokale ondernemer, 
zakenman, netwerker en in zijn vrije tijd ook waarnemend 
voorzitter van de WD-afdeling Hoogeveen. "Met tachtig uur 
in de week in touw, valt het met mijn vrije tijd wel mee!” , 
werpt hij als reactie op. “Maar ik ben geen type voor thuis op 
de bank hangen. Dit is veel leuker. Ik ga voor resultaat."
En resultaten worden er geboekt in Hoogeveen. Dit jaar alleen 
al groeide het aantal leden van 109 naar 250. Het politieke café 
trekt honderden bezoekers. En kinderen springen er een gat 
in de lucht op een enorm springkussen.

Lokale  kunstenaars
We moeten terug naar 2004 om de effecten van de Constante 
Campagne Pur Sang in Hoogeveen te begrijpen. Het begon 
met een ‘de wereld hangt aan elkaar van relaties’ op een 
uitnodiging, die Edward samen met beoogd fractievoorzitter 
Ewout Klok richting bedrijfsleven en overheid opstelde,
Edward:' W il je iets bereiken, dan is het van groot belang dat je 
veel mensen kent. Daarom hadden we op 7 mei 2004 rond de 
250 mensen uitgenodigd voor Sailing & Business Day op het 
IJsselmeer. Een combinatie van sportiviteit, gezelligheid en 
informatie met Hans W iegel en Jozias van Aartsen aan boord 
als gastsprekers. Het aantal inschrijvingen (kosten: €  175,-

per persoon) overtrof onze stoutste verwachtingen: meer dan 
175 ondernemers en bestuurders hadden de dag van hun 
leven, ondanks de slechtste weersomstandigheden die je 
kon bedenken."
Inmiddels is de spin-off gigantisch gebleken. “Met steun van 
alle deelnemers” , vertelt Ewout, "hebben we de dag een 
bovengemeenschappelijk karakter kunnen geven door het 
steunen van een goed doel. Daarvoor is met inschakeling van 
lokale kunstenaars een veiling van unieke stukken en kunst
werken opgezet, De opbrengt, ruim €  12.000,-, is onder
gebracht in het W D  Goede Doelen Fonds. Daaruit hebben we 
inmiddels diverse donaties kunnen doen: groot - zoals die 
naar het blindeninstituut in onze gemeente - en bescheiden 
- een cadeau aan de oudste inwoner ter wereld, de inmiddels 
overleden 115-jarige mevrouw Van Andel. Zij heeft op haar 
beurt dit cadeau van €  1000,- weer beschikbaar gesteld 
aan de stichting 'Omzien naar elkaar’. Zo hebben we bereikt 
voortdurend in het nieuws te zijn met een mengeling van 
politieke en sociale activiteiten.”

Politieke cafés
Het succesverhaal van Edward en Ewout - “We doen het met 
een grote ploeg enthousiaste mensen” - kent nog meer 
dimensies. Zo staat dit jaar de jonge jeugd centraal met de 
introductie van een springkasteel, een ontwerpwedstrijd voor 
een ‘verkiezingsposter’ (voor groep acht van alle scholen) en 
een excursie naar de Eerste en Tweede Kamer, Maar ook de 
politieke cafés - gericht op iedere inwoner van Hoogeveen, 
ongeacht politieke voorkeur - blijken een groot succes,
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alle hevigheid

Gerrit Zalm was er bijzonder van onder de indruk. Zo schreef 
hij op 21 november in zijn weblog: "Ik had al van collega- 
bewindslieden gehoord dat het politieke café in The Pub 
in Hoogeveen tot de top behoort, maar meer dan 200 mensen 
is echt uitzonderlijk. Het was afgeladen vol. Er zijn geen

plaatsen van vergelijkbare 
omvang, waar zoiets tot stand 
gebracht wordt. Je vraagt je af 
wat de sleutel tot het succes is? 
Allereerst een zeer actieve 
afdeling. Twee: een écht gezellig 
café en drie: goed geluid. Ik was 
tot achterin te horen, Dat is 
ook voor alle aanwezigen.

De vragen na de pauze werden ingeleid door twee sprekers, 
die de vragenstellers op een geestige manier introduceerden. 
In Hoogeveen weten ze er echt wat van te maken.” Einde 
commercial?

Klinkend resultaat
“Fantastisch toch! Een betere promotie kun je niet krijgen” , 
glundert Edward, om daar toch direct op te laten volgen dat het 
allemaal te doen is om een klinkend verkiezingsresultaat.
"Wij hebben nu drie zetels en gaan voor zes. Dat maken we 
ook op een opvallende manier duidelijk aan alle inwoners. We 
stellen deze zes 'zetels’ op de gekste plaatsen in de gemeente 
op. Dat alleen al roept veel reacties en discussie op. Zo hopen 
we met steeds weer originele en creatieve ideeën de aandacht 
vast te houden. Politiek is en blijft daarmee echt leuk!”

‘Wij hebben 
nu drie zetels 
en gaan 
voor zes’
prettig voor de spreker, maar

UTRECHT
’Doe mee(r) met Utrecht’
Ook bij de afdeling Utrecht is het afgelopen jaar opvallend 
veel werk verzet. “Onze stad (275.000 inwoners, 45 raadszetels 
waarvan 5 voor d eW D ) kent een jonge afdeling” , vertelt 
afdelingsvoorzitter Judith Tielen desgevraagd. “De helft is 
onder de veertig jaar.'' Dit jonge karakter vormde mede de 
aanleiding om de voorbereidingen op de aanstaande 
verkiezingen eens heel anders aan te pakken. “Er bestond 
duidelijk behoefte aan richting en structuur. Daarom zijn we al 
vroeg dit jaar aan de slag gegaan met een proces van analyse 
en definitie. Daar zijn de volgende vijf ‘merkwaarden’ uitgerold: 
liberaal, degelijk, uitdagend, non-confirmistisch en ambitieus. 
Zij zijn het kompas geworden van al onze activiteiten, voor de 
aanstaande verkiezingen en voor daarna. Eerste prioriteit had 
het verkiezingsprogramma. Het is tot stand gekomen door 
bijdragen uit de hele Utrechtse samenleving. Tijdens vier 
thema-avonden en via een speciale website kon iedereen zijn 
ambities voor Utrecht kwijt. We spraken met belangenorgani
saties en de politie. Dit alles resulteerde in het programma 
'Doe mee(r) met Utrecht’, Een boekje in twee delen: focus op 
kernpunten (de samenvatting) en ambities (de 'boodschappen
lijst’ voor in de onderhandelingen). Dit is nu de leidraad voor 
al onze activiteiten.”

Bruggen slaan
Een stad met grote groepen studenten en allochtonen onder 
zijn bevolking stelt zo zijn eigen eisen op het gebied van l>
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programma-inhoud en communicatie. “Inderdaad” , bevestigt 
Judith. “We gebruiken aansprekende taal, zoals ‘Hoe kom ik 
aan een betaalbaar huis?’ en ‘Wie een gestolen fiets koopt, is 
een heler en verdient straf’ Maar ook ‘Ik wil me veilig voelen 
op straat. Dat is toch een recht?’Verder betrekken we ze actief 
bij ons werk. Een groepje geïnteresseerde marketingstudenten 
gaven we - binnen het kader van hun studie - opdracht om 
een evenement te bedenken dat past bij hun belevingswereld. 
De ‘WD-Xperience’ daags voor de verkiezingen in de binnen
stad en Leidsche Rijn (vinexwijk) is daar het resultaat van.
Ook stond ‘Buren ontmoeten buren’ op het programma, waarbij 
autochtone en allochtone mensen bij elkaar 'op de koffie of 
thee gingen’. En een groot succes was de Museumnacht, 
waarin een door de W D  beschikbaar gestelde fietsenmaker, 
waar nodig, het licht herstelde op de fietsen van bezoekers. 
Ook werden bezoekers van het ene naar het andere museum 
vervoerd op een goed verlichte tandem of riksja. Uiteraard 
werd er tijdens het ritje een leuk gesprek gevoerd over 
veiligheid, cultuur en onze verkiezingsspeerpunten.
Op deze manieren willen we bruggen slaan, waardoor mensen 
mee(r) met Utrecht kunnen doen.” □

‘Het verkiezings
programma is 
tot stand gekomen 
door bijdragen 
uit de hele Utrechtse

CAM PAGNEDAG : 
H ERKENNING  ÉN INSPIRATIE
“Ik stuur je ons tien- 

puntenoverzicht.” 

“Wat hebben jullie als 

slogan?” “Dat goede- 

doelenfonds, een 

pracht idee!” Deze en 

vele andere opmerkin

gen maakten van de 

Landelijke Campagne

dag op 5 november jl. 

in Lunteren een waar 

feest van herkenning 

en inspiratie. 

Ongeveer 450 ‘local 

heroes’ - lijsttrekkers, 

kandidaat-raadsleden, 

campagneleiders en 

bestuursleden van 

afdelingen - troffen 

daar allereerst elkaar, 

maar ook veel leden 

van de Tweede 

Kamerfractie en 

vrijwel alle W D- 

bewindslieden. En dat 

met één gezamenlijk 

doel: hoe kunnen we 

de W D  de beste 

startpositie geven 

voor een klinkend 

verkiezingsresultaat

in maart 2006.

Het landelijke 

campagneteam onder 

leiding van Mark 

Rutte haalde veel uit 

de kast om te laten 

zien hoe W D- 

standpunten krachtig 

en helder voor het 

voetlicht kunnen 

worden gebracht, 

zowel inhoudelijk als 

qua presentatie.

Het was de eerste 

keer dat lokale en 

landelijke politieke 

vertegenwoordigers 

elkaar aan de

vooravond van een 

verkiezing zo massaal 

en doelgericht 

troffen. Velen zijn met 

positieve energie naar 

hun afdeling terug

gekeerd. Om een jong 

kandidaat-raadslid 

te citeren: “Ik vond 

het ontzettend 

inspirerend. Heel 

leerzaam. Ben met 

veel ideeën naar huis 

gegaan. Ook ga ik 

ons programma e.d. 

uitwisselen met 

anderen. De sfeer 

was zó positief!”

samenleving’
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Ondernemersborrel:
net even anders netwerken
Een ondernemersborrel om een brug te slaan tussen  politiek en ondernemerschap.
Op initiatief van vice-fractievoorzitter Bibi de V rie s en Karin  van Rooyen-W inkelm an, 
voorzitter van de Federatie Zakenvrouwen, kwamen eind 2 0 0 5  meer dan 
3 0 0  vrouwelijke ondernem ers naar de Tweede Kamer. Aanw ezig waren ondernem ers 
uit de netwerken van de Federatie Zakenvrouwen, zoals de S V E ,  U V O N  en 
Zw arte Zakenvrouwen, maar ook V N O -N C W , M K B  Nederland en het Liberaal 
Vrouw en Netwerk waren goed vertegenwoordigd.

Federatie Zakenvrouw en Aw ard
Tijdens de bijeenkomst reikte fractievoorzitter Jozias van 
Aartsen de Federatie Zakenvrouwen Award 2005 uit aan Rian 
vanVèlzen, oprichter en directeur van Nature's Choice. 
Daarmee is zij duidelijk een vrouw op weg naar de top!
De Federatie Zakenvrouwen Award is een onderscheiding voor 
een veelbelovende vrouwelijke ondernemer, die fundamenten 
heeft gelegd voor haar bedrijf en nu investeert in de op- en 
uitbouw ervan. Met deze Award wil de Federatie Zakenvrouwen 
op concrete wijze een voorbeeld tonen aan veel (toekomstige) 
vrouwelijke ondernemers. □

Bloeiend midden- en kleinbedrijf
Tijdens deze bijeenkomst op het Binnenhof voerden vrouwe
lijke ondernemers de boventoon onder het motto 'Anders dan 
anders’. Zij lieten duidelijk merken dat ze de Nederlandse 
economie met daadkracht en verve ondersteunen. De onder
nemersborrel was voor velen bij uitstek de gelegenheid om te 
netwerken met collega-ondernemers, Kamerleden en bewinds
lieden. De WD-Kamerleden hoorden ook deze avond weer 
veel voorbeelden van overbodige regelgeving en overheids
beleid dat ondernemers verhindert te ondernemen. Uiteraard 
zullen zij zich blijven inzetten voor een bloeiend midden- 
en kleinbedrijf.
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De nieuwe jas van

defensie
Inzet van de Nederlandse krijgsm acht raakt 
vrijwel iedere Nederlander. Vaak  leidt het 
tot heftige d iscu ssie s - van koffietafel tot 
parlement. Reden om zorgvuldig standpunten 
te ontwikkelen en vast te stellen. Tijdens 
een flitscongres over defensiebeleid in 
oktober vorig jaar op de Koninklijke M ilita ire  
Academ ie in Breda werden de degens 
gekru ist over vredesm issies, crisisbeheer
singsoperaties en het toekom stige optreden 
van de Nederlandse krijgsmacht.

TEKST: WIM SCHOEVERS
FOTOGRAFIE: DEFENSIE/HENNIE KEERIS (COVER), WIM SCHOEVERS

D e 'heilige grond' van de KMA, een 
goede bak koffie en het onderwerp 
brengt rond 10.00 uur de ongeveer 
150 toegestroomde belangstellenden 
al snel tot elkaar. Want naast de 'beken
den’ uit de partijcommissie Defensie, 
het ‘Haagse’ en diverse Kamercentra
les, treffen we veel WD-leden uit andere geledingen van de 

partij. Zoals Jasper Oreel, twintig jaar en kandidaat-raadslid in 
Vlissingen, op pad met een coach-raadslid. Of Christine 
Zandvliet, met jaren praktijkervaring bij een non-gouvernemen- 
tele organisatie in Bosnië-Herzegovina. Ook Bas Brekelmans, 
luitenant-kolonel bij de luchtmacht, is erg geïnteresseerd, 
beroepsmatig, maar zeker ook vanuit zijn positie als kandidaat- 
raadslid in Lisse (vliegveld Valkenburg). Niet onvermeld mag 
blijven de JOVD, vertegenwoordigd door een zes man sterke 
commissie Buitenlandse Zaken en Defensie.

Essentieel instrum ent
Onmiskenbaar is 'de nieuwe jas’ van defensie voor velen de 
‘trigger’ geweest om naar Breda af te reizen. Ruurd Reitsma, 
voorzitter van de landelijke partijcommissie Defensie, heeft 
in het programmaboekje al een uitgebreide voorzet voor de 
discussie gegeven. ‘‘Het nieuwe Liberaal Manifest vormt de 
directe aanleiding om de paragraaf Defensie een meer 
concrete invulling te geven voor de korte en middellange 
termijn. Daar heeft mijn commissie samen met velen binnen 
en buiten de W D  nu een voorzet voor gegeven. Ook staan wij 
aan de vooravond van een aantal belangrijke ontwikkelingen 
en beslissingen (zie kader rechts), die het functioneren van de 
krijgsmacht aanzienlijk zullen beïnvloeden."
Aan Reitsma de taak het flitscongres in goede banen te leiden. 
Het dagprogramma bestaat uit drie onderdelen: een moment
opname van de actualiteit op defensiegebied, de plaats en rol 
van vredesmissies en crisisbeheersingsoperaties, en het 
toekomstig optreden van Defensie. Temidden van een gezel
schap vakinhoudelijke en politieke specialisten - we noemen 
onder meer generaal b.d. Frank van Kappen (oud-adviseur 
Kofi Annan), René Grotenhuis (directeur ontwikkelingsorgani
satie Cordaid), woordvoerders Hans van Baaien en Zsolt Szabó 
uit de WD-Tweede Kamerfractie en Henk Kamp, onze minister 
van Defensie - neemt Reitsma de zaal mee langs een aantal

stellingen. Deze vormen de 
kapstok voor een fundamen
tele, doch kort en bondige 
discussie over de manier 
waarop defensie als essentieel 
instrument op het gebied van 
veiligheid, zich verder zou 
moeten ontwikkelen.
Terwijl onder het weghappen 
van een smakelijk broodje de 
discussie in de prachtige 

ontvangstzaal van de KMA gewoon doorgaat, vragen we Remco 
van Ravenzwaaij, tot voor kort helikopterpiloot bij de lucht
macht, om een indruk,
“Voor mij is het de eerste keer dat ik een flitscongres bijwoon. 
Er komt veel informatie langs in heel korte tijd. Goed voor mijn 
nieuwe werk als particulier defensieconsultant, maar ook voor

(We staan aan 
de vooravond 
van belangrijke 
ontwikkelingen 
en beslissingen’
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mijn rol in de partijcommissie Defensie, Daarvoor heb ik mij 
recent aangemeld." Voor Brekelmans, die naast hem zit, had de 
opzet van het congres wel wat interactiever mogen zijn. 'Tot nu 
toe is het te veel 'stellingen - toelichting - vraag -  antwoord’. 
Voor mij blijft nog onduidelijk wat de partijcommissie doet 
met de resultaten van de discussie."
Voor een brede kijk op het huidige algemene defensiebeleid 
is minister Henk Kamp de juiste persoon. Na de lunch schetst 
hij in een tiental minuten zijn ervaringen. "Er valt een kentering 
te bespeuren, die van belang is voor het toekomstige 
Nederlandse defensiebeleid, In de Tweede Kamer steunt een 
brede meerderheid de regering bij het uitzenden van onze 
militairen naar crisisgebieden. Ook is er begrip en steun voor 
de verbetering van de kwaliteit en de uitzendbaarheid van 
onze krijgsmacht.” Daarnaast ziet hij defensie en ontwikkelings
samenwerking steeds meer hand in hand gaan.

Soms mengt de minister zich, 
vanaf de rand van het toneel, 
in de discussie. Hoewel hij er is 
"om vooral te luisteren. Maar 
drie kleine interventies mogen 
toch wel...?"
Tegen drie uur de balans 
opmakend is hij zeer te 
spreken over het flitscongres. 
“Van het begin tot eind was 
iedereen scherp, zeer 
inhoudelijk en goed voorbe

reid. Ook de visuele ondersteuning was verhelderend. Ik heb 
veel goede opmerkingen gehoord. Van iemand zoals Frank 
Verkappen, mensen die veel in de wereld hebben gezien, 
kun je altijd leren. Maar er waren ook veel jonge mensen die 
bijzondere belangstelling hebben voor defensie en dat door 
hun gerichte vragen ook goed lieten zien."
Verrast is hij door het pleidooi van WD-Tweede Kamerlid 
Szabo. “Hij bepleitte twee procent van het BBP te besteden aan 
defensie, terwijl dit kabinet heeft ingezet op anderhalf procent. 
Zo'n verhoging nu is niet realistisch. Als de W D  dit voor de 
komende kabinetsperiode in de wacht sleept, zal ik zeker een 
goed plan maken om te zorgen dat het geld op een verstandige 
manier wordt uitgegeven. Maar nu eerst zien en dan geloven.”

M e t iedereen spreken
Eerst zien en dan geloven was ook de instelling waarmee 
Ard Ruiter uit Den Haag naar Breda is gekomen. “Ik ben pas 
twee jaar lid van de WD. Vandaag, bij dit flitscongres, heb ik nu 
zelf ervaren hoe een en ander werkt in een politieke organisa
tie. Je kunt hier met iedereen spreken, van gemeenteraadslid 
tot minister. Precies zoals ik vind dat het zou moeten, Als je wat 
te melden hebt: gebruik de kanalen in de organisatie waarvan 
je lid bent en ga d ’r op af,”
Een oordeel waaraan weinig valt toe te voegen... of toch? Het 
laatste ‘salvo’ komt voor rekening van Bob Smet uit Vèenendaal, 
werkzaam bij defensie en voor de eerste keer bij de W D  
én op een flitscongres. “Ik was wel benieuwd hoe er bij de W D  
over zo'n belangrijk onderwerp wordt gesproken. Zelfben ik 
lid van de PvdA. Daar doet men nogal laconiek over defensie. 
De wijze waarop hier vandaag over werd gesproken en 
gedebatteerd, ervaar ik als zeer degelijk.” □

Defensie en 
ontwikkelings
samenwerking 
gaan steeds 
meer hand in 
hand

Wat is een 
f litscon gres?
EEN FLITSCONGRES IS 

EEN INTENSIEVE  

G E D ACH TEN W ISSELING

De opening

JOVD

Van Ravenzwaaij (links) en 

Kamp in gesprek

Koninklijke Militaire 
Academie in Breda

Van Baaien

BELANGRIJKE  
ONTW IKKELINGEN  
EN BESLISSINGEN

Uitzending militairen: nieuwe 

missies (Afrika), aanpassing 

lopende operaties (Afghanistan, 

Balkan)

Meer financiële ruimte vereist 

concreet plan voor nog betere 

afstemming krijgsmacht op de 

nieuwe veiligheidssituatie

Andere vormen van internatio

nale samenwerking vragen 

andere samenstelling en 

functioneren krijgsmacht

Vervagende grens nationale en 

internationale veiligheid: 

integrale aanpak vereist, ook 

financieel

Vredesmissies: duidelijk moet 

zijn wat ze inhouden en wat er 

mee wordt beoogd

Investeringen: operationele 

capaciteiten dienen naadloos 

te passen in de krijgsmacht van 

de toekomst



IN HET NIEUWS

Politicus van hetjaar:
Rita Verdonk
Op basis van een gehouden enquête van TweeVandaag 
onder ruim 21.000 leden van het TweeVandaag Opinie Panel 
is minister Rita Verdonk van Vreemdelingenzaken & Integratie 
gekozen tot beste politicus van 2005. Verdonk bleef met 
20 procent van de stemmen PvdA-fractievoorzitter Wouter Bos 
(nummer twee) en SP-fractievoorzitter Jan Marijnissen 
(nummer drie) ruim voor.
De leden van de Haagse pers verkozen minister Piet Hein 
Donner van Justitie tot politicus van het jaar. Naast Donner 
waren er vier genomineerden, allen van WD-huize: Hans 
Hoogervorst (minister van Volksgezondheid, Welzijn & Sport), 
Gerrit Zalm (minister van Financiën), Henk Kamp (minister 
van Defensie) en Rita Verdonk (minister van Vreemdelingen
zaken & Integratie). Hoogervorst en Zalm eindigden 
respectievelijk op plek twee en drie.

Akkoord Europese begroting
Afgelopen december werd een akkoord gesloten over de nieuwe 
begroting voor de Europese Unie in de periode 2007 - 2013. 
Onder leiding van het Britse voorzitterschap van de Europese 
Unie sloten de lidstaten een akkoord dat gunstig uitviel voor 
Nederland. Premier Balkenende, minister van Financiën Zalm  
en staatssecretaris van Europese zaken Nicolaï hebben het 
voor elkaar gekregen de Nederlandse bijdrage met één miljard 
euro per jaar te verminderen.

Herindelingsverkiezingen 
Teylingen en Heuvelrug
Op 30 november jl. 
vonden herindelingsver
kiezingen plaats in de 
nieuwe fusiegemeenten 
Teylingen (Warmond, 
Sassenheim en Voor
hout) en Heuvelrug 
(Driebergen-Rijssen- 
burg, Doorn, Maarn, 
Leersum en Ameron- 
gen). In beide gemeen
tes boekte de W D  zeer 
goede resultaten. In het 
Utrechtse Heuvelrug

werd de W D  de 
grootste partij vóór het 
CDA, terwijl de PvdA 
verlies leed. In Teylin
gen was de W D  zowel 
absoluut als relatief de 
grote winnaar met een 
stijging van omgere
kend vijf naar zeven 
zetels. Het CDA bleef 
met eveneens zeven 
zetels nipt de grootste 
in Teylingen.

‘De W D  houdt niet van 
melkkoeien. Prestatie 
mag beloond worden 
en bezit mag worden 
gekoesterd.’
Bibi de Vries, vice-fractievoorzitter VVD
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KEN U W  KLASSIEK EN

Pieter Oud (1886-1968)

P ieter Oud stond in 1948 aan de wieg
van deW D. Uit onvrede met de sociaal
democratische trekjes van de Partij van 
de Arbeid (PvdA) - waar Oud toen nog 
bij aangesloten was - richtte hij met 
Dirk Stikkeer de Volkspartij voor Vrijheid 
en Democratie (W D ) op. Stikker was 

doorvoor nog aangesloten bij de Partij voor de Vrijheid.
Het liberalisme was voor 1948 behoorlijk versplinterd in 
Nederland, maar na de oprichting van de W D  kreeg het een 
blijvend gezicht.
Oud was al op jonge leeftijd politiek betrokken. Hij was van 
1908 tot 1948 aangesloten bij deVrijzinnig-Democratische 
Bond (VDB). Deze zou in 1948 opgaan in de Partij van de 
Arbeid. In zijn tijd als VDB’er was hij Kamerlid, minister van 
Financiën, fractievoorzitter, burgemeester van Rotterdam en 
lid van de Provinciale Staten van Zuid-Holland. Vanaf de 
oprichting van d eW D  in 1948 was hij fractievoorzitter tot 1963. 
Vanaf dat jaar werd hij benoemd tot minister van Staat en bleef 
dat tot zijn dood in 1968.

Verdubbeling zetels
De opmars van d eW D  in de Nederlandse politiek is groten
deels aan Ouds inzet te danken. De partij begon in 1948 
met acht zetels in de Tweede Kamer; in 1959 was dit aantal 
verdubbeld. In 1952 zat de partij in de oppositie tot 1959.
In dat verkiezingsjaar verkondigde Oud nimmer met de PvdA 
in een kabinet te willen zitten.
De politieke duizendpoot Oud stond bekend als een kritische 
man, Zijn onvrede met de PvdA vloeide voort uit de weigering 
van die partij om hem op de kandidatenlijst voor de Eerste 
Kamer te zetten, Daarnaast viel hij zijn eigen minister Stikker 
hard aan over diens beleid over Nieuw-Guinea en de relatie 
met Indonesië.
Oud was burgemeester van Rotterdam toen de Tweede 
Wereldoorlog begon. Na voortdurende treiterijen van de NSB, 
diende Oud zijn ontslag in 1941 in en gedurende zijn ambte
loosheid schreef hij naslagwerken over politiek en staatsrecht,

Jubileum
Haya van Somerenstichting
Op 2G november jl. 

vierde de Haya van 

Somerenstichting, 

het opleidings- en 

trainingsinstituut van 

de W D, haar 30-jarig 

bestaan in Expo XXI 

aan de Zuidas te 

Amsterdam. Een 

kleine 300 man 

trotseerden de 

winterse stormen 

voor het beste wat 

'De Haya’ te bieden 

heeft. Frits Bolkestein, 

Ivo Opstelten en 

Ben Verwaayen 

verzorgden openbare 

masterclasses over 

respectievelijk de 

liberale filosofie, 

de lokale politiek en 

liberale loopbanen. 

Talenten uit 

opleidingsprogram

ma’s deelden hun 

wijze lessen en 

gouden regels. De 

Haya van Someren

stichting gelooft 

heilig in het model

waar de W D -  

mastodonten hun 

kennis en ervaring 

overdragen aan een 

nieuwe generatie van 

politici en bestuur

ders. Dat is immers 

ook de kracht van de 

W D: de continuïteit 

en het feit dat het 

hier gaat om een 

bestuurderspartij. 

Ben Verwaayen,

Mark Rutte en Loek 

Hermans gingen met 

elkaar in debat over 

het onderwijs.

Om ervaringen te 

delen en elkaar te 

versterken, vanuit 

het internationaal 

ondernemen 

(Verwaayen), het

MKB (Hermans) en 

Butte vanuit de 

politiek als staats

secretaris van het 

ministerie van 

Onderwijs, Cultuur 

en Wetenschappen. 

Onderwerpen die 

aan de orde kwamen: 

hoe kan Hederiand 

de competitie aan 

met de opkomende 

economieën, op welke 

wijze kunnen theorie 

en praktijk beter 

op elkaar worden 

af gestemd en kun je 

een cultuuromslag 

realiseren, waardoor 

zij die excelleren 

de nieuwe helden 

worden?

Nieuwe initiatieven 
talentmanagement
Binnen de W D  worden steeds meer initiatieven 
ontplooid op het gebied van talentmanagement. Ook 
2006 staat in het teken van het scouten en verder 
ontwikkelen van politiek talent. Naast de Permanente 
Scoutingcommissie, die vol op stoom is en tot op 
heden goede resultaten boekt, wordt ook dit jaar 
weer de workshop Liberale Loopbanen gehouden. 
Tevens wordt er hard gewerkt aan een loopbaan- 
adviescommissie en het matchen van vraag en aanbod. 
Met de gemeenteraadsverkiezingen voor de deur, 
is het voor de afdelingen van belang om zorgvuldig 
met hun politieke talent(en) om te gaan. Een nieuwe 
generatie politici komt eraan, een oudere generatie 
neemt afscheid; laat hun kennis en ervaring niet 
verloren gaan en zorg ervoor dat dit wordt over
gedragen op de nieuwelingen. Door middel van 
masterclasses, coaching en begeleiding van nieuw 
talent door ervaren bestuurders, zal de opgedane 
ervaring en kennis op de juiste manier voor de W D  
ingezet kunnen worden!
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Profiel
JELLEKE V EENEND AAL  

IS N U  RUIM  T W E E  JAAR  

LID VAN  DE TW EED E- 

KAMERFRACTIE VAN  DE 

VVD. ZE  HOUDT ZICH  

ONDER M EER BEZIG  

M ET HET V O LK SH U IS 

VESTING SB E LE ID  EN  

HET BELEID  VOOR  

DEFENSIEPERSONEEL. 

BOVENDIEN IS ZE  

W OORDVOERDER VAN  

V O LK SGEZO NDH EIDS

ZAK EN  A L S  M A A T SC H A P 

PELIJKE OPVANG, 

ORGAANDONATIE  EN  

VERSLAVINGSZORG.

Jelleke Veenendaal, VVD-Tweede Kamerlid:

‘W ij willen meer keuze
Vroeger trok een pas getrouwd stel in een huurw oning en bleef daar 
tot op hoge leeftijd wonen. M a a r  tijden veranderen. W at is de woonvisie  
van de V V D ?  Aan  het woord: VV D -Tw eede  kamerlid Jelleke Veenendaal.

TEKST: KAREL VAN HAL FOTOGRAFIE: MARCEL VAN DEN BERGH
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vrijheid bij het wonen’

Om te beginnen willen wij meer
keuzevrijheid bij het wonen, zodat het 
weer leuk wordt om een nieuwe 
woning te zoeken” , begint Jelleke 
Veenendaal haar verhaal. “Leuk omdat 
er weer genoeg woningen zijn en je 
dus kunt kiezen! En voor ieder wat wils; 

jong en oud, gezond of gehandicapt, arm of rijk. Rijtjeshuizen, 
vrijstaande huizen, monumentale panden of appartementen. 
Met in iedere prijsklasse volop keuze, zowel bij huur- als 
koopwoningen. Tijden veranderen, het is niet meer zoals 
vroeger. Toen trok een pas getrouwd stel in een huurwoning 
en bleef daar meestal wonen tot op late leeftijd. Dat is vandaag 
de dag wel anders. Daarom vinden wij als W D  dat de keuze
vrijheid groter moet zijn,”

W oonvisie  V V D
“In onze visie voor de aankomende tien jaar vinden jongeren, 
zodra ze gaan werken en op eigen benen willen staan, 
gemakkelijk een flatje. In de universiteitssteden zijn voldoende 
kamers en dus vinden studenten relatief eenvoudig een 
betaalbare kamer, je kunt ook op een campus wonen. 
Bovendien zijn er minder studenten die blijven hangen in een 
studentenkamer. Immers, waarom zou je? Als je na je studie 
een baan hebt en groter wilt wonen met meer comfort, zoek je 
gewoon een woning die past bij je inkomen. Er zijn voldoende 
woningen. En als je gaat samenwonen of trouwen en kinderen

wilt, verandert die vraag weer en 
ga je op zoek naar een ander soort 
woning. Dan kun je een woning in 
de stad huren of daarbuiten. En 
kopen kan ook. De woningmarkt is 
niet meer overspannen en de 
prijzen zijn naar beneden gegaan. 
De markt doet zijn werk. Ook 
corporaties bieden hun huurhuizen 
te koop aan of hebben de vorm 'te 
woon’ (soms huren, soms kopen) 
in huis. Door de verkoop van de 
corporatiewoningen hebben de 
corporaties weer investeringscapa- 
citeit om nieuwe woningen te 
bouwen. Gemeenten kennen de 

bevolkingsopbouw en maken afspraken om voor al deze 
groepen te bouwen. Vaak is het beroep op een woning uit de 
sociale woningbouwvoorraad maar tijdelijk. Daarom selecteren 
corporaties niet meer op kernvoorraad, maar bieden hun hele 
voorraad aan voor deze doelgroep. Dat betekent natuurlijk wel 
dat als het inkomen weer hoger is, je ook een normale huur 
gaat betalen", aldus Jelleke.

W oonvisie  gemeenten
Ook haar visie op de lokale overheden is duidelijk: "Iedere 
gemeente heeft een woonvisie, waarin duidelijk wordt gemaakt 
hoe aan de behoefte van de toekomst moet worden voldaan.
De gemeenteraad, als vertegenwoordiger van de woning
zoekende, spreekt de wethouder aan op zijn of haar verant
woordelijkheid om die woonvisie te realiseren. Iedere gemeente 
kent zijn burgers en zorgt ervoor dat er voor al deze mensen 
gebouwd wordt. Voor jong en oud, gezond en gehandicapt. 
Gehandicapten kunnen vaak in een woning wonen die kleine 
of soms wat grotere aanpassingen heeft. In de woonvisie van 
gemeenten wordt meegenomen hoeveel mensen een derge
lijke woning nodig hebben. Daarom zijn er genoeg gebouwd. 
Ook de ouderen hebben volop keus waar zij willen wonen.
Het huis verkopen dat te groot is geworden nadat de kinderen 
het huis uit zijn, een appartement of kleinere woning, huren of 
kopen, met zorg of zonder, in de stad of juist meer in de natuur. 
Er is keuze, aan de woningmarkt zal het niet liggen. Maar ook 
de wens van veel mensen om een eigen woning te veranderen 
naar hun eigen smaak en wensen is heel gewoon. Het huis aan 
de bovenkant verbouwen voor het uitoefenen van een hobby 
of het plaatsen van de zonnebank? Dan is een dakkapel vaak 
noodzakelijk. Geen probleem, als er maar aan de veiligheids
eisen wordt voldaan. De keuken in een uitbouw achter het huis? 
Natuurlijk, het is toch jouw huis. In onze visie is er voor betutteling 
gewoonweg geen plaats!” , zegt Jelleke beslist.

M inder regelgeving
Over regelgeving en de woningcorporaties heeft Jelleke 
ook een duidelijke mening: “Ik pleit voor afschaffing van het 
Besluit Beheer Sociale Huursector (BBSH). In dat besluit is veel 
overbodige regelgeving voor woningcorporaties verzameld 
die we, wat mij betreft, afschaffen. Een voorbeeld is dat de 
corporaties zich niet met de omgeving en de buurt mogen >

‘We moeten 
steeds meer 
rekening 
houden met 
ouderen 
en hun 
specifieke 
wensen’
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bezighouden. Dat wil ik nu juist wél. Een conciërge, een 
voetbalveldje of als dat nodig is een buurthuis, dat maakt een 
buurt vaak beter en leuker. Corporaties zijn in de buurten 
aanwezig en weten wat er leeft. Geef ze de mogelijkheid om 
ook meer aan de buurt te doen. Als W D  pleiten wij voor 
minder regels en minder betutteling. Daarom vind ik dat we de 
moed moeten hebben om na tien jaar te zeggen: ‘Corporaties, 
jullie doen het goed, ga je gang,’ In 1995 vond, onder leiding 
van staatssecretaris Heerma de ‘bruteringsoperatie’ plaats, 
waarbij rechten en plichten van rijk en corporaties zijn afge
kocht. Dit betekende vooral dat er geen subsidies meer

betaald werden. Ruim tien jaar 
na de bruteringsoperatie 
concludeer ik dat zeker tachtig 
procent van de corporaties het 
redelijk of goed doet en dat de 
sector een goede financiële 
positie heeft. Dat hadden we tien 
jaar geleden niet verwacht.
Toen dacht iedereen dat ze het 
financieel niet zouden redden. 
Daarom wilden de gemeenten 
en het rijk ook niet meer 

verantwoordelijk zijn. In tien jaar zijn corporaties van een 
subsidiegestuurde organisatie naar een bedrijf gegroeid en 
dat doen zij lang niet slecht!
“Voor minder regelgeving moeten we terug naar de essentie, 
waarbij de maatschappelijke taken van woningcorporaties 
uiteraard blijven bestaan. Regelgeving die nog nodig is, zou in 
de Woningwet of het Burgerlijk Wetboek kunnen worden 
opgenomen, voor zover het niet al in de statuten van corporaties 
is opgenomen. Corporaties zijn verenigingen en stichtingen die 
ingeschreven staan in het register van de Kamer van Koophan
del en moeten, net als andere bedrijven, handelen volgens het 
Burgerlijk Wetboek.’ ’

Transparant
“Ik vind wel dat het interne toezicht bij de corporaties moet 
worden verbeterd. In 2004 ondersteunde de Kamer een motie 
van de WD, waarin ik had aangegeven dat corporaties ook 
onder de code ‘Tabaksblat’ moeten vallen. Dat betekent je 
beslissingen transparant maken, zodat iedereen kan zien wat je 
doet en waarom je het doet. Via prestatieafspraken tussen 
gemeenten en corporaties moet tevens meer helderheid 
geschapen worden over en voor de lokale woningbouw,
Bij het loslaten van de corporaties zou ook het aantal van drie 
(financiële) toezichthouders in de sector kunnen worden 
teruggebracht tot één. Dat is meer dan genoeg.”

Vergrijzen
“De komende jaren zal Nederland steeds verder vergrijzen.
Dit betekent niet alleen meer druk op de zorg, maar ook dat er 
woningen beschikbaar moeten zijn, speciaal voor de behoefte 
van ouderen. Onze levensverwachting gaat snel vooruit. Ik word 
elk jaar ouder, maar mijn levensverwachting stijg ook elk jaar 
met een jaar, Na mijn pensionering wil ik nog uit meerdere 
woonvormen kunnen kiezen. Als eerste misschien ergens 
buiten, dan in de buurt van de kleinkinderen en uiteindelijk in 
een woning waar hulp en zorg wordt geboden. Bij bouwprojecten

'Zeker tachtig 
procent van 
de corporaties 
doet het 
redelijk of 
goed’

moeten we daarom steeds meer rekening gaan houden met 
ouderen en hun specifieke wensen.
“Tot slot wil ik samenvattend stellen dat wij als Tweede-Kamer- 
fractie vinden dat er meer gebouwd moet worden en dat 
mensen weer meer invloed moeten hebben op hun eigen huis 
en hun woonomgeving. De W D  werkt daar aan en zal zich daar 
ook verder voor blijven inzetten, zodat de beelden g e  ik zojuist 
geschetst heb in 2015 werkelijkheid zullen zijn.' ’ □

‘A F SP R A A K  IS A F S P R A A K !’
“Ik vind het goed dat 

de W D  zijn sociale 

karakter laat zien.

We proberen weer 

bekend te zijn met de 

mensen in de straat, 

wijk, of woonkern. De 

wereld is natuurlijk 

gigantisch veranderd 

en zeker niet altijd 

ten goede. Daarom is 

het goed veel werk 

te maken van het 

terugbrengen van een 

zekere omgang en 

geborgenheid van 

weleer. En dan bedoel 

ik dus dat we ook 

als corporatie een 

belangrijke rol 

moeten spelen bij het 

terugbrengen van 

sociaal en prettig 

leefbare buurten.

Dat lukt alleen als je 

intensief met de 

mensen ter plekke 

overlegt en daarbij 

goed luistert naar 

wat er speelt en wat 

mensen beweegt. 

Bovendien is het 

belangrijk om het 

vertrouwen te winnen 

door je aan de 

afspraken te houden 

onder het motto 

‘Afspraak is afspraak!’ 

Verbindingen tot 

stand brengen, dicht 

bij de mensen. Een 

goede samenwerking

*  V
Peter van den 
Heuvel, directeur 
woningcorporatie 
Woonlinie én 
VVD-lid van 
Provinciale Staten 
van Noord-Brabant

tussen de gemeenten 

en corporaties is 

daarbij van groot 

belang. En uiteraard 

een simpeler 

regelgeving. Die 

autonome zucht naar 

regelgeving, daar 

moet wat aan 

gebeuren, vinden wij. 

Willen de mensen in 

een wijk een speel

veldje, dan moet dat 

er ook kunnen komen. 

Over de kwaliteit van 

de woningcorporaties 

durf ik te zeggen dat 

die de laatste jaren 

ronduit goed te 

noemen is. Uiteraard 

is er incidenteel wei 

eens sprake van een 

slechte prestatie.

Dan vinden wij een 

snelle en harde 

aanpak op zijn plaats. 

Daar moeten we niet 

bang voor zijn. In 

eerste instantie door 

het interne toezicht, 

de Raad van Commis

sarissen. Dat komt 

alle corporaties ten 

goede en ook daarmee 

win je alleen maar 

vertrouwen. Vast 

staat dat de laatste 

jaren de corporaties 

over het algemeen 

een maatschappelijk 

actieve inzet 

vertonen, die leidt 

tot gesprekken bij en 

met de mensen om zo 

tot een mooie prettig 

leefbare straat, kern 

of wijk te komen.

Een wijk waar het 

voor iedereen goed 

toeven is. Wij zijn er 

van overtuigd dat als 

de woningcorporaties 

tien tot twaalf jaar 

geleden niet waren 

verzelfstandigd, 

de prestaties op het 

gebied van wonen er 

heel anders hadden 

uitgezien. Vanuit die 

optiek is het dan 

ook heel goed om 

woningcorporaties 

alle ruimte te geven 

om hun activiteiten te 

kunnen ontplooien.”
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MAAK KENNIS MET

Voor meer informatie:

Tel: (0161)29 49 37

www.kastanjehout.org

Duurzaamheid is één van de 
bijzondere eigenschappen 
van kastanjehout. Onze 
onbehandelde producten 
hebben daardoor een lange 
levensduur en zijn 
onderhoudsvrij.
Ze zijn bovendien sterk, 
mooi, sfeervol en zeer 
milieuvriendelijk.

Dirk Hanke, nieuw VVD-lid:
’Zo hoop ik 
mijn steentje 
te kunnen
bijdragen!’

W aarom  is D irk  Hanke lid van de W D ?  
In deze rubriek een korte kennism aking 
met een nieuw lid.

F IL M : bezoekt 

jaarlijks het Inter

nationale Filmfestival 

in Rotterdam. “Leuke 

en verrassende films 

in een prettige sfeer.”

V A K A N TIE: 
reist graag. “En aan 

het water vind ik het 

altijd heerlijk.”

E T E N : houdt van 

pittig, Thais bijvoor

beeld. “Dat kook ik 

ook graag zelf, heb ik 

in Bangkok geleerd.”

B O E K : las als 

laatste ‘Baudolino’ 

van Umberto Eco.

Zijn laatste liberale 

boek was ‘Justice as 

fairness’ van Rawls. 

“Daarop werd ik 

attent gemaakt door 

mijn studie politiek. 

Vanwege die studie 

heb ik sowieso het 

nodige gelezen over 

politieke filosofie.”

TEKST: KAREL VAN HAL

Dirk Hanke is 34 jaar jong en kan 
al bogen op een indrukwekkende 
carrière: van directeur financiën 
en ICT bij het bedrijf AIESEC in 
Duitsland, financieel directeur van 
AIESEC Internationaal, via control
ler bij FNV Ledenservice tot senior 
controller nu bij de gemeente 
Gouda, Wij vroegen hem wat meer 
over zichzelf te vertellen en waren 
benieuwd naar zijn beweegrede
nen om lid van de W D  te worden. 
Dirk Hanke: "Ik ben lid geworden 
omdat allerlei actuele ontwikkelin
gen mij steeds meer de behoefte 
gaven om zelf mijn steentje bij te 
dragen. Studies en mijn achter
grond - ik ben opgegroeid in Oost- 
Duitsland - maakten me duidelijk 
dat dit alleen binnen een liberale 
partij kan. Iedere liberale stem is 
hard nodig om de spagaat tussen 
bescherming van de burgers te 
waarborgen, zonder de rechten van 
de mens onnodig te beperken en 
gelijktijdig niet te sterk terug te 
vallen in te veel ‘multi-culti’. Daarbij 
heb ik de ambitie om binnen de 
partij mijn eigen steentje bij te 
dragen. Op lokaal niveau sta ik nu 
op de lijst voor de deelraad. 
Landelijk zoek ik naar de mogelijk
heid om mee te draaien bij een 
commissie, bijvoorbeeld buiten
lands beleid. Mijn eigenlijke passie: 
het onderwijs." □
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Statenfractie Zuid-Holland bezoekt Brussel

Afstemming communicatie

Frederik van der Dussen:

‘Enorm
verschil in
politieke
cultuur
tussen
Europa en
Zuid-Holland’

‘Eu ropa’ bepaalt 
voor een belangrijk 
deel ons dagelijkse 
leven. Het ligt dan 
ook voor de hand 
dat de verschillende 
onderdelen van het 
openbaar bestuur - 
gemeente, provincie 
en rijk - nauw 
overleg hebben met 
hun Europese 
evenknieën. Begin 
oktober bracht de 
V V D -frac tie  van 
Zuid-Holland een 
werkbezoek aan de 
B ru sse lse  collegae. 
Conclusie: de 
verhoudingen zijn 
w elisw aar goed, 
maar tegelijkertijd 
kan de effectiviteit 
van de com m uni
catie verbeterd 
worden.

TEKST: DICK ZOET 
FOTOGRAFIE: BLAUWDRUK,
BART VAN DE HULSBEEK, 
PHOTOSTOCK

______ Alliance of Liberals and Democrats for Europe
Alliance des Démocrates et des Libéraux pour l'Europe

P roblemen zijn er om opgelost te worden, 
moet de statenfractie van de W D  in 
Zuid-Holland hebben gedacht toen ze 
werd geconfronteerd met de grote 
problemen die de zogenoemde fijnstof- 
richtlijn in deze provincie veroorzaakte.

En dus werd er een tweedaags werk
bezoek aan het Europees Parlement en andere Europese 
instanties georganiseerd. En passant werd er gekeken of 
Zuid-Holland voldoende profiteert van de EU-subsidies. 
Tegelijkertijd werd er indringend gesproken over de soms wat 
moeizame verhouding tussen lokale en regionale Nederlandse 
bestuurders en hun Europese collegae. Het enthousiasme 
voor dit werkbezoek was groot: nagenoeg de gehele fractie 
reisde op 13 oktober jl. af naar Brussel.

Lobby
“Een van de belangrijkste zaken die we er hebben opgesto
ken, is het enorme verschil in politieke cultuur tussen Europa 
en Zuid-Holland” , meent Frederik van der Dussen, voorzitter 
van de WD-fractie in de Zuid-Hollandse Provinciale Staten.
“Dan doel ik voornamelijk op de lobbycultuur die er in Brussel 
heerst. Dat is voor vele fractieleden een echte ‘eyeopener’ 
geweest. W ie als stad, regio of provincie gehoord wil worden 
in Brussel, zal volop aan dat systeem mee moeten doen. Ook 
werd ons duidelijk dat de inspanningen die talloze overheden, 
instituten en lobbyisten zich op dit moment getroosten, heel erg 
versnipperd zijn. Daar zou wel enige 'stroomlijning’ in door te 
voeren zijn. Het is wellicht aan te bevelen om bijvoorbeeld 
vanuit een grootstedelijk gebied als de Randstad de inspannin
gen te bundelen en zodoende grotere effectiviteit te genereren. 
Tegelijk is het natuurlijk evident dat dergelijke werkbezoeken 
een positief effect hebben op de onderlinge communicatie.”
Zijn collega-fractievoorzitter van de W D  in het Europees 
Parlement, Jules Maaten, onderschrijft die stelling. “Veel van wat 
er op Europees niveau wordt besloten, is van groot belang op 
regionaal niveau. Dus voor besturen van grote steden en 
provinciale overheden eigenlijk nog meer dan voor de 
nationale overheden. Als voorbeeld moge de milieuwetgeving, 
zoals voor lucht- en waterkwaliteit gelden. Die moet op lokaal of 
provinciaal niveau worden geïmplementeerd. De beslissingen 
die in Brussel worden genomen, komen voort uit overleg tussen 
Europese instituties en nationale regeringen en dus is het voor 
ons, als Europese parlementariërs, zeer wezenlijk te weten 
wat de implicaties van dergelijke beslissingen op lokaal of 
regionaal niveau zijn. Het bezoek van de statenfractie van
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F ijn sto f
DE FIJNSTOFRICHTLIJN  

KOMT ER IN HET KORT 

OP NEER DAT ER OP

ERNSTIG  ‘VER VUILDE ' 

PLA A TSE N  DUSDANIGE

van wezenlijk belang
Zuid-Holland was daarom ook zo belangrijk voor ons. Zeker 
in zo'n dichtbevolkte provincie komen dergelijke maatregelen 
hard aan.”

Eén Randstadprovincie
Je zou hieruit kunnen concluderen dat dergelijke bezoeken, 
dergelijk overleg gestructureerd moet gaan plaatsvinden. 
Maaten blijkt hiervan een groot voorstander. “Zeker op het 
terrein van de milieuwetgeving wil ik, samen met Paul de Krom 
(lid van de Tweede Kamer met onder meer de milieuporte- 
feuille) zien hoe we met gedeputeerden, wethouders en 
iedereen die zich daar bestuurlijk mee bezighoudt dergelijk 
overleg kunnen ordenen. Dan kennen we alle implicaties en 
complicaties van het vraagstuk en kunnen we, als WD, die 
materie professioneel aanpakken op alle niveaus. Dat hebben 
we overigens al eens gedaan met de fijnstofproblematiek; 
daarover hebben we toen gecoördineerd vragen gesteld in 
het Europees Parlement, de Tweede Kamer en in de Staten
vergadering van Zuid-Holland. Het streven moet erop gericht 
zijn dat we, op het moment dat een vraagstuk hier in het 
Europees Parlement ter tafel komt, er direct en gericht op 
kunnen inspelen. Dat vereist uiteraard de nodige communicatie, 
van alle partijen.”
Van der Dussen is het daar hartgrondig mee eens. “We zullen 
alleen moeten kijken hoe we die communicatie moeten 
structureren, want het kan natuurlijk niet zo zijn dat de slag
kracht teniet wordt gedaan door allerlei lokale en regionale 
belangen en prioriteiten. Wat dat betreft is er bepaald geen 
eenheid. Ik sluit me dus ook graag aan bij de uitgesproken 
wens van de Commissarissen der Koningin in Noord- en 
Zuidholland en Utrecht, te samen met de burgemeesters van 
de vier grote steden, om te komen tot één Randstadprovincie.” 
Overigens heeft ook de nieuwe voorzitter van hetVNO-NCW 
Bernard Wientjes, onlangs verklaard dat de Nederlandse 
lobby in Brussel ‘ongestructureerd' is. En dat zijn toch signalen 
die men zich op alle niveaus ter harte zou moeten nemen.
Er zijn uiteraard al de nodige instanties om het lokale en 
regionale Nederlandse wel en wee onder de aandacht te 
brengen, zoals bijvoorbeeld het Comité van de Regio’s, 
waarin diverse lokale en regionale bestuurders zitting hebben. 
Niettemin heeft Maaten het directe overleg met zijn provinciale 
collega's als een wezenlijke verrijking van de onderlinge 
communicatie ervaren. “We moeten, aan beide kanten 
continu streven naar verbetering van de onderlinge lijnen.
Ik denk dat een dergelijk werkbezoek een positieve impuls 
aan dat streven heeft gegeven.’ ’ □

‘Direct en 
gericht 
inspelen op 
Europese 
vraagstukken’

M AATR EG ELEN  DIENEN  

TE W O R D E N  GENOM EN, 

DAT ER M INDER GEVAAR  

VOOR DE V O LK SG E ZO ND 

HEID O N TSTA A T  

A LLE  PARTIJEN ZIJN  

ZICH TERDEGE B E W U ST  

VAN DE GEVAREN VAN  

FIJNSTOF, M AAR  DOOR  

DE NATIONALE  W E T 

GEVING  IN NEDERLAND  

ZIJN  DERGELIJKE  

M ILIEUM AATREGELEN  

GEKOPPELD AAN  

RUIM TELIJKE ORDENING. 

DAT HAD TOT GEVOLG  

DAT BEPAALDE NOOD

ZAKELIJKE B O U W 

ACTIVITEITEN NIET  

KONDEN W O R D EN  

UITGEVOERD W E G E N S  

DE NABIJHEID VAN  

PLEKKEN M ET EEN TE  

HOGE CONCENTRATIE  

FIJNSTOF. TEL DAARBIJ  

OP DAT DE FIJNSTOF

RICHTLIJN OOK DE 

A A N W EZIG H E ID  VAN  

ZEEZO UT  OMVATTE, EN  

DE PROBLEM ATIEK  VAN  

ZU ID -H O LLAND  W O R D T  

DUIDELIJK. MEDE  

DOOR GOEDE S A M E N 

W E R K ING  TU S S E N  DE 

W D -F R A C T IE S  IN HET  

EUROPEES PARLEM ENT, 

DE TW EED E  KAMER  

EN DE PROVINCIE  

ZUID -HOLLAND ,

IS DE RICHTLIJN NU  

AANGEPAST.
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Elegantie aan de buitenzijde. Unieke BOSE innovaties vanbinnen.



BOSE* LIFESTYLE* 48 DVD home entertainment-systeem

De nieuwe LIFESTYLE DVD home entertainment-systemen van Bose

Onze nieuwste DVD 

home entertainment-systemen dragen 

de naam LIFESTYLE' met reden. 

Zij weerspiegelen daadwerkelijk hoe u 

optimaal kunt genieten van muziek- en 

home cinema zonder compromissen 

te sluiten: een combinatie van pure 

elegantie met de nieuwste technische 

innovaties zoals u die alleen 

van BOSE' mag verwachten.

Onze LIFESTYLE' systemen zijn complete 

muziek- en home cinema-systemen, 

waarin hoge weergavekwaliteit, 

elegantie, bedieningsgemak en 

uitbreidbaarheid samenkomen.

Luister, kijk en vergelijk 

het verschil met Bose technologie.

Vraag een demonstratie 

bij een geautoriseerde Bose dealer 

bij u in de omgeving.

Wat is er nieuw, anders en beter?

Het ADAPTiQ* audiocalibratiesysteem

Automatische geluidsafstelling, houdt 
rekening met de kamergrootte, 
luidsprekeropstelling en luisterposities.

NIEUW: uMusic" intelligent 

weergavesysteem

Slaat honderden cd's op in het media center, 

onthoudt uw muzikale smaak, zelfs voor 
bepaalde tijden en stemmingen.

NIEUW: BOSE' link

Speelt verschillende bronnen in verschillende 
ruimten af. Tegelijkertijd, vanaf één systeem.

ADAPTiQ
Audio Caübration 

System

uMusic’
intelligent Playback 

System

BOSE link
Music Throughout 

Your Home

Voor adressen belt u naar 

+31 (0)299 390111 of e-mail naar 

consumenteninfo@bose.com

Heffer sound through research,

mailto:consumenteninfo@bose.com
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VVD-Tweede Kamerlid Frans Weekers:

Bij veel Nederlanders is de laatste jaren het gevoel van onveiligheid 
toegenomen. N iet alleen in eigen straat of buurt, m aar ook in het 
openbaar vervoer, de auto of zelfs de eigen woning. De W D  heeft 
zich dat aangetrokken en werkt dan ook am bitieus aan een veiliger 
samenleving. In 2 0 0 8  is er 2 5  procent minder criminaliteit, zo luidt 
de belofte. Geen gemakkelijke opgave, maar wel een die men per se 
nakomen wil.

TEKST: KAREL VAN HAL FOTOGRAFIE: MARCEL VAN DEN BERGH, NICO SCHOUTEN

et name de laatste tijd beginnen 
we te merken dat onze aanpak 
werkt” , aldus Frans Weekers. 
"We sporen meer criminelen op, 
omdat er meer agenten zijn 
bij gekomen. We sluiten de 
veelplegers langer op, zodat de 

politie niet steeds achter ze aan hoeft te hollen. En dat werkt.
De steden worden veiliger. Criminelen ontlopen steeds minder 
vaak hun straf omdat het Openbaar Ministerie meer presteert, 
omdat er meer rechters zijn en omdat er meer plaats is in de 
gevangenis. Verslaafde criminelen zitten voor meerdere jaren 
vast in speciale inrichtingen waar ze afkicken en begeleiding 
krijgen. Er zijn buurten die hierdoor al zichtbaar veiliger 
worden. Onze maatregelen worden gevoeld door iedereen. 
Door criminelen in de bak en belangrijker door mensen die 
‘s avonds weer de straat op durven. Maar we zijn er nog lang 
niet! We moeten nu de aanval mzetten tegen de verloedering. 
Als je kijkt naar de oorzaak van geweld en agressie valt één 
ding op: we houden elkaar niet meer in de gaten en van de 
overheid eisen we wel veel, maar ernaar luisteren doen we 
zeker niet. Er ligt dus een ‘gezagshiaat’. Uitbreiding van het 
toezicht is een oplossing. Er moet op al die bekende overlast- 
plekken simpelweg weer iemand komen die daar toezicht 
houdt en corrigerend optreedt. Nodig is een direct handelende 
politieagent. Dit soort maatregelen zorgt ervoor dat er sneller 
een sanctie volgt op crimineel gedrag. Het gevolg zal zijn dat 
het gezag van politie en justitie toeneemt.”

Slachtoffe rs verdienen steun
Weekers vervolgt: “Ook vinden we dat de strafmaat in ons land 
omhoog moet. Deze strafmaat dient minimaal te liggen op het

niveau van dé andere landen van de Europese Unie, Ook dient 
een crimineel zijn straf uit te zitten en niet na vertoon van 
normaal gedrag wat wel ‘goed gedrag’ genoemd wordt, een 
deel van zijn straf kwijtgescholden krijgen. Gevangenissen 
mogen best soberder en met meer criminelen in één cel 
hebben wij geen probleem. Eigen rechter spelen is niet 
toegestaan. Het opkomen voor je eigen hachje wel. Sterker 
nog, daar moeten we waardering voor hebben. Slachtoffers van 
criminaliteit verdienen steun. We mogen hen niet in de kou 
laten staan. Ik vind dat we verdachten gedwongen bij hen uit 
de buurt moeten houden. Bovendien moet het slachtoffer 
worden geholpen om zijn of haar schade vergoed te krijgen.”

Gesloten en gecontroleerd
Ook over het drugsprobleem heeft Frans Weekers uitgesproken 
ideeën. "Tegenwoordig raken hele woonwijken in de ban van 
de 'thuisteelt’. Van onschuldige kweek van wat plantjes is al 
lang geen sprake meer. Er zijn lieden die hier grof geld aan 
verdienen. Zo veel zelfs, dat wietplantages worden beveiligd 
met boobytraps en bommen. En dat midden in woonwijken.
We mogen ons niet meer verschuilen achter de hypocrisie van 
het gedoogbeleid. We moeten toestaan dat de inkoop, de 
verkoop en het gebruik van drugs plaatsvindt in gereguleerde 
coffeeshops. In een volstrekt gesloten en gecontroleerde keten. 
Zoals ook alles dat daarbuiten gebeurt, moet worden aange
pakt en afgestraft, Dat geldt zowel voor grootschalige wietteelt 
als internationale drugshandel, waar het kabinet zijn pijlen al 
op richt. Maar de W D  wil ook de thuisteelt aanpakken, die leidt 
tot verloederde buurten en mensen op het criminele pad 
brengt. Bovendien willen we lik op stuk om de verloedering 
van het straatbeeld tegen te gaan, bijvoorbeeld het strafbaar 
stellen van en optreden tegen het roken van joints door al >
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dan niet samenscholende lieden in winkelcentra, stads- en 
wijkparken en buurten. Wij van de W D  willen een onder
scheid; gebruik in besloten kring, zoals thuis, en aangewezen 
gebruikersruimten leidt niet tot overlast en verloedering.
Maar gebruik in openbare ruimtes moeten we aanpakken. 
Andere gebruikers van die openbare ruimte, moeders en 
vaders met kinderen, moeten zich niet een weg hoeven banen 
door een penetrante walm en geur. Hetzelfde geldt voor 
openbare dronkenschap. En niet te vergeten: spuiten in het 
openbaar. Wij willen dat de straten weer worden teruggegeven 
aan fatsoenlijke mensen.”

Succesvo lle  voorbeelden
"Toen ik in het najaar van 2005 in New York was, heb ik 
gevraagd wat de sleutel tot succes was bij het veiliger maken 
van die stad. Van een criminele, vuile en onveilige stad zo'n tien 
tot vijftien jaar geleden, is New York dit voorjaar uitgeroepen 
tot de veiligste stad van de VS. Het succes blijkt te liggen in het 
consequent aanpakken van de kleine criminaliteit, verloedering 
en overlast. Je voorkomt daarmee dat het van kwaad tot erger 
wordt. Men hanteert de 'broken window-theory'. Repareer je 
een kapotte ruit niet meteen, dan worden er onmiddellijk 
andere ruiten ingegooid, worden de muren met graffiti besmeurd 
en gaat er zich crapuul ophouden. Zij zeggen: wanneer je de 
kleine criminaliteit en de verloedering van het straatbeeld 
- dus ook het drank- en drugsgebruik op straat en in de buurt - 
onmiddellijk en consequent aanpakt, dan voorkom je dat het 
van kwaad tot erger wordt. Daar zouden wij een voorbeeld aan 
moeten nemen!1 ’, besluit Weekers.

‘Het succes blijkt te liggen 
in het consequent aanpakken 
van de kleine criminaliteit, 
verloedering en overlast’

7TTT
In de aanloop naar 

2006 is Rotterdam 

veiliger. Bovendien 

blijft de veiligheid 

in de stad de hoofd

doelstelling van het 

college. Dat geldt 

vooral voor de wijken 

die nu de meeste 

overlast hebben en 

onveilig zijn. In veel 

wijken is de veiligheid 

al zichtbaar verbe

terd. Sociale en 

veiligheidsproblemen 

zijn er in 2005 

aangepakt, zoals 

illegale kamerverhuur, 

hennepkwekerijen 

en illegale seksinrich- 

tingen. Bekende

dealpanden zijn 

gesloten of normaal 

bewoond. De meest 

overlastgevende 

drugsverslaafden 

zijn verdwenen uit 

het straatbeeld.

In 2005 zijn 700 van 

hen opgenomen in een 

strafrechtelijk of 

hulpverleningstraject. 

Het toezicht op straat 

neemt toe. De dienst 

Stadstoezicht is in 

de periode 2005 

met maar liefst 100 

fulltime toezicht

houders uitgebreid. 

Ivo Opstelten: 

“Rotterdam is veiliger. 

Dat wijst de Veilig-

heidsindex uit. Daar 

waar het gaat om het 

realiseren van de 

collegedoelstellingen, 

liggen we op koers.

In 2006 mogen er in 

Rotterdam geen 

onveilige wijken meer 

zijn. We zijn ervan 

overtuigd dat we de 

targets halen. 

Opnieuw is aange

toond dat onze 

veiligheidsaanpak 

effect heeft. Met die 

aanpak gaan we dan 

ook onverkort door. 

We liggen op koers, 

maar zijn er nog niet.”

Veiligheidsdatabank
Ook in de stad Rotterdam is veiligheid een veelbesproken 
onderwerp. De gemeente Rotterdam doet dan ook veel om 
de veiligheid in de stad te vergroten. WD-burgemeester 
Ivo Opstelten zet zich voortdurend in om orde en veiligheid 
in de stad te brengen en te handhaven. De inzet van politie, 
aanpak van verloederde wijken en een goed integratiebeleid 
zijn daarbij centrale doelstellingen. Maar ook de burgers 
kunnen er aan meewerken om de stad leefbaarder en veiliger 
te maken, Zo meet de gemeente Rotterdam jaarlijks de 
veiligheidssituatie in de stad. Alle 62 wijken in de stad krijgen 
een cijfer variërend van één tot tien. Dit cijfer is een samenvoe
ging van de gegevens van de politie, de gemeentelijke diensten 
en de mening van in totaal 13.000 Rotterdammers over de 
veiligheid in hun wijk. Het gaat dan om zaken als diefstal, 
drugsoverlast, geweld, inbraken, overlast, vandalisme, schoon 
en heel en verkeer. In aanvulling hierop worden elk jaar 
wijkanalyses uit gebracht. In deze wijkanalyses wordt een 
gedetailleerd en actueel beeld geschetst van de veiligheids
situatie in de wijk,
Ook is er een veiligheidsdatabank. Hier kan iedereen terecht 
voor de belangrijkste basisinformatie over veiligheid in 
Rotterdam. Met deze basisinformatie krijg je snel een goed 
beeld van wat bewoners, ondernemers, welzijnsorganisaties, 
de deelgemeenten en de gemeente Rotterdam doen om de 
veiligheid in Rotterdam te verbeteren, Wie een indruk wil 
krijgen van wat de gemeente Rotterdam allemaal doet 
om de veiligheid te vergroten, kan een kijkje nemen op 
www.rotterdamveilig.nl. □
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HET PODIUM
W at vinden V V D ’ers van een 
bepaald politiek onderw erp? 
In  dit nummer het betoog 
van John  P. Deighton, 
Statenlid V V D  Gelderland 
en IPO-gedelegeerde. 
Onderwerp: de provinciale 
politiek.

John P. Deighton: 
'Nieuwe tanden 
voor de
Commissaris van 
de Koningin!’

L iberalen zijn altijd de voortrekkers
geweest van bestuurlijke vernieuwing. 
Doelstelling: het verkrijgen van een 
slagvaardiger bestuur en meer openheid 
naar het publiek. Richting provinciale 
politiek moet die vernieuwing nu plaats
vinden!

Onze provincies dateren van 1579, de oprichting van de Unie 
van Utrecht door zeven provinciën. Ook ons begrip Provinciale 
Staten komt daar vandaan, evenals de Kieswet die bepaalt dat 
de Eerste Kamer rechtstreeks gekozen wordt door Provinciale 
Staten. Ondanks die rijke historie bevindt de populariteit en 
bekendheid van de provinciale politiek zich op een treurig laag 
dieptepunt! De provinciale politiek, de opkomst bij provinciale 
verkiezingen en de duidelijkheid van de betekenis van de 
provincie bij de burger is al jaren op een hellend vlak,

Dubbelrol voor de C d K
In het duale systeem is de rolverdeling tussen Provinciale 
Staten (PS) en Gedeputeerde Staten (GS) flink veranderd.
PS bepaalt het beleid en GS zorgt voor een professionele 
uitvoering van dat beleid, wat gecontroleerd wordt door PS.
Nu is de Commissaris van de Koningin (CdK) voorzitter van 
zowel GS als van PS. De CdK leidt de PS-vergadering en staat 
dan ‘boven’ de partijen als technisch voorzitter. Een CdK 
kan zo nooit een eigen politiek standpunt innemen en ook niet 
het Collegebeleid verdedigen. Het is zelfs uitgangspunt 
geworden dat de CdK het inhoudelijk niet eens hoeft te zijn 
met het beleid van PS of GS (www.provincies.nl) . De zichtbare 
politieke invloed van de CdK is beperkt. En dat is jammer, 
want een CdK kan meer betekenen.

Com m issaris nieuwe stijl heeft alle toekom st
Indien de CdK wel voorzitter is van GS en niet van PS, kan de 
CdK een veel steviger rol spelen. De CdK is dan het boegbeeld 
van GS, kan het GS-beleid verdedigen en zelfs een eigen 
zware politieke portefeuille hebben. De CdK kan dan vrijuit de 
pers te woord staan en met een veel sterker mandaat de 
belangen van een provincie verdedigen, ook richting nationale 
en Europese politiek. Zo komt de provincie en haar beleid echt 
dichter bij de burger!

Sne l resu ltaat? Verander de Provinciewet!
Snel en simpel! Een wijziging van de Grondwet is niet nodig. 
Een simpele wijziging van de Provinciewet (1962, gewijzigd 
in 1992) volstaat. Er moet worden opgenomen dat de functie 
van CdK niet verenigbaar is met het voorzitterschap van PS 
en dat PS voor iedere periode (vier jaar) een voorzitter kiest 
uit eigen gelederen. Voor zo’n vernieuwing kan onze W D  
in de Tweede Kamer het initiatief nemen.
Zo wordt op Liberale wijze de parallel hersteld tussen Tweede 
Kamer en Provinciale Staten. In de nationale politiek is immers 
de voorzitter van het parlement (E Weisglas) een gekozen lid 
van het parlement en is de minister-president (J.P Balkenende) 
uitsluitend voorzitter van het kabinet! En zo krijgen wij een 
CdK waar wij recht op hebben. Een CdK met echte scherpe 
politieke tanden! □
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COLUMN

Tomeloze inzet
p 17 december sloot de W D  het politieke jaar 
2005 af met de Algemene Vergadering in 
Rotterdam. Het was een buitengewoon geslaagde 
dag. Inspirerend was de presentatie van de 
Rotterdamse WD. Omringd door zijn jonge en 
energieke ploeg sprak fractievoorzitter George 
van Gent over de vele doelstellingen die de 

laatste paar jaren in de havenstad zijn gehaald.
Rotterdam is een uitstekend voorbeeld van een stad waar lokale politiek 
wordt bedreven die echt wérkt. Er zijn eindelijk tastbare resultaten 
behaald, omdat de coalitie het aandurfde om vooraf doelen te stellen.
Die resultaten zijn overweldigend. Zo werd het preventief fouilleren in 
Rotterdam uitgevonden. De erfpacht is er afgeschaft. De Keileweg is 
gesloten. Het is er veiliger geworden. Het is er schoner geworden.
Het leven in Rotterdam is er in vier jaar tijd gewoon beter op geworden.

Een prachtig nummer van Bruce Springsteen vulde de zaal tijdens de 
entrée van de Rotterdamse WD'ers: Come on up for the rising. Het is 
precies die instelling die de W D  op weg naar de gemeenteraads
verkiezingen op 7 maart inspireert. Wij willen de boel aanjagen, ambitie 
losmaken, en er voor zorgen dat die beweging door zo velen mogelijk 
wordt opgepikt.
Mensen motiveren, ervan overtuigen dat ze er zélf wat van kunnen maken. 
Al maandenlang zijn campagneteams in het hele land druk bezig met de 
voorbereidingen in de aanloop naar die zevende maart. Met tomeloze 
inzet zetten WD-afdelingen zich in om belangrijke lokale thema’s bij de 
kiezer onder de aandacht te brengen. Denk bijvoorbeeld aan Veldhoven, 
waar de W D  veel aandacht besteedt aan de noodzaak van betere 
gebouwen voor basisscholen. Of aan de W D  Amsterdam, die het een 
prioriteit maakt om hufterig gedrag op straat hard aan te pakken.

Het bruist van 
de creatieve 
initiatieven!

Maar het bruist ook weer van ontzettend 
creatieve initiatieven! In Hoogeveen 
bijvoorbeeld, waar de W D  een lokale 
schaatsbaan afhuurde en burgers gratis 
liet schaatsen, om hen tegelijkertijd te 
kunnen informeren over haar programma. 

Of in Den Bosch, waar men inspeelt op het feit dat de verkiezings
campagne grotendeels tijdens de carnaval valt, met WD-stickers op 
alle toiletten in cafés: Geen gezeik, stem W D !
Een nieuw jaar brengt nieuwe doelstellingen, Onze eerste doelstelling 
is natuurlijk winst bij de gemeenteraadsverkiezingen. De voortekenen 
zijn gunstig: bij verkiezingen afgelopen november in de heringedeelde 
gemeenten Teylingen en Utrechtse Heuvelrug heeft de W D  flink gewonnen.

Wij hebben de mensen, de middelen, en de ambitie. We hoeven het 
alleen nog maar in de praktijk te brengen. Om met de woorden van 
Bruce Springsteen te spreken: Come on up for the rising!

Jozias van Aartsen
Fractievoorzitter VVD in de Tweede Kamer
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Partij Service
Besluitenlijst 118e Algemene Vergadering te Rotterdam op 17 december 2005
Ten einde voldoende tijd te bieden voor de behandeling van 
de visiedocumenten Samenleving werd bijna de gehele 
agenda op zaterdagochtend 17 december gelijktijdig in 
verschillende deelsessies behandeld. In deze deelsessies 
konden de meningen worden gepeild, maar er werd niet 
gestemd. Wel konden voorstellen worden ingetrokken of 
overgenomen ten behoeve van de voltallige behandeling op 
zaterdagmiddag 17 december.
[11 De voorzitter opende de vergadering om 10.00 uur.
[2] Besloten werd tot leden van de stem- en notulencommissie 
te benoemen:
■ De heer H. Stulemeijer te Weesp;
■ De heer I. ten Hagen te Boskoop;
■ De heer EW van Gils te Zoetermeer.

Algemene vergadering van Afgevaardigden
[31 De gewijzigde statuten van de W D  werden met alge
mene stemmen aangenomen.
[4 ]  Bij de wijziging van het huishoudelijk reglement vond een 
stemming plaats over een amendement van de afdeling 
Utrecht, waarin voorgesteld werd het stemmen bij volmacht in 
een ledenvergadering van een afdeling mogelijk te maken. Dit 
amendement werd met 234 tegen 174 stemmen verworpen. 
Daarnaast kwam een amendement van de afdeling Rotterdam 
in stemming omtrent de benoemingsperiode van adviserende 
partijraadsleden. Dit amendement werd met 266 tegen 121 
aangenomen.
[51 De wijzigingen in het huishoudelijk reglement werden 
zonder stemming aangenomen.
[6] De wijzigingen in het reglement voor de WD-regio's 
werden zonder stemming aangenomen.
[71 Achtereenvolgens werden de gewijzigde kandidaatstel- 
lingsreglementen voor de Tweede Kamer, Eerste Kamer, het 
Europees Parlement en de Provinciale Staten zonder stemming 
aangenomen.
[81 Bij het kandidaatstellingsreglement voor de Gemeente
raad vond een stemming plaats over een amendement van de 
afdeling Utrecht om twee peildata in te voeren, waarna nieuwe 
leden stemrecht hebben in de kandidaatstellingsvergadering, 
danwel bij een ledenraadpleging. Dit amendement werd 
aangenomen met 219 tegen 178 stemmen. Vervolgens werd 
het gewijzigde kandidaatstellingsreglement met algemene 
stemmen aangenomen.
[91 Na een uitgebreide discussie werd besloten om het 
initiatiefvoorstel van de Kamercentrale Noord Holland Noord 
over de invoering van een proeflidmaatschap aan te houden 
tot een volgende algemene vergadering. Het hoofdbestuur zal

met een nader voorstel komen.
[  10 J Tijdens de rondvraag werd door de penningmeester 
toegezegd dat voor 1 februari 2006 aan de afdelingen een 
overzicht gegeven wordt van alle giften die in het kader van de 
gemeenteraadscampagne aan afdelingen worden gedaan.

Algem ene Ledenvergadering
[ H l  De heer Mark Dijk uit Utrecht werd bij acclamatie 
benoemd tot nieuwe internationaal secretaris in het hoofdbestuur. 
[  12 J Het jaarplan 2006 werd aangenomen.
[1 3 ]  De begroting 2006 werd aanvaard.
[1 4 ]  De visiedocumenten Samenleving zijn tijdens de 
deelsessies behandeld. Op een aantal punten vond een 
stemming plaats. Het onderdeel jeugdzorgd zal op een later 
moment worden vastgesteld. Tevens werd besloten dat nadat 
alle visiedocumenten zijn vastgesteld er nog een eenduidige 
redactie zal plaatsvinden. Deze visiedocumenten zullen ook 
aan de commissie die het verkiezingsprogramma voor de 
Tweede Kamerverkiezingen van 2007 gaat opstellen, mee
gegeven worden.
115| Daarbij vonden de volgende stemmingen plaats: 
Amendement 1 van de afdeling Amsterdam op onderdeel 
Sociaal beleid; wijziging zin 109; verworpen met 206 tegen 
141 stemmen;
Amendement 2 van de afdeling Amsterdam op onderdeel 
Sociaal beleid; toevoeging na zin 109; verworpen met 221 
tegen 164 stemmen;
Amendement 7 van de afdeling Rotterdam op onderdeel 
Sociaal beleid; schrappen van zin 124; verworpen met 206 
tegen 157 stemmen;
Amendement 14 van de Kamercentrale Noord Holland Noord 
op onderdeel Sociaal beleid; toevoeging na zin 132; verworpen 
met 259 tegen 108 stemmen;
Amendement 7 van de Kamercentrale Noord Holland Noord 
op het onderdeel Gezondheid en Gezondheidszorg; wijziging 
van zin 255 verworpen met 194 tegen 160 stemmen.

Politieke Vergadering
[16J De actuele motie van de Kamercentrale Noord Holland 
Noord betreffende de verlaging van de accijns op autobrand
stof werd verworpen met 201 tegen 101 stemmen,
De actuele motie van de afdelingen Weesp, Loenen en Abcoude 
betreffende de aanleg van A6-A9 werd verworpen met 157 
tegen 84 stemmen.
[171 De voorzitter sloot de vergadering om 17.25 uur.
A LLE  ACENO ASTUK K EN ZIJN  TEN M INSTE  GEDURENDE  

EEN JAAR NA  TE LEZEN  V IA  W W W .V V D .N L .
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Beslis mee over Provinciale Staten, 
Tweede Kamer en Eerste Kamer
In 2 0 0 7  zijn er verkiezingen voor Provinciale 
Staten  en voor de Tweede Kamer. Bovendien 
kiezen de leden van Provinciale  Staten  in 
dat jaar ook een nieuwe Eerste  Kamer.
Voor de V V D  betekent dit dat we het komend 
jaar drie verkiezingen moeten voorbereiden. 
In het bijgaande tijdschema de belangrijkste 
termijnen die bij deze voorbereiding gelden.

Nieuwe regels
Voor al deze verkiezingen gelden gloednieuwe kandidaatstel- 
lingsreglementen, die 17 december 2005 door de Algemene 
Vergadering in Rotterdam zijn vastgesteld. Deze reglementen 
bevatten veel nieuws. In 2002 en 2003 zijn er na veel discussie 
besluiten genomen over de vernieuwing van de WD. Na die 
tijd is er bij de verkiezingen voor het Europees Parlement en 
voor enkele gemeenteraden praktische ervaring opgedaan 
met een aantal veranderingen. Hiermee is bij de uiteindelijke 
tekst van de nieuwe reglementen rekening gehouden, Het 
hoofdbestuur gaat in dit artikel daarom ook in op de belang
rijkste vernieuwingen.

M e er directe invloed van de leden
Leden moeten meer te zeggen krijgen. Dat was een duidelijke 
uitkomst van de discussies over partijvernieuwing. De ver
trouwde manier van besluitvorming via afdelingsvergaderin- 
gen, afgevaardigden en besturen waarborgde steeds minder 
dat de stem van ieder lid echt doorkwam. Sommige leden met 
een druk bestaan komen er vaak niet aan toe om de bestaande 
mogelijkheden te benutten en andere leden die wel meer tijd 
aan de partij besteden, houden toch het gevoel dat hun geluid 
niet dóórklinkt. Het lidmaatschap van de W D  blijft alleen 
aantrekkelijk als we dit verbeteren. De lijsttrekker en de 
kandidatenlijst vanaf plaats twee worden daarom voortaan 
beide in een bindende ledenraadpleging vastgesteld. De 
uitgangspunten voor de kandidaatstelling en het verkiezings
programma worden vastgesteld in ledenvergaderingen waar 
ieder lid mag meestemmen.

Apart aanwijzen lijsttrekker
Nieuw is ook dat lijsttrekkers al veel eerder afzonderlijk worden 
aangewezen. Lijsttrekkers spelen een gezichtsbepalende rol bij 
verkiezingen. Vroeger werd de lijsttrekker formeel gekozen bij 
de vaststelling van de kandidatenlijst. Publicitair kon daar niet 
op gewacht worden, zodat die verkiezing een formaliteit werd 
en onduidelijk bleef hoe de lijsttrekker echt werd aangewezen. 
Nu wijzen de leden de lijsttrekker al in het begin aan. Dit heeft 
ook het voordeel dat de lijsttrekker advies kan geven over het 
ontwerp verkiezingsprogramma en de rest van de kandidaten
lijst. Zowel het bestuur dat voor de kandidaatstelling verant

woordelijk is als de ledenvergadering van een afdeling zijn 
bevoegd één of meer WD-leden kandidaat te stellen voor het 
lijsttrekkerschap.

Com bineren politieke functies beperkt
Het combineren van politieke functies op verschillende niveaus 
levert vaak discussies op. De statuten van de W D  bevatten 
sinds 1 januari een afgewogen regeling die de positie van 
eenmaal verkozen vertegenwoordigers respecteert en een 
geleidelijke overgang van het ene niveau naar het andere niet 
blokkeert. De regel is dat aan een dubbelmandaat bij de 
eerstvolgende kandidaatstelling een einde komt. Omdat er op 
dit gebied ook regionale verschillen zijn, is de ledenvergade
ring die de kandidaatstelling voorbereidt, bevoegd om deze 
beperking op te heffen. Een voorbeeld: statenleden die ook 
raadslid zijn en blijven, kunnen niet opnieuw kandidaat voor de 
staten zijn als de provinciale ledenvergadering niet uitdrukkelijk 
besluit deze regel op te heffen.

Profie lschets en advieslijst
Bij het opstellen van een kandidatenlijst moet heel wat worden 
afgewogen. Daarom gaat de toegenomen directe invloed van 
de leden ook gepaard met een grotere aandacht voor de 
voorbereiding van de kandidaatstelling. De ledenvergadering 
die de kandidaatstelling voorbereidt, stelt nu ook een profiel
schets vast. Die omvat criteria waaraan alle kandidaten 
afzonderlijk moeten voldoen en criteria voor de hele lijst of 
een deel ervan: persoonlijke eigenschappen die elke volksver
tegenwoordiger van de W D  moet bezitten en eigenschappen 
die in (een deel van) de lijst aanwezig moeten zijn. Het 
betreffende bestuur stelt aan de hand van deze profielschets 
voor de ledenraadpleging een advieslijst op. Leden kunnen 
van deze advieslijst gebruik maken als ze hun eigen voorkeur 
bepalen.

Perm anente scoutingcom m issie
Bij het vinden van goede nieuwe kandidaten voor Eerste en 
Tweede Kamer speelt de permanente scoutingcommissie 
een hoofdrol. Deze commissie is in 2004 door de Algemene 
Vergadering ingesteld en bestaat uit R (Pauline) Krikke 
(voorzitter), ir. J.M. (Joan) Leemhuis-Stout, mr. A.H. (Anke) van 
Blerck-Woerdman, A. (Anneke) van Leeuwen-Gijsberts, 
drs. A. (Adjiedj) Bakas, J.N.J. (Hans) van den Broek, mr. EJ,
(Frans) Gosses, H.J. (Henri) Kruithof, ing. J.R. (Hans) Nieukerke 
en P (Peter) Smit. Aanmelding van nieuwe kandidaten bij de 
scoutingcommissie is voortdurend mogelijk, zie de informatie 
op wwwwd.nl /over de WD/talent/wie is wie/ Permanente 
Scoutingcommissie. Een late aanmelding kan ten koste gaan 
van de aandacht die nog aan de kandidatuur kan worden 
gegeven. Reglementair kan de ledenvergadering van een 
afdeling nog tot uiterlijk 30 juni kandidaten stellen voor de 
komende verkiezingen. Dit valt echter te beschouwen als een 
uiterste mogelijkheid in bijzondere gevallen.
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TIJDSCHEMA VOORBEREIDING VERKIEZINGEN
m Provinciale Staten Tweede Kamer [2 ] Eerste Kamer |2]

Noemen namen aan 
afdelingsbestuur £3]

Uiterlijk woensdag 
1 maart 2006

Ledenvergadering afdeling [4 ]
Vanaf donderdag 9 maart 
tot en met woensdag 
12 april 2006

Vanaf donderdag 9 maart 
tot en met woensdag 
12 april 2006

Vanaf donderdag 9 maart 
tot en met woensdag 
12 april 2006

Voorbereiding in landelijke algemene 
ledenvergadering (119e AV) [5 ]

[6 ] Vrijdag 19 mei en 
zaterdag 20 mei 2006

Vrijdag 19 mei en 
zaterdag 20 mei 2006

Ledenraadpleging over lijsttrekker
m

Vanaf woensdag 10 mei 
tot en met woensdag 
24 mei 2006

Vanaf woensdag 14 juni 
tot en met woensdag 
28 juni 2006

Vanaf woensdag 14 juni 
tot en met woensdag 
28 juni 2006

Vaststelling verkiezingsprogramma 
in landelijke algemene leden
vergadering (I2le AV)

[6 ] Zaterdag 27 januari 2007 
[8 ]

[9 ]

Ledenraadpleging over 
kandidatenlijst vanaf plaats 2

Vanaf woensdag 
8 november tot en met 
woensdag 22 november 
2006

Vanaf woensdag 
14 februari tot en met 
woensdag 28 februari 2007 
[1 0 ]

Vanaf woensdag 14 maart 
tot en met woensdag 
28 maart 2007 [1 0 ]

Verkiezingen Woensdag 7 maart 2007 Woensdag 16 mei 2007 Dinsdag 29 mei 2007

Toelichting bij het tijdschema
[1 ]  Dit tijdschema bevat alleen de belangrijkste termijnen en 
tijdstippen, zoals die landelijk zijn vastgesteld. Een uitvoeriger 
schema en de volledige tekst van de kandidaatstellings- 
reglementen zijn gepubliceerd op www.wd.nl en schriftelijk 
aan de secretarissen van de afdelingen toegestuurd.
U kunt de schriftelijke versie ook opvragen bij het algemeen 
secretariaat WD, t.a.v. Herbert Zilverentant, Postbus 30836, 
2500 GV Den Haag.
[2] Om redenen van doelmatigheid wordt de voorbereiding 
van de kandidaatstelling voor Eerste en Tweede Kamer zoveel 
mogelijk gecombineerd.
[3 ]  De kandidaatstelling voor Provinciale Staten verloopt op 
de gebruikelijke wijze via de ledenvergaderingen van afdelin
gen. Als lid van een afdeling heeft u tot uiterlijk woensdag
1 maart 2003 de mogelijkheid om aan het bestuur van uw 
afdeling namen te noemen van personen die u voor wilt dragen 
als voorlopig kandidaat.
De kandidaatstelling Eerste en Tweede Kamer komt aan de 
orde in het artikel over de vernieuwingen, onder Permanente 
Scoutingcommissie.
[4 ]  Bij de ledenvergadering van de afdeling is in dit schema 
uitgegaan van één vergadering waarin de voorbereiding van 
de landelijke algemene vergadering plaatsvindt en waarin 
eventueel ook kandidaten kunnen worden gesteld voor het 
lijsttrekkerschap bij de verkiezingen voor Eerste en Tweede 
Kamer en Provinciale Staten. In deze vergadering kunnen 
desgewenst ook kandidaten voor een willekeurige plaats op 
de betreffende lijsten worden gesteld. Het is mogelijk deze 
vergadering te combineren met de jaarvergadering van de 
afdeling, zolang de betreffende agendapunten maar uitdrukke
lijk in de uitnodiging voor de vergadering worden genoemd, 
Een afdeling kan voor een of meer van deze onderwerpen 
extra vergaderingen beleggen; in dat geval kunnen reglemen
tair ruimere termijnen gelden dan in het schema staan.

[5 ]  In de 119e Algemene Vergadering wordt de kandidaatstel
ling voor zowel de Eerste als de Tweede Kamer voorbereid. Dit 
omvat besluiten over zaken als de lengte van de kandidatenlijst, 
de profielschets en het al of niet opheffen van de statutaire 
beperking tegen het combineren van politieke functies. Verder 
is dit ook de jaarlijkse Algemene Vergadering. In deze verga
dering is de in 2003 gekozen partijvoorzitter, Jan van Zanen, 
reglementair aftredend en herbenoembaar. Indien meerdere 
kandidaten voor deze functie worden gesteld, zal het hoofdbe
stuur de algemene vergadering voorstellen de partijvoorzitter 
te kiezen in een ledenraadpleging vanaf woensdag 27 september 
2006 tot en met woensdag 11 oktober 2006.
[6J Voor de voorbereiding van de kandidaatstelling voor 
Provinciale Staten en de vaststelling van het provinciaal 
verkiezingsprogramma worden in elke provincie twee provin
ciale ledenvergaderingen gehouden.
m  De ledenraadplegingen over een lijsttrekker vinden alleen 
plaats voorzover er meerdere kandidaten zijn gesteld.
[8] Op zaterdag 28 oktober zal de 120e Algemene Vergade
ring worden gehouden. In deze landelijke ledenvergadering 
zullen behalve de begroting en het jaarplan 2007 ook de laatste 
visiedocumenten worden vastgesteld. Hierdoor is het mogelijk 
in het concept landelijk verkiezingsprogramma met de 
besluiten over alle visiedocumenten rekening te houden.
[9 ]  Het bij de voorbereiding van de Tweede-Kamerverkiezin- 
gen vast te stellen landelijk verkiezingsprogramma is regle
mentair ook van toepassing bij de kandidaatstelling voor de 
Eerste Kamer.
110 ] Bij de evaluatie van de ledenraadplegingen in 2003 is 
vastgesteld dat de ledenraadpleging over een kandidatenlijst 
beter niet gelijktijdig met een andere ledenraadpleging kan 
worden gehouden. Daarom is de ledenraadpleging over plaats 
twee en verder op de lijst voor de Tweede Kamer in februari 
en voor de Eerste Kamer in maart 2007,
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Hoe verloopt een ledenraadpleging?
C a m p a g n e
Er is rekening mee gehouden dat campagnes rond een 
ledenraadpleging ongeveer een maand voor de begindatum 
van de ledenraadpleging zullen starten, Het organiseren van 
bijeenkomsten in die campagnetijd zal veelal een zaak van 
afdelingen en centrales zijn. De kandidaten krijgen de 
mogelijkheid u via WD-media te bereiken, maar zij krijgen 
geen beschikking over de adresgegevens van gewone leden. 
S tem rech t
Als u net lid geworden bent, heeft u pas stemrecht na de 
eerstvolgende peildatum (1 januari of 1 juli). Als u stemrecht 
heeft, krijgt u enkele dagen voor de begindatum van de 
ledenraadpleging een oproepingsbrief met daarbij een lijst 
met de kandidaten toegestuurd, Het stemrecht is persoonlijk. 
Het ronselen van stemmen is niet toegestaan. 
M o g e li jk h e d e n  o m  te s te m m e n  
Met behulp van de gegevens uit de oproepingsbrief kunt u 
stemmen per internet, telefoon of brief. De stemming is op 
verschillende manieren beveiligd. Stemmen doet u door net 
zoveel kandidaten als u wil in de volgorde van uw voorkeur te 
zetten. U mag dat dus met alle kandidaten doen, het mogen er 
ook maar één of twee zijn. Blanco stemmen kan ook.
U its la g
De uitslag wordt enkel en alleen bepaald door de volgordes 
die zijn doorgegeven. Daarbij geldt voortdurend dat uw stem 
zoveel mogelijk volgens uw hoogste voorkeur telt. Een kandi
daat wordt alleen gekozen met meerderheid van stemmen. 
Zolang niemand een meerderheid heeft, valt de kandidaat met 
de minste stemmen af en wordt per stem gekeken wie van de 
overgebleven kandidaten de hoogste voorkeur heeft. In de 
regel wordt de uitslag op de maandag na de einddatum 
bekend.

Ledenvergadering verplicht
Alleen een ledenvergadering kan besluiten tot het indienen van 
initiatiefvoorstellen, wijzigingsvoorstellen en het stellen van 
kandidaten. Indiening van voorstellen door een vergadering 
bevordert dat de schaarse tijd in landelijke of provinciale 
vergaderingen wordt besteed aan een hanteerbaar aantal 
voorstellen en kandidaten waar al eens goed naar is gekeken. 
Het huishoudelijk reglement van de W D  bepaalt daarom dat 
iedere afdeling ter voorbereiding op een landelijke algemene 
vergadering of een centrale vergadering zelf een ledenverga
dering bijeenroept.
Vanwege deze bepaling is het al genoeg als één lid het bestuur 
verzoekt om deze ledenvergadering uit te schrijven. Het is niet 
nodig dat hiervoor meer steun verzameld wordt. Als ook in de 
ogen van de geïnteresseerde leden er binnen de afdeling te 
weinig animo voor een vergadering is, kan de kamercentrale 
uitkomst bieden.

Met ingang van 1 januari 2006 is de centrale vergadering van 
alle kamercentrales ook een ledenvergadering: elk aanwezig 
lid van een afdeling uit de kamercentrale kan hier zelf stem
men. Net als in de landelijke ledenvergadering mag een lid ook 
nog maximaal twee stemmen bij volmacht uitbrengen. Ook 
door deze vergadering kunnen voorstellen voor de landelijke 
algemene vergaderingen worden ingediend.
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Laat de campagne 
maar beginnen!
De komende weken staat er veel te gebeuren.
De verkiezingskoorts stijgt! Het landelijke campagne- 
team heeft de afgelopen weken de campagne inhoude
lijk gestalte gegeven. Op 4 februari organiseerde de 
W D  in Nijkerk Local Heroes II, een landelijke cam
pagnedag voor alle lijsttrekkers en campagneleiders. 
Dit was een vervolg op de succesvolle campagnedag 
Local Heroes I in november 2005 (meer hierover 
vindt u ook op pagina 12).
Het was opnieuw een dag met veel enthousiasme, 
waarin al die lokale helden nog eens met elkaar van 
gedachten konden wisselen over de belangrijke laatste 
weken vóór de verkiezingen. Via tal van workshops 
werden zij getraind in het omgaan met de media.
De sfeer was inspirerend en beloofde veel goed voor 
de komende weken.
Local Heroes II was alvast één bijeenkomst, maar 
zoals gezegd is het campagneteam achter de schermen 
druk bezig met het organiseren van nog meer 
activiteiten.
Houd alvast de volgende data in uw agenda vrij: 
Zaterdag 18 februari voor de landelijke aftrap en 
zondag 5 maart voor de slotbijeenkomst.
Tussen deze twee data in worden nog meer bijeen
komsten georganiseerd. Het campagneteam houdt u 
daarvan natuurlijk op de hoogte via de website, 
Thorbeckeweb en e-mail. W e  hopen u op boven
genoemde data te mogen verwelkomen.
Eén ding is zeker: de VVD is er klaar voor!
Laat de campagne maar beginnen!

Namens het campagneteam,
Mark Rutte, campagneleider en 
Nanda Kelly, campagnemanager



Personalia
Burgermeester j.M .L  N ie d e re r  v a n  W ee rt  is benoemd 
tot nieuwe voorzitter van de Vereniging tot Behartiging der 
Belangen der Burgemeesters.

Bestuursvoorzitter van de Autoriteit Europese Markten,
A. D oc te rs  v a n  L eeu w en , is door de toezichthouders 
van de 25 lidstaten van de EU voor de derde achtereen
volgende maal gekozen tot voorzitter van het comité van 
Europese effectentoezichthouders.

L. v a n  L e e u w e n  is benoemd tot waarnemend burge
meester van Wassenaar. Hij vervangt daar H.J.A. van den 
Muijsenbergh, die in oktober zijn werkzaamheden tijdelijk 
heeft neergelegd. Van Leeuwen was eerder burgemeester 
van Capelle aan den IJssel en Zoetermeer.

In Goirle is mevrouw M .G . R ijs d o rp  de nieuwe burge
meester. Zij bekleedde verschillende directiefuncties 
bij de gemeentelijke overheid en een welzijnsinstelling.
Eerder was zij wethouder in de gemeente Oosterhout.

In Heeze-Leende is P.J.J. V e rh o even  benoemd tot burge
meester. Verhoeven is vanaf 2001 burgemeester van Ameland,

In de nieuwe gemeente Teylingen is |. S taa tsen  aan de slag 
gegaan als waarnemend burgemeester. Staatsen was burge
meester van Den Helder, waar hij in het najaar van 2005 na 
een bestuurlijk conflict met de gemeenteraad is vertrokken.

Limburgs oud-gedeputeerde en oud-Eerste Kamerlid
M . L o d e w ijk s  is onlangs op 75-jarige leeftijd overleden.
Hij was tot 1995 zeventien jaar gedeputeerde en daarna nog 
vier jaar senator.

L.A.G.IVI. d e  Z e e u w -L a g e s  is benoemd tot waarne
mend burgemeester van de gemeente Wieringermeer.
Zij was eerder burgemeester van Ruurlo.

Rectificatie
In het laatste nummer van Politiek! stond vermeld dat de heer jhr. mr. 

A.C. Beelaerts van Blokland een Thorbeckepenning heeft gekregen. 

Het gaat hier echter om de heer jhr. mr. A.W. Beelaerts van Blokland. 

Onze excuses voor de onjuiste naamsvermelding.
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Aan  de slag...

Liberale vriendinnen en vrienden! De rook van de 
verkiezingen is inmiddels opgetrokken, het is een 
turbulente periode geweest. De W D  heeft in veel 
gemeenten - maar lang niet alle - verloren, in meer
dere opzichten! In de nacht na de verkiezingen 
kondigde Jozias van Aartsen aan dat hij opstapte als 
fractievoorzitter. Verrassend en begrijpelijk tegelijk.
Ik ken jozias van Aartsen als een zeer gedreven 
man die stond voor de WD. Hij heeft onze partij dui
delijk weten te profileren. Niet voor niets was hij in 
2003 Politicus van het Jaar. Zijn adviserende rol voor 
het hoofdbestuur was van grote waarde. Onze 
persoonlijke samenwerking heb ik altijd als zeer inspirerend 
ervaren. Zijn vertrek vind ik moedig en ik respecteer, mede 
namens het hoofdbestuur, zijn besluit en dank hem voor zijn 
inzet voor de partij. Op deze plaats dank ik ook Bibi de Vries 
voor haar rol als vicefractievoorzitter. Hun (tijdelijke) opvolgers

Wiïïibrord van Beek en Edith Schippers wens ik veel 
succes toe.
U heeft er inmiddels al van alles over kunnen lezen, 
maar op 9 maart opende het loket voor de nieuwe 
lijsttrekker zich. Het hoofdbestuur heeft er voor ge
kozen om deze procedure te vervroegen (zie ook 
pagina 28).
Graag wil ik kort nog even ingaan op de campagne. 
We hebben verloren en dat moeten we ons aantrek
ken. Permanente campagne is daarom noodzaak! 
Daar zullen we dus keihard voor moeten gaan. Alle 
vrijwilligers, medewerkers van het algemeen secre

tariaat en natuurlijk ook het campagneteam onder leiding van 
Mark Rutte en Nanda Kelly, wil ik complimenteren en danken 
voor hun inzet en energie. Onze liberale volkspartij zal ook het 
tweede kwartaal van 2006 weer tot onze verbeelding spreken! 
Doet u alstublieft van harte mee...
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VVD-minister Rita Verdonk

Integratie, inburgeringsbeleid voor nieuw
en oudkomers, snellere asie lprocedures 
en daadwerkelijke terugkeer van uitgeproce
deerde asielzoekers; het zijn onderwerpen 
die veelvuldig op de politieke agenda staan.
In dit artikel geven drie prominente W D ‘ers 
hun visie: m inister van Vreemdelingenzaken 
en Integratie R ita Verdonk, fractievoorzitter 
voor Den Haag, Sander Dekker en gemeente
raadslid voor Rotterdam, M a rk  Harbers.

W
ij kennen minister Rita
Verdonk inmiddels van haar 
consequente vreemdelingen
beleid, Maar hoe staat het 
met haar plannen op het 
gebied van de inburgering? 
Rita Verdonk: "Op dat terrein 

gebeurt er veel, En dat is van groot belang, want we moeten er 
voor zorgen dat nieuwe Nederlanders zo snel mogelijk 
daadwerkelijk meedoen in de samenleving. In januari heeft de 
Tweede Kamer groen licht gegeven voor de Wet Inburgering 
Buitenland. Dit betekent dat huwelijkspartners die uit het 
buitenland komen, eerst op de Nederlandse ambassade een 
toets moeten afleggen waaruit blijkt dat zij basiskennis hebben 
van de Nederlandse taal en beschikken over kennis van de 
Nederlandse samenleving. Dat leidt tot een snellere integratie 
als zij eenmaal hier zijn. Zo voorkom je dat er dus iedere keer 
opnieuw een ‘eerste generatie’ instroomt, met alle gevolgen 
van dien."

Pioniersro l
Is dit een systeem dat ook in andere landen wordt toegepast? 
"Nee, Nederland vervult hier echt een pioniersrol. Ook de 
manier van toetsen is buitengewoon innovatief, namelijk met 
behulp van een spraakcomputer. Daarbij wordt er uiteraard 
alles aan gedaan om fraude te voorkomen. Het ambassade
personeel stelt de identiteit vast van degene die de toets gaat 
doen, en hij of zij krijgt vervolgens een unieke pincode 
waarmee in een speciale ruimte op de ambassade het examen 
kan worden afgelegd. Ik merk dat de belangstelling bij de

andere Europese landen groot is. Men volgt de ontwikkelingen 
op de voet en ik ben ervan overtuigd dat het navolging zal krijgen.”

N ieuw  inburgeringsstelsel
En hoe gaat het met de inburgering hier in Nederland? U bent 
toch bezig met de invoering van een nieuw stelsel? "Dat klopt. 
Dit jaar wordt er een nieuw inburgeringsstelsel ingevoerd. Er 
zal niet langer sprake zijn van een inspanningsverplichting, 
maar van een resultaatverplichting. Alleen maar lessen volgen 
is dus niet genoeg, men moet voortaan bewijzen dat de

gevraagde kennis ook echt eigen 
gemaakt is. Daarnaast komt er een 
einde aan de gedwongen winkelne
ring bij de ROC's. Voortaan kunnen 
ook anderen cursussen aanbieden. 
De belangstelling voor deze markt 
is groot, ik verwacht veel nieuwe 
aanbieders. Deze ontwikkeling is 

gunstig voor degene die inburgert, zowel in financieel opzicht 
als wat betreft de keuzemogelijkheden. Men kan kiezen voor 
een cursus die past bij de eigen vaardigheden."

‘Nederland 
vervult 
echt een 
pioniersrol’

Nieuw kom ers en oudkom ers
Heeft deze wet alleen betrekking op nieuwkomers? "Deze wet 
heeft betrekking op nieuwkomers én op 'oudkomers'. Onder 
de oudkomers zijn de drie belangrijkste groepen: vrouwen, 
uitkeringsgerechtigden en geestelijk bedienaren, bijvoorbeeld 
imams. Zij krijgen van de gemeente een aanbod. Voor de 
andere oudkomers geldt in eerste instantie de eigen verant
woordelijkheid. Daarbij is het overigens wel zo dat diegenen >
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Sander Dekker, VVD-fractievoorzitter Den Haag 
‘C o n seq u en t z ijn  b ij in b u rg e r in g  
én  b ij d is c r im in a t ie !’
“Wij zitten in Den 

Haag met een PvdA 

die op het gebied van 

integratie nog sterk 

aan een oude koers 

vasthoudt. Als W D  

hebben we de 

afgelopen jaren flink 

moeten zeulen om 

wat te veranderen.

Zo hebben we een 

initiatiefvoorstel 

geschreven onder de 

titel ‘Zo wij iets zijn, 

zijn wij Hagenaar'.

Dit plan zet in op dat 

wat ons bindt, niet 

op wat ons scheidt. 

Dus investeren in 

taal, nadruk op 

gedeeld burgerschap 

en mogelijkheden 

scheppen voor 

ontmoeting. 

Deheersingvan de 

Hederlandse taal is 

prioriteit nummer 

één. Op initiatief van 

de W D  wordt er, 

naast de talloze 

inburgeringscursus- 

sen, op verschillende 

plekken in de stad 

en op de regionale 

televisie Hederlandse 

les gegeven. We 

betrekken moeders

actief bij de vroeg- 

schooise educatie.

En op de zogenoemde 

brede buurtscholen 

kunnen moeders 

taalles volgen. Toch 

blijft er veel werk aan 

de winkel. Zo zien we 

dat zelfs de tweede 

en derde generatie 

jongeren vaak nog 

met ernstige taal

achterstanden te 

kampen hebben. 

Succesvolle inte

gratie gaat hand 

in hand met investe

ringen in de eigen 

toekomst en leef

omgeving. Wij moeten 

proberen om de 

middeninkomens 

voor de grote stad te 

behouden. Succes

volle allochtonen 

trekken nu vaak de 

stad uit en verhuizen 

naar rustiger buur

gemeenten. We 

werken daarom hard 

om de leefbaarheid in 

wijken te vergroten. 

Ook vervangen we in 

die wijken steeds meer 

sociale huurwoningen 

voor betaalbare 

koopwoningen.

Ondernemerschap 

moet de ruimte 

krijgen. In Den Haag 

zien wij heel veel 

mensen die graag een 

eigen zaak willen 

beginnen, maar niet 

weten waar ze heen 

moeten of tegen een 

muur van bureau

cratische regels 

aanlopen. Dat moet 

veranderen.

Zo hebben we in 

Den Haag de winkel- 

sluitingstijden bij

voorbeeld aanzienlijk 

versoepeld.

De drieslag van 

Bolkestein luidde 

destijds: beperk de 

immigratie, bevorder 

de integratie, bestrijd 

de discriminatie. 

D e W D  heeft zich 

de afgelopen tijd 

behoorlijk op de 

eerste twee punten 

gemanifesteerd.

En dat was ook hoog

nodig. We moeten 

ook voorop lopen 

als het gaat om het 

aan de kaak stellen 

van discriminatie.

Dat maakt de cirkel 

rond.”
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die bijvoorbeeld met diploma's kunnen aantonen dat zij reeds 
ingeburgerd zijn, vrijgesteld worden van de inburgerings- 
verplichting.”

Arbeidsparticipatie allochtonen
Een ander aspect van integratie is de arbeidsparticipatie van 
allochtonen, die laat te wensen over. “Dit is inderdaad een 
zorgelijke ontwikkeling. Collega Henk van Hoof en ik hebben 
verschillende maatregelen genomen om dit probleem aan te 
pakken. Werken is immers juist de beste manier van integre
ren! Ik vind wel dat hier nadrukkelijk ook een verantwoordelijk
heid ligt voor werkgevers. Ik ben niet iemand die meteen 
'discriminatie' roept als iemand van allochtone herkomst niet 
op gesprek mag komen of bij een sollicitatie wordt afgewezen. 
Het kan simpelweg zijn dat iemand niet over de juiste kwalifica
ties beschikt. Maar als ik met jongeren praat, hoor ik te vaak 
dat autochtone jongeren wel snel een stageplaats krijgen, 
en allochtone jongeren niet. Ik sta op tal van bijeenkomsten stil 
bij dit probleem en roep ook graag de lezers van Liber op 
allochtone jongeren een kans te gunnen als zij een baan of een 
stageplek te vergeven hebben."

Positieve toon
Tot slot vroegen we Verdonk hoe het zit met de beeldvorming 
als het gaat om allochtonen en integratie? "Ik ben van mening 
dat we in Nederland te lang een situatie hebben gehad waarin 
we integratieproblemen niet mochten benoemen. Een slechte 

zaak, want met het benoemen van het 
probleem wordt juist een begin van 
de oplossing gemaakt. Nu worden de 
problemen wél uit de taboesfeer 
gehaald en daar ben ik ook groot 
voorstander van. Maar tegelijkertijd 
moeten we wel samen verder, 
autochtonen en allochtonen, en wat 
mij betreft op een positieve manier, 

Met een houding waaruit spreekt dat we er met elkaar de 
schouders onder zetten! Daarom ben ik een 'integratiecam- 
pagne' begonnen, waaraan veel mensen hun medewerking 
hebben toegezegd. Jong, oud, allochtoon, autochtoon, bekend, 
onbekend, homo, hetero, maar allemaal met hetzelfde doel: 
die positieve toon terug in het debat en de nadruk op alle 
kansen en uitdagingen die Nederland te bieden heeft.
2006 wordt het jaar van de integratie!” □

’Positieve 
toon moet 
terug in 
het debat’

TEKST: KAREL VAN HAL
FOTOGRAFIE: MARCEL VAN DEN BERGH. MARLIES HOFSTEDE, NICO SCHOLTEN, 
VVO ROTTERDAM/RICHARD VAN OER HORST
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Mark Harbers, VVD-fractievoorzitter Rotterdam
‘V e ran tw o o rd e lijk h e id  lig t  b i j  d e  p e rso o n  z e lf ’

In de afgelopen jaren 

heeft het College van 

B&W van Rotterdam, 

waarin deW D  

samenwerkte met 

Leefbaar Rotterdam 

en het CDA, initiatie

ven genomen om 

de inburgering van 

nieuw- en oudkomers 

te verbeteren.

Mark Harbers, W D -  

fractievoorzitter: 

“Het begon in 2002 

met het Deltaplan 

Inburgering met als 

belangrijk uitgangs

punt dat de eerste 

verantwoordelijkheid 

voor een actieve 

inburgering bij de 

persoon zelf ligt.

Dat betekent niet dat 

iemand zijn eigen 

culturele waarden 

of identiteit verruilt 

voor de Nederlandse. 

Het betekent wei 

dat het gedrag van 

inburgeraars gepast 

is en aansluit bij de 

Nederlandse normen. 

De belangrijkste 

voorwaarde om actief 

deel te kunnen nemen 

aan de maatschappij 

is het voldoende 

beheersen van de

Nederlandse taal. De 

basis van inburgeren 

is dan ook het leren 

van onze taal. Verder 

stelt Rotterdam dat 

er sprake moet zijn 

van actief burger

schap. Niet alleen 

een inspanning van 

inburgeraars, maar 

ook van de leden van 

de ontvangende 

samenleving.

Om de trend te keren 

dat sociaal-econo- 

misch kansarmen 

zich blijven vestigen 

in bepaalde Rotter

damse wijken, terwijl 

mensen met hogere 

inkomens meer en 

meer de stad 

verlaten, presen

teerde bet College 

eind 2003 het 

actieprogramma 

‘Rotterdam zet door. 

Op weg naar een stad 

in balans’. Hierin 

krijgen mensen in 

bepaalde achterstands

wijken pas een huis- 

vestingsvergunning 

als ze inkomen uit 

werk hebben. 

Rovendien is er een 

forse inspanning

af gesproken om van 

scholen ‘brede 

scholen' te maken, 

die leerlingen ook 

buiten de lessen bezig 

houden met extra 

taallessen, sociaal 

maatschappelijke 

activiteiten et cetera. 

Daarnaast heeft 

Rotterdam de 

inspanningen op het 

gebied van de ‘voor

scholen’ vergroot: 

peuters uit achter

standssituaties, 

vaak kinderen van 

migranten, kunnen 

zo al op tweejarige 

leeftijd naar school 

om de eerste 

vaardigheden aan 

te leren en vertrouwd 

te raken met de 

Nederlandse taai.

Een derde belangrijk 

project van de 

Gemeente Rotterdam 

dat bijdraagt aan het 

verbeteren van de 

integratie i s ‘Work 

first’. Afgelopen jaar 

is Rotterdam 

begonnen met een 

sluitende aanpak, 

waarin jonge 

uitkeringsgerechtig

den - vaak migranten 

- niet meer automa

tisch een uitkering 

krijgen; eerst doen 

we er alles aan om ze 

aan het werk te 

krijgen of van een 

aanvullende opleiding 

te voorzien.

Ook staat het 

emancipatiebeleid 

sinds 2004 sterk in 

het teken van de 

emancipatie van 

allochtone vrouwen. 

Gekozen wordt voor 

integrale trajecten, 

dus taalles gecombi

neerd met opvoedings

ondersteuning, ouder

participatie op 

scholen, oriëntatie 

op de maatschappij 

en voorbereiding 

op opleiding en werk.

Met het actie

programma ‘Meedoen 

of achterblijven’ 

probeert de Gemeente 

Rotterdam via 

onderwijs, eman

cipatie en integratie 

te voorkomen dat 

jongeren hun 

toevlucht zoeken in 

extremisme.”
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IN HET NIEUWS

De VV D  kiest wél!
Een filmpje met ‘Roos’ in de 
hoofdrol; enkele weken voor de 
gemeenteraadsverkiezingen 
lanceerde de VVD een 
campagne-spot waarin met 
een knipoog wordt duidelijk 
gemaakt dat de VVD heldere 
standpunten heeft, waar 
andere partijen dat soms niet 
hebben. Strekking van de spot: 
Roos heeft alleen maar 
vage ideeën, als ze al ideeën 
heeft...

DE CA M PAC NESPO T  

OVER ROOS IS 

TE VINDEN  

OP W W W .W D .N L .

DEZE IS VRIJ TE  

DO W NLO A D E N  EN  

M AG W O R D EN  

VERSPREID.

Liber, het 
magazine voor 
en door leden
Heeft uw afdeling een 
succesvolle ledenwerf
campagne gevoerd of een 
geslaagde activiteit georgani
seerd die als ‘best practise’ 
kan dienen voor andere 
afdelingen? Dat kunt u 
presenteren aan de rest van 
het land, want goed voorbeeld 
doet nog altijd goed volgen! 
Laat het ons dus weten en 
mail uw verhaal en eventueel 
bijbehorende foto('s) naar 
redactie@wd.nl.

Roos gaat maar heen 
en weer.

Zo Roos, al een mening 
over integratie?

Nee, nog steeds niet.

Hmm, jammer.

Minder immigratie, verplicht inburgeren,

Kies voor een partij 
met wel een duidelijk 

standpunt.

OeVWl kiest w e U ie jtu W D ?

Li
De VVD kiest wel, 
kiest u VVD?

Commissie Verwaayen van start

D e gemeenteraadsverkiezingen zijn 
inmiddels achter de rug, maar de 
volgende dienen zich alweer aan!

In maart 2007 zijn de verkiezingen 
voor de Provinciale Staten en in mei 
volgend jaar de Tweede Kamer
verkiezingen. Met het oog op die 

laatste verkiezingen heeft het hoofdbestuur een commissie 
samengesteld die het verkiezingsprogramma voorbereidt.
In september wordt het concept door de commissie aan 
het hoofdbestuur aangeboden, waarna de leden van de W D  
ruim de tijd krijgen om hun visie op het concept te geven. 
Tijdens de Algemene Vergadering van 27 januari 2007 zal het 
definitieve programma worden vastgesteld.
De commissie heeft als opdracht meegekregen ‘een kernachtig, 
onderscheidend en uitdagend programma’ te schrijven.
De commissie zal antwoord moeten geven op de vraag wat 
goed is voor Nederland de komende vier jaar. Ben Verwaayen 
(CEO British Telecom) leidt de commissie, die verder bestaat 
uit: Caren van Egten (hoogleraar management control en 
bestuurlijke informatievoorziening Vrije Universiteit Amsterdam 
en vice-president Cap Gemini), Guy Kerpen (directeur 
Bureau Overheidsrelaties Philips Electronics Nederland BV), 
Karin van Rooyen (cultureel ondernemer en voorzitter Federatie 
Zakenvrouwen), Mark Harbers (hoofd afdeling communicatie 
Kenniscentrum Grote Steden en gemeenteraadslid Rotterdam), 
Titia Rothuizen (vice-president gerechtshof Den Bosch),
Bé Buining (voormalig waterschapsbestuurder en oud-directeur 
gemeentelijk samenwerkingsverband Oost-Groningen) en 
Geert Dales (burgemeester Leeuwarden en eerder voorzitter 
commissie Liberaal Manifest).

Ter ondersteuning van 

de regionale afdelingen 

lanceerde WD-regio 

I Jssel-Vecht in de aanloop 

naar de gemeenteraads

verkiezingen een nieuwe 

website. Bovendien werd 

een levensgrote koe uit 

het Haagse naar de regio

I Jssel-Vecht overgebracht. 

Met ‘Bertha’ maakte de 

W D  zijn opwachting bij 

de verkiezingsdebatten 

in Noordwest-Overijssel. 

De liberalen wilden hier

mee de agrarische sector 

in deze regio goed voor 

het voetlicht brengen.
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Op landelijk, provinciaal en lokaal niveau vertegenwoordigen ruim  1.700 
mensen de W D ,  de partij-organisatie en m edewerkers achter de scherm en 
nog daargelaten. Een van die vertegenw oordigers is Jaap  Lodders, 
W D -w e th o u d e r  en -lijsttrekker voor Lelystad in de aanloop naar de 
gemeenteraadsverkiezingen van afgelopen maand. Hoe ziet zijn dag er u it?

WÊÊÊÊÊÊm

Wekelijks overleg met 
bestuursassistent Ed 

Rentenaar: “Samen nemen 
we de agenda voor de 

komende week en de 
planning van besluit
vormingsprocessen door.”

11.00 uur
Werkoverleg met Jan 
van Casteren, hoofd van 
de sector Samenleving: 
“Momenteel zijn we, mede 
door de komst van de 

Wet maatschappelijke 
ondersteuning, bezig 

met de voorbereiding 
van een nieuwe Nota 
Vrijwilligerwerk.”

mijn website en een 

verkiezingsaffiche voor 
de afdeling ontworpen. 
We beoordelen het eerste 
resultaat.”

16.15 uur
Voordat we een rond
leiding krijgen door het 
ROC-gebouw, waar ook 

Tweede Kamerlid Eric 
Balemans aanwezig is, 
moet de lijsttrekker een 

overall aan. Grote 
hilariteit bij de aanwezi
gen, vooral vanwege de 
kleur van de overall...

16.40 uur
Na de rondleiding door de 
leerlingen van het ROC 
nog even op de foto voor 
de lokale media. “Tijdens 
de rondleiding werd het 
‘sloepenproject’ gepre
senteerd, een innovatief 
project voor leerlingen 

MBO-techniek. De 
resultaten zijn zeer goed. 
Leerlingen hebben 
hierdoor een hogere 
startkwalificatie op de 
arbeidsmarkt.”

De lunch gecombineerd 
met een werkbezoek 
aan Lelystad Airport: 
“Eigenaar Schiphol heeft 
plannen om deze lucht
haven te gaan ontwikkelen 
tot een regionale 

luchthaven. De VVD vindt 
dat we kansen, binnen

bepaalde randvoorwaarden, 
vooral moeten benutten. 
Met de directeur nog eens 
overlegd of de luchthaven
directie kan leven met die 

randvoorwaarden (wat het 
geval bleek te zijn) en de 
verdere procedure en 
planning besproken.”

14.35 uur
“Na eerst in het stadhuis 
nog wat stukken te 
hebben ondertekend, 
brengen we een bezoek 
aan Axipress. Zij hebben

‘Als het kan, moetje 
kansen benutten’

L ib e r  maart 2006 9



Visiedocumenten: onderleggers

Het Liberaal M an ife st zette de ideologie 
van de V V D  weer duidelijk op de kaart. Voor 
de partijleden w as dit alleen nog niet genoeg. 
Zij wensten ook een visie  op een aantal 
ontbrekende onderwerpen. In een tijdsbestek 
van zes maanden zijn de eerste v isie 
documenten, ‘sam enleving’ en ‘mediabeleid’, 
geschreven, besproken én goedgekeurd. 
Sam en met het Liberaal M an ife st zijn deze 
documenten het richtsnoer voor de V V D  
voor het komende decennium en in 2 0 0 7  de 
bouwstenen voor het verkiezingsprogramma.

TEKST: JOHAN KROES FOTOGRAFIE: SPRINGER UITGEVERIJ

H et idee voor de visiedocumenten 
ontstond toen het Liberaal Manifest 
ter goedkeuring aan de leden 
werd voorgelegd. Ina Adema, vice- 
voorzitter hoofdbestuur: “De commis
sie Dales moest wel bepaalde keuzes 
maken om een zo compact en stevig 
mogelijk stuk te krijgen. Een aantal onderwerpen viel daar dus 

buiten en uit de amendementen op het Liberale Manifest bleek 
dat de partijleden toch wel een liberale langetermijnvisie voor 
deze onderwerpen wensten.” Deze wens is een reactie op de 
paarse tijd van deW D, waarin de ideologie van de partij 
langzaam naar de achtergrond was verdrongen. Met de 
visiedocumenten, en al eerder met het Liberaal Manifest, heeft 
de partij een stuk in handen waarmee ze een duidelijke positie 
inneemt ten opzichte van andere partijen. Vooral op het gebied 
van zelfbeschikking en andere ethische kwesties komt het 
liberale gedachtegoed sterk naar voren. Een stuk ook waaruit 
de partij kon putten bij de gemeenteraadsverkiezingen begin 
deze maand en straks bij de landelijke verkiezingen in 2007.

W aardevolle input
Naar aanleiding van de wens van de partijleden, presenteerde 
het hoofdbestuur op de 117e Algemene Vergadering in 
Groningen een voorstel voor het opstellen van de visiedocu
menten. Vervolgens zijn de documenten in de zomer van 2005 
geschreven en in september het land in gestuurd. Verscheidene 
Kamercentrales grepen daarop de mogelijkheid aan om een 
debat over de documenten te organiseren, bijvoorbeeld 
Kamercentrale Zuid-Holland Noord. Bestuurslid Floor Vermeulen 
kijkt met een positief gevoel terug op het debat van afgelopen 
najaar. “We wilden de stukken zoveel mogelijk op hoofdlijnen

bespreken en dat is volgens mij wel gelukt. Je krijgt op deze 
manier waardevolle input uit de praktijk. Vooral de onderwerpen 
‘zelfbeschikking', ‘nieuwe regelgeving voor ondernemers' 
en 'het nieuwe zorgstelsel’ waren onderwerp van discussie.” 
Vermeulen vindt het positief dat er onder de honderd aanwezigen 
niet alleen bestuursleden van afdelingsbesturen aanwezig 
waren, maar ook ‘gewone’ leden.

Blijvende d iscussie
Binnen de partij heerst tevredenheid over de manier waarop 
de visiedocumenten tot stand zijn gekomen. Vermeulen: “De 
W D  wil graag een debatpartij zijn, de leden betrekken bij het 
beleid van de partij. Met deze stukken hebben ze hiervoor 
ruimschoots de kans gekregen.” Ook Adema vindt dat de W D  
is gegroeid als debatpartij. “Dat is de winst.”
Wel meent een aantal partijleden dat het proces te snel is 
gegaan, maar Vermeulen brengt hier tegenin dat je op een 
gegeven moment gewoon iets moet uitbrengen. Vermeulen: 
“Het is niet zo dat de discussie nu ten einde is. Ik hoop dan ook 
niet dat deze documenten nu ergens in een laatje terecht 
komen, maar dat ze een blijvende discussie binnen de partij 
in gang hebben gezet." Ook heeft Adema geen kritiek op de 
snelheid van het proces. “Het is niet zo dat er nog nooit iemand 

over deze onderwerpen nagedacht 
heeft. Bovendien heb ik op de 
ledenvergadering weinig klachten 
gehoord over de snelheid van het 
proces."
Wel vindt Adema dat er iets meer 
tijd genomen had mogen worden 

voor het schrijven van de stukken. “Het is overigens ook 
jammer dat niet alle Kamercentrales een debat georganiseerd 
hebben.” Vermeulen vindt zelfs dat het een verplichting zou 
moeten zijn om dergelijke debatten te organiseren. Hij stelt dat 
aan de amendementen te zien is of het stuk in een debat 
besproken is of niet. Vermeulen: “De amendementen die

De VVD is 
gegroeid als 
debatpartij’

De v is ied o cu m en ten

■  Samenleving: sociaal beleid, vergrijzing 

en pensioenen, arbeidsmigratie, 

gezondheid en gezondheidszorg, jeugdzorg, 

zelfbeschikkingsrecht en medische ethiek

■  Mediabeleid

■  Veiligheid

■  Bestuur

■  Ruimtelijke Ordening

■  Duurzaamheid
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voor het verkiezingsprogramma

afkomstig zijn van afdelingen waar geen debat heeft plaats
gevonden, gaan veel meer over details die uiteindelijk minder 
terzake doen.”

OVER DE GEZONDHEIDSZORG

K a r in a  K u p e ru s ,
s e c re ta r is  p a r t i jc o m m is s ie  VWS,
o ve r  d e  v is ie  o p  v o lk s g e z o n d h e id :

“Dat burgers en 

marktpartijen zowel 

rechten als plichten 

hebben, is een 

vernieuwende 

gedachte in het 

visiedocument 

'samenleving’. Wij 

stellen dat de burger 

zich moet opstellen 

ais geïnformeerde 

zorgconsument en 

dat hij zich moet 

inspannen om zo 

gezond mogelijk te 

leven.” Een andere 

belangrijke liberale 

basisgedachte In het 

visiedocument, is 

dat de W D  zoveel 

mogelijk wil streven 

naar marktwerking 

in de zorg. Volgens 

Kuperus is hier 

nog wel flink wat 

discussie over 

geweest tijdens de 

118e Algemene 

Ledenvergadering: 

“Marktwerking is 

niet altijd wenselijk. 

Bijvoorbeeld bij

spoedeisende hulp en 

hoog gespecialiseer

de zorg. Uiteindelijk 

was een krappe 

meerderheid van 

60 procent voor de 

meer genuanceerde 

stelling‘marktwer

king waar mogelijk’. 

Het document gaat 

ook in op het probleem 

van de vergrijzing.

In tegenstelling tot 

andere partijen zoekt 

de W D  de oplossing

niet alleen in ‘meer 

handen aan het bed’. 

Kuperus: “Wij vinden 

het belangrijk om 

op zoek te gaan 

naar innovatieve 

oplossingen. Het gaat 

dan bijvoorbeeld 

over telematica en 

telemedicin. 

Daarnaast probeert 

de W D  wel degelijk 

meer handen aan het 

bed te krijgen. Zo 

willen we bijvoor

beeld de numerus 

fixus afschaffen.” 

Volgens Kuperus 

heeft de geschiedenis 

bewezen dat dit niet 

werkt. De vraag 

of er dan niet te veel 

artsen op de arbeids

markt komen, weer

legt Kuperus door 

aan te geven dat er 

in België ten minste 

genoeg huisartsen 

zijn. Kuperus:

“Je hebt er dan in 

ieder geval niette 

weinig.”

Rijschaven
Het komende jaar gaat de W D  gestaag verder met het opstellen 
en bijschaven van de visiedocumenten, Zo is het onderdeel 
jeugdzorg op de 118e Algemene Ledenvergadering niet 
goedgekeurd en zal opnieuw geschreven en in stemming 
gebracht worden. Waarschijnlijk komt dit onderwerp op de 
najaarsvergadering weer ter sprake. Daarnaast staat voor de 
voorjaarsvergadering het onderwerp ‘veiligheid’ op het 
programma en voor de najaarsvergadering de onderwerpen 
‘ruimtelijke ordening’ en ‘duurzaamheid’. Over het onderwerp 
‘bestuur’ zal eerst nog een aparte Partijraad plaatsvinden. □
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VVD-fractie pleit voor open discussie

toekomst zonder kernenergie
■

Kernenergie in Nederland is geen taboe-onderwerp meer. E r  kan 
weer redelijk openlijk over worden gepraat. M a a r  de VV D -fractie  
in de Tweede Kam er wil meer. E r  moet snel worden gekeken 
naar structurele oplossingen voor het energievraagstuk, want 
het probleem wordt met de dag groter. En  dan is kernenergie 
een wenselijke optie. Dat stellen in ieder geval de Kam erleden 
H ans van Baaien en Paul de Krom.

TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: PETER NICOLAI, MARTIJN SCHMEODING, WIM SCHOEVERS

D e discussie over kernenergie in
Nederland is omgeven door mythes.

En de grootste mythe is dat kern
energie 'onveilig’ is. Dat menen althans 
Hans van Baaien en Paul de Krom, 
respectievelijk de WD-woordvoerders 
voor buitenland en Europa en voor 

milieu en energie in de Tweede Kamer. “Die mythe is zorg
vuldig in stand gehouden gedurende de afgelopen dertig jaar 
en daar hebben bijvoorbeeld de Milieubeweging en de linkse 
partijen een grote rol in gespeeld", licht De Krom toe.
"De Milieubeweging dateert uit de jaren zeventig en toen werd 
kernenergie maar al te gemakkelijk aan kernwapens gekoppeld. 
Bovendien hadden we eind jaren zestig de ontzuiling gehad; 
men verliet de kerken. En dus ontstond er behoefte aan een 
nieuwe mythe, een nieuw geloof. Kernenergie werd in de die 
dagen als ‘het nieuwe geloof’ van de Milieubeweging gebom
bardeerd. Dat is wel te begrijpen, want het hele begrip 
kernenergie apelleert aan iets griezeligs, iets ongrijpbaars.
En het heeft, door de gelegde link met kernbewapening, een 
associatie met de apocalyps. In die zin heeft kernenergie een 
zeer belangrijke symbolische waarde voor de Milieubeweging 
gekregen en ligt het onderwerp nog steeds erg gevoelig, ook 
in de politiek. Er rust voor deze organisatie een taboe op het 
onderwerp, omdat het in feite een van de pijlers is van de 
beweging. Een open discussie over het onderwerp zou leiden 
tot het morrelen aan een van de ontstaansredenen van de 
beweging en dus wordt er niet gediscussieerd, maar uitsluitend 
op emotionele wijze gepropageerd.”

Geen emotiepolitiek
Ondanks fel verweer van groene partijen en miheubewegingen, 
ontstaat zo langzamerhand het besef dat we niet om de

discussie over het onderwerp heen kunnen. Meer en meer 
gaan we ons realiseren dat de fossiele brandstoffen (gas, olie 
en dergelijke) eens zullen opraken. Tegelijkertijd groeit zo 
langzamerhand het besef dat alternatieve energiebronnen (zon, 
wind en water) weliswaar duurzaam en schoon zijn, maar 
waarschijnlijk nooit de gehele energiebehoefte van de wereld
bevolking zullen kunnen bevredigen.
"Op dit moment moet er bij duurzame technieken nog veel 
subsidiegeld bij", weet De Krom. “Het is niet de taak van de 
overheid onrendabele technologieën voor onbepaalde tijd aan 
het subsidie-infuus te leggen. De sleutel van het probleem ligt 
in versnelde technologie-ontwikkeling gecombineerd met 
gecontroleerde toepassing in de markt om het leereffect te 
versterken. En juist daar doen we veel te weinig aan. Als we 
daar meer geld in stoppen, samen met het bedrijfsleven, dan 
zou je het moment waarop duurzame technologieën grootschalig 
in de markt worden gezet zonder subsidie-infuus, versneld 
naar voren kunnen halen." O

Hans van Baaien:

‘Er is in de 
westerse 
wereld nooit 
iets gebeurd 
met kern
centrales’
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Van Baaien: “De WD-fractie stelt dat er moet worden gekeken 
naar de mogelijkheden van kernenergie in Nederland. 
Kernenergie is voor ons geen heilig moeten, maar we willen 
het onderwerp wel op de agenda plaatsen, Op een rationele 
wijze, zonder taboes. We hebben lang genoeg emotiepolitiek 
op dit punt gespeeld.”
De Krom: “De behoefte aan energie wereldwijd stijgt explosief. 
Dat heeft veel te maken met de aantrekkende economie in 
China, India, maar ook in de Verenigde Staten. Als die trend 
doorzet, dan zal de energievraag in 2050 twee keer zo groot 
zijn als nu. Waar halen we die energie vandaan? Rond 2025 
zal de stijging van de vraag niet langer door het gasaanbod 
kunnen worden opgevuld. Als we ons tegelijkertijd realiseren 
dat Europa nog geen twee procent van de wereldenergie- 
voorraad heeft en ons eigen Groningse gas over 25 jaar op is, 
dan betekent dat dat we steeds afhankelijker worden van 
de overige energieleverende landen." Van Baaien vult aan:
“We hebben aan het recente gasconflict al kunnen merken dat 
president Poetin heel makkelijk over de belangen van andere 
landen heenstapt en simpelweg de kraan dichtdraait. En dat 
geldt voor veel van de energieleverende landen. Je moet er 
toch niet aan denken dat we bij de Iraanse ayatollahs op de 
knieën moeten of ze ons alstublieft grondstoffen willen leveren. 
Dat lijkt me geen wenselijk scenario.”

Kw estie  van kiezen
"Pas de laatste jaren kan er weer enigszins over kernenergie 
worden gesproken. Dat heeft er onder meer toe geleid dat 
de kerncentrale in Borssele langer openblijft dan aanvankelijk 
de bedoeling was, En dat is een goede zaak: noodzakelijke 
kennis en ervaring blijft zo voorhanden in Nederland. Die 
koerswijziging geeft al aan dat er iets is veranderd in het 
denken over kernenergie. En dat is iets wat de W D  altijd heeft 
bepleit, maar waarvoor we nooit gehoor hebben gevonden. 
Een nuchtere blik op de voor- en nadelen van kernenergie” , 
aldus Van Baaien.

Paul de Krom:

■
 ‘Drie of vier

kerncentrales 
erbij zou heel 
mooi zijn’

“Kernenergie heeft één nadeel: het afval. Toch is dat geen groot 
probleem. De kerncentrale in Borssele produceert jaarlijks 
ongeveer één kubieke meter hoog radioactief afval. Als je die 
hoeveelheid vergelijkt met de afvalproblematiek van andere 
technieken van energieopwekking, dan kun je concluderen dat 
dat afval veel moeilijker beheersbaar is dan kernafval. Boven
dien liggen ontwerpen van kerncentrales op de tekentafel die 
het afvalprobleem aanzienlijk kunnen verminderen. Het is dus 
een kwestie van kiezen” , meent De Krom,

Niet gevaarlijk
“Er is in de westerse wereld nooit iets gebeurd met kern
centrales", stelt Van Baaien. “De discussie over veiligheid van 
kerncentrales heeft mijns inziens alleen te maken met centrales 
buiten Europa. Dus bijvoorbeeld in Iran en Noord-Korea.
Dat zijn landen die zich onttrekken aan internationaal toezicht 
en waar weinig betrouwbare regimes heersen. De kerncentrale 
in Borssele is simpelweg veilig. Kernenergie is niet gevaarlijk 
vanwege de techniek, maar vanwege het mogelijke misbruik 
dat mensen ervan kunnen maken.”
De Krom: “Ik pleit voor het volgende plaatje: een derde kolen, 
een derde gas en een derde kernenergie, Naast, zeg, 
tien procent duurzame energie. Dan geeft ons een veel bredere 
basis voor onze eigen energievoorziening, stabielere prijzen 
en het garandeert ons een veel onafhankelijker positie in de 
wereld. En elke dag dat we die keuze voor ons uitschuiven, 
wordt het probleem groter. Dat hebben we al te lang gedaan, 
kijk maar naar de positie van de energie-intensieve industrie 
in Nederland die dreigt om te vallen. De politiek in Den Haag 
draait er op een fantastische manier omheen. Als je het 
energierapport van minister Brinkhorst leest, dan wordt 
duidelijk dat de situatie heel urgent is. Maar vervolgens blijft 
geheel onduidelijk wat we er nu aan gaan doen. Brinkhorst stelt 
bijvoorbeeld voorzieningszekerheid en milieu centraal en 
daar heb ik nog een element aan toegevoegd: betaalbaarheid. 
Want dat willen we per slot van rekening ook. En dus zullen we 
kernenergie moeten toepassen. Het is schoon, veilig, betaalbaar 
en het vermindert onze afhankelijkheid van het buitenland.
Drie of vier kerncentrales erbij zou heel mooi zijn.”

Doornroosje
“De zekerheid van een ongestoorde en betaalbare energie
voorziening, waarvan kernenergie een onderdeel is, kan alleen 
in NAVO- en EU-verband gegarandeerd worden” , aldus 
Van Baaien. Volgens De Krom gebeurt op dat vlak nog weinig: 
"Ik vergelijk minister Brinkhorst en staatssecretaris Van Geel 
een beetje met Doornroosje. Die sliep honderd jaar, maar 
die tijd hebben we niet. Het is dus urgent dat iemand hen 
wakker maakt. En gelet op alle voordelige milieu-effecten 
van kernenergie zou het mooi zijn als Greenpeace hen 
wakker kuste." □
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Haya van Somerenstichting: ruimte
‘Talenteren’. In de sport vanzelfsprekend, 
op andere terreinen in ons land vaak bejegend 
met ‘doe maar gewoon, dan doe je al gek 
genoeg.’ G e lukkig niet bij de V V D . Dankzij 
de Topkadertraining zorgt de Haya van 
Som erenstichting al meer dan dertig jaar 
voor continuïteit in bestuurlijke kracht.

TEKST: WIM SCHOEVERS FOTOGRAFIE: MICHAEL KOOREN, WIM SCHOEVERS

H et steeds maar groeiend aantal
partijen in de lokale verkiezingen 
mag dan een exponent lijken van 
eigentijdse trends zoals ‘men-vraagt- 
en-wij-draaien’ of'alles-op-maat', 
het staat haaks op de eveneens 
toenemende behoefte onder mensen 

naar meer duidelijkheid en zekerheid. “Dat bieden gevestigde 
partijen, zoals deW D, maar we zouden er goed aan doen dit 
aspect van onze inzet - én de meerwaarde ervan - intensiever 
voor het voetlicht te brengen,” Met deze constatering geven 
Tila zur Lage, hoofdbestuurslid Opleiding & Training, en 
Hans van den Broek, onder meer lid van de Stuurgroep Haya 
van Somerenstichting, expliciet het belang aan van voortdurend 
de vinger aan de pols houden als het om kennis en vaardig
heden gaat van degenen die de W D  op wat voor plaats dan 
ook vertegenwoordigen. “Democratie mag dan een levend, 
boeiend en tegelijk hectisch spel zijn, de competitie winnen 
doe je alleen maar met professionele teams.”

Probaat instrum ent
Dat principe huldigt de W D  al zolang de partij bestaat, maar 
het mag duidelijk zijn dat de invulling ervan binnen een 
vrijwilligersorganisatie geen geringe opgave is. “Binnen het 
voortdurend veranderende potentieel aan mensen” , vervolgt 
Zur Lage, “beschikken we gelukkig over één zekerheid. Dat is 
ons eigen opleidingsinstituut, de Haya van Somerenstichting 
(zie ook 'Haya in vogelvlucht’ op pagina 17). Het is een probaat 
instrument om kennis en kunde onder mensen te ontwikkelen, 
over te brengen en te bewaken. In bedrijfsmatige termen zou 
je het tegenwoordig human resources management noemen. 
Alleen kunnen wij dat niet ‘van bovenaf’ sturen. Het initiatief ligt 
bij de W/D-leden zelf. W ie wat wil, moet het grotendeels zelf 
aangeven, Vervolgens bieden wij met de 'Haya’ alle mogelijk
heden die op het gebied van 'loopbaanbegeleiding’ binnen 
ons bereik liggen.”

Zw are training
Dat het in de praktijk wérkt, illustreert Hans aan de hand van de 
Topkadertraining, het vlaggenschip onder het cursusaanbod.

“Diverse van onze huidige bewindslieden en Kamerleden zaten 
jaren geleden 'in onze klas’. Nu behoren ze tot de coaches.
Over een langere termijn zie je dus een ontwikkeling van 
mensen, in persoon én in functie voor de partij. De Topkader
training vormt een onderdeel van onze Kaderschool, een 
jaarlijks terugkerend programma, dat bestaat uit de Kadercursus 
in het voorjaar en de Topkadertraining in het najaar. Tijdens de 
Kadercursus verzorgt een aantal aansprekende politici een 
inleiding, gevolgd door diepgaande discussies. De deelnemers 
gaan in werkgroepen met elkaar het debat aan. Ook zijn er 
minitrainingen op het gebied van discussietechniek, liberalisme, 
debatteren en schrijfvaardigheid. Elke deelnemer van de 
Kadercursus ontvangt een certificaat en een persoonlijk 
ontwikkelingsadvies. Dit laatste vormt de basis voor een 
mogelijke vervolgstap, de Topkadertraining. Daarin wordt men 
onder meer getest op kennis van het liberalisme en getraind

in de behandeling van complex 
politiek-maatschappelijk 
problemen. Zo behoort een 
presentatie voor Tweede en 
Eerste Kamerleden en andere 
prominenten binnen de partij 
tot de onderdelen.”
De Topkadertraining is een 
boeiende, maar zware training. 
Van den Broek: “Deze is met 

name bedoeld voor hen die tijdens de Kadercursus opvielen 
door hun politiek-bestuurlijk, professioneel gedrag, door 
kennis van zaken en door reeds ontplooide politiek-bestuur- 
lijke activiteiten binnen en voor de WD. Uit de Kadercursus 
stromen ieder jaar gemiddeld tien deelnemers door naar de 
Topkadertraining, Daarnaast stromen deelnemers in via de

‘De competitie 
winnen, doe 
je alleen met 
professionele 
teams’

16 L i b e i r  maart 2006



om te excelleren
Regionale Masterclasses, Landelijke Masterclasses en op 
voordracht van de politiek-bestuurlijke top en de Permanente 
Scoutingscommissie van de WD, waar ik eveneens lid van ben,’ ’

Jong  talent
Met zijn duo-positie ‘opleidingen/talentspotter’ geeft Van den 
Broek invulling aan het belang dat de W D  hecht aan meer grip 
op bekend dan wel onbekend talent. “Zowel bestuur als 
politieke leiding van de W D  erkennen het belang van jong 
talent. En gelukkig komen Tila en ik veel gretige mensen tegen, 
mensen die actief en enthousiast iets binnen de VVD willen 
ondernemen. Zo groeit de belangstelling voor onze cursus 
Liberale Waarden via W D-TV enorm. Het blijkt bij uitstek een 
instrument dat jongeren aanspreekt.’’
Wat Zur Lage betreft is een liberale partij het platform bij 
uitstek voor zelfontplooiing. “Bij ons moet ruimte zijn om te 
excelleren. Juist afwijkende ambities behoren de ruimte te 
krijgen. Bij onze Topkadertraining kan dat.” □

V  *M tré
m0

Voedingsbodem

Dick Middelhoek (42), 
raadslid Abcoude II

k
“BRUGGEN S LA A N  TU SSE N  M ENSEN . EN OOK 

T U SSE N  PARTIJBEGINSELEN EN DORPSPOLITIEK. 

W A N T  HOE LEG JE HELDER UIT DAT HET RECHT- 

LEGGEN VAN EEN VERZAKTE STOEPTEGEL W E L  

M ET LIBER ALISM E TE M AKEN HEEFT? BETER  

O M G AAN M ET HET ‘HOE’ EN ‘W A T ’, VORM  EN  

INHOUD; DAT W A S  VOOR MIJ W E L  DE BELANGRIJK

STE ‘O PBR EN G ST ’ VAN DE TOPKADERTRAINING.

IK HEB HET GEVOEL OP DAT PU N T  VEEL STERKER  

TE ZIJN  GEW ORDEN. DE GEM OTIVEERDE DEEL

NEM ERS EN DE HOGE KW ALITEIT  VAN  DE 

TRAININGEN VORM DEN DAARVOOR DAN OOK EEN  

PR IM A  VOEDINGSBODEM .”

■■ <d
Marijn Ornstein (35),
raadslid Amsterdam

IK VOND  DE VER SCH ILLEND E INLEIDERS HEEL

INSPIREREND. HET W A S  ERG LEUK OM  M ET DEZE

BIJZONDERE GROEP M E N SEN  JE VAARDIGHEDEN

VERDER TE ONTW IKKELEN. JEZELF OP EEN

TV-SCH ERM  IN ACTIE ZIEN, IS CONFRONTEREND EN

LE ER ZA AM  TEGELIJK. HET IS HEEL BELANGRIJK

OM TE LEREN HOE JE OVERKOM T EN HOE ANDEREN

OP JE REAGEREN. A LS  HOOGSTE N IEUW KOM ER

OP DE LIJST  (NR. 4) BEN IK NU  BETER TOEGERUST

OM DE POLITIEKE AR E NA  TE BETREDEN.

’HAYA’ IN VO G ELVLUCH T
Een van de voordelen 

van hetW D- 

lidmaatschap is uw 

‘persoonlijke coach' 

in de vorm van de 

Haya van Someren- 

stichting. Dit eigen 

opleidingsinstituut 

van de partij is 

vernoemd naar Haya 

van Someren-Downer, 

die vanaf 1969 vier 

jaar lang voorzitter 

van de W D  was.

Zij vond training en 

opleiding topprioriteit 

nummer één. Zo kun 

je immers de inhoude

lijke kennis en 

praktische vaardig

heden van liberalen 

ontwikkelen met het 

oog op hun persoon

lijke ontplooiing 

ten dienste van onze 

samenleving.

Voor informatie en 

aanmelding is het 

bestuurslid Opleiding 

& Training van uw 

afdeling of Kamer

centrale de eerst 

aangewezen persoon. 

Deze organiseert 

de cursussen bij u in 

de buurt. Maar tegen

woordig hoeft u hier 

lang niet altijd de 

deur voor uit. U kunt 

ook via W D-TV

sommige cursussen 

of onderdelen ervan 

digitaal volgen. 

Praktisch en slim: 

voor liberalen die 

altijd bij de tijd willen 

blijven!

Naast cursussen 

over verschillende 

onderwerpen staan 

gezelligheid en 

informeel netwerken 

bij Haya hoog in het 

vaandel. Het is een 

ideale manier om 

W D ’ers uit uw 

afdeling, regio of 

elders in het land te 

leren kennen.
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UIT LIBERALE PEN

W ilt  u iets kwijt over 
de V V D , de politiek 
in het algemeen 
of aanverwante zaken? 
Uw  brief kunt u mailen 
naar redactie@vvd.nl of 
per post sturen naar 
algemeen secretariaat 
V V D , t.a.v. redactie Liber, 
postbus 3 0 8 3 6 ,
2 5 8 5  G V  in Den Haag.

■  DE RED ACTIE  BEPAALT, 

ZO ND E R  O P G A A F  V AN  

REDENEN, OF EEN BRIEF 

W O R D T  G E P L A A T S T  OF NIET. 

C O R R E SPO N D E N TIE  H IEROVER 

IS  N IE T  M O G ELIJK .

■  DE RED ACTIE  BEH O UD T ZICH  

H E T R EC H T VOOR B IJD RAG EN 

A A N  DEZE R U BR IE K  IN  TE  

KO RTEN . EEN BR IEF M AG  U IT

Europese Grondwet (l)
De heer Baas zegt in het vorige nummer van Liber dat het juridisch onvoorstelbaar is 
dat het gemeenschapsrecht voor zou gaan op ons nationale recht. Ik vraag mij, als 
22-jarige rechtenstudent, af op welke planeet ir. J. Baas de afgelopen 48 heeft verbleven. 
Het gemeenschapsrecht gaat immers al sinds dag één (1 januari 1958) vóór op ons 
recht. Dat bepaalt onze grondwet namelijk zelf (art. 94). Ook buurlanden die iets 
minder gemakkelijk hun soevereiniteit wensten op te geven, moesten buigen voor het 
gemeenschapsrecht op grond van de arresten van het Europese Hof van Justitie uit 
1963 en 1964 ( ‘Van Gend & Loos’ en ‘Costa/Enel’), Over de naleving van het gemeen
schapsrecht kunnen en konden de lidstaten al heel lang geleden dus niet meer 
soeverein beslissen en dit heeft ons nimmer geschaad.
Als één ding duidelijk is geworden door de gang van zaken rondom de Europese 
Grondwet, is dat een referendum hierover geen enkele zin heeft. Dit bevestigt de heer 
Baas maar eens temeer door als (kennelijk) universitair geschoold en (kennelijk) 
politiek betrokken burger volledig de plank mis te slaan als het gaat om de materie 
waarover hij moest stemmen. Ik vermoed dat er meer mensen zijn geweest die 
hebben gedwaald bij hun stemkeuze.
Bart Bisschop, Renswoude

M A X IM A A L  I7S W O O RD E N  

B E STA AN .

■  A L L E E N  BR IEVEN  V A N  LED EN 

K U N N E N  W O R D E N  G E PU B L I

CEERD. R E A C TIE S  ZO ND ER 

H U ISAD RE S  EN INZEN D IN G EN  

ONDER PSE U D O N IEM  W O RD E N  

N IE T  G E PLA ATS T.

■  H E T IS  T O E G E S TA AN  OM 

TE  REAG EREN O P EEN EERDER 

ING EZO ND EN BRIEF. DE 

RED ACTIE  B E PA A LT  ECHTER 

W A N N E E R  EEN D ISCU SSIE

IS  G ESLO TEN.

■  A F ZE N D E R S  V E R LE N E N  

T O E S T E M M IN G  VOOR 

O P E N B A A R M A K IN G .

Europese  Grondwet (2)
Graag wil ik reageren op de ingezonden brief van de heer J. Baas in Liber nr. 1 over de 
(helaas afgestemde) Europese Grondwet, en wel voordat aan zijn beweringen blijvende 
waarde wordt gehecht! Ter correctie: dat het EU-recht voorrang heeft boven het 
Nederlandse recht is niet vreemd als men bedenkt dat dit volgens de Nederlandse 
Grondwet (!) ook geldt voor alle andere rechtstreeks werkende verdragen die Neder
land heeft gesloten, denk aan de VN of de Raad van Europa. Verder hebben de eerdere 
toetredingen van Spanje, Portugal en Griekenland ons geleerd dat een dergelijke 
geleidelijke integratie politiek en sociaal-economisch heel goed mogelijk is, zonder 
een massale trek van werkzoekenden naar Nederland. De heer Baas en de zijnen 
zouden zich beter sterk kunnen maken voor een werkelijk democratische en federale 
Europese Unie voor alleen de echt Europese (en mondiale) problemen! Dit vereist 
bijvoorbeeld besturen van de EU door alleen echt Europees gevormde organen.
In plaats van een Europese Commissie een Europese regering, in plaats van een Raad 
van Ministers toevoeging van een Senaat aan het Europees Parlement én hervorming 
van de Europese Raad tot een raad van nationale staatshoofden, die fungeert als 
collectief staatshoofd van de EU. Indien de politieke wil er is, is dit absoluut haalbaar.
Mr. F. Breure, Zwolle
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KEN U W  
K LASSIEK ENChiel B o s (l)

In Politiek! (nr. 4-2005) wordt WD-lid en directeur van Zorgverzekeraars Nederland 
Chiel Bos geciteerd. “Medisch specialisten denken vaak ‘Ha, marktwerking, ik ga meer 
verdienen.’ " En: “Er werd vooral door medisch specialisten regelmatig misbruik 
gemaakt van het gebrek aan helderheid. (...) Datje zegt datje een moedervlekje 
weghaalt, maar het rechtzetten van flaporen declareert, omdat dat meer geld oplevert. 
Dat lijkt op fraude.” En: “Die groepen (orthodontisten, plastisch chirurgen en 
apothekers, red.) verpakken de zorg over hun eigen portemonnee in voorgewende 
bezorgdheid om het lot van de patiënt. Dat is bedenkelijk.”
Als W D-lid en praktiserend medisch specialist wil ik de lezers graag informeren over 
mijn eigen ervaringen met deze onderwerpen. Marktwerking en meer verdienen?
Nog nooit iets van gemerkt. Wel dat marktwerking leidt tot verschraling van het 
zorgaanbod, waardoor de zorgkwaliteit onder druk staat.
Declareren en fraude? Sinds de invoering van de Diagnose Behandel Combinatie 
(DBC)-systematiek besteed ik iedere werkdag minimaal een half uur aan het invoeren 
van declaraties. De eenzijdig opgelegde DBC-systematiek is zo ondoorzichtig dat ik 
wekelijks in overleg met collegae en met de financiële administratie van het ziekenhuis 
declaratiekeuzes moet maken die de feitelijke waarheid het dichtst benaderen. 
Voorgewende bezorgdheid om het lot van de patiënt om er geld aan over te houden? 
Extra aandacht voor de patiënt is niet te declareren.
Kennelijk heeft deze mopperende directeur een diepgaand wantrouwen jegens 
medisch specialisten en apothekers. En dat terwijl zijn organisatie direct te maken 
heeft met deze beroepsgroep. Het zou doelmatiger zijn wanneer hij een open en 
liberale dialoog aangaat met medisch specialisten in plaats van een geharnaste 
discussie,
Jan E.E. Keunen, Wassenaar

In het laatste nummer van Politiek worden drie beroepsgroepen gecriminaliseerd.
Aan het woord komt de directeur van Zorgverzekeraars Nederland enWD'er, Chiel 
Bos. In het begin zegt hij: “ (...) en die standvastigheid was heel erg nodig in de zorg, 
Want er hoefde maar een NOVA-programma te zijn en het zorgbeleid ging weer een 
andere kant uit. (...) Helaas lieten velen zich door die tv-programma’s in de war 
brengen, terwijl daarin slechts incidenten aan de orde werden gesteld.”
Ook Chiel Bos blijkt zeer gevoelig voor de NOVA-aanpak, getuige zijn latere uitspraken: 
“Zoals die plastisch chirurgen zich enige tijd geleden in NOVA uitten, daar lusten de 
honden geen brood van. (...) Dat lijkt op fraude. Daarmee schaden ze hun beroeps
groep.” Onder die groep criminelen schaart Bos, zonder enige aanleiding, naast 
plastisch chirurgen tevens orthodontisten en apothekers.
Hij vervolgt: “Dat zijn nou net de drie beroepsgroepen waarin iedere beoefenaar 
tot de veelverdieners behoort. Die groepen verpakken de zorg over hun eigen porte
monnee in voorgewende bezorgdheid om het lot van de patiënt.” De W D  heeft de 
sleutelposities binnen de gezondheidszorg in handen. Is dit het liberale geluid? 
Ongenuanceerdheid wordt karaktermoord!
Ik ben orthodontist in Leeuwarden. Twintig j aar sluiting van de tandartsopleiding in 
Groningen heeft de werkdruk voor ons in deze regio sterk opgevoerd. Om de jaren 
tachtig ‘norminkomens’ na te streven zijn de orthodontistentarieven op het laagste 
niveau van Europa aangeland, terwijl de kwaliteit van de orthodontische zorgverlening 
in ons land op een hoog peil staat.
In 1995 is de orthodontie uit de verplichte verzekering (= basisverzekering) gegooid. 
Dat is het 'lot van de patiënt'. Ik werk met mijn assistententeam keihard en met plezier 
met mijn prettige klanten in mijn fijne praktijk. Maar in mijn partijblad word ik gecrimi
naliseerd. De opmerkingen van Chiel Bos: daar lusten de honden geen brood van. 
Daniël van der Meulen (orthodontist), Leeuwarden

John Locke
( 1 6 3 2 -1 7 0 4 )

Locke wordt liefkozend de ‘founding 

father' van het liberalisme genoemd. 

Dankzij de denkinspanningen van 

de Britse filosoof kreeg de politieke 

stroming meer om het lijf dan in 

voorgaande tijdsperiodes. De recht

staat en de daaraan gerelateerde 

maximale vrijheid kregen door Locke 

een prominente plek in het liberale 

denken. Een staat berustte naar zijn 

mening op een consensus met als 

doel de rechten van de mens, vrijheid 

en bezit te garanderen. De veelge

hoorde uitdrukking ‘De vrijheid 

van de een stopt bij de vrijheid van 

de ander' dekt de lading dan ook 

uitmuntend in dit verband.

De vrijheid zoals Locke dat formu

leerde, was geen vrijmoedigheid 

waarbij alles toegestaan is, integen

deel. Door strenge grenzen te stellen 

aan de vrijheid - met ook aanhangige 

sancties - is de mens verplicht 

rekening te houden met de vrijheid 

van een ander. Op deze manier is het 

leven in een staat goed uit te houden 

en kent iedereen zelfbeschikking 

over het eigen lichaam en leven. 

Locke erkende ook de natuurlijke 

neiging naar het eigenbelang. Het ligt 

dan ook in de aard van de mens om 

hier voor te strijden. Daarin ligt dan 

ook de legitimatie van een recht

statelijke macht volgens Locke. 

Zonder de overheid zou de mens 

vervallen in de natuurlijke toestand 

waarin het leven, zoals een andere 

Britse denker Thomas Hobbes het 

stelde, ‘solitary, poor, nasty, brutish, 

and short’, zou zijn.



Meer houvast 
voor de 
mantelzorger
M ante lzorg gaat verder dan even hulp bieden 
aan een zieke buurvrouw. Het gaat meestal 
om intensieve verzorging van een partner 
of kind die je eigenlijk niet aan een ander 
kan overdragen. De nieuwe W et op de 
maatschappelijke ondersteuning (W m o) 
moet de mantelzorger meer houvast geven 
bij het vinden van praktische oplossingen. 
Een stap in de goede richting, aldus V V D -  
Tweede Kam erlid Anouchka van Miltenburg.

TEKST: PETER STEEMAN FOTOGRAFIE: HANS OOSTRUM

H et woord is nieuw, maar de invulling 
ervan niet. Mantelzorg is van alle 
tijden. Vandaag de dag zorgen ruim 
drie miljoen Nederlanders voor hun 
zieke familieleden of vrienden, 
Dankzij deze mantelzorg kunnen 
mensen langer zelfstandig thuis 
blijven wonen. Een overgrote meerderheid van de Nederlanders 

vindt mantelzorg volkomen vanzelfsprekend. Genegenheid, 
plichtsgevoel en de goede relatie met de hulpbehoevende zijn 
de vaakst genoemde motieven om te helpen. Tussen mantel
zorg en thuiszorg bestaat een sterke taakverdeling. Als er 
mantelzorg is, beperkt de thuiszorg zich veelal tot enkele taken: 
mensen wassen en aan- en uitkleden en het zware huishoude
lijke werk, Andere huishoudelijke taken, zoals boodschappen 
doen, koken en de was doen, worden vrijwel geheel aan mantel- 
zorgers overgelaten.

Erkenning
“Belangrijk voor de samenleving’ ’, vat Anouchka van Miltenburg 
het belang van mantelzorg samen. "Het geeft aan wat een 
groep tot een samenleving maakt. We bekommeren ons om 
elkaar. Als begrip is mantelzorg pas vijfjaar oud. Mantelzorgers 
verlenen zorg die - als zij het niet doen - door professionals 
gedaan moet worden. Die intensieve zorg voor een gehandicapt

‘W a n n e e r  g a  je  w e e r? 1
“Mantelzorg is vaak 

zorg die niemand 

ziet.” De zoon van 

Toos Jacobs heeft 

een autisme 

spectrum stoornis. 

“Als je kind er 

normaal uitziet, 

worden problemen 

gebagatelliseerd. 

Terwijl een kind 

met een autistische 

stoornis meer zorg 

nodig heeft dan 

bijvoorbeeld een kind 

met het syndroom 

van Down. Ik moet 

iedere dag aan 

mijn zoon precies 

uitleggen wat we 

gaan doen. Een ander 

aspect van deze

handicap is het 

claimgedrag. Ik moet 

alles regelen in de tijd 

dat hij op school is. 

Zodra hij thuis komt 

uit school, wil hij 

weten wat ik ga doen. 

Aan de visite wordt 

gevraagd bij het 

binnenkomen: 

‘Wanneer ga je weer?’ 

Daarnaast moet je 

veel regelen en 

uitleggen. Met 

school, sportvereni

ging en ouders omdat 

hij met zijn gedrag 

alles in de war stuurt. 

Doordat andere 

kinderen hem mijden, 

kom je ook als ouder 

in een isolement.

Als je kind anders is, 

bouw je geen netwerk 

op. Mijn werk als 

WD-raadslidin 

Losser, de leukste 

baan die er bestaat, 

moest ik opgeven 

omdat ik de steeds 

wisselende werk

tijden niet kon 

opvangen met een 

hulp. Ik probeerde 

zó veel te doen in 

een dag. Stond om 

vijf uur op om de was 

te strijken. Het enige 

alternatief is een 

internaat, maar dat 

wil ik niet. Ik heb 

gekozen voor dit 

kind.”
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FEITEN & CIJFERS

JAARLIJKS H ELPEN 3,7 M ILJOEN  

NEDERLANDERS HUN ZIEKE FAMILIE

LEDEN OF VRIENDEN.

M ANTELZORG ER S VERLENEN  

GEM IDDELD NEGENTIEN UUR ZORG  

PER W EEK. W A N N E ER  DE M ANTEL- 

ZORGER EN DEGENE DIE GEHOLPEN  

W O R DT TOT HETZELFDE GEZIN  

BEHOREN, BEDRAAGT HET GEM IDDELD  

A AN TA L UREN ZORG PER W EEK  

ZELFS  45 UUR.

IN MEER DAN DE HELFT VAN DE 

GEVALLEN IS DE ZORGPERIODE

LANGER DAN DRIE M AANDEN, VAAK  

IS HET EEN PERIODE VAN  JAREN.

DE GEM IDDELDE LEEFTIJD VAN DE 

M ANTELZO RG ER S IS 49  JAAR.

VAN DE M ANTELZO RG ER S IS

58 PROCENT VROUW .

IETS M EER DAN DE HELFT (56 PRO

CENT) HEEFT EEN BETAALDE BAAN.

kind of een dementerende partner is amper overdraagbaar. 
Sinds de jaren zestig zijn zorgtaken die tot dan werden 
aangeduid met het begrip liefdadigheid’, steeds meer door de 
overheid overgenomen. Daarmee groeide ook de onduidelijk
heid over wat de overheid als taak heeft en wat de samenleving. 
In de AWBZ werd met de introductie van het persoonsgebonden 
budget voor het eerst stil gestaan bij de burger die zelf zorg 
verleent. In de nieuwe Wet op de maatschappelijke ondersteu
ning (Wmo) gaat die erkenning veel verder. Voor het eerst 
wordt in een wettekst 'mantelzorg' expliciet genoemd.
De nieuwe wet geeft onder andere aan gemeentes de opdracht 
om in kaart te brengen wat de behoeftes van mantelzorgers 
zijn. Het is geen impuls om het aantal mantelzorgers uit te 
breiden. Dat is een beslissing die vanuit mensen zelf komt. Het

is bedoeld als houvast. Om 
te voorkomen dat mantelzor
gers er aan onderdoor gaan.” 
De Wmo treedt, als alles 
goed gaat, op 1 januari 2007 
in werking, Mantelzorg wordt 
dan de verantwoordelijkheid 
van gemeenten. Daarmee 
vervalt de huidige subsidie
regeling en wordt dit geld 
volgens een verdeelsleutel 
aan gemeenten ter

beschikking gesteld. Via twee amendementen verstevigde 
Van Miltenburg de positie van mantelzorgers binnen de Wmo. 
Ze wil dat chronisch zieken, gehandicapten en ouderen zelf hun 
huishoudelijke zorg kunnen blijven inkopen. In het oorspronke
lijke wetsvoorstel Wmo stond dat een gemeente een persoons
gebonden budget voor de Wmo kon aanbieden. Het was geen 
verplichting. Dat is het nu wel.
Ook bleek een meerderheid van de Tweede Kamer vóór haar 
amendement over de zogenaamde compensatieplicht. De 
compensatieplicht wil zeggen dat gemeenten verplicht zijn 
een beperking te compenseren. Dus wanneer iemand niet 
zelfstandig kan koken, is de gemeente verplicht te zorgen voor 
bijvoorbeeld een aangepaste keuken, waarmee iemand wel 
zelfredzaam kan zijn.”

Loket

Anouchka 
van M iltenburg:

‘Ogen en oren 
hebben voor 
problemen van 
mantelzorgers’

TACHTIG PROCENT VAN DE M A N TE L

ZORGERS IS GEEN GEZINSLID  VAN  

DEGENE DIE DE ZORG NODIG HEEFT.

T U SSE N  DE 150.000 EN 200.000  

M ANTELZO RG ER S VOELEN ZICH  

DOOR HUN H ULPVERPLICH TING EN  

ZW A A R  BELAST.

Een loket voor mantelzorgers. Dat is in een notendop de functie 
van de Wmo, vindt Van Miltenburg. “De Wmo wordt door critici 
gezien als een wet die je in de armen van de mantelzorg jaagt. 
Maar de Wmo is juist bedoeld om mantelzorgers te ondersteunen 
bij praktische problemen. Financiële tegemoetkomingen voor 
mantelzorgers zijn de afgelopen jaren al in de AWBZ vastge
legd. Daaraan wordt in deze wet niet getornd. Maar hoe zorg je 
dat je toestemming krijgt om je huis te verbouwen? Als je de 
garage wilt verbouwen zodat je bejaarde ouders daar kunnen 
wonen, past dat meestal niet in het bestemmingsplan. De Wmo 
verplicht gemeentes dat te faciliteren. Een gemeente moet een 
zorgloket krijgen, waar mensen vragen kunnen stellen. We 
moeten niet de vergissing maken mantelzorg te parkeren als 
een particulier initiatief waar bijvoorbeeld een gemeente niet 
over hoeft na te denken. We moeten ogen en oren hebben voor 
de problemen van mantelzorgers. We moeten zuinig op ze zijn. 
Het past in de liberale traditie om dat te ondersteunen.” □
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EUROPA

* * * . * ' '  Voetbalbond bevordert oneerlijke concurrentie tuss

De U E F A  overtreedt stelselm atig en bewust 
de Europese regels, waardoor er oneerlijke 
concurrentie ontstaat tussen de verschillende 
voetbalclubs in Europa. Toine M anders, lid 
van het Europees Parlem ent nam ens de V V D , 
vindt dat daaraan een einde moet komen.
Op zijn initiatief heeft het Parlem ent een 
studie gedaan naar de tekortkomingen.
Hij komt binnenkort met een initiatief 
rapport, maar lost nu alvast een aantal 
schoten voor de boeg.

TEKST: DICK ZOET
FOTOGRAFIE: EEFJE VAN DER L00, LIQUIDLIBRARY

ld- W.

Alliance of Liberals and Democrats for Europe 
Alliance des Démocrates et des Libéraux pour l'Europe

+  +  *

UEFA
dwarsboomt 
‘fair play’ 
in Europa

V oetbal is voor sommigen een religie en 
voor velen een uiterst belangrijk maat
schappelijk fenomeen. Hoe dan ook, het 
hedendaagse voetbal is een bedrijfstak 
waarin vele miljarden euro’s omgaan. 
Maar tegelijkertijd is het ook een 
bedrijfstak die zich, door middel van de 
statuten en regelgeving van de overkoepelende organisatie 

UEFA, op sommige terreinen aan de Europese regelgeving 
onttrekt. Dat is in ieder geval de mening van Toine Manders, die 
namens de W D  in het Europees Parlement zit. Hij pleit voor 
drastische veranderingen.
“Professioneel voetbal is een economische entiteit. En dus moet 
het ook op die wijze worden bekeken. De Europese voetbal
clubs opereren allemaal op dezelfde markt en ze moeten hun 
spelers dus op die markt kopen. Dat betekent in de praktijk dat 
clubs als Ajax of PSV moeten concurreren met Manchester 
United, Real Madrid of AC Milaan en dus dezelfde marktprijzen 
moeten neertellen voor hun sterren. Maar tegelijkertijd mogen 
ze niet in diezelfde grote Europese markt opereren, want 
volgens de regels van de UEFA moeten ze in de nationale 
competitie uitkomen. En dat is in strijd met de gedachte van de 
Europese interne markt. Clubs betrekken hun ‘goederen’ 
(spelers), uit de grote internationale markt, maar mogen daarop 
slechts opereren - in de Champions League of de UEFA Cup - 
als ze in de nationale competities meedoen. En dat is in strijd 
met de Europese regels.”
Het argument dat de UEFA hier tegenin heeft gebracht, 
namelijk dat ze wel degelijk een internationaal platform hebben 
gecreëerd met de Champions League en de UEFA Cup, snijdt 
volgens Manders onvoldoende hout. “Je kunt daaraan uitsluitend 
meedoen als je in de nationale competitie speelt. En bovendien
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verkrijgen clubs uit de ‘grote’ voetballanden zoals Engeland, 
Spanje en Italië, meer revenuen uit de deelname aan die 
Europese competitie dan de kleinere landen. Het argument dat 
daarvoor wordt gebruikt, is dat bij deelname van clubs uit de 
grote landen, er meer geld uit televisierechten vrijkomt en dat 
er dus hogere vergoedingen voor dergelijke clubs tegenover 
behoren te staan. Daardoor raken clubs uit kleinere landen op 
het tweede echelon, waardoor ze structureel nooit meekunnen 
op de markt. Volgens mij is het pure concurrentievervalsing." 
Ter illustratie noemt Manders landen als Zweden en Finland, 
waar geen grote clubs meer bestaan. “Dat komt niet door de 
omvang van hun economieën, want we vinden daar wel 
degelijk grote ondernemingen als Scania, Nokia en Ikea. Het 
wegsaneren van grote voetbalclubs heeft dus alles te maken 
met de regels van de UEFA, die er voor zorgen dat clubs geen 
of onvoldoende toegang hebben tot de internationale markt.”

Lucratieve deals
Een ander punt waarbij de UEFA de fout in gaat, is volgens 
Manders het plan om clubs te gaan verplichten een minimum 
aantal spelers in eigen land op te stellen. "Ik weet wel dat Johan 
Cruijff eenzelfde mening verkondigt en dat veel mensen het 
met die gedachtegang eens zijn, maar het opleggen van 
dergelijke regels is strijdig met het vrije verkeer van personen 
en goederen. Kijk, als de clubs in onderling overleg een 
gedragscode bepalen waarin iets dergelijks wordt afgesproken, 
dan is dat een andere zaak. Het van bovenaf opleggen mag 
simpelweg niet.”
Ook de lucratieve ‘deals’ die de UEFA sluit met de televisie
rechten, is Manders een doorn in het oog. “Laatst hebben we 
weer een hele rel gehad in Engeland, waar voetbal achter de 
decoder dreigde te verdwijnen. Ook dat is zo’n punt waarbij de 
UEFA bewust de Europese regels aan z ’n laars lapt. Het gaat 
bij hun uitsluitend over geld. En dat is bijvoorbeeld ook de 
reden waarom een land als Nederland steeds minder vaak 
grote finales krijgt. De Nederlandse wet stelt dat als een speler 
in dit land z’n geld verdient, dan hij daarover belasting moet 
betalen aan de Nederlandse staat, Vindt die finale in Spanje 
plaats, dan mogen spelers gewoon hun geld houden. Dat 
systeem creëert dus ongelijkheid. En dat moeten we niet willen. 
Ik pleit er dus voor om organisaties als de UEFA en FIFA te 
verplichten zich aan de afgesproken regels te houden en 
ervoor te zorgen dat hun reglementen en statuten adequaat 
worden aangepast. Tegelijkertijd realiseer ik me heel goed dat 
we als Europese politici daarover een dialoog met de betrok
kenen moeten aangaan om te kijken in hoeverre we daarover 
helderheid kunnen verschaffen. Want er zijn natuurlijk verschillen 
tussen de diverse nationale wetgevingen, waardoor een en 
ander op dit moment moeilijk of niet te realiseren valt."

Overheidssteun
Manders weet dat hij met het bekritiseren van het voetbal- 
bolwerk de nodige tegenwind genereert. Maar hij is er van 
overtuigd dat de ‘misstanden’ uit de weg moeten worden 
geruimd. “Wat bijvoorbeeld te denken van de diverse vormen 
van overheidssteun. Italiaanse clubs hebben dure spelers 
gekocht, waardoor ze op de rand - en soms zelfs feitelijk ver 
daarover - van faillissement zijn beland. En dan voert de 
Italiaanse overheid simpelweg de wet ‘Red het voetbal’ door en 
creëert daarmee faciliteiten waardoor de clubs verder kunnen. 
Daar kun je als buitenlandse club toch nooit mee concurreren, 
Maar we hebben zoiets ook in eigen land gehad, toen het 
gemeentebestuur van Arnhem het Gelredome kocht van het

noodlijdende Vitesse. Het geld dat 
daarmee werd verdiend, werd 
door de club niet gebruikt voor het 
terugdringen van de tekorten, 
maar voor het aankopen van 
spelers. En daarmee werd de club 
van degradatie gered. Provincie- 
genoot De Graafschap echter, waar 
men altijd keurig de eigen broek 

op heeft gehouden, degradeerde ongelukkigerwijze. Zoiets 
kun je toch moeilijk ‘fair play’ noemen.”
Manders pleit er daarom voor dat er binnen Europa een soort 
‘spoorboekje’, een richtlijn wordt opgesteld, waarin al dit soort 
zaken worden geregeld. "Ik zelfben geen voorstander van 
overheidssubsidie voor clubs, maar als dat democratisch wordt 
afgesproken, heb ik daar verder geen moeite mee, Wel moeten 
we dan in heel Europa een maximum aan steun afspreken,”

Europese competitie
De grootste criticasters van Manders' plannen vinden we bij - 
hoe kan het ook anders - de UEFA en de nationale voetbalbonden. 
Want het doorvoeren van de redenering van Manders leidt 
onmiskenbaar tot een heuse Europese voetbalcompetitie 
boven de nationale competities. Hoe moet er anders immers 
een internationaal concurrentieplatform komen. Manders 
erkent dat dit het gevolg zou zijn. “Maar wat is daarop tegen? 
De G14 (De 14 ‘grootste’ clubs van Europa, red.) hebben zich 
al voorstander van een dergelijke competitie getoond. Er moet 
natuurlijk wel voor een eerlijke promotie/degradatieregeling 
worden gezorgd, maar ik zie eerlijk gezegd geen nadelen.
Het is goed voor de liefhebbers, want we hebben elke week 
topwedstrijden. En het is goed voor de clubs, want het aantal 
wedstrijden wordt overzichtelijker en iedereen heeft gelijke 
kansen. En dat laatste lijkt me toch een van de grondbeginselen 
van de Europese Unie.” □

Het UEFA-
systeem
creëert
ongelijkheid’
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Het rietgedekte rustieke pand oogt als een Landhuis en de 
gasten worden in een persoonlijke sfeer ontvangen. Het 
interieur ademt een sfeer van comfort en luxe uit en biedt u 
de rust en stijl van het Engelse en Twentse landleven. Het is 
gelegen op de top van de Herikerberg in welhaast het 
mooiste gebied van Overijssel 10 minuten v.a. de A l.

O ff*eerenkamer S tijlvo lle in  Engelse stijl ingerichte kam er vo o r  u w  besloten 
bijeenkomst. Er staat een  vaste vergadertafel v o o r  maxim aal 14 personen.

C /q  uynzaal R oya le  zaa l m et 

een  e ig en  besloten  terras.

A l le  za len  en  kam ers z ijn  

vo o rz ien  va n  een  breedband 

in ternetverb ind ing. D e  lounges 

z ijn  vo o rz ien  van  W iF i.

In  d e  loun ge z ijn  ve le  

break out m ogelijkheden .

Age doesn't matter, unless you're a 
cheese.

Onze Raad van Toezicht bestaat uit grootvaders. 
Jongenspensionaat de Holterhoek, 0570-592238 

www.deholterhoek.nl

Uitzendbureau k Wilt u besparen op arbeidskosten? Zit u verlegen om een 

parttimer of een flexibel inzetbare medewerker? Heeft u een 

ervaren medewerker met specifieke kennis nodig? Bent u op 

zoek naar een gemotiveerde medewerker?

Hoofdkantoor Breda 's-Gravenhage
070-346  20 21

's-Hertogenbosch
073-612  17 45

Utrecht

Amsterdam Eindhoven Haarlem Rotterdam

www.65plus.nl Kleurrijke mensen vergrijzen niet

http://www.deholterhoek.nl
http://www.65plus.nl


H E T  P O D IU M

W at vinden W D ’ers van een 
bepaald politiek onderw erp? 
In dit nummer het betoog 
van K laas-Jeroen  Terwal, 
landelijk voorzitter van de 
JO V D . Onderwerp: de J O V D  
in relatie met de V V D .

Klaas-Jeroen Terwal: 
‘JO VD  is liberale 
kweekvijver en 
luis in de pels’

D e stand van zaken van de enige én
echte liberale jongerenorganisatie 
geeft een mooi beeld. In november 
ging een nieuw hoofdbestuur met vol 
enthousiasme aan de slag, zet de trend 
van een stijgend ledenaantal zich 
voort en schieten nieuwe afdelingen 

als paddenstoelen uit de grond. Zo heeft het oosten van 
Nederland weer een ‘afdeling Twente’ en is onze twaalfde 
provincie een ‘afdeling Almere’ rijker. Andere afdelingen zullen 
volgen. Daarnaast weten de media - zoals TweeVandaag, NOVA 
en de landelijke dagbladen - ons goed te vinden. Kortom, 
de JOVD is ‘alive and kicking’!

H oog op de lijsten
Een levendige en vitale JOVD biedt niet alleen de nodige 
kansen voor haar leden, maar is zeker ook in het belang van 
de VVD. De JOVD is al 57 jaar de kweekvijver van liberale en 
kritische jongeren die, zoals het verleden heeft uitgewezen, 
een verrijking zijn voor de WD, D66 en zelfs de PvdA.
Een taak voor de WD, voor nu en in de toekomst, is dan ook 
om JOVD’ers die willen doorstromen een serieuze plek te 
geven binnen de partij. Bij de afgelopen gemeenteraads
verkiezingen is een goede start gemaakt, nu hopen dat ook 
bij de Staten- en Tweede Kamerverkiezingen JOVD’ers hoog 
op de lijsten zullen staan.

Prettige jeuk
Betekent dit nu dat de JOVD zich in de schoot van moedertje 
W D  te ruste legt? Allerminst! Waar ‘moeder' een liberale 
dwaling begaat, ziet de JOVD-luis het nog altijd als haar taak 
om eens goed de tanden in de WD-pels te zetten en zo de 
partij weer op het rechte pad te brengen. Soms fel, soms met 
een knipoog. Moet de VVD dit vervelend vinden? Zie het maar 
als prettige jeuk. □

JOVD in  het
Zaterdag 26 februari 

1949: de Louis XV 

zaal van de Haagse 

Pulchri Studio vuit 

zich langzaam maar 

zeker met zo’n 35 

jongeren. Deze jonge 

liberalen schrijven 

geschiedenis door 

samen de oprichtings

vergadering van de 

Jongeren Organisatie 

Vrijheid en Demo

cratie (JOVD) te 

vormen.

De JOVD is een 

onafhankelijke

kort
liberale jongeren

organisatie die 

streeft naar een 

democratische 

maatschappij, waarin 

het individu centraal 

staat en waarin elk 

individu vrij is 

zichzelf naar eigen 

inzicht en overtuiging 

te ontplooien. Daarbij 

moet een ieder in 

zoverre rekening 

houden met zijn 

medemens en de 

individuele vrijheid, 

dat zijn handelen

geen beperking vormt 

voor de individuele 

ontplooiing van de 

ander. Hierdoor komt 

de creativiteit en 

inspanning van ieder 

individu het meest 

ten goede aan 

hemzelf en aan de 

rest van de maat

schappij.

Om een dergeiijke 

maatschappij te 

realiseren, is het 

beginsel ‘vrijheid’ 

voor de JOVD 

onontbeerlijk.
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Bibi de Vries, VVD-Tweede Kamerlid:

‘De bezem moet door de stal
‘A lexander R innooy Kan, neem de bezem ter hand’, is de hartenkreet 
die mr. B ibi de Vries, Tweede Kam erlid voor de V V D , richt aan het adres 
van de nieuwe voorzitter van de Soc iaa l Econom ische Raad (SER ).
Voor veei liberalen is de S E R  het voorbeeld van achterhaald polder- 
denken, dat de politiek buitenspel zette.

TEKST: TIMO VAN ZANDBRINK FOTOGRAFIE: ROBBERT GODDIJN

M eer over  
d e  SER

De SER Is in 1950 opgericht 

na een lange periode van 

discussie over de sociale en 

economische orde in 

Nederland. Het ging vooral 

over de rol die de overheid en 

maatschappelijke organisa

ties daarin moesten spelen.

In deze tijd van de weder

opbouw na de Tweede 

Wereldoorlog lag de grote 

economische crisis van de 

jaren dertig nog vers in het 

geheugen. Het idee was dat 

de overheid zich meer moest 

bemoeien met economische 

groei, werkgelegenheid en 

sociale zekerheid. Maar de 

overheid kon die zware taak 

alleen waarmaken door het 

bedrijfsleven (ondernemers 

en werknemers) blijvend 

bij het oplossen van deze 

vraagstukken te betrekken. 

Via de SER kreeg het 

bedrijfsleven een adviserende 

faak en bestuurlijke bevoegd

heden door de mogelijkheid 

product- en bedrijfschappen 

op te richten. In deze 

schappen kunnen onder

nemers en werknemers zaken 

regelen die zij in het belang 

van de eigen bedrijfstak 

achten.
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3van de SER

W
at doet de SER niet goed?
"De SER is de hoeder van de 
polderbelangen en daarmee 
volstrekt verouderd en 
inefficiënt. Dat moet de SER 
niet langer willen blijven en 
ik heb Rinnooy Kan dan ook 

opgeroepen daar een eind aan te maken. Hij wordt de nieuwe 
voorzitter en moet er voor zorgen dat er zich een innovatieve 
ommekeer voordoet in het polderdenken. De vraag is of de 
SER in staat is om zijn functioneren kritisch te bezien of dat men 
blijft hangen in het polderdenken van de vorige eeuw.”

Wanneer is het misgegaan met de SER?
“Het ging mis vanaf het moment dat de Kamer geacht werd 
zo’n beetje klakkeloos achter de adviezen van de SER aan te 
lopen. Sociale partners vinden dat zij slechts met de regering 
van doen hebben en dat de Tweede Kamer moet volgen. Op 
het moment dat de SER tot een 'unaniem’ advies komt, schijnt 
men het idee te hebben dat de rol van de Kamer uitgespeeld is. 
De W D  gaat uit van het primaat van de politiek,”

Hoe ziet u dat primaat van de politiek? Uw kritiek 
richt zich op de achterkamertjespolitiek in de 
verpolderde SER. ‘De regering bemoeit zich met 
onderhandelingen waar zij buiten zou moeten blijven’, 
schrijft u afgelopen najaar in een ingezonden brief 
in het Financieeie Dagblad.
"In de achterkamertjesonderhandelingen van voorjaars-, 
najaars- en sociale akkoorden onderhandelt de regering over 
allerlei kwesties met de sociale partners. Dit soort overleggen 
maakt de regering tot onderhandelingspartner, terwijl de 
regering juist boven de partijen dient te staan, Er wordt van 
alles bedisseld en het parlement moet maar volgen, Dat is niet 
het primaat van de politiek.”

U bent ook kritisch over de dubbelrol die de SER 
speelt bij de product- en bedrijfschappen. Bovendien 
hebt u ook niet veel op met de schappen zelf.
“Als we kijken naar de discussie over product- en bedrijf
schappen zou je mogen verwachten dat de SER een moderni
sering voorstaat van de schappen en kritisch bekijkt of alle 
schappen wel bestaansrecht hebben. De SER is de moeder van 
alle schappen, maar hoe vitaal zijn die? De schappen zijn niet 
transparant, hun toegevoegde waarde ten opzichte van de 
brancheorganisaties moet duidelijker worden.
De vraag die in ieder geval de politiek zal moeten beantwoor
den is of de taken die de schappen uitvoeren niet door de 
brancheorganisaties zelf kunnen worden uitgevoerd. Maar 
hebben we de SER hier al over gehoord? Het antwoord is ‘nee’, 
iets vernieuwends hebben we hier nog niet over gehoord.
De SER heeft een dikke vinger in de pap bij het conserveren

van de schappen. Als werkgevers en werknemers in een 
branche een schap willen oprichten, moeten ze een verzoek 
indienen bij de minister van Sociale Zaken en Werkgelegen
heid. Deze moet zijn goedkeuring hieraan geven, Maar voordat 
hij hiertoe overgaat, moet hij de SER verplicht om advies 
vragen. Als vervolgens goedkeuring is verleend, houdt de 
bemoeienis van de SER niet op. Sterker nog, de SER heeft ook 
invloed op de vaststelling van de samenstelling van de besturen 
van de schappen en de financiering.”

W at verwacht u van uw oproep aan Alexander 
Rinnooy Kan?
“Mijn oproep is natuurlijk in de eerste plaats bedoeld om de 
achterstand van de SER aan de orde te stellen, Ik roep dit niet 
voor het eerst, maar nieuwe bezems vegen schoon, dus 
misschien maakt Rinnooy Kan mijn verwachtingen wel waar. Ik 
verwacht wel dat aan mijn oproep om een zinnige heroriëntatie

te voeren op de rolverdeling tussen 
SER en Stichting van de Arbeid 
gehoor wordt gegeven. Ieder 
weldenkend mens ziet dat die 
nieuwe oriëntatie op zijn plaats is 
en waarom zou Rinnooy Kan 

minder weldenkend zijn dan ieder ander? Als het aan de W D  
ligt, verdwijnt de verplichte advisering van de SER ten aanzien 
van de oprichting van de schappen, De W D  wil dat de taken 
van de schappen, die verplichte heffingen over het bedrijfs
leven mogen uitstrooien, sterk verminderen."

‘De SER als slechts een lobbyorgaan zou nog beter 
zijn’, schrijft u. Waarom vindt u dat?
“De SER is een belangenbehartiger van bepaalde oude 
polderbelangen. Zo zijn er wel meer belangenbehartigers.
Daar is op zich niets mis mee, maar die lobbyen en hebben 
niet een of andere staatsrechtelijke positie. Hier komen we 
weer op het punt dat de SER zich met allerlei regelgeving kan 
blijven bemoeien. Op dit moment zijn er twee organisaties in 
het polderlandschap die zich bezighouden met de advisering 
van de regering op sociaal-economisch terrein, de SER en de 
Stichting van de Arbeid. Deze instituties doen niet alleen voor 
een deel dubbel werk, ze zijn ook nog eens sterk met elkaar 
verweven. Ze beïnvloeden allerlei regelgeving waar de politiek 
in eerste instantie leidend behoort te zijn.”

Kunt u nog meer voorbeelden geven van uw kritiek op 
het polderdenken en de achterkamertjespolitiek?
"In het kort noem ik er twee. Ten eerste de vakbonden en de 
wijze waarop zij hoeden voor de belangen van enkel de oudere 
werknemer. Het tweede voorbeeld vind ik de beperking van 
keuzevrijheid en eigen verantwoordelijkheid van het individu 
door zaken als verplichte bedrijfstakpensioenen en het 
algemeen bindend verklaren van CAO’s.” □

‘Uitgaan 
van primaat 
van politiek’
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Ledenraadpleging lijsttrekker 
Tweede Kamerverkiezingen 
vervroegd
Het hoofdbestuur heeft ervoor gekozen om 
de procedure rondom de ledenraadpleging 
van de lijsttrekker voor de Tweede Kam er
verkiezingen van mei 2 0 0 7  te vervroegen.
D it naar aanleiding van het terugtreden 
van Joz ia s van Aartsen  a ls voorzitter van de 
Tweede Kam erfractie  na de gem eenteraads
verkiezingen van 7  m aart jl.

Het is, gegeven de ontstane situatie, van belang dat er zo 
spoedig mogelijk duidelijkheid komt over het lijsttrekkerschap, 
zeker ook gelet op de voorbereiding van de verkiezingen in 
2007. Het verkorten van de procedure draagt ertoe bij dat de 
leden feitelijke zeggenschap blijven houden over de keuze 
van de lijsttrekker.

Formaliteit
Lijsttrekkers spelen een gezichtsbepalende rol bij verkiezingen. 
Vroeger werd de lijsttrekker formeel gekozen bij de vaststelling 
van'de kandidatenlijst. Publicitair kon daar niet op gewacht

worden, zodat die verkiezing een formaliteit werd en onduide
lijk bleef hoe de lijsttrekker echt werd aangewezen. Nu wijzen 
de leden de lijsttrekker al in het begin aan. Dit heeft tevens als 
voordeel dat de lijsttrekker advies kan geven over het ontwerp 
‘verkiezingsprogramma’ en de rest van de kandidatenlijst. 
Zowel het hoofdbestuur als de ledenvergadering van een 
afdeling is bevoegd één of meer WD-leden kandidaat te 
stellen voor het lijsttrekkerschap.

Tijdsw inst
De procedure rondom de verkiezing van de lijsttrekker voor 
de Tweede Kamerverkiezingen blijft hetzelfde en leidt niet tot 
extra druk op de afdelingen en leden. De tijdswinst ten aanzien 
van de vervroeging van de procedure rondom de ledenraad
pleging betreffende de lijsttrekker voor de Tweede Kamer
verkiezingen zit geheel in de inkorting van de administratieve 
verwerking: het combineren van de ledenraadplegingen voor 
de lijsttrekkers van de verkiezingen voor Provinciale Staten 
en Tweede Kamer. De kandidaatstellingsperiode blijft hetzelfde 
en zal plaatshebben tot en met donderdag 20 april 2006.
De ledenraadpleging loopt vanaf woensdag 10 mei tot en met 
woensdag 24 mei 2006. De bekendmaking van de lijsttrekker 
voor de Tweede Kamerverkiezingen is op 31 mei. □

TIJDSCHEMA VOORBEREIDING VERKIEZINGEN

Provinciale Staten Tweede Kamer Eerste Kamer

Ledenvergadering afdeling Vanaf donderdag 9 maart 
t/m donderdag 20 april 2006

Vanaf donderdag 9 maart 
t/m donderdag 20 april 2006

Vanaf donderdag 9 maart 
t/m donderdag 20 april 2006

Voorbereiding in landelijke 
algemene ledenvergadering 
(119e AV)

Vrijdag 19 mei en 
zaterdag 20 mei 2006

Ledenraadpleging over 
lijsttrekker

Vanaf woensdag 10 mei 
t/m woensdag 24 mei

Vanaf woensdag 10 mei 
f/m woensdag 24 mei

Vanaf woensdag 14 juni 
t/m woensdag 28 juni 2006

Vaststelling verkiezings
programma in landelijke 
algemene ledenvergadering 
(121e AV)

Zaterdag 27 januari 2007

Ledenraadpleging over 
kandidatenlijst vanaf plaats 2

Vanaf woensdag 8 november 
t/m woensdag 22 november 
2006

Vanaf woensdag 14 februari 
t/m woensdag 28 februari 
2007

Vanaf woensdag 14 maart 
t/m woensdag 28 maart 2007

Verkiezingen Woensdag 7 maart 2007 Woensdag 16 mei 2007 Dinsdag 29 mei 2007
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^Tijdens uw verblijf waant u zich in een 
Engels Landhuis. Tel daarbij de prachtige 

ligging midden in de bossen omringd door 
wandel-, fietspaden, 6 kastelen en diverse 
havezathen en u zult moeten constateren 

dat het paradijs dichter bij uw huis is 
dan verwacht.

MAAK KENNIS MET...

Bruno Bruins, wethouder Den Haag:
‘Als liberaal bestuurder 
moetje open en 
transparant zijn’
Bruno  Bruins, de Haagse  wethouder van 
Verkeer, B innenstad en Monum enten, 
is sind s 1980  lid van de V V D . Deze 
maand nam hij afscheid van de lokale 
Haagse  politiek.

F I L M :  “Alles van 

Dirty Harry met 

Clint Eastwood."

V A K A N TIE: 
“Skiën in Saas Fee, 

Zwitserland.

Of het strand van 

Saint-Tropez.”

E T E N : “Spekkoek.”

B O EK : “Mag het 

ook een cd zijn?

Chaka Khan met 

‘Ain’t nobody."

TEKST: PETER STEEMAN

Het zit in de genen. Zijn vader 
was actief als afdelingsbestuurder 
binnen de WD. “Het werd mij met 
de paplepel ingegoten. Toen een 
vriendje in het laatste jaar van de 
middelbare school op mij afstapte 
met het plan een JOVD-afdeling op 
te richten, hoefde ik niet lang na te 
denken. Onze afdeling in Zuidoost- 
Drenthe groeide als kool. Binnen 
twee jaar hadden we meer dan 
honderd leden. Handig, want 
daardoor konden we makkelijk 
sprekers voor debatavonden 
aantrekken, De interesse voor de 
lokale politiek was er toen al.
In 1994 werd ik lid voor de W D  in 
de Haagse gemeenteraad. En de 
afgelopen zes jaar was ik wethouder 
en sinds 2004 loco-burgemeester.
Je levert een heel tastbare bijdrage 
aan de samenleving. Als ik de 
nieuwe lightrailverbinding zie 
tussen Zoetermeer en Rotterdam 
of ik zie 40.000 mensen zich 
vermaken tijdens Beatstad, dan voel 
ik mij trots. Of ik een typische 
WD-wethouder ben? Dat hoop ik 
wel, Bijvoorbeeld door aandacht 
en waardering te hebben voor 
ondernemers, met name in de 
Haagse binnenstad. Maar misschien 
zit dat liberale wel nog meer in 
houding en gedrag. Wat mij betreft 
moet een liberaal bestuurder open 
en transparant zijn. En graag prettig 
in de omgang." □
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Een veel beter jaar
et de Nederlandse economie gaat het 
snel de goede kant op. Ik ben al langere 
tijd optimistisch. Onlangs heeft het 
Centraal Plan Bureau prachtige voor
spellingen afgeleverd.
Maar het zijn niet alleen voorspellingen 
die ons tevreden stemmen. We zien nu 

al dat de investeringen flink stijgen. We merken dat de export van 
Nederlandse producten fors groeit. We zien dat de werkgelegenheid 
toeneemt. Dat weekendbijlagen van de kranten met vacatures weer 
dikker worden. We zien dat het aantal uitkeringen over de hele linie 
daalt. Het vertrouwen in de kracht van onze economie neemt toe. Zowel 
bij producenten als bij consumenten.

Daarom ben ik blij dat dit kabinet - met de W D  voorop - snel en stevig 
heeft doorgepakt toen we in zwaar vaarwater terechtkwamen. Het waren 
nare maatregelen, vrijwel iedereen heeft die in zijn portemonnee 
gevoeld. Dankzij doortastend optreden ligt een moeilijke periode nu 
achter ons.
Veel andere Europese landen hebben het voor zich uitgeschoven.
Zij moeten nog doen wat wij al gedaan hebben. Wij laten nu zien dat het 
loont om orde op zaken te stellen. We komen weer in de kopgroep van 
economische groei en werkgelegenheid.

willen 
vooruit met 
Nederland!

\N  i i W i 11 e  n  ^en 9oe<̂  dra3!0111116 economie is naast dé
integratiemotor ook de beste koopkracht
garantie.
Van een uitkering naar een baan, daar kan 
geen overheidscompensatie tegenop.
Waar veel linkse partijen de economie zien 

als een noodzakelijk kwaad om uitkeringen van te betalen, weten wij dat 
die economie de basis is van onze welvaart.
Linkse partijen praten vooral over het verdelen van geld, Wij weten dat 
er eerst verdiend moet worden. En we weten ook dat je niet op de pof 
kan leven. Niet als gezin, niet als bedrijf en niet als overheid.

De W D  zal verder werken aan een goed draaiende economie. Door 
bijvoorbeeld de regeldruk te verminderen, door de belasting op 
ondernemen nog verder te verlagen en door de arbeidsmarkt flexibeler 
te maken. Want wij weten wat het bedrijfsleven ook drommels goed 
weet, namelijk dat stilstand achteruitgang betekent. Wij houden niet van 
uitrusten, want wij liberalen willen geen stilstand, wij willen geen 
achteruitgang, wij willen vooruit met Nederland!

Gerrit Zalm,

vicc-premier en minister van Financiën
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Partij Service
H9e Algemene Vergadering vrijdag 19 en zaterdag 20 mei 2006

Voorlopige agenda
(onder voorbehoud van wijzigingen)

LOCATIE:

NH Leeuwenhorst, Langelaan 3 in Noordwijkerhout
TELEFOON:

(0252)37 88 88
W EBSITE:

www.nh-hotels.com

V r ijd a g  19 m e i
■ vanaf 16.30 uur Registratiebalies open
■ 17.30 uur Diner
■ 19.30 uur Avondprogramma
(herdenking overleden vooraanstaande leden, toespraak 
partijvoorzitter Jan van Zanen, toespraak Jozias van Aartsen, 
intermezzo)
■ vanaf 20.30 uur Behandeling agenda in deelsessies
■ aansluitend Feest

Z a te rd a g  20 m e i
Stem venster gehele dag
■ 10.00 uur Huishoudelijke vergadering (ALV):
[IJ Rekening en verantwoording hoofdbestuur over 2005 

en het gevoerde beleid
- Jaarverslag 2005
- Financieel verslag 
-Verslag financiële commissie

[2 ]  Vaststeken hoogte contributie 2007 
[3J Benoeming financiële commissie 
[4J Vaststeken technisch advies kandidatenlijsten 

Eerste Kamer en Tweede Kamer
[ 5 ]  Rondvraag
£6J Benoeming leden hoofdbestuur
Politieke vergadering (ALV )
[7 ]  Vaststeken visiedocument ‘veiligheid’
■ 12.00 uur Lunch
■ 13.00 uur Toespraak Gerrit Zalm
■ 13.20 uur Voortzetting politieke vergadering (ALV):
[8] Politieke voorsteken en moties
[9 ]  Verantwoording door fracties van Tweede Kamer,

Eerste Kamer en Europees Parlement over 
gevoerde beleid

■ 15.30 uur Einde vergadering

Vanwege de verschijningsdatum van Liber is deze agenda 
voorlopig, De termijn voor het doen van initiatiefvoorsteken is 
nog niet verstreken. Het is daarom mogelijk dat er nog onder
werpen aan deze agenda worden toegevoegd. De definitieve 
agenda staat sinds 2 maart op www.wd.nl en is aan de 
afdelingen toegezonden. Om voldoende tijd te bieden voor 
de behandeling van de onderdelen van deze agenda zal de 
agenda op vrijdagavond 19 mei gelijktijdig in verschikende 
deelsessies worden behandeld. Op zaterdag zuken die 
onderdelen waarover stemmingen gewenst en noodzakelijk 
zijn, in de voltahige vergadering worden behandeld.

V is ied o cu m en t ‘v e i lig h e id ’
Het visiedocument ‘veiligheid’ wordt geschreven door een project

groep, samengesteld uit onder andere leden van betrokken partij- 

commissies. Daarnaast zijn ook de indieners van de amendementen op 

het ontwerp Liberaal Manifest, thema ‘veiligheid’, hierbij betrokken. 

Dit conceptdocument is gepubliceerd op www.wd.nl en toegezonden 

aan afdelingen, Kamercentrales, partijcommissies en bijzondere 

groepen. Leden kunnen het visiedocument ‘veiligheid’ van de website 

halen of opvragen bij het algemeen secretariaat.

A m en d em en ten
Amendementen hierop dienen uiterlijk donderdag 13 april a.s. 

binnen te zijn bij het algemeen secretariaat. De leeswijzer met alle 

amendementen en het advies namens het hoofdbestuur komt op 

donderdag 2 mei a.s. voor de partij beschikbaar.

De WD-bestuurdersvereniging schreef het rapport ‘De direct gekozen 

burgemeester: bouwstenen voor wetgeving’. Dit rapport wordt 

eveneens tijdens een deelsessie behandeld.
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AANM ELDINGSFORM ULIER
M9e ALGEMENE VERGADERING
19 en  20 m e i 2006 in  N o o rd w ijk e rh o u t

In verband met het persoonlijk stemrecht is aanmelding verplicht.
Per lid a.u.b. één formulier gebruiken; extra formulieren kunt u aanvragen 
bij het algemeen secretariaat, telefoon (070) 36130 61.
Het elektronische aanmeldingsformulier treft u aan op www.wd.nl/av. G ra a g  in

b lo k le tte rs
Ondergetekende meldt zich aan voor de Algemene Vergadering: invullen
Naam ........................................................................................................................  M/V*

Adres ..................................................................................................................................

Postcode ..............................  Plaats ................................................................................

Telefoon ....................................................... E-mail .........................................................

Indien u W D-lid bent en persoonlijk stemrecht hebt (zie spelregels AV artikel 1.1 op pagina 33), 
ontvangt u circa één week voor de Algemene Vergadering uw congresbescheiden 
(inclusief stempas) op dit adres.

De agenda is verschenen op 2 maart en de leeswijzer komt uit op 4 mei. U kunt deze downloaden 
van de WD-website (www.wd.nl/av). Indien u (één van) beide per post wilt ontvangen, 
kunt u dat hieronder aankruisen.

ALS EXTRA SERVICE WIL IK  PER POST ONTVANGEN:

□ de papieren agenda

□ de papieren leeswijzer

IK WIL HET VOLGENDE RESERVEREN:

x diner op 19 mei a € 2 5 ,- = €  ....................

x lunch op 20 mei a €  15,- = €  ....................

TOTAALBEDRAG = €  ....................

IK  MACHTIG DE VVD EENMALIG HET 

TOTAALDEDRAG AF TE SCHRIJVEN VAN:

Rank- /gironummer*

T.n.v.

Datum

Handtekening

IK  MAAK GEBRUIK VAN DE GRATIS PROFESSIONELE KINDEROPVANG OP 20 M EI

voor......(aantal) kind (eren) in de leeftijd 0 -1 2

W ilt  u overnachten?
Voor het reserveren van een hotelkamer kunt u rechtstreeks contact opnemen met Marked Info 
(reserveren kan dus NIET via het algemeen secretariaat), telefoon (030) 291 41 56 
of e-mail info@markedinfo.nl (o.v.v. VVD-AV),

Let op!
Dit formulier dient u ite r lijk  4 m e i 2006 door de W D  ontvangen te zijn.
U kunt het formulier faxen naar (070) 360 82 76 of met de post sturen aan:
W D  algemeen secretariaat, postbus 30836, 2500 GV Den Haag (o.v.v. aanmelding AV)

Wij attenderen u erop dat bij annulering na 4 mei 2006 van bovenstaande reserveringen

de volledige kosten in rekening worden gebracht (zie de spelregels AV, artikel 5.21 op de volgende pagina).

Let op !

A a n m e ld in g s fo r m u lie r  
o p  w w w .w d .n l  
U zou ons een groot plezier 
doen wanneer u zich aanmeldt 
via het aanmeldingsformulier 
op de WD-website (www.wd. 
nl/av). Dit scheelt ons een 
groot aantal administratieve 
handelingen en verkleint 
daardoor de kans op fouten!

P e r m a n e n t  a a n m e ld e n  
i s  k o m e n  te  v e rv a lle n  
U kunt zich niet meer 
permanent aanmelden voor 
de Algemene Vergaderingen. 
Deze mogelijkheid is komen te 
vervallen. Let op: ook degenen 
die zich in het verleden 
permanent hebben aangemeld, 
dienen zich opnieuw voor 
elke Algemene Vergadering 
afzonderlijk aan te melden.

K in d e r o p v a n g  
Als extra service bieden wij 
tijdens deze Algemene 
Vergadering weer professio
nele kinderopvang aan.
Op zaterdag 20 mei van 9.30 
tot 16.30 uur, verzorgd door 
De Blauwe Dierenparade. 
Kinderen van nul tot twaalf 
jaar zijn van harte welkom. 
Indien u gebruik wilt maken 
van deze service, verzoeken 
wij u dit aan te geven op het 
aanmeldingsformulier.
De kinderopvang is gratis.

M a c h t i g in g s k a a r t  
In het volgende nummer van 
Liber, dat u begin mei thuis 
ontvangt, vindt u de machti
gingskaarten voor de 119e 
Algemene Vergadering.
Indien u Liber niet tijdig hebt 
ontvangen, kunt u een mach
tigingskaart opvragen bij het 
algemeen secretariaat.

Z e l f  u w  o v e r n a c h t in g  
re g e le n
Voor het reserveren van een 
hotelkamer in de Leeuwen
horst kunt u rechtstreeks 
contact opnemen met Marked 
Info (reserveren kan dus NIET 
via het algemeen secretariaat), 
telefoon (030) 2914156 
of e-mail info@markedinfo.nl 
(o.v.v. overnachting WD-AV). 
Doe dit tijdig!
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Spelregels Algemene Vergadering
Algemeen
m  Voor deze algemene vergadering geldt het persoonlijk 
stemrecht voor ale leden van de WD. Dit recht gaat in op de 
eerste peildatum na aanvang van het lidmaatschap. De peil
datum is 1 januari 2006.
[2] Aanmelden kan tot 4 mei 2006, of anders ter vergadering. 
In dit laatste geval gelden onderstaande beperkingen.
[3 ]  Na deze termijn kan geen gebruik meer worden gemaakt 
van vooraanmelding of van bijkomende faciliteiten. U kunt zich 
aanmelden ter vergadering op 19 en 20 mei, waarbij de 
beperking van het aantal mensen dat ter plekke nog kan 
worden toegelaten afhankelijk is van de grootte van de zaal
of zalen en van de beschikbare stemfaciliteiten.
[4 ]  Leden van de W D  dienen zich vooraf schriftelijk aan te 
melden door middel van het aanmeldingsformulier. Telefonische 
aanmeldingen kunnen helaas niet worden aangenomen.
[5  J De Algemene Vergadering is openbaar. Alleen leden van 
de W D  hebben stemrecht. In de agenda is aangegeven voor 
welke onderdelen alleen de afgevaardigden (AVA) of alle leden 
(ALV) stemrecht hebben. Overigens kunnen alle leden altijd 
aan de discussies deelnemen.
[6] Zonder aanmelding (vooraf of ter plaatse) worden geen 
stempassen afgegeven. Er zijn geen uitzonderingen op deze 
regel.

Individuele leden met vooraanmelding
[2] Individuele leden die zich tot donderdag 4 mei schriftelijk 
hebben aangemeld, hebben gegarandeerd toegang tot de 
Algemene Vergadering en hebben het recht hun stemrecht uit 
te oefenen in de vergadering.
[8] Deze leden ontvangen de stempas per post ongeveer 
één week voor de Algemene Vergadering. Is dit niet het geval, 
dan wordt u verzocht contact op te nemen met het algemeen 
secretariaat.
[9 ]  Als extra service kunnen deze leden zich kosteloos de 
agenda en de leeswijzer via de post laten toezenden.

Individuele leden zonder vooraanmelding
[ 10] Individuele personen die zich eerst ter vergadering 
melden, dienen zich te kunnen identificeren. Vervolgens wordt 
vastgesteld of de persoon lid is van de W D  en moet een 
aantal gegevens worden geregistreerd.
[ 1 1 ] Voor de aanmelding dient de persoon zich te kunnen 
legitimeren met een identiteitsbewijs met foto.
[ 12] Deze categorie leden wordt in overeenstemming 
met het huishoudelijk reglement slechts toegelaten zolang 
de capaciteit van de zaal en de beschikbaarheid van het 
stemsysteem dat toelaten.

Volmachten
[1 3 ] Alle leden ontvangen een in te vullen machtigingskaart 
in Liber ongeveer anderhalve week voor de Algemene 
Vergadering.
[ 14]  Indien Liber niet tijdig is ontvangen, kunnen leden 
een machtigingskaart opvragen bij het algemeen secretariaat.

[1 5 ]  Deze machtigingskaart kan worden afgegeven als 
volmacht aan een ander lid.
[1 6 ]  Een lid mag maximaal twee volmachten accepteren 
van andere leden. Dit kan alleen maar op de in het volgende 
punt aangegeven wijze.
[1 7 ]  Een volmacht kan worden afgegeven door de machti
gingskaart in te vullen, te ondertekenen en fysiek mee te geven 
aan een ander lid. Er kan slechts één volmacht worden 
verstrekt. De volmachtverkrijger meldt zich ter vergadering 
aan de balie en ontvangt op het tonen van de volmacht een 
stempas.
[1 8 ] Een volmacht wordt ingetrokken door vóór afgifte van 
de stempas aan de balie de afgegeven machtigingskaart terug 
te krijgen van de volmachtverkrijger,

Kosten
[ 19]  Het is mogelijk om via het aanmeldingsformulier aan 
te geven gebruik te willen maken van aangeboden faciliteiten 
(diner, lunch, overnachting, kinderopvang).
[20] De verschuldigde kosten zullen na de Algemene 
Vergadering in rekening worden gebracht. Hiervoor dient 
door het lid een éénmalige incasso te worden verleend.
[21] No show voor overige afgenomen faciliteiten wordt 
altijd in rekening gebracht, tenzij vóór 4 mei een gemaakte 
reservering wordt afgezegd.

Stempas en stemvenster
[2 2 ]  Stempassen zijn alleen geschikt gemaakt voor de 
actuele Algemene Vergadering.
[2 3 ]  De te verstrekken stempas is eigendom van de W D  en 
dient na de algemene vergadering te worden geretourneerd 
om kosten te besparen.
[2 4 ]  In de agenda is een stemvenster opgenomen. In dat 
tijdvak vinden in principe de stemmingen plaats, zodat er 
gelegenheid is om deel te nemen aan parallelsessies, zonder 
de stemmingen te moeten missen. De voorzitter van de 
vergadering kan in voorkomende gevallen besluiten ook een 
stemming te houden buiten het geagendeerde stemvenster.
[2 5 ]  Een eenmaal afgegeven pas kan niet worden vervangen, 
ook niet in geval de ontvanger deze is vergeten mee te nemen 
of indien de pas in het ongerede is geraakt.

Spreektijd
[2 6 ] Voor iedere Algemene Vergadering bepaalt het 
hoofdbestuur wat de spreektijd is van de deelnemers en welke 
andere maatregelen eventueel worden getroffen voor een 
zorgvuldig verloop van de vergadering.
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Agenda voorjaar 2006
(onder voorbehoud van wijzigingen)

April
1 april (zaterdag) Jaarvergadering WD-bestuurdersvereniging

8 april (zaterdag) Partijraad Europa

13 april (donderdag) Sluiting amendering 119e AV

(technisch advies TK en EK, visiedocumenten,

sluiting kandidaatstelling partijvoorzitter)

13 april (donderdag) Sluiting kandidaatstelling lijsttrekker 

Provinciale Staten

18 april (dinsdag) Begin campagne ledenraadpleging lijsttrekker 

Provinciale Staten

20 april (donderdag) Sluiting kandidaatstelling lijsttrekker 

Tweede Kamer

20 april (donderdag) Sluiting kandidaatstelling lijsttrekker 

Eerste Kamer

M e i

4 mei (donderdag) Leeswijzer 119e AV

(technisch advies TK, technisch advies EK, 

visiedocumenten)

10 mei (woensdag) Begin ledenraadpleging lijsttrekker 

Provinciale Staten

19 mei (vrijdag) Begin campagne ledenraadpleging 

lijsttrekker TK en EK

19 mei (vrijdag) 119e AV te Noordwijkerhout

(technisch advies TK en EK, visiedocumenten,

evt. besluit ledenraadpleging partijvoorzitter)

20 mei (zaterdag) 119e AV te Noordwijkerhout

(technisch advies TK en EK, visiedocumenten)

24 mei (woensdag) Eind ledenraadpleging lijsttrekker 

Provinciale Staten

29 mei (maandag) Uitslag ledenraadpleging lijsttrekker 

Provinciale Staten
30 mei (dinsdag) Algemene Ledenvergadering, 

afdeling kandidaatstelling

Jun i
13 juni (dinsdag) Doorgeven kandidaten door afdeling

14 juni (woensdag) Begin ledenraadpleging lijsttrekker TK en EK

17 juni (zaterdag) Flitscongres

23 juni (vrijdag) Liberale Loopbanen

24 juni (zaterdag) Liberale Loopbanen

28 juni (woensdag) Eind ledenraadpleging lijsttrekker TK en EK

30 juni (vrijdag) Centrale vergadering over 

technisch advies

Ju li
3 juli (maandag) Uitslag ledenraadpleging lijsttrekker TK en EK

Partijraad Europa
De Partijraad Europa vindt plaats op 
zaterdag 8 april aanstaande in 
Hotel/Congrescentrum ‘Heerlickheijd van Ermelo’, 
Staringlaan I, 3852 LA in Ermelo.

Meer informatie over deze Partijraad vindt u 
op www.wd.nl of neem contact op met 
Alexander Oostermeijer, 
e-mail a.oostermeijer@wd.nl 
of telefoon (070) 3613013.

Even voorstellen...
In december 2005 ben ik op de ALV in Rotterdam verkozen 
tot internationaal secretaris, een geweldige portefeuille binnen 
het hoofdbestuur. Kort samengevat ben ik verantwoordelijk 
voor de internationale activiteiten van de partij, zoals het 
onderhouden van contacten met liberale zusterpartijen in 
Europa en daarbuiten en het vertegenwoordigen van de W D  
in internationale fora. Dit vindt voornamelijk plaats binnen het 
verband van de wereldwijde organisatie voor liberale partijen, 
Liberal International, en binnen de Europese liberale partij, ELDR.

Dem ocratiseringsprogram m a’s
Naast het liberale netwerk onderhouden en versterken 
participeert de W D  in twee democratiseringsprogramma’s.
Het eerste is het zogeheten Midden- en Oost-Europa-programma, 
dat zich richt op het ondersteunen van liberale partijen in de 
voormalige Oostbloklanden. Het idee achter dit programma, 
gefinancierd vanuit Buitenlandse Zaken, is dat deze landen 
door middel van training en kennisuitwisseling met westerse 
partners beter aansluiting vinden bij de Europese Unie.
Het tweede democratiseringsprogramma wordt vorm gegeven 
door het Nederlands Instituut voor Meerpartijendemocratie 
(IMD), een samenwerkingsverband van Nederlandse politieke 
partijen, dat zich voornamelijk richt op het ondersteunen van 
jonge democratieën in ontwikkelingslanden. De W D  heeft aan 
de wieg gestaan van dit instituut en is nu actief betrokken bij 
diens programma’s.

Internationale activiteiten
Ik vind het zeer belangrijk dat zo veel mogelijk mensen binnen 
de partij betrokken zijn bij of in ieder geval op de hoogte zijn 
van de internationale activiteiten van de W D. Hierop ga ik me 
dan ook de eerste tijd richten.
Deze fantastische functie combineer ik met mijn werk als 
adviseur public affairs bij Transport en Logistiek Nederland.
Ik heb er veel zin in en graag informeer ik u binnenkort verder 
over de internationale activiteiten van de WD.

Mark Dijk, internationaal secretaris hoofdbestuur
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Personalia
Met de benoeming van R . W a ltm a n n  is het college van 
Burgemeester en Wethouders van de nieuwe gemeente 
Utrechtse Heuvelrug compleet. Waltmann was tot het najaar 
2005 wethouder in Den Helder.

D. Dees, Eerste Kamerlid voor de WD, is benoemd tot 
voorzitter van KLM Pensioenfondsen.

B.|. B ru in s  is benoemd tot voorzitter van 3VO. Bruins is 
wethouder in Den Haag,

Wethouder P. Sm it van de gemeente Westland is benoemd 
tot lid van het bestuur van de landelijke wethoudersvereniging.

Per 1 februari is P.J.J.M. M a n g e lm a n s  benoemd tot 
waarnemend burgemeester in Soest. Hij was daarvoor 
burgemeester en waarnemer in Best, St, Michielsgestel, 
Geldrop-Mierlo en Woerden.

R. O b e r  is benoemd tot wethouder in Millingen a/d Rijn.
Hij vervulde eerder deze functie in Apeldoorn.

P ro f  .m r. F. B o lk e s te in  is benoemd tot voorzitter van 
het curatorium van de Prof. B.M. Teldersstichting.

P ro f  .dr. F R . A n k e rsm it  is benoemd lid van de
Nationale Conventie die zich buigt over de inrichting van het 
nationale politieke bestel.

M r. J.C. d e  L o o f f , WD-wethouder in Papendrecht, is 
benoemd tot lid van de inspiratiegroep beleidsvrijheid lokale 
overheid van het ministerie van Binnenlandse Zaken.

F.W . v a n  G ils is door de gemeenteraad van Huizen 
voorgedragen als nieuwe burgemeester. Hij is nu nog wethouder 
in Zoetermeer.

R. O ffe rm a n s  is per 1 maart benoemd tot nieuwe burge
meester van de Limburgse gemeente Meerssen. Hij was tot die 
datum burgemeester van het eveneens Limburgse Roerdalen. 
Hij is tevens voorzitter van de Kamercentrale Limburg.

W.J.G. D e lis s e n -v a n  T o n g e r lo  is per 1 maart be
noemd tot burgemeester van Grave. Zij was eerder wethouder 
in Laarbeek en Heeze-Leende.

Oud-gedeputeerde F. T ie lro o ij van Noord-Holland is 
benoemd als lid van de Raad voor het Landelijk Gebied.

Mevrouw M . C le rm o n ts  is per 2 februari benoemd tot 
burgemeestër van Onderbanken. Zij was wethouder van 
Landgraaf.

Thorbeckepenning
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Haya: ruimte om to excelleren
Toine Mandors over de UEFA 
Kernenergie, een wenselijke optie!

Kamerlid Ed va 
\ t  Brabant 

! en werk, goot
in nieuwe jas

Rectificatie
In Liber nr. I van 2006 stond in het artikel ‘De nieuwe jas van defensie’: 

‘Voor Brekelmans, die naast hem zit, had de opzet van het congres 

wel wat interactiever mogen zijn. “Tot nu toe is het te veel ‘stellingen - 

toelichting - vraag -  antwoord’. Voor mij blijft nog onduidelijk wat 

de partijcommissie doet met de resultaten van de discussie.”

Hier had onderstaande noot van de redactie nog aan toegevoegd 

moeten worden: De partijcommissie verwerkt de uitkomsten van het 

flitscongres in haar nota. Deze zal vervolgens aan de leden worden 

voorgelegd bij de behandeling van het visiedocument ‘veiligheid', 

wat geagendeerd staat voor de 119e Algemene Vergadering.
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B ib ! Ryksurri v e r s i t e i  t 
Postbus 559 
9700 AN GRONINGEN 
Sandd3-21948-GN2-P02-41/12

cJaaJFrantzen
reproductions of antique fiirniture

import-export
VVD algemeen secretariaat, Postbus 30836, 2500 GC Den Haag
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Klasse herken je !
Maatwerk in boekenkasten en bibliotheekkamers 

in massief mahonie. 2500m 2 showroom

Knibbelweg 8a, 2761 JD Zevenhuizen, Zuid Holland 
Tel. 0180 - 632 259, Fax 0180 - 633 274 

Openingstijden: dinsdag t/m zaterdag van 9.00 tot 17.30 uur 
www.janfrantzen.nl
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■ Waarom we naar Uruzgan móeten
■ Ruim baan voor de rivieren
■ Tweede Kamer, een kijkje achter 

de schermen
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OP MAAT GEMAAKT!

Mahoniehouten 
'Buckingham' Single.

ANTIEKE ENGELSE MEUBELEN
In onze showroom vindt u ook

Mahoniehouten 'Ardingly' Triple 
hxbxd: 190x240x28 cm. Adviesprijs €Z S 2 0 j- €  2 .0 4 0 , -

Complete (kantoor)interieurs, 
open en gesloten boekenkasten, boekenwanden, 

bibliotheken, bureaus, computerbureaus, 
Globe Wernicke's, kantoormeubelen,vergadertafels, 

opbergsystemen voor CD's, DVD's, boeken, 
ordners en hangmappen.

RESTAURATIE
Uw meubelen kunnen door ons vakkundig 

worden gerestaureerd. Mail of stuur ons een 
foto van het te restaureren meubel en u ontvangt 

van ons een kosteloze prijsopgave.

Mahoniehouten 
'Buckingham' Doublé, 
hxbxd: 210x184x30 cm. 
Adviesprijs €,Z45Öj- €  1 .9 8 5 , -

Ambachtelijk Engels 
meubelmakerswerk.
MAATWERK mogelijk: 
smaller-breder-hoger-lager? 
hxbxd: max. 1 0  cm 
afwijkend, slechts €  85,- extra. 
Grotere maatverschillen in overleg. 
Handmatig gepolitoerd.
6  planken per element 
- in hoogte - verstelbaar.
Per element: 6  meter boeken, 
o f geschikt voor 
1008 CD’s o f 480 DVD’s. 
Samengevoegde elementen krijgen 
een doorlopende p lin t en kap. 
Tevens leverbaar in eiken
en kersenhout.

Mahoniehouten computerbureau, hxbxd: 78x150x90 cm. 
Adviesprijs €2.995,- € 2 . 4 9 5 , -  

MAATW ERK mogelijk: smaller-breder? Max. 25 cm?
Dat kan voor slechts €  245,- extra.

Bestel- en infolijn: 0313 47 33 30www.geereking.nl
Mahoniehouten 
Globe Wernicke 

boekenkast, 
hxbxd:243x87x31 cm. 
Adviesprijs €JL380j-

€  1 .1 1 5 , -

K e r k s tr a a t  21  D o esb u rg  (G ld ) - E -m a il : d o e sb u rg @ g e e re k in g .n l

hxbxd: 210x92x30 cm. 
Adviesprijs €Jh04Ö,- €  8 4 0 , -

'BUCKINGHAM'
'ARDINGLY'

Engels meubelmakerswerk.
BEPERKT MAATWERK mogelijk: 
smaller-breder-hoger-lager? 
hxbxd: max. 10 cm afwijkend, slechts €  75,- extra. 
Gepolitoerde afwerking.
Tevens leverbaar in
eiken- en kersenhout.
Samengevoegde 
elementen krijgen 
in het Ardingly-ontwerp 
geen doorlopend plint 

en kap zoals bij de 
Buckingham.

de grootste collectie antieke 
Engelse meubelen van Nederland, o.a. 

grote eethoeken en 
bureaus.

^ l l l r

http://www.geereking.nl
mailto:doesburg@geereking.nl


Hef laatste woord is aan u
De campagne voor het lijsttrekkerschap voor de 
Tweede Kamer is in volle gang. Op het moment dat ik 
dit voorwoord schrijf, is de kandidaatsteüingsperiode 
nog niet gesloten. Onbekend is dus of zich behalve 
Mark Rutte, Rita Verdonk en Jelleke Veenendaal nog 
meer kandidaten melden. In elk geval beloofd het een 
positieve campagne te worden. Het onderstreept de 
kracht van eenWD die ‘niet van suiker’ is. Daarbij is 
het belangrijk dat de campagne inhoudelijk interes
sant zal zijn en natuurlijk sportief en fair verloopt. En u 
heeft het laatste woord. De leden van de W D  mogen 
tussen 10 en 24 mei hun stem uitbrengen en hun 
lijsttrekker kiezen. Een voorbeeld van de partijver- 
nieuwing. De gemeenteraadsverkiezingen liggen alweer even 
achter ons. Een evaluatie is in voorbereiding. Hoewel het (lande
lijke) nettoresultaat een verlies van 128 raadszetels liet zien, won 
de W D  een of meerdere zetels in 54 gemeenten. Een lichtpuntje, 
dat moed en vertrouwen geeft voor de toekomst.

De ochtend na de gemeenteraadsverkiezingen. Jozias 
van Aartsen maakt - op zeer indrukwekkende wijze - 
bekend terug te treden als voorzitter van de Tweede 
Kamerfractie. Hij stelde voor zichzelf een (onder)grens. 
Die werd niet gehaald. ‘Dapper en moedig' heb ik het 
overal genoemd. Een vent die zich zo inzette voor de 
campagne en waarmee het uitstekend samenwerken 
was, had beter verdiend. Heb respect voor zijn heldere 
en snelle besluit. Als W D  hebben we veel aan hem te 
danken. Vervolgens werdWillibrord van Beek tot 
fractievoorzitter gekozen.
Vice-fractievoorzitter Bibi de Vries stelde haar functie 
ter beschikking en gaf daarmee de ruimte aan een 
ander, Edith Schippers. Hulde daarvoor, net zoals voor 

haar jarenlange inzet.
De komende maanden moeten we vol aan de bak om een klinkend 
resultaat te behalen bij zowel de Provinciale Statenverkiezingen (en 
de Eerste Kamerverkiezingen) als de Tweede Kamerverkiezingen. 
U als lid kunt uw steentje daaraan bijdragen.
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Toelatingsregeling geeft Antilliaanse jongeren betere start

eigen kracht ontwikkelen’
Jonge  Antillianen met weinig opleiding vallen in Nederland tussen wal en schip.
Het gebrek aan toekom stperspectief voor deze groep blijft niet zonder gevolgen.
De crim inaliteitscijfers onder Antilliaanse jongeren zijn schrikbarend hoog. Reden 
voor de V V D  om te pleiten voor een toelatingsregeling. “M e t een toelatingsregeling 
kun je aan oplossingen gaan w erken”, aldus W D -K a m e r lid  Ruud Luchtenveld.

TEKST: PETER STEEMAN FOTOGRAFIE: REMCO BRUST, MARJO LODEWIKUS

D e geschiedenis van zes eilanden in 
de Caribische Zee is sinds 1634 
verweven met Nederland. Curagao, 
Sint Maarten, Bonaire, Saba, Sint 
Eustatius en Aruba hadden een 
koloniale status tot in 1954 het Statuut 
voor het Koninkrijk der Nederlanden 
ondertekend werd door Nederland, Suriname en de Neder

landse Antillen. Suriname werd onafhankelijk in 1975. Aruba 
leek het voorbeeld van Suriname te gaan volgen. Het eiland 
kreeg in 1986 een aparte status, maar het voornemen om 
onafhankelijk te worden is in 1994 geschrapt, zodat sindsdien 
het Koninkrijk der Nederlanden is blijven bestaan uit de 
Nederlandse Antillen, Aruba en Nederland.

Teleurstelling
In Nederland wonen 130.000 Antillianen. Dat zijn er niet veel 
minder dan het aantal, 180.000, dat woont op de Nederlandse 
Antillen, Lange tijd waren de Antillianen die naar Nederland 
kwamen afkomstig uit de sociale toplaag. Zij hadden tot doel 
hier een goede opleiding en baan te vinden of na hun studie 
terug te keren naar de Antillen. Vanaf het einde van de jaren 
tachtig, kwam er een andere stroom migranten op gang met 
andere bagage en andere vooruitzichten. Dat had alles te 
maken met de financieel economische ontwikkeling van de 
eilanden. De middelen van bestaan zijn op de Antillen drastisch 
verminderd sinds de economische betekenis van olieraffina
derijen van Shell en Lago is afgenomen, Ondanks groeiende 
inkomsten uit toerisme en hervormingen, zijn de kansen om de 
eigen positie te verbeteren voor een deel van de Antilliaanse 
bevolking zeer beperkt. Op Curacjao neemt daarnaast het 
geweld door drugshandel toe.
De aantrekkingskracht die Nederland uitoefent, loopt voor 
velen uit op een teleurstelling. Bij aankomst blijken de 
toekomstperspectieven minder rooskleurig dan verwacht.

Veel jongeren spreken gebrekkig Nederlands, hebben een 
laag opleidingsniveau en zijn bij aankomst aangewezen op 
familie van wie ze opvang verwachten. In de praktijk zijn ze op 
de straat aangewezen. De negatieve spiraal wordt versterkt 
doordat families het vaak het veiligste vinden om een jongere 
die op de Antillen met justitie in aanmerking is gekomen, naar 
Nederland te sturen. Die ontwikkeling blijft niet zonder 
gevolgen. Een aantal Nederlandse steden wordt de laatste jaren 
geconfronteerd met geweldsdelicten die worden gepleegd 
door Antilliaanse jongeren. Inmiddels behoort de helft van de 
130.000 Antillianen in Nederland tot de 'risicojongeren’.

Dweilen
Om die situatie te verbeteren, is een toelatingsregeling een 
eerste voorwaarde, vindt WD-Kamerlid Ruud Luchtenveld.
“We willen Antilliaanse jongeren die onvoldoende opgeleid zijn 
en onvoldoende Nederlands spreken geen toegang geven.
Dat is belangrijk, want zonder een dergelijke regeling is het

dweilen met de kraan open. Er 
wordt extra geld uitgegeven aan 
projecten in de grote steden met 
een focus op opvang, begeleiding 
en scholing. Hoe kan je jongeren 
met extra begeleiding inpassen in 
het reguliere onderwijsaanbod? 
Hoe kan je mensen aan werk 
helpen? Zorgen voor een plek, 
een buurthuis, een sportvereni
ging waar ze zich thuis voelen?

Er zijn nu twintig zogenaamde Antillengemeenten die samen
werken en ervaringen uitwisselen. Die aanpak sluit ook aan 
op de sociale vormingsplicht voor jongeren tussen de 16 en 
24 jaar die de Nederlandse Antillen dit jaar heeft ingevoerd.
Er loopt nu een pilot voor 200 jongeren, maar de doelgroep 
omvat bijna 4.400 jongeren. De sociale vormingsplicht is l>

‘We hebben 
haast. De 
problemen 
worden 
steeds groter’
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A g e  d o e s n 't  m a t t e r ,  u n le s s  y o u 'r e  a  
c h e e s e .

Onze Raad van Toezicht bestaat uit grootvaders. 
Jongenspensionaat de Holterhoek, 0570-592238 

www.deholterhoek.nl

UCCE
cultuur reizen

SPECIALIST IN OPERA- & CONCERTREIZEN
Geheel verzorgde muziekreizen onder deskundige begeleiding 

door specialisten op het gebied van de klassieke muziek, 

opera en kunst/architectuur/cultuurgeschiedenis.

Een selectie uit ons aanbod voor zomer/herfst 2 0 0 6 :
• City-Operatrips: Leipzig, Dresden, Rome, Wiesbaden, Verona, Porto, Barcelona
• Festivalreizen: Mozartfestivals Salzburg, Warschau, Herrenchiemsee, 

Chopinfestival Nohant, Puccinifestival Torre del Lago, Caracalla Rome, 
Glyndebourne, Rbeingau Festival, Lucerne Festival, Beethovenfestival Salzuflen

www.uccello.nl
Aanvraag brochure:
Postbus 6 8  • 9 3 6 3  ZH Marum • 0 5 9 4 - 6 4 3 2 2 2  • info@uccello.nl 
Keizersgracht 7 0 1  • 1 0 1 7  DW Amsterdam • 0 2 0 - 6 2 2 4 3 4 3

O karpetten op

Specialist in 
handgeknoopte 

hol petten voor een 
nostalgische inrichting 

*
Art-deeo - Ziegler -

Nepal/modern - 
l.ouribaff - Per zei 

Kelim - Zijde - 
11oogpooldesign 

etc. etc.

Brokkings karpetten
A l  m eer dan 35 ja a r  een  b egr ip

U bent het zoeken beu?
Wij hebben liet "aparte” karpet dat u zoekt!

Hoeren 
hand; 
in prat

Karf
struetu

http://www.deholterhoek.nl
http://www.uccello.nl
mailto:info@uccello.nl


‘Keer op keer 
is geprobeerd 
een gezamen
lijke regel 
op te stellen’

te vergelijken met een leerwerkplicht. Op die manier maken 
jongeren een betere start op de arbeidsmarkt. Met een 
toelatingsregeling kun je aan oplossingen gaan werken. We 
willen ons richten op het verbeteren van de toekomstperspec
tieven van de Antilliaanse jongeren die nu hier zijn. Die worden 
ook absoluut niet teruggestuurd. Tenzij als bijkomende straf in 
het geval van een veroordeling, De W D  is er voorstander van 
dat iemand die nog geen twee jaar in Nederland is en veroor
deeld wordt voor een strafbaar feit, teruggestuurd wordt."
Het wetsvoorstel waarin de toelatingsregeling voor Antilliaanse 
en Arubaanse jongeren wordt vastgelegd, is aangekondigd in 
een notitie van de minister. Het streven van de regering is er 
op gericht voor het zomerreces 2006 een wetsvoorstel in te 
dienen. De aankondiging van de toelatingsregeling wordt 
overzee met argusogen bekeken. “Ik kan mij de argwaan wel 
voorstellen, maar er is keer op keer geprobeerd een gezamen
lijke regeling op te stellen. Zonder resultaat. De Nederlandse 
Antillen wilde geen verplichtende regeling. Uiteindelijk heeft 
de Nederlandse regering de knoop doorgehakt en een 
toelatingsregeling in wetgeving omgezet. Aruba heeft zelf in 
het verleden ook toelatingsregelingen gehad voor Nederlan
ders die zich daar wilden vestigen. Zo uniek is het dus niet. Er 
wordt al jaren gesproken over zo'n regeling. De gedachte was 
steeds het niet eenzijdig te doen om de verhoudingen niet op 
scherp te zetten. Nu is het tijd om te handelen.”

Eigen kracht
De aanpak van Antilliaanse jongeren vormt een onderdeel van 
een veel groter vraagstuk. Op welke staatkundige voet gaan de 
Nederlandse Antillen, Aruba en Nederland straks verder? Eind 
2004 kwam de commissie Jessurun met een aantal aanbevelingen. 
De Nederlandse Antillen zouden als land moeten worden 
opgeheven. In plaats daarvan worden Curagao en Sint Maarten 
land’ en Bonaire, Saba en Sint Eustatius 'koninkrijkseilanden'. 
Het onderhandelingsproces daarover vindt plaats via zoge
naamde Ronde Tafel Conferenties (RTC's). De problematiek 
van slecht opgeleide Antilliaanse jongeren vormt formeel 
geen onderdeel van de RTC's. Toch hoort het er wel bij, vindt 
Luchtenveld. "Men moet eigen kracht ontwikkelen, Die is er

wel. Jongeren moeten een grotere rol spelen in bijvoorbeeld 
de toerisme-industrie. Staatkundige vernieuwing kan er voor 
zorgen dat zaken sneller worden opgepakt. Op dit moment 
werkt de bureaucratie vaak vertragend. Als op Curagao een 
project wordt gestart en ze zoeken daar Nederlandse financie
ring voor, moeten ze eerst een verzoek indienen bij de Neder
landse Antillen. Pas daarna kan het verzoek aan Nederland 
worden voorgelegd. Politieke tegenstellingen vertragen het 
proces. Als een eiland de status van land binnen het koninkrijk 
heeft, kan het rechtstreeks met Nederland in discussie.” 
Luchtenveld vervolgt: “We hebben haast. De problemen 
worden steeds groter. Er is een toenemende kloof tussen arm 
en rijk en er ontwikkelt zich een armoedecultuur met alle 
symptomen van dien. Drugs, criminaliteit, een vervaging van 
normen en waarden. Het moet gaan over een betere financiële 
toekomst. Het benutten van economische kansen. Misschien 
wel in de vorm van een Marshall-plan. Daar moeten we als 
koninkrijk gezamenlijk de schouders onder zetten.” □

D e a a n p a k  in  A n t illian en gem een ten
Om vroegtijdig 

schoolverlaten, 

jeugdwerkloosheid, 

criminaliteit en 

overlast onder Antil

liaanse risicojonge

ren te verminderen, 

werken zo’n twintig 

‘Antillianengemeen

ten’ in Nederland 

samen. Zij wisselen 

kennis en ervaringen 

uit en overleggen met 

het rijk over de knel

punten binnen de 

regelgeving. Tevens 

ontvangen deze 

gemeenten extra 

geld, waarmee ze 

een beleid kunnen 

ontwikkelen dat 

gericht is op het 

vinden en binden van 

risicojongeren. Ze 

worden geholpen bij 

het oplossen van hun 

problemen met de 

taal, hun schulden, 

hun huisvesting, 

scholing en werk. Er 

worden activiteiten 

georganiseerd waar

Antilliaanse jongeren 

behoefte aan hebben 

en die hen in contact 

brengen met jongeren

werkers die hen 

verder kunnen helpen. 

Zorgen dat Antil

liaanse jongeren deel 

uitmaken van de 

Nederlandse samen

leving. Daar zijn de 

inspanningen van 

Antillianengemeente 

Arnhem op gericht.

De gemeente telt 

2.164 Antillianen. 

Burgemeester 

Pauline Krikke: “Er is 

een groep jongeren 

die veel verhuist van 

de ene stad naar de 

andere. Dat is mede 

een reden om ais 

samenwerkende 

Antillianengemeen

ten te komen tot een 

gezamenlijk beleid.

Je leert van elkaar.

In Arnhem zijn we 

bijvoorbeeld heel 

succesvol met een 

project om Antil

liaanse jongeren 

meer bij sport te 

betrekken. Er is een 

Antilliaanse hulp

verlener aangenomen 

die contacten met 

deze gemeenschap 

heeft. Jongeren 

moeten aansluiting 

vinden bij de Antil

liaanse en bij de 

Nederlandse gemeen

schap. We krijgen 

extra geld als Antil

lianengemeente om 

voorzieningen beter 

bereikbaar te maken 

voor deze jongeren. 

Maar het zijn de

zelfde voorzieningen 

waar ook andere 

jongeren profiteren. 

We zijn immers een 

gemeenschap. Tegen 

criminele jongeren 

treden we keihard op. 

Wel heeft onze 

aanpak vooral een 

positieve insteek. We 

willen jongeren als 

gemeente de weg 

wijzen.”
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Een kijkje achter de schermen van de Tweede Kamer

‘Dit is gewoon het kloppende
Terwijl in de Groen van Prinstererzaal van de Tweede Kam er het overleg over 
‘governance’ gaande is, flu istert Marjolein B o s  dat ‘haar’ Tweede Kam erlid 
- E ric  Balem ans - het plan van m inister Van  der Hoeven maar een “papieren tijger” 
vindt. Het is een belangrijk debat, getuige de aanwezigheid van zowel de m inister 
a ls de staatssecretaris en de grote hoeveelheid publiek in de zaal. B o s  heeft 
zelf ook zo haar gedachten bij het plan. “Het is goed bedoeld, maar de uitwerking 
is lastiger dan je op het eerste gezicht zou verwachten.”

TEKST: JOHAN KROES FOTOGRAFIE: VVD

I
n de schaduw van Balemans is het de taak van 
de 27-jarige Marjolein Bos om als persoonlijk 
medewerker (PM’er) de randvoorwaarden te 
creëren waaronder Balemans optimaal kan 
functioneren. Werk achter de coulissen wat 
doorgaans niemand ziet, maar essentieel is voor 
een goed ‘geoliede’WD-fractie. Naast de 27 
persoonlijk medewerkers zijn er ook nog eens twaalf beleids

medewerkers en zes voorlichters die ervoor zorgen dat de 
politici van de W D  goed beslagen ten ijs komen. Veelal 
ambitieuze jonge mensen tussen de 22 en 30 jaar, die weten 
wat het is om lange dagen te maken en daarnaast vaak ook 
actief zijn in de lokale politiek.

De persoonlijk medewerker
Vanuit haar passie voor de politiek - ze was onder andere 
voorzitter van de JOVD in Amsterdam - kwam Bos op eigen 
initiatief via een stage bij de W D  terecht. Daar werd ze al snel 
persoonlijk medewerker van Eric Balemans. Een contrast met 
haar vorige baan als analist, waar het vooral draaide om 
cijfertjes. Bos: “Op deze positie ben ik met veelomvattende 
dingen bezig en ik vind het interessant om me in het politieke 
krachtenveld te begeven. Het is een constante zoektocht naar 
een optimaal resultaat voor de WD.”
Bos vindt het lastig om haar functie precies te omschrijven. 
“Iedere PM’er vult zijn of haar baan weer anders in. Ik vind dat 
ik met Eric enorm veel mazzel heb, want ik mag me overal mee 
bemoeien en hij verwacht van mij steevast een inhoudelijke 
bijdrage. Zo heb ik laatst een notitie geschreven over het grote 
stedenbeleid.” Gemiddeld werkt een PM’er twee jaar in deze 
functie. Door het netwerk dat ze binnen hun functie opdoen, 
kunnen ze daarna vele kanten op, bijvoorbeeld naar een 
ministerie lobbyorganisatie of maatschappelijke instelling.
In Bos’ visie op haar functie moeten in eerste instantie de 
basale dingen in orde zijn. Het Kamerlid moet de juiste stukken 
hebben, de agenda moet kloppen en de post moet doorgelezen 
zijn, Wat een PM'er volgens haar écht goed maakt, is als hij of

zij ook een ‘sparringpartner’ voor het Tweede Kamerlid kan 
zijn. Bos: “Ik ben tevreden als ik Eric een nieuw inzicht kan 
verschaffen en het is al helemaal mooi als ik dat vervolgens 
terughoor in het debat.” Volgens Bos heeft ze echt een wereldse 
baan, “Ik vind mezelf een enorme bofkont dat ik hier mag 
werken. De mensen, de sfeer, de architectuur.,. dit is gewoon 
het kloppende hart van de politiek.”

O PEN SOLLICITATIE
Regelmatig is de WD-fractie op zoek naar nieuwe (persoonlijk) 

medewerkers. Concrete vacatures en stageopdrachten worden altijd 

op de website bekendgemaakt. Heb jij een relevante opleiding 

(hbo/wo), een goed politiek gevoel én het liberale hart op de goede 

plek, stuur dan een open sollicitatie via www.wd.nl. Ook voor 

vacatures bij het Partijbureau kun je daar terecht.
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hart van de politiek!’
De beleidsmedewerker
Ook Henri Steenbergen (30) is bij de W D  terechtgekomen 
door een stage. Hij heeft zijn beeld van de werkzaamheden van 
een Tweede Kamerlid sindsdien behoorlijk moeten bijstellen. 
Steenbergen: “Ik had niet gedacht dat een Tweede Kamerlid 
zo’n zwaar beroep heeft. Je hebt behoorlijk wat bagage nodig 
om je staande te kunnen houden." Steenbergen ziet zichzelf 
daarom nog niet zo snel doorstromen naar de Tweede Kamer.

Hij vindt zijn functie meer een 
opstap voor een mooie functie 
in het bedrijfsleven. Steenbergen 
ondersteunt als beleidsmede
werker de fractieleden van de 
W D  op het gebied van financiële 
vraagstukken. Tegenover elk 
departement staat één beleids
medewerker, die voor de fractie 
de wetgeving in de gaten houdt, 
adviezen geeft, uitzoekwerk 

verricht en vooral goed op de hoogte probeert te blijven. Dat 
laatste gebeurt vooral ook via verschillende netwerken, waar je 
al snel deel van uitmaakt. Net als Bos vindt Steenbergen dat hij 
op de goede plek zit. “Wij maken het nieuws. Het is bijzonder 
om ’s avonds je werk op tv terug te zien. Bovendien is de sfeer 
binnen de WD-fractie erg goed.’1

‘Het is heel 
bijzonder 
om ’s avonds 
je werk op tv 
terug te zien’

De voorlichter
“De W D  heeft net een motie ingediend met daarin oplossingen 
voor straatterreur. Het is een erg goed plan, dus het gevaar is 
dat andere partijen er goede sier mee gaan maken. Het is mijn 
taak om de Kamerleden op het hart te drukken dat ze goed 
communiceren dat het idee van ons is” , aldus Daan de Neef 
(28), sinds tweeënhalfjaar werkzaam als voorlichter bij de WD. 
De belangrijkste taak van De Neef is om de W D  als solide 
partij op het netvlies van de bevolking te krijgen. Dit omvat het 
bewaken van de WD-lijn tot en met het schrijven van een 
persbericht voor een Tweede Kamerlid. Het mooie van zijn 
baan vindt De Neef dat hij op deze manier bijdraagt aan het 
democratische proces, met als oogmerk een beter Nederland. 
Wel geeft hij aan dat de baan behoorlijk in zijn persoonlijke 
leven hakt. De Neef: "Je maakt zulke rare dagen. Soms ben je 
’s avonds ergens, waarvan je ’s ochtends niet wist dat het bestond.” 
De Neef wil graag nog kwijt dat de mensen achter de schermen 
veel tijd besteden aan signalen van WD-leden en -kiezers.
“We zijn altijd goed bereikbaar, benaderbaar. In die zin doen we 
aan volksvertegenwoordiging, zoals het in essentie bedoeld is.” □

V O O R G A N G E R S
Het is goed mogelijk 

dat we Marjolijn Bos, 

Henri Steenbergen 

of Daan de Heef 

over een aantal jaren 

terugzien als Kamer

lid en misschien zelfs 

als minister. 

Verschillende promi

nente W D-ers zijn 

hen immers voor

gegaan: Jozias van 

Aartsen (begonnen 

als medewerker W D -  

Tweede Kamerfractie 

in 1970), Loek 

Hermans (van 1982- 

1986 penningmeester

WD-IWeede Kamer

fractie) en Hans 

Hoogervorst 

(beleidsmedewerker 

financieel-economisch 

beleid WD-Tweede 

Kamerfractie van 

1988-1994).
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IN HET NIEUWS

Bonusregeling voor afdelingen
Hoe meer W D -leden , hoe beter. Om een hogere 
netto ledengroei te stimuleren, werd onlangs een 
speciale financiële regeling in het leven geroepen. 
W at houdt die regeling in?

[1 ]  Elke afdeling/stadskamercentrale die een netto leden
winst weet te behalen, ontvangt een eenmalige bonus van 
€  100,- per lid dat er netto in dat jaar is bijgekomen.

[2] ‘Naast deze bonus per netto lid, ontvangt de afdeling/ 
stadskamercentrale met de hoogste absolute netto ledengroei 
van het desbetreffende jaar, een bonus van €  3.000,-. De 
nummer twee ontvangt €  2.000,- en de nummer drie €  1,000,-,

[3] Naast deze bonus per netto lid, ontvangt de afdeling/ 
stadskamercentrale met de hoogste relatieve netto ledengroei 
van het desbetreffende jaar een bonus van €  3.000,-. De 
nummer twee ontvangt €  2.000,- en de nummer drie €  1.000,-.

Vooralsnog geldt deze regeling in elk geval voor 2006 en 2007. 
De afdelingen die de hoogste groei hebben laten zien in 2005 
zijn Deurne, Uden en Hoogeveen. Het hoofdbestuur feliciteert 
deze afdelingen met het behaalde resultaat.

‘Verkiezingen’ Wit-Rusland

(
uroparlementariër Jeanine Hennis- 
Plasschaert vloog op zaterdag 
18 maart naar Vilnius om daar 
vervolgens met de bus naar de 
Wit-Russische grens af te reizen.

Doel van haar reis: de oppositie 
in Wit-Rusland ondersteunen tijdens 

de presidentiële verkiezingen op zondag 19 maart.
Hoewel ze een geldig visum had, werd haar bij de grens 
de toegang op basis van staatsveiligheid geweigerd. 
Loekasjenko, de laatste dictator van Europa en president 
van Wit-Rusland, kon geen pottenkijkers van het Europees 
Parlement gebruiken. Raad en Commissie bezinnen zich nu 
op sancties en maatregelen om Loekasjenko en de zijnen 
volledig te isoleren. Hennis-Plasschaert vindt het van groot 
belang dat de Unie ook richting Poetin stelling neemt.
Poetin is immers de man die, zonder blikken of blozen, 
Loekasjenko met zijn overwinning feliciteerde. Hij is ook 
degene die de economie van Wit-Rusland draaiende houdt 
door middel van goedkope grondstofleveranties.

Uitslag gemeenteraadsverkiezingen 2006
0p 7 maart jl. vonden 

de gemeenteraads

verkiezingen plaats. 

SP en PvdA werden 

de grote winnaars 

van de verkiezingen 

met respectievelijk 

2,8% (van 2,9 naar 

5,7%) en 7,6% (van

15,8 naar 23,4%) 

winst. Ook de 

ChristenUnie/SGP 

kon een kleine winst 

van 0,2% noteren 

(van 6,3 naar 6,5%). 

Alle overige partijen 

verloren. Het CDA 

verloor 3,4% (van

20,3 naar 16,9%),

066 verloor 1,1% (van 

3,7 naar 2,6%) en 

de W O  verloor 1,5% 

(van 15,3 naar 13,8%). 

Hoewel de W O  

kampte met een 

teleurstellende 

uitslag, won de W O

in 54 gemeenten 

zetels en bleef of 

werd de W O  in 

30 gemeenten de 

grootste partij.

De W O  in Benne- 

broek behaalde het 

hoogste percentage 

stemmen: 41%.

In De Ronde Venen 

behaalde de W O  de 

grootste winst: 14,2% 

van de stemmen.

De opkomst was met 

58,2% iets hoger 

dan vier jaar geleden 

toen de opkomst 

57,9% was.
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UIT LIBERALE PEN

W ilt u iets kwijt over 
de W D ,  de politiek 
in het algemeen 
of aanverwante zaken? 
Uw  brief kunt u mailen 
naar redactie@vvd.nl of 
per post sturen naar 
algemeen secretariaat 
V V D , t.a.v. redactie Liber, 
postbus 3 0 8 3 6 ,
2 5 8 5  G V  in Den Haag.

Mm  §■ min

■  DE RED ACTIE  BEPAALT, 

ZO ND ER O PG AAF  V AN  

REDENEN, OF EEN BRIEF 

W O R D T  G E P L A A T S T  OF NIET. 

CO R R E SPO N D E N TIE  HIEROVER 

IS  N IE T  M O G ELIJK .

■  DE RED ACTIE  BEHOUDT ZICH 

H ET RECH T VOOR B IJD RAG EN 

A A N  DEZE RUBRIEK  IN  TE  

KO RTEN. EEN BRIEF M AG  U IT  

M A X IM A A L  175 W O O RD EN

Verkiezingen
Na bijgekomen te zijn van de schrik van de uitslag 
van de gemeenteraadsverkiezingen, wil ik graag 
het volgende aan mijn partijgenoten kwijt. 
Natuurlijk moeten we eerst evalueren en daarbij 
kritisch naar de gevoerde campagne kijken.
Maar interne kritiek moet altijd opbouwend zijn 
en een evaluatie een afsluiting,
Ik spreek ook mijn waardering uit voor partij
genoten die de verantwoording nemen en de daar 
uit voor hen volgende consequenties trekken.
Maar tegenslag moet ons strijdlustiger maken. 
Waar we in de oppositie komen, moet niemand 
van ons een moment aarzelen om onze 'politieke 
vrienden’ die daar het bestuur vormen op hun 
fouten te wijzen. En die kritiek hoeft voor mij dan 
niet echt opbouwend te zijn.
Een ding uit deze campagne moeten we vasthouden:

1

BE STAAN .

■  A LLE E N  BR IEVEN  V A N  LEDEN 

K U N N E N  W O RD E N  G E PU B L I

CEERD. R EACTIES  ZO ND ER 

H U ISAD RE S EN INZEN D IN G EN  

ONDER PSE U D O N IEM  W O RD EN  

N IE T  G E PLA ATS T.

■  HET IS  TO E G E STA AN  OM 

TE  REAG EREN O P EEN EERDER 

ING EZO ND EN BRIEF. DE 

RED ACTIE  B E PA A LT  ECHTER 

W A N N E E R  EEN D ISCU SSIE

IS  G ESLOTEN.

■  AFZE N D E R S  V E R LE N E N  

T O E S T E M M IN G  VOOR 

O PE N B A A R M A K IN G .

Klein maar dapper!
Geweldig wat er in Hoogeveen gebeurt! Cijfers van ledenaantallen die je niet durft 
uit te spreken. WD-Aalburg is ongetwijfeld de kleinste afdeling en telt nog geen 
10 procent van het aantal in Hoogeveen. Oorzaak: een overwegend conservatieve 
plattelandsbevolking. Om een idee te geven: de gemeente beslaat zeven kerkdorpen, 
12.221 inwoners, SGP is de grootste partij, VVD is lijst 4 en PvdA lijst 6.
De W D  in Aalburg is daarom trots om de afgelopen periode een wethouder te hebben 
geleverd. Met resultaat! Dankzij hem is de gemeente financieel draagkrachtig 
geworden, iets dat unaniem door de partijen wordt onderschreven. De afdeling heeft 
in 2002-2006 bewezen een partij te zijn die staat voor bestuurskracht en betrouwbaar
heid. Een partij met een scherp oog voor de toekomst. Veel standpunten, zo niet alle, 
zijn en worden gerealiseerd. Bestuurskracht bewijst belangrijker te zijn dan schaal
grootte. Afdelingen als Hoogeveen en Utrecht zijn in mijn ogen uitzonderlijke successen 
om trots op te zijn en die stimuleren om nieuwe ideeën te ontplooien! Wij zijn klein, 
maar wél dapper!
S.B. de Backer, Veen
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Henk Kamp over de noodzaak van de militaire missie

Waarom we naar Uruz
De Nederlandse regering besloot medio januari tot deelname aan de 
militaire m issie in Uruzgan, het zuiden van Afghanistan. Na tumultueuze 
d iscu ssie s en premature stellingnames, kreeg dat besluit begin februari 
brede steun in de Tweede Kamer. De verantwoordelijke m inister van 
Defensie, Henk Kamp, is daar uitermate content mee. Volgens hem is 
het parlement tot de juiste conclusie gekomen.

TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: DEFENSIE/HENNIE KEERIS, FOTOPERSBURO DIJKSTRA

P ro fie l
HENK KAM P W E R D  OP  

27 MEI 2003 BENOEM D  

TOT M INISTER VAN  

DEFENSIE IN HET  

TW EED E  KABINET- 

BALKENENDE. EERDER  

W A S  HIJ M INISTER VAN  

VOLKSH UISVESTING , 

RUIM TELIJKE ORDENING  

EN M ILIEUBEHEER  

(EERSTE KABINET- 

BALKENENDE). S IND S  

12 DECEM BER 2002 W A S  

HIJ TE VE N S  BELAST  

M ET DE LEIDING VAN  

HET MINISTERIE VAN  

DEFENSIE.
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naar Afghanistan

gan móeten
et Nederlandse parlement heeft 
besloten het kabinetsbesluit 
inzake de missie naar Afghani
stan te ondersteunen. Waarom  
was dat een goede beslissing? 
"Nederland heeft een sterke, 
moderne en goed uitgeruste 

krijgsmacht en is daardoor in staat aan alle mogelijke operaties 
om crises in de wereld te beheersen, deel te nemen. We 
kunnen zowel meedoen aan militaire operaties om de vrede te 
handhaven als aan operaties om zonodig vrede af te dwingen. 
Dat is een belangrijk gegeven voor de Nederlandse regering 
en in het bijzonder voor de minister van Buitenlandse Zaken, 
die in internationale fora de opvattingen van de Nederlandse 
regering verwoordt. Als in internationaal verband met instem
ming van de Nederlandse regering besloten wordt dat militair 
optreden noodzakelijk is, bijvoorbeeld om de internationale 
rechtsorde te handhaven, dan zijn wij dankzij onze krijgsmacht 
in staat onze woorden met daden kracht bij te zetten.
De internationale gemeenschap vindt het van cruciaal belang 
dat de democratisch gekozen regering van Afghanistan de 
controle over het hele land krijgt en zich richt op het verbete
ren van de leefomstandigheden van de inwoners daar. Tot en 
met 2001 was het omgekeerde het geval. Toen zwaaide de

Taliban er de scepter en was 
Afghanistan een vrijhaven voor 
het internationale terroristen
netwerk van Al Qa’ida. Vanuit 
Afghanistan werd de aanval op 
11 september 2001 op de Twin 
Towers in New York beraamd.
Met Amerika voorop wil de

wereldgemeenschap herhaling voorkomen. Daarom is de Navo 
actief in Afghanistan en participeert Nederland al sinds eind 
2001 in de militaire operaties in dat land.
De Navo breidt dit jaar haar activiteiten uit van het noorden 
naar het zuiden van Afghanistan. Dat wordt moeilijk, want de 
Taliban en Al Qa’ida zijn daar nog steeds actief. Als de Navo - 
mede dankzij Nederland, Engeland, Canada en de Verenigde 
Staten - ook in Zuid-Afghanistan succesvol kan zijn, dan is dat 
van grote betekenis voor de toekomst van de inwoners van het 
land en voor de stabiliteit en veiligheid in de wereld. Ik ben 
daarom blij met de brede steun van het parlement voor het 
besluit van de regering.”

‘Nederlandse 
krijgsmacht 
is van alle 
markten thuis’

W as u verrast c.q. teleurgesteld over het feit dat een 
van uw coalitiepartners al In een heel vroeg stadium 
riep dat men zou tegenstemmen?
“Dat was zeer ongebruikelijk. De regering wordt gedragen 
door de coalitiepartijen, waaronder D66. Je mag verwachten 
dat een coalitiepartij de regering de kans geeft een besluit te

nemen, alvorens er een mening over te geven. In een kwestie 
als deze, de inzet gedurende twee jaar van 1.200 tot 1.400 
Nederlandse militairen in een moeilijk deel van de wereld, 
verwachtte ik dat ook van een oppositiepartij als de PvdA. 
Anders dan D66 heeft de PvdA inderdaad op het juiste moment 
een afweging gemaakt en het regeringsbesluit gesteund.”

Bij de discussies over mogelijke militaire missies 
wordt vrijwel direct gerefereerd aan de dramatische 
feiten rond Srebrenica. Wordt daarmee de feitelijke 
inhoudelijke discussie niet vertroebeld?
“Er is altijd wel iemand die het woord ‘Srebrenica’ laat vallen en 
dat zal wel zo blijven. Het is immers ook het grootste Europese 
drama na de Tweede Wereldoorlog, waarbij zes- tot zevendui
zend mensen in koelen bloede zijn vermoord. Het gebruik van 
de term ‘Srebrenica’ binnen die discussie, vormt vanzelfspre
kend geen inhoudelijk argument. We hebben in Nederland veel 
geleerd van Srebrenica en van alle andere crisisbeheersings
operaties waaraan we deel hebben genomen. Dat neemt niet 
weg dat de risico’s deze keer in Uruzgan groot zijn en we met 
gevaarlijke tegenstanders te maken krijgen, die zelfs niet voor 
zelfmoordaanslagen terugdeinzen. Het is nodig dat we ons dat 
goed realiseren.’1

Tegenstanders van de missie beweren dat Nederland 
blind achter de Verenigde Staten aanhobbelt en 
kritiekloos de ‘Bush-agenda’ volgt. M aar het is toch 
zo dat het lidmaatschap van de Navo ons verant
woordelijkheden en verplichtingen oplegt en dat we 
niet alleen kunnen profiteren van de lusten van dat 
lidmaatschap en anderen vervolgens met de lasten 
opzadelen?
“Dat is helemaal waar. En daar komt nog bij dat ik niet geneigd 
ben om voortdurend tégen Amerika te zijn en alles wat de >
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Amerikanen doen af te keuren. We moeten blij zijn dat de enige 
supermacht bereid is zich in te zetten voor vrede en veiligheid 
in de wereld. De Verenigde Staten hebben een dempende 
invloed op vele conflicten in de wereld. Dat neemt niet weg dat 
ik tegelijk kritisch kijk naar Amerika. Ze hebben ook hun eigen 
agenda en stellen soms opmerkelijke prioriteiten. Bovendien 
geven zij een andere uitleg aan de Verdragen van Genève dan 
de Nederlandse regering. In het humanitaire oorlogsrecht 
wordt slechts onderscheid gemaakt tussen burgers en militairen.

De regering van de Verenigde 
Staten stelt echter dat er nog 
een derde categorie is, die 
anders behandeld mag 
worden. Voor die categorie 
heeft zij de gevangenis van 
Guantanamo Bay ingericht, 
iets dat tot vele protesten heeft 
geleid.
Ook realiseer ik me dat er wel 
eens iets mis gaat tijdens de 
Amerikaanse militaire opera
ties. Maar we mogen niet 
vergeten dat de Amerikanen 
voortdurend de kastanjes uit 
het vuur moeten halen. Dat was 

zo in voormalig Joegoslavië, dat is nu zo in Afghanistan. Dan is 
het risico dat er fouten worden gemaakt ook het grootst. Ik heb 
waardering voor onze Amerikaanse bondgenoten en voor hun 
inspanningen om de wereld veiliger te maken. Maar als ik 
kritiek heb, zal ik niet nalaten die naar voren te brengen,”

Bij vorige missies bestond er soms onduidelijkheid 
over zaken als de geweldsinstructies, de commando
structuur en de benodigde bewapening. Is dat nu 
wel goed geregeld?
"Ja. Zoals gezegd leren wij van iedere missie en wij hebben 
onze zaken nu zo goed mogelijk geregeld. We gaan werken in 
een heldere militaire structuur met een duidelijke commando- 
lijn. Onze opdracht is moeilijk, maar uitvoerbaar en de gewelds
instructies zijn adequaat. We hebben goed opgeleide militairen 
die over de benodigde wapens beschikken en samen gaan

werken met capabele collega’s van partnerlanden waarmee 
goede afspraken zijn gemaakt,
Dat alles is ook wel nodig, want onze mensen krijgen het 
moeilijk. Uruzgan is een gebied waar de civiele autoriteiten 
nog weinig gezag hebben en taaie tegenstanders hen dwars
bomen. De Nederlandse militairen moeten de voorwaarden 
scheppen die opbouw mogelijk maken. Zij zullen zich moeten 
verdedigen tegen aanvallen en als dat nodig is, terug moeten 
slaan. Nederlandse militairen zijn zeer wel in staat om dit soort 
moeilijke opdrachten uit te voeren. Bovendien worden zij 
terzijde gestaan door diplomatieke en politieke adviseurs.
Ons doel is om zo snel mogelijk de Afghaanse civiele autoritei
ten in staat te stellen samen met hulporganisaties de leefom
standigheden van de inwoners van Uruzgan te verbeteren.
Dat betekent de opbouw van een justitieel apparaat en 
betrouwbare veiligheidsdiensten, betere kwaliteit van onder
wijs en volksgezondheid, meer werkgelegenheid...
Deze militaire missie is van groot belang voor de veiligheid in 
de regio en in de wereld, maar risicovol voor onze militairen. 
De steun die het overgrote deel van de Tweede Kamer heeft 
uitgesproken, is voor hen daarom van grote betekenis.” □

‘Niet
afwachten tot 
de aanslagen 
hier worden 
gepleegd, maar 
die dreiging 
bij de bron 
aanpakken’
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EUROPA

Jan Mulder bepleit meer controle

De financiële huishouding van Europa is 
sinds het begin een tw istappel van de 
lidstaten geweest. Vriendjespolitiek, onregel
matigheden en oncontroleerbare uitgaven 
kenm erkten som s de Unie. Hoewel inmiddels 
de nodige maatregelen getroffen zijn, keurt 
de Europese Rekenkam er nog jaarlijks de 
begroting en bijbehorende uitgaven af. 
Oncontroleerbaar, luidt steevast het oordeel. 
Vo lgens Jan  Mulder, nam ens de V V D  in 
het Parlem ent en recent benoemd tot vice- 
voorzitter van de Begrotingscom m issie, 
moet dat nu maar eens afgelopen zijn.

TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: SPRINGER UITGEVERIJ

Het Europese

E r zijn waarschijnlijk weinig onderwerpen 
binnen de Europese Unie waar telkens 
zoveel gekrakeel over is, als over geld. 
En dan gaat het niet alleen over de 
hoogte van de diverse bijdragen. Wat 
te denken van de verschillende inzichten 
over hoe al die miljarden moeten worden 

verdeeld over de aangesloten landen en wat daar dan vervolgens 
mee gebeurt? Vooral dat laatste geeft aanleiding tot 'wenk- 
brauwgefrons' bij diverse europarlementariërs.
De bestedingen van vele miljarden gebeurt niet met te weinig 
controle, maar vooral met slechte controle en dat is een 
onhoudbare situatie. Wie mocht denken dat het allemaal wel 
mee valt: de foutmarge wordt door kenners geschat tussen de 
twee en tien procent. Overigens gaat het hier niet om fraude 
of misbruik, maar om onjuiste en onregelmatige besteding 
van geld. Op een totale EU-begroting van 105 miljard euro 
bedraagt dat dus al snel enkele miljarden gemeenschapsgeld. 
En dat kan zo niet langer, zo is althans de strekking van het 
rapport van Jan Mulder.

Transparanter
“Binnen de Europese Unie heeft het parlement, vanzelfsprekend, 
het laatste woord over de begroting. Voorafgaand aan ieder jaar 
wordt deze in het parlement uitvoerig besproken, om vervolgens 
te worden goed- of afgekeurd. Na afsluiting van het desbetref
fende jaar buigt de Europese Rekenkamer zich over die 
begroting en de wijze waarop daar praktische invulling aan is 
gegeven. Die functie van de Rekenkamer is vastgelegd in het 
verdrag van Maastricht, dat dateert uit 1995. Dat betekent dat 
de Rekenkamer inmiddels voor de elfde keer aan het parle
ment rapporteert. Wat schetst onze verbazing? Er is nu voor de 
elfde keer vastgesteld dat de begroting niet betrouwbaar is en 
dat in ieder geval een deel van de uitgaven niet te controleren 
valt. En dat is natuurlijk geen goede zaak.”
Volgens Mulder klinkt dat laatste als een behoorlijk understate
ment, want het Verdrag van Maastricht had mede tot doel de 
financiële huishouding transparanter te maken, zodat controle 
eenvoudiger zou zijn. "Je zou dus mogen verwachten dat er 
- gezien het jaarlijkse negatieve oordeel van de Rekenkamer - 
ook jaarlijks een 'nee' door het parlement wordt uitgesproken, 
maar dat is niet het geval. “In extenso zou dat betekenen dat
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huishoudboekje moet open
de Commissie elk jaar zou moeten aftreden, maar dat kan 
natuurlijk niet. Continuïteit van het beleid wordt dan onmogelijk 
en controles zouden daardoor alleen nog maar slechter worden 
uitgevoerd. Daarom negeert het parlement het oordeel van de 
Rekenkamer wel eens, om vervolgens met de Commissie in 
overleg te gaan hoe een en ander te verbeteren."

Onafhankelijk orgaan
En op dat vlak is er volgens Mulder ook het nodige bereikt.
“Het controlesysteem lijkt inmiddels veel op dat van multi
nationals, wat de transparantie enorm ten goede is gekomen.
En de hoogste functionarissen op de diverse departementen 
moeten persoonlijk tekenen voor de juistheid van de financiële 
gegevens.
Er is echter één groot probleem en dat is de rol van de 
lidstaten. Men moet zich realiseren dat 80 procent van de 
begroting wordt uitgegeven door de lidstaten en die weigeren 
mee te werken aan verdergaande controle. Er is vorig jaar een 
voorstel gelanceerd om de ministers van Financiën van de 
lidstaten te laten tekenen voor de juistheid van begroting en 
uitgaven. Daar hebben alle lidstaten, behalve Denemarken en 
Nederland, heel verontwaardigd op gereageerd. Ze beschouw
den dat als ongewenste inmenging in nationale aangelegenheden 
en weigerden dus ronduit hun medewerking. Ik ben echter van 
mening dat de uitgave van Europese gelden gecontroleerd 
moet kunnen worden en als dat niet door de minister van 
Financiën kan - in een federale staat zoals bijvoorbeeld

Oostenrijk is zoiets moeilijk, zo niet 
onmogelijk - dan maar door 
iemand anders. Als er een instantie 
is die geld van de Europese Unie 
uitgeeft, dan moet er tegelijk een 
onafhankelijk orgaan zijn dat de 
betreffende uitgaven controleert. 
Dat lijkt me geen onredelijke eis.”

Risicoterreinen
“Voor alle duidelijkheid: er zijn 
terreinen waarop de zaken vrij 
goed geregeld zijn. We willen als 
Begrotingscontrolecommissie dan 
ook dat de Europese Commissie

en de Rekenkamer zich meer gaan 
concentreren op de risicoterreinen. 
Het is duidelijk waar de moeilijk
heden liggen, dat is allemaal 
voldoende onderzocht en gerap
porteerd. Daar moet nu daad
werkelijk iets aan gebeuren.” 
Mulder vervolgt: “Kijk bijvoorbeeld 
naar de gelden, die door de 
Commissie zelf worden beheerd 
en verdeeld. Ook daar kunnen de 
nodige vraagtekens bij worden 
gezet. En dus vragen we de 
Commissie, net als de lidstaten, om 
de betreffende Commissaris zijn 

handtekening op de jaarrekening te laten zetten. Dat gebeurt 
tot nu toe niet. De Commissie wordt namelijk gezien als 
eenheid, die niet bestaat uit individuele leden, Maar dat 
betekent dat, als er iets fout gaat, de Commissie telkens naar 
huis wordt gestuurd, En dat is dus niet reëel.”

Heikel punt
Een ander heikel punt, althans volgens Mulders rapport, is het 
aanzienlijke bedrag dat de Europese Unie jaarlijks uitgeeft aan 
de Verenigde Naties. "Gezien de berichtgeving van de laatste 
tijd, ben ik er allerminst gerust op dat die gelden allemaal juist 
worden besteed. Ik heb de Rekenkamer dan ook verzocht te 
onderzoeken hoe die Europese gelden worden besteed en of 
het nodig is dat die gelden aan de VN worden verstrekt. We 
zouden die fondsen immers ook zelf direct aan betrokkenen 
kunnen verstrekken.”

M eer verantwoordelijkheid
Het rapport van Mulder bevat uiteraard nog veel meer punten, 
maar de rode lijn is duidelijk: er wordt door de EU veel geld 
verstrekt aan allerlei instanties en organisaties. Maar of al dat 
gemeenschapsgeld ook daadwerkelijk terecht komt op de 
juiste plekken, lijkt zeer de vraag. In ieder geval verdient het 
volgens Mulder aanbeveling dat de controle op de uitgaven 
sterk wordt verbeterd doordat de Europese Commissie, maar 
vooral de lidstaten, meer verantwoordelijkheid gaan nemen . 
Hopelijk geeft dit rapport daarvoor de eerste aanzet. □

'Europese 
Commissie, 
maar vooral 
lidstaten, 
moeten 
meer verant
woordelijk
heid nemen’

‘Begroting 
is niet
betrouwbaar 
en een deel 
van de 
uitgaven 
valt niet te 
controleren’
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Permanente campagne moet 3,8 miljoen jongeren bereiken

De VVD komt naar je toe!
‘De V V D  komt naar je toe.’ Dat w as jaren 
geleden de manier om jongeren te bereiken. 
Een belangrijke groep, zo heeft de V V D  
geconcludeerd, vandaar dat er is besloten 
tot een permanente jongerencampagne. Niet 
alleen om ‘zieltjes te w innen’, maar zeker 
ook om inzicht te krijgen in de belevings
wereld van jongeren en de dagelijkse 
problematiek waar zij mee te maken hebben.

TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: PETER VAN ES, SPRINGER UITGEVERIJ

N ederland kent 3,8 miljoen jongeren
en dat is - niet alleen voor de politiek - 
een buitengewoon belangrijke 
doelgroep. Geen wonder dus dat 
politieke partijen en ook deW D, grote 
inspanningen leveren om die groep 
te bereiken. In 2003 organiseerde de 

partij' voor het eerst een landelijk gecoördineerde jongeren
campagne tijdens de verkiezingen voor de Tweede Kamer.
Dat beviel prima en daarom werd besloten de zaken nog 
grondiger aan te pakken en de campagne ook in te zetten bij 
de laatste gemeenteraadsverkiezingen.
“Maar liefst 23 procent van de bevolking valt in deze categorie”, 
weet Eske van Egerschot, het jongste W D-lid van de Tweede 
kamer. Gezien haar leeftijd (28) valt zij zonder meer binnen 
de doelgroep en is het dus ook nauwelijks verwonderlijk dat de 
partij haar heeft aangezocht de jongerencampagne te trekken. 
“Wij hanteren de officiële definitie van ‘jongeren’, de leeftijds
categorie van 18 tot 35 jaar. De groep die we benaderen is 
echter veel groter, want ook leerlingen van de middelbare 
school die binnenkort de kiesgerechtigde leeftijd bereiken, 
zijn voor ons interessant. In ieder geval zó interessant, dat we 
besloten hebben van de jongerencampagne een structurele 
activiteit te maken. Het is dus niet zo dat we alleen in verkie
zingstijd van ons laten horen”

Jongerenpartij
“We willen laten zien dat de W D  ook een jongerenpartij is” , 
vult Nanda Kelly; campagnemanager, aan. “We hadden een 
beetje een imagoprobleem bij die groep en dat wilden we zo 
snel mogelijk wegwerken. Bovendien blijkt uit onderzoek dat 
jongeren niet snel geneigd zijn op de W D  te stemmen." 
“Bolkestein zei vroeger al dat je in je jeugd goed links moet 
zijn geweest om er goed rechts uit te komen en daar zit een 
behoorlijke kern van waarheid in” , meent Van Egerschot.

’ ‘Als je met jongeren praat, merk je dat de liberale beginselen 
bij hen hoog op de agenda staan en dat er dus nog een hele 
wereld te winnen is.”
Van Egerschot vervolgt: “We hebben eerst onderzoek gedaan 
naar hoe die groep is samengesteld. Welke opleiding, of ze wel 
of niet werken, noem maar op. Uiteindelijk kwamen we uit op 
drie groepen: vmbo/mbo, hbo/wo en werkende jongeren. Na 
het formeren van focusgroepen, zijn we met die verschillende 
groepen gaan praten. We hebben daarbij min of meer de 
nadruk gelegd op de groep vmbo/mbo, omdat we daar relatief 
weinig leden hebben. Er was dus reden om voor deze groep 
‘de boer op te gaan’. Je merkt dan dat het vraagstuk ‘veiligheid’ 
in al zijn facetten voor al die groepen enorm belangrijk is. Voor 
de groep vmbo/mbo omvat dat begrip heel sterk zaken als 
‘racisme’ en ‘discriminatie’. Daar worden ze in de dagelijkse 
praktijk namelijk heel vaak mee geconfronteerd. ‘Veiligheid’ is 
voor de groep hbo/wo ook belangrijk, maar op een andere,
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Aantal jongeren in Nederland 18-35 jaar: 3.815.406 (23% van de bevolking) 
■ Student: 492.120 (58% vmbo/mbo; 31% hbo/wo) ■ Werkend: 2.556.200 Uitkering: 309.700

Top d r ie  jo n g e re n
H f f .  1

■ Veiligheid
■ Racisme/discriminatie
■ Uitzicht op een baan

■ Economie
■ Veiligheid
■ Huisvesting

meer abstracte manier. En voor de groep werkende jongeren 
vertaalt zich dat in de eigen buurt: ze hebben te maken met 
verwaarlozing, asociaal gedrag, dat soort dingen, Ik vind het 
erg belangrijk dat we de thema’s op deze manier in kaart 
hebben gebracht. Dat geeft ons houvast bij de inhoudelijke 
communicatie met deze groepen.”

Maatschappelijke ontwikkelingen
Kelly: “In de aanloop naar de gemeenteraadsverkiezingen 
hebben we een soort grove ‘scan’ gemaakt en daar zijn allerlei 
relevante gegevens uitgerold. Het is de bedoeling dat we daar 
in de opmaat naar de verkiezingen voor de Tweede Kamer 
nog een schepje bovenop doen, zodat we gericht campagne 
kunnen voeren onder jongeren. Zo kunnen ze bijvoorbeeld op 

onze WD-website aangeven op welke 
drie terreinen, die met hun dagelijkse 
leven hebben te maken, zij van de 
politiek actie verwachten.
“Daardoor kun je bijvoorbeeld ook 
op maatschappelijke ontwikkelingen 
inspelen” , vult Van Egerschot aan.
“De grote uitval op scholen vindt 

bijvoorbeeld plaats in de groep vmbo/mbo. Jaarlijks verlaten
60.000 leerlingen hun school zonder de opleiding te hebben 
afgemaakt en dat is natuurlijk erg zorgelijk. Daar moet wat aan 
gebeuren en dat lukt alleen maar als je je kunt verdiepen in de 
belevingswereld van die groep. Gelukkig zijn de tijden voorbij 
dat je dergelijke zaken niet bij de naam kon noemen vanwege 
de zogenoemde ‘politieke correctheid’. Het is gewoon een feit 
dat er in die groep schoolverlaters veel allochtonen dan wel 
jongeren vanuit een andere etnische achtergrond zitten.
Dat moet je gewoon kunnen zeggen en vervolgens moet er 
wat aan gedaan worden. In samenspraak met de jongeren, 
anders heeft het geen zin.”

Grote groep bereiken
Om goed met de jongerengroep te communiceren, zal er 
kritisch gekeken worden naar de mediamix die tot nu toe werd 
gehanteerd, Daarbij zullen jongerenzenders als MTV enTMF 
en natuurlijk internet niet worden geschuwd. “Internet en ook 
andere media zijn prima geschikt om snel de ‘grote groep’ te 
bereiken, maar we blijven ook het land intrekken om met de 
jongeren persoonlijk contact te zoeken” , vertelt Van Egerschot. 
“En dan niet op de ‘traditionele’ bijeenkomsten, want als ze drie 
chokers en twee sigaren zien, zijn ze vertrokken. Je zult dus 
echt in hun wereld moeten duiken. Die mix van kwalitatief en 
kwantitatief bereik levert heel veel op. Maar hoe je dat plaatje 
ook invult, feit is dat jongeren de politiek terdege serieus 
nemen. Ze mogen dus verwachten dat de politiek hen ook 
serieus neemt. En dat is precies wat de W D  voor ogen staat 
met deze jongerencampagne.’ ’ □

‘Jongeren 
nemen de 
politiek 
serieus’
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Politiek op bezoek in hoogwatergebieden

voor de Nederlandse rivieren
Extreem  hoogwater, water dat met maar liefst 12.500 kubieke 
meter per seconde ons land bij Lobith binnenstroomde, 
verzadigde dijken, evacuaties van bedreigde woongebieden... 
Het hoogwater van 1993 en 1995  toonde haarscherp aan 
dat de Nederlandse strijd tegen water nooit gestreden is.
M aa r in plaats van de dijken steeds verder te verhogen, wil 
de regering met het project Ruim te voor de R ivier nu nieuwe 
wapens inzetten.

TEKST: TIMO VAN ZANDBRINK FOTOGRAFIE: ERIK VAN ‘T HULLENAAR

Op de voorgrond 
de woonboerderijen 
die plaats moeten 

maken voor een 
extra afwatergeul 
bij Nijmegen.
Op de achtergrond 
de karakteristieke 
verkeersbrug en 

de stad Nijmegen.

Woordvoerder 
Maarten Broekman 
(links) geeft 
namens de Lentse 
bewoners uitleg 
over de ingrijpende 
dijkteruglegging. 
Van links naar 
rechts verder 
Statenlid Jan 
Markink, Nijmeegs 
gemeenteraadslid 
Bert Mühren, 
Suzanne Hofstee 
(medewerkster van 
Janmarc Lenards), 
Statenlid Mariëtte 
Kroes en op de 

voorgrond Janmarc 
Lenards.

E en groot deel van ons land ligt op of 
zelfs onder zeeniveau, dus voeren we 
al eeuwen strijd tegen het water. Dijken 
werden aangelegd om de rivieren 
binnen de beddingen te houden en 
grote binnenmeren ingepolderd om land 
te winnen, De watersnoodramp in 
februari 1953 in Zeeland leidde tot de grootschalige Deltawerken. 

Tijdens het extreme hoogwater van 1993 - maar vooral in 1995 - 
stond het water in de rivieren echter zó hoog, dat sommige 
dijken op het punt van doorbreken stonden. Alle dijken hielden 
het, hoewel het op enkele plaatsen kantje boord was. Met het 
Deltaplan Grote Rivieren zijn vervolgens de dijken in rap tempo 
versterkt. Toch is er meer nodig om Nederland ook op lange 
termijn droge voeten te laten houden. Het project Planologisch 
Kernbeslissing (PKB) Ruimte voor de Rivier zoekt naar moge
lijkheden om het water meer ruimte te geven. Door die extra 
ruimte zal het waterpeil tijdens hoogwater minder snel stijgen 
en niet meer de kritieke hoogtes van 1995 bereiken.

Kosten en baten
Daarbij komt ook dat het klimaat verandert, met als gevolg 
dat de winters natter worden. Dus moeten de rivieren meer 
smelt- en regenwater vanuit het achterland afvoeren. Het water 
in de rivieren zal stijgen, maar hoeveel, dat weet niemand 
precies, Daarom wil Rijkswaterstaat dat de Rijn vanaf Lobith 
een afvoercapaciteit krijgt van 18.000 m3 per seconde, Dat lijkt 
een veilige marge, ook voor de verre toekomst.
Toch wordt die norm, ook door Rijkswaterstaat zelf, niet overal 
even strak gehanteerd. In de wet staat nu immers nog 16.000 m3 
genoteerd als veilige bovengrens. Dat is zeker voldoende 
volgens sommigen, vooral lokale bewoners die alternatieven 
aandragen, immers het is ruim meer dan de 12.500 m3 water 
die in 1995 bij het Lobith het land binnenstroomde.
Ook Tweede Kamerlid Janmarc Lenards, WD-woordvoerder 
voor het project Ruimte voor de Rivier, vraagt zich af wat l>
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‘G een  sp ijto p lo s s in g e n ’

Dijkgraaf Jan Geluk 

van het waterschap 

Hollandse Delta 

stelt dat het project 

Ruimte voor de Rivier 

voor zijn regio, het 

gebied van de laatste 

etappe voordat de 

Waal en Maas in de 

Noordzee uitmonden, 

niet veel gevolgen 

heeft. “Hier zijn weinig 

infrastructurele 

ingrepen gepland.

In Dordrecht en 

omstreken houden we 

de dijken vooral in de 

gaten in het geval van 

een gelijktijdige hoge 

waterstand van de 

zee en veel afwate

ring in de rivieren.”

Bij alle plannen vindt 

Geluk dat de norm

voor de afwatering 

op 18.000 m3 moet 

blijven liggen. 

Alternatieven die 

uitgaan van een 

maximale afwatering 

van de tussennorm 

van 16.000 m3 vinden 

in zijn ogen geen 

genade. “We moeten 

nu robuuste maat

regelen treffen die 

over 100 jaar nog 

overeind staan.

Geen halfbakken 

oplossingen, waarvan 

de mensen dan 

denken ‘hadden ze 

het toen maar anders 

gedaan.' Zo is er 

ooit op een aantal 

plaatsen in de 

uiterwaarden 

gebouwd. Je ziet nu

dat dat niet verstandig 

is geweest.”

Dijkgraaf Geluk, die 

van 1998 tot 2005 

voor de W D  in de 

‘Kamerbanken’ zat, 

ziet in de discussie 

rondom het project 

Ruimte voor de Rivier 

geen echte politieke 

stellingnames terug: 

“Het zijn eerder 

typisch Haagse 

spelletjes die gespeeld 

worden. Toen de 

standpunten van 

CDA en W D  over 

de noodoverloopge- 

bieden uiteenliepen, 

fietste de PvdA daar 

met graagte tussen

door om het kabinet 

een hak te kunnen 

zetten.”

de wetenschappelijke onderbouwing is van de norm van
18.000 m3. De discussie over de aanpak van de deelgebieden 
- en vo’oral over de plaatselijke alternatieven - gaat nu vaak 
over welke norm gehanteerd moet worden, “Het is ook een 
kwestie van kosten en baten. Als een voorstel nu uitgaat van
16.000 kuub, kan het toch goedkoper zijn om meteen maar een 
oplossing te bedenken die de toekomstige norm van 18.000 
kubieke meter per seconde garandeert” , stelt Lenards.
Een ander probleem dat de wetgever moet oplossen, is het 
voor de lange termijn vastleggen van reserveringsgebieden, 
binnendijks land waar in de toekomst extra maatregelen 
getroffen kunnen worden. In de huidige bestemmingsplannen 
kan dat voor maximaal tien jaar, maar dat is niet genoeg om 
de rivier permanent de ruimte te geven.

Bew oners in verweer
Ruimte maken voor de rivier kan bijvoorbeeld door het 
verlagen van uiterwaarden, door het landinwaarts verleggen 
van dijken of door het reserveren van gebieden die bij hoog
water tijdelijk het water kunnen opvangen. In het bochtige tracé 
dat de rivieren volgen, zijn er op veel plaatsen knelpunten waar 
het water als het ware ophoopt en de afvoer wordt vertraagd. 
“Voor het grootste deel van de PKB Ruimte voor de Rivier 
zullen de plannen van Rijkswaterstaat doorgaan” , zegt Lenards, 
“en inmiddels is ook over vier knelpunten een regeringsstand
punt ingenomen” Naar verwachting worden nog dit jaar tijdens 
een Kamerdebat knopen doorgehakt. Staatssecretaris Melanie 
Schultz van Haegen zal de plannen van Rijkswaterstaat verdedigen, 
Vooralsnog houdt zij stevig vast aan de nog te formuleren norm 
van 18.000 m3.

Om de effecten van de soms grootschalige ingrepen in de 
natuur goed in te kunnen schatten, hebben de leden van de 
vaste Kamercommissie Verkeer en Waterstaat tijdens werk
bezoeken de loop van de rivieren gevolgd en knelpunten 
bezocht. Op tal van plaatsen legden zij hun oor te luisteren bij

de plaatselijke bevolking, die in 
de plannen van Rijkswaterstaat 
hun huizen en bedrijven 
letterlijk in het water zien 
verdwijnen. Veel bewoners 
kwamen in het verweer en 
voorzagen deze plannen van 
kanttekeningen. Sommigen 
droegen zelfs complete 
alternatieven aan. Deze 
werkbezoeken leveren genoeg 
discussie en nieuwe inzichten 

op, heeft Janmarc Lenards gemerkt: “Je ziet dat er veel zinvolle 
vraagtekens worden geplaatst en de alternatieven zijn vaak 
zeer goed doordacht, dus zeker de moeite van het overwegen 
waard.”

Tijd winnen
“Het verhogen en verbeteren van de rivierdijken stond al 
eerder op het programma, maar het hoogwater van 1993 en 
1995 werkte als katalysator op de plannen voor het water
beheer” , zegt Lenards.1 ‘Niet alleen werd de noodzaak van 
grootschalige, infrastructurele verbetering duidelijk, maar ook 
dat er geen onnodige tijd verspeeld moest worden bij het 
plannen en uitvoeren van die maatregelen. Het besef is immers

‘We kunnen 
veel tijdwinst 
boeken met 
kortere en 
vooral snellere 
procedures’
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wijdverbreid doorgedrongen dat we veel tijdwinst kunnen 
boeken met kortere en vooral snellere procedures.”
En tijd is in de strijd tegen het water een belangrijke factor. 
Want hoewel zulk extreem hoogwater zeker niet ieder jaar 
wordt verwacht (eens in de 1.250 jaar), moet hier uiteraard wel 
rekening mee worden gehouden. Daarom is een aantal 
‘koploperprojecten’ aangewezen, waarbij de plannenmakerij 
vooruitloopt op de definitieve besluitvorming die in 2007 wordt 
verwacht,

Vroeg stadium meespreken
De rivieren liggen in de Nederlandse delta in een veel te krap 
bed. Bij hoogwater lopen ze daarom over. Bovendien is de loop 
van de rivieren bochtig en zo ontstaan her en der knelpunten 
waar het water te veel ophoopt.
Voor een van die knelpunten is een hoogwatergeul van twee 
kilometer breed gepland dwars door de Noordwaardpolder

heen in de buurt van 
Gorinchem. Die geul moet de 
kronkelende Merwede bij 
hoogwater ontlasten. “De 
rivier stroomt daar met een 
grote bocht om de polder 
Noordwaard heen, waardoor 
de afwatering flink wordt 
afgeremd. Het plan is om bij 
extreem hoogwater de rivier 
via deze brede geul door 

de polder te leiden, zodat het water zo'n twintig kilometer 
verderop de polder weer verlaat en zo ongehinderd zijn weg 
kan vervolgen in de bedding van de Merwede.”
De bevolking van deze polder realiseert zich volgens Lenards 
de noodzaak van dit plan. “Via Bewonersorganisatie Bandijk en 
land- en tuinbouworganisatie ZLTO is de mening van meer dan 
90 procent van de betrokkenen, bewoners en vooral agrarische 
ondernemingen, in kaart gebracht. De mensen beseffen dat ze, 
als ze in een vroeg stadium meespreken, meer invloed op de 
uitvoering van de plannen hebben. Ze stellen twee voorwaar
den: snelle maatregelen om de onzekerheid weg te nemen en 
een goede schadeloosstelling voor particulieren en bedrijven 
die moeten wijken voor de geul.”

Dijkteruglegging of n iet?
Een andere flessenhals ligt oostelijker tussen de oevers van 
Nijmegen en het dorp Lent aan de overzijde. De Waal maakt 
daar zowat een haakse bocht en dat zorgt bij hoogwater voor 
veel wateropstuwing. Rijkswaterstaat wil daarom een twee
honderd meter brede geul graven dwars door het dorp Lent 
en daarnaast landinwaarts een nieuwe dijk aanleggen.
Dat zien de bewoners niet zitten. Meer dan vijftig huizen 
zouden moeten verdwijnen, omdat de huidige dijk landinwaarts 
wordt verlegd. Ook de aanloop naar de verkeersbrug over de 
Waal, die het dorp ook al doorsnijdt, moet worden verlengd en 
verhoogd. Lent zou zo in vier delen uiteenvallen, vrezen de 
bewoners. Bovendien is de dijkteruglegging Lent, ofwel 
Plan Brokx, duur: de kosten zijn geschat op 300 miljoen euro. 
Bewoners kwamen samen met wijlen waterstaatdeskundige 
professor Van Ellen met een alternatief: de Lentse warande.
De uiterwaarden worden afgegraven en een nieuwe geul naast

"Werkbezoeken 
leveren genoeg 
discussie en 
ook nieuwe 
inzichten op’

M  a a t r e g e l e n

Vergraven van de uiterwaarden 

Dijkver legging 

| 3 I Groene rivieren

Retentie

Aanleg van (neven)geulen 

Verwijdering van obstakels 

f  7 1 Verlaging van kribben 

_8_| Verruiming van het zomerbed

Dijkverhoging

Verruiming van het zomerbed kan 
door het zomerbed te verbreden 
of te verdiepen. Bij verbreding van 
het zomerbed wordt ter plaatse 
van uiterwaarden de oever van de 
rivier over een bepaalde breedte 
afgegraven. Bij hoogwater zal 
hierdoor meer water kunnen 
worden afgevoerd.

R I V I E R E N  O P  I N T E R N E T
SURF NAAR W W W .RUIM TEVO O RDERIV IER .n l  VOOR  

INFORM ATIE OVER P LA N N E N  EN BESLUITVORM ING. 

U V IND T  HIER OOK EEN KAART M ET DE P LA N N E N  

VOOR U W  REGIO.

M a a t r e g e l e n

Vergraven van de uiterwaarden 

Dijkverlegging 

i 3 | Groene rivieren

CD  Retentie

i 5 i Aanleg van (neven)geulen

Verwijdering van obstakels 

Verlaging van kribben 

8 | Verruiming van het zomerbed 

1 9  I Dijkverhoging

Een retentiegebied of rctentie- 
bekken is binnendijks gebied, dat 
structureel tot het rivierensysteem 
wordt gerekend en waar tijdelijk 
water geborgen kan worden in tijd 
van extreem hoogwater.

het rivierbed moet zorgen voor extra afvoercapaciteit. Geen 
huis hoeft daarvoor te wijken en de brug niet te worden 
verlengd. Bovendien is een nieuwe dijk in deze plannen niet 
nodig. Die zou volgens de bewoners overigens onvoldoende 
bescherming tegen kwelwater bieden.
De twee overige knelpunten liggen in de IJssel. Tussen Veessen 
en Wapenveld komt een nevengeul en bij Zutphen een combi
natie van twee dijkverleggingen plus een bypass voor de rivier. 
“De standpunten van bewoners en Rijkswaterstaat liggen hier 
minder ver uiteen. De discussie zou niet over de noodzaak van 
de voorgestelde aanpassingen moeten gaan, maar over de 
volgorde van de uitvoering van de plannen” , legt Lenards uit. 
De plannen krijgen na het Kamerdebat in mei definitief vorm. □
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HET PODIUM
W at vinden W D ’ers van een 
bepaald politiek onderw erp? 
In dit nummer het betoog van 
W D - l id  Ton van der Schans. 
Onderwerp: coffeeshops.

Ton van der Schans: 
‘Legale kwekerijen 
kunnen niet 
concurreren met 
illegale’

■ , , et gedoogbeleid ten aanzien van
||H r softdrugs staat weer op de agenda 
■  en dan vooral de wens om 'de

achterdeurproblematiek' te regelen.
I |  Dat is, enigszins tot mijn verbazing,

B K_ook het officiële WD-standpunt.
Het lijkt me daan m tij 1 om eens een 

ander geluid te laten horen. Ook al zijn de coffeeshops slechts 
een deel van ons drugsbeleid, het is wel een in het oogspringend 
deel, waarmee de overheid een verkeerd signaal afgeeft.
En ook al zijn er in Nederland minder drugsslachtoffers dan in 
menig ander Europees land; mijns inziens is dat niet te danken 
aan het coffeeshopbeleid, maar heeft dat andere oorzaken,
Het gedoogbeleid is ontstaan omdat het enkele decennia 
geleden werd toegelaten softdrugs te verschaffen voor eigen 
gebruik. Daaruit is een florissante bedrijfstak ontstaan, waarin 
de productie en aanvoer wordt beheerst door met name de 
Nederlandse georganiseerde misdaad en alles wat daarmee 
samenhangt. Er is geen enkele reden deze ‘bedrijfstak’ te 
legaliseren. En ook niet om van overheidswege een signaal af 
te geven dat (soft) drugs legaal zijn en niet schadelijk. Wettelijke 
regels moeten onafhankelijk en objectief worden gehandhaafd.

W el degelijk schadelijk
Centraal in het gedoogbeleid staat de gedachte dat softdrugs 
weinig gezondheidsrisico’s opleveren. Maar zijn softdrugs 
inderdaad zo onschuldig als wordt gedacht? Het staat niet vast 
dat het gebruik (op lange termijn) niet schadelijk is. Er komen 
zelfs steeds meer aanwijzingen dat gebruik wel degelijk 
schadelijk kan zijn, zeker nu onze trots, de nederwiet, van 
ongekende kwaliteit is. In geval van twijfel niet oversteken! 
Nederland heeft zich op vele manieren gecommitteerd drugs 
te verbieden en die verboden ook te handhaven. Kort geleden 
informeerde minister Donner, op verzoek van de Tweede 
Kamer, bij zijn EU collega’s naar hun standpunt ten aanzien van 
(soft)drugs. Uit de antwoorden bleek dat er volstrekt geen steun 
is voor iets wat maar lijkt op het Nederlandse gedoogbeleid.
Een verdere liberalisering zal Nederland te boek doen staan 
als ‘narco-staat’, met wie weet welke ongewenste repercussies 
voor de export van onze legale producten en diensten.

Legaliseren van de achterdeur
Afgezien van onze internationale verplichtingen is het mijns 
inziens een utopie te denken dat ‘legale’ kwekerijen - of dat nu 
gemeentelijke of door ondernemers gedreven kwekerijen zijn - 
zullen kunnen concurreren met de illegale kwekerijen die nu 
de coffeeshops bevoorraden. PvdA’er Van Heemst in Rotterdam 
denkt er zelfs aan om in die ‘legale’ kwekerijen alleen neder
wiet met een laag THC-gehalte te kweken. Wie denkt dat hij 
daarmee kan concurreren met de goedkopere echte neder
wiet, leeft in het Land van Ooit.
De proef met medicinale softdrugs laat zien wat de legale 
producenten bieden: slechte kwaliteit voor hoge prijzen. Of is 
het de bedoeling om de markt in handen te geven van de 
huidige kwekers? Dat zou slechts een beloning zijn voor de 
georganiseerde misdaad. In 2010 alle coffeeshops dicht, dat 
lijkt me een mooi beleidsdoel. □
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Nieuw aan het VVD-roer

Even voorstellen...

Na het vertrek van Jozia s 
van Aartsen  en Bibi de V rie s 
a ls respectievelijk fractie
voorzitter en vice-fractie- 
voorzitter hebben W illibrord 
van Beek en Edith Sch ippers 
deze taken van hen overge- 
nomen. Beiden zijn al jaren
lang actief binnen de V V D  en 
zullen zich de komende tijd 
inzetten om de Tweede 
Kam erfractie te leiden.

Van Beek en Schippers gaan zich in 
hun nieuwe hoedanigheden sterk maken 
voor de zichtbaarheid van de W D  in 
de Tweede Kamer. In de komende 
maanden staan er talloze debatten en 
onderwerpen op de agenda, zoals de 
Voorjaarsnota en - later in het jaar - 
de begroting.

Kandidaatstelling
Daarnaast worden in de partij de eerste 
stappen gedaan ten behoeve van de 
kandidaatstelling en de totstandkoming 
van het nieuwe verkiezingsprogramma. 
Geen tijd om even achterover te zitten, 
maar een snelle doorstart om de W D  
voor te bereiden op het belangrijke 
verkiezingsjaar 2007, Eerst volgen de 
Statenverkiezingen en daarna de 
Kamerverkiezingen.

K ijk  v o o r  d e  k a n d id a te n  v o o r  het lijs t t re k 

k e rsc h a p  op  p a g in a  28 tot e n  m et 30.

FRACTIEVOORZITTER

Willibrord van Beek
W ILLIBR O RD VAN  BEEK IS VANAF 1973 

ACTIEF VOOR DE VVD. A L S  RAADSLID  

EN LATER WETHOUDER IN MAARHEEZE, 

M AAKT HIJ IN 1987 DE OVERSTAP  

NAAR  DE PROVINCIALE STATEN VAN  

NOORD-BRABANT. IN DE JAREN  

NEGENTIG W O R D T  HIJ DAAR LID VAN  

GEDEPUTEERDE STATEN. IN 1998 

W O R D T  VAN  BEEK TW EED E  KAM ERLID  

EN S IN D S  8 M AAR T JL. IS HIJ FRACTIE

VOORZITTER. A LS  LID VAN DE TW EEDE  

KAMER IS HIJ VOORZITTER VAN  DE 

COM M ISSIE  A N T ILLIA AN SE  ZAK EN  EN  

ONDERVOORZITTER VAN DE VASTE  

COM M ISSIE  VOOR B INNE NLA ND SE  

ZAKEN. TE VE NS  IS VAN  BEEK W O O R D 

VOERDER B IN N E N LA N D SE  ZAKEN  

EN BESTUURLIJKE VERNIEUW ING  

EN DEFENSIEMATERIEEL.

VICE-FRACTIEVOORZITTER

Edith Schippers
EDITH SCHIPPERS IS SINDS 1991 

AANGESLOTEN BIJ DE VVD. NA EEN JAAR  

MEDEWERKER G E W E EST  TE ZIJN  VAN  

TW EED E  KAM ERLID DICK DEES, W E R D  

ZE IN 1994 BELEIDSM EDEW ERKER  

VOLKSGEZONDHEID, W E LZ IJN  EN 

SPORT. VAN  1997 TOT 2003 W ER K TE  ZE  

RESPECTIEVELIJK  A LS  SECRETARIS  

GEZONDHEIDSZORG EN ARBEID S

M ARKT EN SECRETARIS RUIMTELIJKE  

ORDENING VOOR W ER K G EVER S

ORGANISATIE VNO -NCW . S IN D S  JUNI 

2003 IS SCH IPPER S LID VAN DE 

VVD -TW EE D E  KAMERFRACTIE EN  

W OORDVOERSTER VOOR V O LK S 

GEZONDHEID.

P rocedu re  ledenraadplegfixtcjes»
Het terugtreden van Jozias van Aartsen is voor het hoofdbestuur aanleiding geweest om de 

ledenraadpleging over de lijsttrekker bij de verkiezingen voor de IWeede Kamer in 2007 te 

vervroegen. Deze zal nu plaatsvinden van 10 tot en met 24 mei, gelijktijdig met eventuele 

ledenraadplegingen over de lijsttrekkers bij de verkiezingen voor Provinciale Staten. Omdat dit 

de enige Liber is die voor die tijd verschijnt, treft u hierin alvast enige informatie aan over de 

kandidaten die bij het ter perse gaan bekend waren; op dat moment was de periode waarin 

kandidaten gesteld konden worden echter nog niet afgelopen. Alle informatie voor de ledenraad

plegingen wordt kort vóór 10 mei rechtstreeks aan alle stemgerechtigden toegestuurd.

Via wd.nl en Thorbeckeweb kunt u zich voor die tijd al laten informeren.
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MAAK KENNIS MET

Ruth Schipper, nieuw VVD-lid:

‘Contact met 
inspirerende 
mensen’

Ze is lid van de V V D  sinds vorig jaar, 
maar wie is Ruth  Sch ipper nu eigenlijk? 
Een korte kennismaking.

Grondwetsherziening 1848

I
n de troonrede van 1847 kondigt koning 
Willem II een Grondwetsherziening aan, 
waarin de kiem ligt van onze huidige 
parlementaire democratie. Aan de liberaal 
Johan Rudolf Thorbecke de schone taak om 
de staatscommissie te leiden ter voorbereiding 
van de herziening. De commissie werkt 

ongekend snel en op 3 november van het jaar 1848 kan 
de nieuwe Grondwet van kracht gaan.
De Grondwetsherziening is op een liberale leest geschoeid. 
Niet omdat Willem II dat van meet af aan ambieert, maar 
omdat dat voor hem het beste uitkomt. In het jaar van de 
staatscommissie breken er in Frankrijk en Duitsland 
revoluties uit die in het klein overspringen naar Amsterdam 
en Den Haag. Willem II voelt de bui al hangen en zet druk 
achter de Grondwetsherziening, waarbij niet hij verant
woordelijk is voor het beleid, maar de ministers. Het over
wegend conservatieve kabinet zet de hakken in het zand 
en een aantal ministers, waaronder de conservatief Gerrit 
Schimmelpenninck, stapt omwille van deze aanpassing op.

Verankerde vrijheden
Tijdens de behandeling in de Tweede Kamer vindt nog een 
beduidende correctie plaats. Het voorstel van Thorbecke 
en de zijnen om ook de Eerste Kamer rechtstreeks te laten 
kiezen, strandt vrij snel. Daarvoor in de plaats wordt 
gekozen voor een getrapte verkiezing door de Provinciale 
Staten.
In de Grondwetsherziening zijn vrijheden verankerd die 
vandaag nog ongewijzigd van kracht zijn. Zo zijn de 
volgende zaken gegarandeerd: de vrijheid van onderwijs, 
persvrijheid, openbaarheid van vergaderingen en de 
rechtstreekse verkiezing van Tweede Kamer, gemeente
raden en Provinciale Staten. De inzet van de herziening 
- de ministeriële verantwoordelijkheid en de onschendbaar
heid van de koning - wordt ook goedgekeurd.

Daan de Neef

F I L M :  ‘Memoirs 

of a geisha’.

V A K A N TIE:
New Mexico, Midden- 

Zweden. “Ik ben een 

folklore-freak.”

E T E N : houdt van 

de Franse keuken, 

maar ook van de 

Amerikaanse. “De 

champagnebrunch 

met kreeft zoals ze 

die in Washington 

bereiden, mis ik wel.”

B O EK : ‘Nickel and 

Dimed’ van Barbara 

Ehrenreich. “Een 

boek dat gaat over 

onopgeleide mensen 

in de VS, die niet 

kunnen doorstromen 

omdat ze te hard 

moeten werken. De 

markt functioneert 

niet voor hen.”

TEKST: PETER STEEMAN

Het liberale gedachtegoed is voor 
een econoom eigenlijk een 
vanzelfsprekendheid, vindt Ruth 
Schipper (34), werkzaam als 
coördinator bij de Directie Finan
cieringen van het ministerie van 
Financiën.
Na een verblijf van drie jaar in 
Washington bij de Wereldbank, is 
ze sinds vorig jaar lid van deW D. 
"Een uitstekende plek om contact 
te maken met gelijkgestemde, 
inspirerende mensen.”
Ze is nog nooit politiek actief 
geweest. Het lidmaatschap komt 
voor een deel voort uit een 
behoefte om weer te ‘wortelen’ in 
Nederland na een verblijf in het 
buitenland. “Het is het bekende 
expatprobleem, In je werk vind je 
snel je draai, maar ik wilde ook 
weer contact maken met de wereld 
daarbuiten. Ik ging op zoek naar 
lezingen na werktijd en kwam snel 
uit bij de WD-ambtenarenborrel en 
Liberaal Publiek, waar ik bekenden 
van vroeger tegen het lijf liep. 
Verder ging ik mee met een 
excursie naar Brussel en raakte ik 
betrokken bij de Liberale Vrouwen
dag, De mensen spreken mij aan, 
net zoals het gedachtegoed waar 
de W D  voor staat. Ik vertaal het 
vooral naar economische motieven. 
Een overheid moet alleen inter
veniëren als het nodig is, Niet 
gewoon geld 'rondpompen’.
Als je verstand hebt van economie, 
word je vanzelf liberaler.’ ’ □
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Geboortedatum: 14 februari 1967

Lid V V D  sinds: 1983

Opleiding na lagere schooi: 

Gymnasium-A, Den Haag 

Geschiedenis, Rijksuniversiteit Leiden

Beroepshalve uitgeoefende functies:

1992- 2902 diverse functies bij Unilever, waaronder: 

personeelsmanager Van den Bergh Nederland BV (Galvé) 

directeur HR IgloMora

2092-2004 staatssecretaris van Sociale Zaken en 

Werkgelegenheid

2004-heden staatssecretaris van Onderwijs, Cultuur 

en Wetenschap

Functies binnen W D  en/of andere politieke partijen:

1993- 1997 lid hoofdbestuur W D

Functies in politieke vertegenwoordigde lichamen: 

30 januari 2003-27 mei 2003 lid IWeede Kamer

Gevolgde cursussen Haya van Somerenstichting: 

diverse trainingen, waaronder Topkadertraining

Andere maatschappelijke activiteiten:

1988-1991 voorzitter Jongeren Organisatie Vrijheid en 

Democratie (JOVD)

Mark Rutte
www.markrutte.nl

( Waarom wilt u lijsttrekker van de VVD worden; 
wat drijft u?

De verkiezingen van 2007 gaan over groei, banen en economie. 
Ik geloof in de kracht van Nederland en in de kracht van de 
WD. Ik wil dat de W D  er is voor iedereen die wat van zijn 
leven wil maken: van het jonge gezin - dat soms moeite heeft 
alle activiteiten in het drukke bestaan aan elkaar te knopen - 
tot de ondernemer die een succes van zijn bedrijf wil maken 
en de student die wil excelleren tot de vrijwilliger bij de 
sportvereniging, Al deze mensen moeten onconditioneel op 
de W D  kunnen rekenen.

2 Hoe gaat u ervoor zorgen dat de VVD 
de verkiezingen in 2007 wint?

Door hard te werken, een professionele campagne op te zetten 
en onze boodschap duidelijk uit te dragen. En door te bena
drukken dat ons verhaal zich fundamenteel onderscheidt van 
andere partijen: wij hebben vertrouwen in de toekomst, 
geloven in de kracht van mensen en zien vooral kansen. Met 
name linkse partijen zien alleen maar bedreigingen en willen 
alles bij het oude houden. Daar gaat Nederland het niet mee 
redden en daar zal ik de kiezers van overtuigen. En ik wil al 
onze leden inspireren om als ambassadeur van de W D  mee 
te werken aan een verkiezingsoverwinning.

3 Wat maakt van u bij uitstek een goede 
lijsttrekker?

Na het bedrijfsleven heb ik inmiddels op twee ministeries 
gediend: Sociale zaken en Onderwijs. Ik ben trots op de Wet 
werk en bijstand die onder mijn leiding is ingevoerd. Doel van 
die wet is zoveel mogelijk mensen aan het werk te krijgen en 
misbruik hard te bestraffen. In het onderwijs zet ik mij nu onder 
meer in om de aansluiting tussen onderwijs en arbeidsmarkt te 
verbeteren en de leraren hun vak terug te geven. Een politicus 
moet een toekomstbeeld hebben en de communicatieve kracht 
mensen te binden. Ik geloof in mijn boodschap en in mijn 
capaciteiten die over te brengen.

Wat kunnen we van u verwachten als u 
gekozen bent?

Eén opdracht is de belangrijkste en dat is dat de W O  groeit 
en goede resultaten haalt bij de verkiezingen voor Provinciale 
Staten en Tweede Kamer. Maar ik wil ook met de partij zelf 
aan de slag, Ik loop nu heel wat jaren rond binnen de W D  en 
gelukkig wordt er nu al veel professioneler omgegaan met 
scouting en begeleiding van nieuwe talenten. Dat wil ik verder 
uitbouwen. In mijn werk bij Unilever heb ik gezien hoe 
belangrijk het is nieuwe mensen goed te begeleiden en op 
te leiden. En we zullen die mensen hard nodig hebben, want 
ik ga voor groei!

5 Wat is de belangrijkste stelregel in uw leven?
Geloof in jezelf, blijf altijd dicht bij jezelf en durf te 

relativeren.
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Jcllckc Veenendaal
www.jellekeveenendaal.nl

( Waarom wilt u lijsttrekker van de W O  worden; 
wat drijft u?

Ik ben een liberaal in hart en nieren, met hart voor onze partij. 
Toen er geen tegenkandidaat was, heb ik besloten mijzelf aan 
te melden. Er moet wat te kiezen zijn in onze partij, dat hebben 
we met elkaar afgesproken. De W D  staat voor vernieuwing, 
maar de mensen in het land hebben steeds minder binding 
met politieke partijen, Ik wil de politiek weer bij de mensen 
terugbrengen. Op een open en eerlijke wijze politiek bedrijven 
en zoveel mogelijk mensen hierbij betrekken. Ik sta voor een 
consistente hoofdlijn in een wereld vol details, voor een 
herkenbare W D  met én voor de leden.

Hoe gaat u ervoor zorgen dat de VVD 
de verkiezingen in 2007 wint?

De W D  heeft veel potentiële kiezers, maar blijkbaar is de 
herkenning nog onvoldoende om hen in het stemhokje daad
werkelijk over de streep te trekken. Heel wat mensen in dit land 
hebben een liberaal hart: zij denken in termen als vrijheid, eigen 
verantwoordelijkheid en tolerantie. Ondernemend handelen, 
spreekt steeds meer mensen aan. Door te laten zien dat dit het 
hart van de W D  is, vergroten we onze aanhang en daarmee de 
ruimte om onze ideeën in concreet beleid om te zetten.
Ik richt me dus niet speciaal op allochtonen of andere groepen, 
vanuit de angst dat de PvdA er met hun stemmen vandoor gaat. 
Ik ga uit van onze eigen kracht. Het gaat mij minder om de 
verschillen. Ik wil juist de nadruk leggen op de verbinding 
tussen de diverse groepen mensen in onze samenleving, want 
liberalen vind je overal.

Wat maakt van u bij uitstek een goede 
lijsttrekker?

Een politiek leider weet wat er leeft binnen de partij en daar
buiten en bepaalt op grond daarvan een consistente lijn in de 
hectiek van de dagelijkse politieke werkelijkheid.
Ik ben voor duidelijkheid, een stem die onomwonden de 
genomen beslissingen uitlegt, maar die ook open staat voor 
argumenten van leden en kiezers, zonder vooringenomen te zijn. 
Meer dan ooit kan de W D  een duidelijk profiel, een herken
baar gezicht krijgen voor leden en andere kiezers. Dat ga ik 
neerzetten de komende periode.

Wat kunnen we van u verwachten als u 
gekozen bent?

Een herkenbaar WD-geluid. Ik ben bij uitstek een communicator, 
Soms heb je het over individuele bomen, maar ik laat ook altijd 
het bos zien waar de W D  aan werkt, De fractievoorzitter is er 
voor de hoofdlijn, voor het bredere beeld. Graag luister ik naar 
de leden om samen de koers van de partij te bepalen en deze 
om te zetten in het beeld van een bos waar het goed toeven is. 
Samen zien we door de bomen het bos.

Wat is de belangrijkste stelregel in uw leven?
Iedereen recht in de ogen aan kunnen kijken, ook bij 

minder leuke beslissingen. En eerlijk en duidelijk zijn.
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Rita Verdonk
www.stemrita.nl

I Waarom wilt u lijsttrekker van de W D  worden; 
wat drijft u?

Ontzettend veel leden hebben het vertrouwen in mij uitgesproken 
en mij opgeroepen om me verkiesbaar te stellen. Die steun 
van zó veel leden, dat is mijn belangrijkste drijfveer. Ik wil van 
de W D  weer een sterke volkspartij maken, die oplossingen 
brengt voor de belangrijke vraagstukken in onze samenleving. 
Het liberalisme heeft ons land zo veel meer te bieden dan de 
kiezer nu beseft. Als lijsttrekker ben ik in staat om die bood
schap duidelijk en overtuigend bij de kiezer over te brengen, 
De W D  kan de grootste partij worden, juist nu.

Hoe gaat u ervoor zorgen dat de W D  
de verkiezingen in 2007 wint?

Door een campagne te voeren die helder, duidelijk en inspire
rend is. De inhoud van de campagne zal onderscheidend zijn van 
andere partijen. Ik wil vasthouden aan klassieke WD-thema’s, 
maar vernieuwend zijn in de oplossingen. We moeten het 
initiatief aan onze kant houden. Het is tijd dat de W D  het debat 
weer domineert. Ik zorg er voor dat de organisatie van alle 
vrijwilligers die meewerken goed loopt, maar bovenal dat het 
weer leuk is om campagne te mogen voeren voor onze partij.

3 Wat maakt van u bij uitstek een goede 
lijsttrekker?

Duidelijkheid en daadkracht: dat heb ik de afgelopen drie jaar 
als minister wel bewezen. Ik heb een duidelijke visie op de 
uitdagingen waar ons land voor staat. De oplossingen die ik zie, 
zorgen voor meer duurzame welvaart en zorg voor wie het écht 
nodig heeft. Wat mij een goede lijsttrekker maakt, is dat ik in 
staat ben om de mensen in het land hier op heldere en duideli
jke wijze van te overtuigen. Ik wil mensen inspireren om samen 
de schouders er onder te zetten en ons land sterker te maken.
Ik zorg dat onze partij eensgezind en met nieuw elan midden in 
het politieke debat komt te staan.

Wat kunnen we van u verwachten als u 
gekozen bent?

Voor alle duidelijkheid: Ik ga voorkomen dat Nederland wordt 
overgeleverd aan een links kabinet onder Wouter Bos. Dat 
betekent dat wij als W D  een duidelijke boodschap moeten 
uitdragen die perspectief biedt voor mensen. Onder mijn 
leiding wordt de W D  meer dan nu de Volkspartij voor Vrijheid 
en Democratie. Een partij die leidend is in het debat en 
begrijpelijke taal spreekt, Die mensen niet betuttelt, maar 
kansen biedt. Een partij die mensen aanspreekt en doet wat ze 
belooft. Een partij die vertrouwen wint omdat ze luistert en 
resultaten biedt.

Wat is de belangrijkste stelregel in uw leven?
Geven en nemen. Ik vind het belangrijk om te weten op 

welke momenten je dat moet kunnen doen. Het gaat daarbij om 
de relaties met de mensen om me heen. Mijn familie en de 
mensen met wie ik samenwerk. Ik vind het belangrijk om daar 
steeds oog voor te hebben.

Geboortedatum: 18 oktober 1955 

Lid W D  sinds: 2002

Opleiding na lagere school:

Atheneum Niels Stensencollege, Utrecht 

Sociologie, Katholieke Universiteit Nijmegen

Beroepshalve uitgeoefende functies:

1992-1990 diverse managementfuncties ministerie van Justitie,

zowel bij de directie Gevangeniswezen als bij de Justitiële

Jeugd- en TBS-inrichtingen

1990-1999 directeur Staatsveiligheid Binnenlandse

Veiligheidsdienst

1999-2002 senior manager/directeur KPMG

2002- 2003 directeur AT0S KPMG Consulting

2003- heden minister voor Vreemdelingenzaken en Integratie

Functies binnen V V D  en/of andere politieke partijen: 

2003: lid partijraad

Functies in politieke vertegenwoordigde lichamen: 

geen

Gevolgde cursussen Haya van Somerenstichting: 

geen

Andere maatschappelijke activiteiten: 

op dit moment niet
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Partij Service
II 9e Algemene Vergadering vrijdag 19 en zaterdag 20 mei 2006
Program m a
(onder voorbehoud van wijzigingen)

LOCATIE:

NH Leeuwenhorst, Langelaan 3 in Noordwijkerhout
TELEFOON:

(0252) 37 88 88
W EBSITE:

www.nh-hotels.com

V r i jd a g  19 m e i
■ vanaf 16.30 uur Registratiebalies open
■ 17.30 uur Diner
■ 19.30 uur Avondprogramma
(herdenking overleden vooraanstaande leden, toespraak 
partijvoorzitter Jan van Zanen, toespraak fractievoorzitter 
Willibrord van Beek, intermezzo)
■ vanaf 20.45 uur Behandeling agenda in deelsessies
■ aansluitend Feest

Z a te rd a g  20 m e i
Stem venster gehele dag
■ 10.00 uur Huishoudelijke vergadering (ALV):
[  1 ]  Rekening en verantwoording hoofdbestuur over 2005 

en het gevoerde beleid 
-Jaarverslag 2005 
- Financieel verslag 
-Verslag financiële commissie

[2] Vaststellen hoogte contributie 2007
[3 ]  Benoeming financiële commissie
[4 ]  Vaststellen technisch advies kandidatenlijsten 

Eerste Kamer en Tweede Kamer
[ 5 J  Rondvraag
[ 6  J  Benoeming leden hoofdbestuur 
Politieke vergadering (A L V )

U I  Vaststellen visiedocument 'veiligheid’
■ 12.00 uur Lunch
■ 13.00 uur Toespraak Gerrit Zalm
■ 13.20 uur Voortzetting politieke vergadering (ALV): 
[8 ]  Politieke voorstellen en moties
J9J Verantwoording door fracties van Tweede Kamer,

Eerste Kamer en Europees Parlement over 
gevoerde beleid

■ 15.30 uur Einde vergadering

Beknopte Leesw ijzer
Op het moment van drukken van deze Liber was de sluitingstijd voor de 

amendementen op de diverse onderdelen uit het programma van de 

119e Algemene Vergadering nog niet verstreken. Dit betekent dat hier 

nog geen nadere informatie omtrent eventuele amendementen op de 

visiedocumenten, andere onderdelen of eventuele gestelde mede- 

kandidaten op de vacatures in het hoofdbestuur gemeld kunnen 

worden. Na de sluiting van de amenderingsperiode op 13 april 2006 

zullen in de Leeswijzer op 4 mei 2006 alle wijzigingsvoorstellen 

gepubliceerd worden.

Om voldoende tijd te bieden voor de behandeling van de 
visiedocumenten ‘veiligheid’ wordt de agenda grotendeels op 
vrijdagavond 19 mei gelijktijdig in verschillende deelsessies 
behandeld. De agendapunten 1 tot en met 6 komen in een 
deelsessie aan de orde; agendapunt 7 wordt in zes afzonder
lijke deelsessies behandeld, In de deelsessies wordt niet 
gestemd; wel kunnen voorstellen worden ingetrokken of 
overgenomen.
De WD-Bestuurdersvereniging schreef het rapport ‘De direct 
gekozen burgemeester: bouwstenen voor wetgeving’,
Dit rapport wordt tijdens een deelsessie op zaterdagochtend 
behandeld.
Op zaterdagochtend van 10.30 tot 12.00 uur wordt er een deel
sessie ‘cultuureducatie’ en een workshop WMO georganiseerd.
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Deelsessie  ‘cultuureducatie’
Onder leiding van Annette Nijjs, woordvoerder 
Cultuur, W D-Tweede Kamerfractie 
Introductie van Ruud Nederveen, voorzitter 
Landelijke Partijcommissie Cultuur & Mediabeleid
Tijdens deze sessie debatteren de forumleden over de vraag 
waar het in Nederland aan schort als het gaat om cultuur
educatie. De politiek is het eens, de richtlijnen vanuit het 
ministerie zijn duidelijk: meer onderwijs mét en over cultuur, 
de onderwijsinstellingen willen graag, kunstenaars staan in 
rijen klaar om mee te werken en last but not least, de culturele 
instellingen hebben het nodige te bieden.

W orkshop  W M O
In samenwerking met wethouders en ervarings
deskundigen wordt met de deelnemers ingegaan op 
de verschillende aspecten die de invoering van de wet 
W M O met zich meebrengt. Ook met medewerking 
van Tweede Kamerlid en woordvoerder Anouschka 
van Miltenburg.
De workshop is met name bedoeld voor degenen die 
vanuit beroepsmatige en/of politieke redenen met de materie 
van doen hebben. Uiteraard zijn andere belangstellenden 
ook van harte welkom,

Huishoudelijke vergadering (ALV)

Als plaatsvervangende leden wordt voorgesteld:
Mevrouw drs ]. van Mol te Rotterdam her te benoemen;
De heer drs. C. Pille te Rotterdam te benoemen;
De heer drs. G.M.R Recter RA te Den Haag te benoemen.

[ 4 ]  Vaststelling technisch advies kandidatenlijsten 
Eerste Kamer en Tweede Kamer
Een compleet overzicht is opgenomen in de agenda 
(bijlage 4).

[ 5 J  Rondvraag
Bij dit agendapunt kunnen vragen aan het hoofdbestuur 
worden gesteld.

[6] Benoeming hoofdbestuur
Reglementair aftredend zijn:
a. de voorzitter: jan van Zanen (herbenoembaar);
b. de algemeen secretaris: Marco Swart (niet herbenoembaar). 
Het hoofdbestuur kandideert Jan van Zanen voor herbenoeming. 
Indien meerdere kandidaten voor deze functie worden gesteld, 
zal het hoofdbestuur de jaarlijkse Algemene Vergadering 
voorstellen de partijvoorzitter te kiezen in een ledenraad
pleging vanaf woensdag 27 september tot en met woensdag
11 oktober 2006.
Voor de vervulling van de vacature ‘algemeen secretaris’ stelt het 
hoofdbestuur kandidaat de heer G, D. (Gert) Scholtes te Hoorn,

[  11 Rekening en verantwoording van het 
hoofdbestuur over 2005
Het financiële verslag en het jaarverslag over 2005 zullen in 
de definitieve leeswijzer gepubliceerd worden.

[2 ] Vaststellen van de hoogte van de contributie 
over 2007
Voorgesteld wordt om de contributietarieven 2007 te verhogen 
met het consumentenprijs-indexcijfer over 2005. Hiermee 
stijgen de contributietarieven 2007 met gemiddeld 1,7% 
ten opzichte van de contributietarieven van 2006.
Daarnaast wordt door het hoofdbestuur voorgesteld om de 
contributiecategorie ‘tot en met 64 jaar' te verruimen naar 
'tot en met 65 jaar’ en voorts tot 2010 deze leeftijdsgrens 
jaarlijks met een jaar te verhogen tot aan de 70-jarige leeftijd 
(geboortejaar 1941), De gedachte hierachter is dat het niet 
langer zo is, dat per definitie het inkomen na 65 jaar zodanig 
achteruit gaat, dat dit een halvering van het gebruikelijke tarief 
rechtvaardigt. De verruiming van de leeftijdsgrens heeft tot 
gevolg dat de contributie-inkomsten jaarlijks zouden kunnen 
toenemen met circa €  30.000,-. Van dit bedrag gaat circa 
€  10.000,- naar de Kamercentrales, regio's en afdelingen.
Een compleet overzicht van de tarieven is opgenomen in 
de agenda (bijlage 1).

Politieke vergadering (ALV)
[ 7 ]  Vaststellen visiedocument ‘veiligheid’
Een compleet overzicht van alle wijzigingsvoorstellen zal 
gepubliceerd worden in de volledige leeswijzer op 4 mei 2006.

[8] Politieke voorstellen en moties
Bij het ter perse gaan van 'Liber' waren nog geen voorstellen 
ingediend.

[ 9 ]  Verantwoording beleid fracties Tweede Kamer, 
Eerste Kamer en Europees Parlement
Bij dit agendapunt kunnen leden ook vragen stellen aan de 
fracties in de Tweede Kamer, Eerste Kamer en het Europees 
Parlement.

A anvragen  spreektijd  b ij 
agen d apu n t 8 en  9
OM DE BESCHIKBARE TIJD ZO  GOED M OGELIJK TE  

VERDELEN OVER IEDEREEN DIE HET W OOR D W IL  VOEREN, 

DIENT U ZICH UITERLIJK VÓÓR DE LUN CH PA UZE  OP  

ZATERDAG A L S  SPREKER OP TE GEVEN BIJ DE VVD -BALIE.

[3 ] Benoeming financiële commissie voor 
het verslagjaar 2006
Het hoofdbestuur stelt voor (in alfabetische volgorde): 
Mevrouw M. Fisser te Amsterdam her te benoemen; 
De heer R. Flinterman RA te Rijswijk her te benoemen; 
De heer Ph. Heinrich RA te Aerdenhout te benoemen.
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Meer informatie
Kom  op vrijdag 19 en 2 0  mei naar de 119e Algemene 
Vergadering in N H  Leeuw enhorst te Noordwijkerhout. 
Debatteer mee, laat u informeren en gebruik uw  stemrecht! 
U iteraard is er ook ruimte om elkaar te ontmoeten en 
bij te praten over politieke en andere zaken.

Aanmelden
(I zou ons een groot plezier doen wanneer u zich 
aanmeldt via het aanmeldingsformulier op de 
W D-website (www.wd.nl/av). Dit scheelt ons een 
groot aantal administratieve handelingen en 
verkleint daardoor de kans op fouten!
Houd u er rekening mee dat hoe later u zich aan
meldt, hoe groter de kans is dat de W D  niet meer 
in uw diner en/of lunch kan voorzien.

Aanmelden voor donderdag 4  mei, 12.00 uur
Indien u zich voor donderdag 4 mei 12.00 uur aanmeldt, 
ontvangt u de congresbescheiden, inclusief stempas, thuis 
per post.

Aanmelden voor maandag 15 mei, 12.00 uur
Wanneer u zich na donderdag 4 mei, maar voor maandag 
15 mei 12.00 uur aanmeldt, zorgt de W D  ervoor dat alle 
stukken voor de vergadering, inclusief stempas, bij de 
aanmeldbalie voor u klaarliggen, U krijgt deze dus niet 
thuisgestuurd en u ontvangt dus geen bevestiging van ons!

Aanmelden na maandag 15 mei, 12.00 uur
U kunt zich niet meer aanmelden na maandag 15 mei, maar 
u bent uiteraard van harte welkom. De W D  kan dan echter niet 
meer met zekerheid in uw diner en/of lunch voorzien. Indien u 
gebruik wilt maken van uw stemrecht, moet ter plekke de 
stempas worden aangemaakt. Dat kost enige tijd, waardoor er 
lange rijen kunnen ontstaan.

Zelf uw  overnachting regelen
Voor het reserveren van een hotelkamer kunt u rechtstreeks 
contact opnemen met Marked Info (reserveren kan dus niet via 
het algemeen secretariaat), telefoon (030) 291 41 56 of e-mail 
info@markedinfo.nl (o.v.v. W D -AV).

Kinderopvang
Als extra service bieden wij weer professionele kinderopvang 
aan. Op zaterdag 20 mei wordt dit van 9.30 uur tot 17.30 uur 
verzorgd door De Blauwe Dierenparade. Kinderen van 0 tot 12 
jaar zijn van harte welkom. Indien u gebruik wilt maken van 
deze service, verzoeken wij u dit aan te geven op het aanmel
dingsformulier. De kinderopvang is gratis.

Beveiliging
Zoals altijd is het WD-congres openbaar. In deze tijden 
ontkomen we echter helaas niet aan beveiliging, Daarom wordt 
er gewerkt met toegangspoortjes en wordt iedereen vriendelijk 
doch dringend verzocht zijn/haar badge zichtbaar te dragen. 
Uw badge vindt u bij de bevestigingsbrief van uw inschrijving.

M achtig ingskaart
Bent u zelf niet in de gelegenheid om te stemmen? Vul dan 
een van de machtigingskaarten (zie pagina 34) in en geef deze 
- volledig ingevuld en inclusief handtekening - mee aan een 
ander stemgerechtigd WD-lid.
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MACHTIGINGSKAART I
119e ALGEMENE VERGADERING
19 en 20 mei 2006 in Noordwijkerhout

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart 
als volmacht aan een ander stemgerechtigd 
W D -lid  worden afgegeven.
Graag in blokletters invullen.

VOLMACHT
119e algemene vergadering

BENT U ZELF  NIET IN DE GELEGENHEID  

OM  TE STEM M EN  OP DE II9E ALGEM ENE  

VERGADERING? V U L  DAN EEN VAN  DEZE  

M ACH TIGINGSKAARTEN IN EN GEEF DEZE  

- VOLLEDIG  ING EVULD  EN INCLUSIEF  

H ANDTEKENING - M EE A AN  EEN ANDER

Naam M/ V*
STEM GERECHTIGD VVD-LID.

Adres .....................................................................

Postcode ..............................  Plaats .....................

Telefoon ....................................................... E-mail

Verleent volmacht aan:

Naam ...............................................................................  M/ V*

Adros ........................................................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................

HEBT U NOG VRAGEN OVER HET STEM M EN  

OP DE II9E ALGEM ENE VERGADERING?

DAN KUNT U CONTACT O PN E M EN  M ET  

EVA GOBITS, TELEFOON (070) 361 30 41 

OF E-M AIL E.GOBITS@VVD.NL.

Telefoon E-mail ................

------------------------------------ 1

MACHTIGINGSKAART 2
119e ALGEMENE VERGADERING
19 en 20 mei 2006 in Noordwijkerhout

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart 
als volmacht aan een ander stemgerechtigd 
W D -lid  worden af gegeven.
Graag in blokletters invallen.

Naam ...............................................................................  M / V*

Adres ........................................................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................

Telefoon ....................................................... E-mail ................

Verleent volmacht aan:

Naam ...............................................................................  M / V*

Adres .......... ..............................................................................

Postcode ..............................  Plaats .......... ...............................

Telefoon ....................................................... E-mail .................
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Personalia
Commissaris der Koningin E. N ijp e ls  is benoemd tot 
bestuursvoorzitter van de Raad voor Accreditatie.

Oud-Tweede Kamerlid M . v a n  L e n te -H u isk a m p  is per 
1 april benoemd tot burgemeester van Epe. Zij was voor haar 
Kamerlidmaatschap onder andere wethouder in Apeldoorn.

J. R ijp s tra  is benoemd tot bestuurslid Vereniging Sport en 
Gemeenten. Hij is thans burgmeester van Tynaarlo.

Gedeputeerde H. D ijk sm a  van Flevoland is per 28 februari 
benoemd tot voorzitter van de EU-commissie Economisch en 
Sociaal Beleid.

Ere-vrijwilliger
DE HEER P.J.A.TH. VAN BEEK, ETTEN-LEUR

Thorbcckcpcnning
M E V R O U W  M.E. K UIPER-OUW EHAND, GIETEN  

M E V R O U W  G. DE VOS-VAN  SPLU N TE R , DONGEN

Stikkerplaquette
DE HEER J.C. SCHOUTEN, BODEGRAVEN  

DE HEER A. BEIJERING, HOOGEVEEN  

M E VR O U W  J.C. VAN  DIJK-STURM , M IDDELBURG  

DE HEER G.H. ABR AH AM SE, UTRECHT  

DE HEER A.C. GEERTSEM A, LEIDEN  

DE HEER E. BLAAUW END RAAT, R ENSW O UD E

■ Tweede Kamer,

de schermen

Ledenmagazine van de VVD

lbockje moet controleerbaar worden

COLOFON

rlid Ed van der Sande

n te excelleren 
over de UEFA

n wenselijke optie!

Algemeen secretariaat VVD 
Postbus 30836 
2500 GV Den Haag 
Telefoon: (070) 361 30 61 
E-mail: redactie@wd.nl
Bezoekadres: Laan Copes van Cattenburch 52, Den Haag

COPYRIGHTS
HET AUTEURSRECHT OP DE IN DIT MAGAZINE VERSCHENEN ARTIKELEN 
WORDT DOOR DE UITGEVER VOORBEHOUDEN. DE UITGEVER HEEFT ALLE 
ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.
IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN. DIE NIET 
GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT 
MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 
SCHRIFTELIJK MET DE UITGEVER IN VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE 
VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER
DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT OP ONAFHANKELIJKE WIJZE 
TOT STAND EN GEEFT DUS NIET PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 
VAN HET HOOFDBESTUUR VAN DE VVD WEER.

Liber is een uitgave van de W D  en verschijnt 
zes keer per jaar.
Realisatie: Springer Uitgeverij bv, Leusden 
Redactie: Rick Bron, Marijke van der Werff 
Eindredactie en projectmanagement: Marjo Lodewikus 
Art direction en vormgeving: Trudy Bruil 
Advertentieverkoop: Channa Molenaar 
Druk: Tijl Offset, Zwolle 
ISSN: 1872-0862

- Olm m  Waarom we naar Uruzgan moeten 
■ Ruim baan voor de rivieren

van de VVD

Procedure ledenraadplegingen
Het terugtreden van Jezias van Aartsen is voor het hoofdbestuur aanleiding geweest om de ledenraadpleging over de lijsttrekker bij de verkiezin

gen voor de IWeede Kamer in 2007 te vervroegen. Deze zal nu plaatsvinden van 10 tot en met 24 mei, gelijktijdig met eventuele ledenraadplegingen 

over de lijsttrekkers bij de verkiezingen voor Provinciale Staten. Omdat dit de enige Liber is die voor die tijd verschijnt, treft u hierin alvast enige 

informatie aan over de kandidaten die bij het ter perse gaan bekend waren; op dat moment was de periode waarin kandidaten gesteld konden 

worden echter nog niet afgelopen. Alle informatie voor de ledenraadplegingen wordt kort vóór 10 mei rechtstreeks aan alle stemgerechtigden 

toegestuurd. Via wd.nl en Thorbeckeweb kunt u zich voor die tijd al laten informeren.
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Doe.Centr.Politieke Part. r

P o s t b u s  5 5 9

9 7 0 0  AN GRONINGEN

0 0 1 4 /  S O R T / 4 8 / B 0 0 1 7 3 3 / S 0 2 8 /  0

JanJffantzen
reproductions o f antique fumiture

imporL-export
VVD algemeen secretariaat, Postbus 30836, 2500 GV Den Haag

Klasse herken je !
Maatwerk in boekenkasten en bibliotheekkamers 

in massief mahonie. 2 5 0 0 n r showroom

Knibbelweg 8a, 2761 JD Zevenhuizen, Zuid Holland 
Tel. 0180 - 632 259, Fax 0180 - 633 274 

Openingstijden: dinsdag t/m zaterdag van 9.00 tot 17.30 uur 
www.janfrantzen.nl

http://www.janfrantzen.nl




Een  b ijzondere  s itu a tie  v ra a g t  om  b ijzondere  ac t ie s. D it is  er één  van

Als redelijk nieuwbakken lid van de Tweede 
Kamer voor de VVD wil ik, Ed van der Sande, op 
een verkiesbare plaats op onze kandidatenlijst 
staan. Na een loopbaan van zo’n 20 jaar in het 
bedrijfsleven, waagde ik vorig jaar de stap vanuit 
het directiepluche van een internationale 
leasemaatschappij naar de kobaltblauwe stoel van 
ons parlement.

Mijn overtuiging is dat Kamerleden meer 
Volksvertegenwoordiger moeten zijn. Twee dagen 
in de week kom ik, onder de naam Den Haag naar 
Brabant, in contact met de kiezers, luister en 
debatteer ik met hen.

2  Libcr september 2006

Belangrijk onderwerpen waar ik mij voor in wil 
blijven zetten zijn:
• Niemand langs de kant: wie niet kan moeten we 

meer helpen, wie niet wil moet dat meer voelen.
• Goede bereikbaarheid buiten de Randstad, 

naast goede bereikbaarheid van de Randstad
• Het Volk vertegenwoordigen: de Tweede Kamer 

de ene week open en de ander week dicht en 
het land in.

Dit eerste jaar is naar mijn gevoel nog maar het 
begin. Ik wil de volle vier jaar aan de slag.
Een goede plaats op de kandidatenlijst is een 
belangrijk uitgangspunt. Wilt u mij helpen?
Stem dan op mij tijdens de ledenraadpleging van 
9 tot 18 september.

Wilt u m eer weten?
S u rf dan naar 
www. Stem O pEd. nl, 
mail in fo@ Stem O pEd.n l 
of bel 0623 - 3 2 8 3 1 7  
dan spreken we verder 
met elkaar.

mailto:info@StemOpEd.nl


Op weg naar 22 november
Politiek is onvoorspelbaar, dat hoef ik u niet uit te 
leggen. Het kabinet viel en er is al een nieuw kabinet 
geformeerd. Voor het gemak ga ik er maar vanuit dat 
dit inmiddels niet weer is veranderd... Er is hoe dan 
ook nog een hoop onzeker. U zult in deze editie van 
Liber dus weinig vinden over de actuele situatie. Wel 
is zeker dat eind september tijdens een ingelaste 
Algemene Vergadering het verkiezingsprogramma 
zal worden vastgesteld en dat in de loop van 
september de Ledenraadpleging zal plaatsvinden 
over de kandidatenlijst voor de Tweede Kamer (zie 
ook www.wd.nl). Dat het kabinet viel, die avond eind 
juni, noem ik ronduit triest. De dadendrang van D66 sleurde het 
kabinet de afgrond in. Een slecht signaal richting de kiezer, die 
er toch al niets meer van snapte. Er is nog zo veel te doen en dat 
lijkt nu - in ieder geval op onderdelen - vertraging op te lopen. 
Gelukkig kan het kabinet Balkenende III zo veel mogelijk zaken

tot 22 november afwikkelen.
Mark Rutte kreeg als kersverse fractievoorzitter 
een vuurdoop. Ik feliciteer hem vanaf deze plek met 
zijn optreden en wens hem namens het hoofd
bestuur succes en wijsheid toe voor de toekomst. 
Ook dank ik Willibrord van Beek voor zijn inzet als 
gewezen fractievoorzitter.
De nieuwe verkiezingen staan gepland op 22 novem
ber, volgens ons nog steeds aan de vroege kant.
We moeten niet vergeten dat er binnen partijen 
democratische processen gaande zijn en dat leden 
over bepaalde zaken hun stem mogen uitbrengen. 
De W D  is gewend campagne te voeren. In samen

spraak met lijsttrekker Mark Rutte zetten we met uw steun een 
professionele en inhoudelijke campagneorganisatie neer. Talloze 
vrijwilligers staan inmiddels in de startblokken en melden zich 
nog steeds aan. Eensgezind gaan we de campagne in. Op weg 
naar een goed resultaat eind november voor onze W D!
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TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: HANS OOSTRUM

Het verkiezingsprogram m a 
van de V V D  valt alleen al op 
door zijn beknoptheid. Het 
hele programma beslaat 
slechts tien A4-tjes. Dat wil 
overigens niet zeggen dat 
het niet alle terreinen 
van de politiek bestrijkt.
Ben Verwaayen zat de 
com m issie  voor. Liber sprak 
met hem over de kernpunten 
van dit programma. Het werd 
een gesprek over het maken 
van fundamentele en heldere 
keuzes.



e hebben getracht een 
programma te maken dat 
antwoord geeft op twee heel 
belangrijke vraagstukken,
Het eerste daarvan is: hoe ga 
je om met een samenleving 
die worstelt met verandering? 

Deze vraag valt in twee delen uiteen. Het eerste betreft recht 
en rechtshandhaving. Het tweede heeft te maken met identiteit: 
hoe ga je om met een samenleving die steeds meer mensen 
herbergt van buitenlandse afkomst? Het tweede grote vraag
stuk dreigt een beetje te worden ondergesneeuwd omdat de 
economie weer wat lijkt aan te trekken, maar het dient node te 
worden beantwoord: hoe ga je om met zaken als globalisering, 
de verschuiving van de factor arbeid en het wegvallen van de 
'bescherming’ door afstanden? Wanneer je met iemand zaken 
doet, weet je immers niet meer of dat je buurman is of iemand 
in Sydney. Kennis en deskundigheid zijn paspoortloos gewor
den en dat creëert geheel andere omstandigheden voor al 
dan niet startende ondernemers.”

Geen encyclopedie
“Er is geen strikte scheiding tussen beide vraagstukken. We 
hoeven in dat verband alleen maar te denken aan de vergrij
zing van de samenleving. En zo zijn er veel meer. We hebben 
geprobeerd geen encyclopedie te schrijven en we hebben ook 
niet de pretentie volledig te zijn. Het gaat ons om het maken 
van keuzes. Waar de politiek in onze optiek onvoldoende in 
slaagt, is de kiezer haarscherp duidelijk maken welke keuze- 
vraagstukken er zijn, welke keuzes je vervolgens maakt en de 
redenen waarom je die keuzes maakt. Wij hebben daarom 
getracht een verkiezingsprogramma te schrijven in onze 
moerstaal; om het allemaal zo helder en duidelijk mogelijk op 
te schrijven. Dat geldt niet alleen voor de woordkeuze, maar 
ook voor onze totale aanpak. Het gaat ons om het maken van 
keuzes en de bereidheid om de consequenties van die keuzes 
te dragen. Je kunt het per slot van rekening niet altijd iedereen

Artikel I
“Het eerste artikel 

van de Grondwet 

is buitengewoon 

belangrijk voor 

liberalen. We kunnen 

geen samenleving 

hebben die feitelijk 

onderhuids discri

mineert. Het is 

onacceptabel dat we 

je eigenlijk niet

kunnen gebruiken 

omdat je voornaam 

Mohammed is. 

Tegelijkertijd hebben 

we ook rechten en 

plichten. Als je mee 

wilt doen, ben je van 

harte welkom. Doe je 

niet mee, dan staan 

daar sancties op. 

Heldere spelregels,

goede handhaving.

Je wordt gesteund 

waar je gesteund 

moet worden, je 

krijgt de kans waar 

je de kans moet 

krijgen en we hebben 

met zijn allen de 

verantwoordelijk

heid voor de cohesie 

in de samenleving.”

naar de zin maken. Vooral dat laatste is natuurlijk heel lang wel 
geprobeerd. Dit verkiezingsprogramma wijkt in die zin wellicht 
af van de andere, omdat we redelijk recht door zee en soms 
kort door de bocht hebben geformuleerd. Dat betekent dus 
dat we in veel gevallen niet alle mitsen en maren erbij hebben

betrokken, maar simpel en helder 
vanuit fundamentele keuzes 
hebben geredeneerd. Als je 
bijvoorbeeld wilt dat mensen 
economisch wendbaar zijn zodat 
ze zelf weerbaar zijn ten opzichte 
van de economische veranderin
gen in hun leven, kun je de keuze 
maken om bijvoorbeeld de duur 
van een uitkering te verkorten, 
maar tegelijkertijd de uitkering te 
verhogen en de nadruk te leggen 

op opleidingen. Daarmee bied je mensen de kans om van 
werk naar werk te gaan, want dat is per slot van rekening al 
jaren de doelstelling. Dan heb je daarmee een heel heldere 
keuze gemaakt. Als je stelt dat je in Nederland 50 procent meer 
starters wilt hebben en dat die starters aan de keukentafel 
kunnen beginnen, betekent dat dat je een hoop rompslomp 
moet opruimen. De overheid moet om te beginnen zijn burgers 
vertrouwen. Dus geen honderden regels en tientallen controles 
vooraf. Burgers weten dan precies waar ze aan toe zijn en als 
ze over de schreef gaan, moeten er ook adequate sancties zijn. 
Duidelijke spelregels, duidelijke handhaving. Ik denk dat 
Nederland snakt naar zo’n situatie en dat we niet willen 
verstikken onder een deken van bureaucratie die alle initiatieven 
ontneemt.” D>

‘Je kunt het 
per slot van 
rekening 
niet iedereen 
naar de zin 
maken’
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“Het is gewoon een kwestie van gezond verstand en geen 
populisme. Een heleboel zaken zijn zoals ze zijn. In de verkie- 
zingscommissie zaten mensen die graag een bijdrage wilden 
leveren en daarmee is de kous af, Andere overwegingen 
hebben dus geen rol gespeeld, We hebben dit programma 
afgeleverd en de partij kan ermee doen wat ze wil. Dat wil 
overigens niet zeggen dat we dit stuk volstrekt onafhankelijk 
van politici en de politiek hebben geschreven. Dat zou immers 
van de gekke zijn. We hebben ook goed naar hen geluisterd, 
want ze weten over het algemeen veel. Maar tegelijkertijd 
moeten we hen ook scherp bij de les houden door ideeën te 
ventileren vanuit de verschillende maatschappelijke geledingen. 
En dat is precies wat we met dit programma hebben gepro
beerd. Er is een uitstekende interactie met politici geweest en 
we hebben goed weten vast te houden aan onze uitgangspunten. 
De kabinetscrisis heeft ervoor gezorgd dat we die regels, daar 
waar het helderheid en bondigheid betrof, verder hebben 
moeten aanscherpen,”

H oog liberaal gehalte
“Je kunt niet stellen dat we met dit verkiezingsprogramma het 
liberalisme eens hebben afgestoft. Dat was al gebeurd door het 
Liberaal Manifest, De auteurs daarvan hebben een filosofische 
schoonmaak gehouden en de zaken opnieuw neergezet waar 
ze behoren te staan. Dat neemt overigens niet weg dat ik van 
mening ben dat dit een écht liberaal programma is. Het is onzin 
om dit ‘fortuynistisch’ te noemen. Zeker, het klinkt misschien 
her en der als Fortuyn, maar dan wel met een hoog liberaal 
gehalte. Dit programma heeft als uitgangspunten de ontwikke
ling van mensen en het tegengaan van discriminatie. We 
moeten een open land zijn. We zijn blij met mensen die hier 
komen om te doen wat noodzakelijk is. Er is uiteraard een 
aantal liberale toetsstenen in het Liberaal Manifest en ik hoop 
dat de leden dit programma daar langs zullen halen. Dan zullen 
ze zien dat dit programma de weerslag is van de grote liberale 
partij die we zijn. We kunnen trots zijn op eenW D  die met

grote, open ogen in een samen
leving staat die grondig aan het 
veranderen is. Dat betekent niet 
dat het liberale gedachtegoed 
moet veranderen, maar we 
moeten ons wel aan veranderin
gen aanpassen, zoals we dat altijd 
hebben gedaan. Principes 
veranderen niet. Als we voorstan
der zijn van de ontplooiing van 

mensen, dan moet je je wel realiseren dat onder de huidige 
omstandigheden onderwijs wel eens het allerbelangrijkste kan 
zijn dat je mensen mee kunt geven. En dan bedoel ik niet alleen 
onderwijs in de klassieke zin, onderwijs dat je geniet tussen 
je derde en achttiende jaar. Tegenwoordig komt er meer bij 
kijken. Dat is een kwestie van mentaliteitsomslag. We zijn 
een klagende samenleving en we moeten een slagende 
samenleving worden.” □

'De overheid 
moet om te 
beginnen 
zijn burgers 
vertrouwen’
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UIT LIBERALE PEN

W ilt u iets kwijt over 
de V V D , de politiek 
in het algemeen 
of aanverwante zaken? 
U w  brief kunt u mailen 
naar redactie@wd.nl of 
per post sturen naar 
algemeen secretariaat 
V V D , t.a.v. redactie Liber, 
postbus 3 0 8 3 6 ,
2 5 8 5  G V  in Den Haag.

■  DE REDACTIE BEPAALT, 

ZONDER OPGAAF VAN  

REDENEN, OF EEN BRIEF 

W O R DT GE PLA ATST  OF NIET. 

CORRESPONDENTIE  HIEROVER  

IS NIET MOGELIJK.

■  DE REDACTIE BEHOUDT ZICH  

HET RECHT VOOR BIJDRAGEN  

AAN DEZE RUBRIEK IN TE  

KORTEN. EEN BRIEF M AG UIT  

M AX IM AAL 175 W OORDEN  

BESTAAN.

■  ALLEEN  BRIEVEN VAN  LEDEN  

K UNNEN W O R D EN  G E PU B LI

CEERD. REACTIES ZONDER  

H UISADRES EN INZEND INGEN  

ONDER PSEUD O NIEM  W O R DEN  

NIET GEPLAATST.

■  HET IS TOEGESTAAN OM  

TE REAGEREN OP EEN EERDER  

INGEZONDEN BRIEF. DE 

REDACTIE BEPAALT ECHTER  

W A N N E ER  EEN DISCUSSIE

IS GESLOTEN.

■  A FZENDERS VERLENEN  

TO ESTEM M ING  VOOR  

OPENBAARM AKING.

Kernenergie
Graag zou ik willen reageren op het artikel in Liber nummer 2 
(maart 2006) waarvoor de heer Van Baaien en de heer 
De Krom werden geïnterviewd, Ik ben het geheel met de 
heren eens dat er een goede discussie over de toepassing van 
kernenergie gevoerd moet worden. Ik zelfben absoluut geen 
tegenstander van deze vorm van energie, zeker nu er reactoren 
zijn ontwikkeld met een lange walk away-time. Helaas doen 
de heren de discussie geen goed door te stellen dat met 
westerse kerncentrales nooit iets gebeurd is. De geschiedenis 
leert namelijk anders. Er hebben diverse ongelukken met 
reactoren plaatsgevonden, waarvan Harrisburg de bekenste 
is (1979). Dan wordt er ook nog het kernprogramma in Iran en 
Noord-Korea bij gehaald, dat mijn inziens met de discussie 
over de technische veiligheid van reactoren te maken heeft. 
Conclusie: laten we doen waar onze partij normaal gesproken 
goed in is en een discussie over de toepasbaarheid van 
kernenergie voeren, maar dan ook de minder prettige kanten 
in de discussie meenemen.
Timo Hartong, Zwijndrecht

Coffeeshops
In het vorige nummer van Liber (mei 2006) breekt Ton van der Schans een lans voor 
het sluiten van coffeeshops. In de politiek moet men zich steeds de vraag stellen wat het 
doel is en of het doel met de voorgenomen maatregel bereikt wordt. Het doel zal zijn de 
vermindering van het gebruik van softdrugs. Het sluiten van coffeeshops zal echter 
zeker niet bijdragen aan dat doel, denk aan de eenvoudige verkrijgbaarheid van 
cocaïne, xtc en andere drugs. Het enige dat bereikt wordt door sluiting van coffeeshops 
is dat gebruikers nog moeilijker benaderbaar zijn voor voorlichting over de schadelijke 
effecten. Het gevolg van het huidige achterdeurbeleid is dat criminelen rijk worden van 
brandgevaarlijke en overlastgevende kwekerijen. Bij het vrijgeven van de teelt komt 
deze in handen van professionele agrariërs, waarbij de normale hinderwetprocedures 
en controles op bestrijdingsmiddelengebruik plaats kunnen vinden. Deze teelt kan wel 
degelijk concurreren met de bestaande illegale teelt, waardoor de basis onder de 
illegale teelt wegvalt. Kortom, de weg die we moeten bewandelen is niet die naar meer 
restrictie, maar naar meer vrijheid!
Rob Lansu, Kerkdriel
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Beslissen over leven en dood

W ie  beslist wanneer leven uitmondt in ondraaglijk lijden? Vragen over het 
levenseinde horen tot de moeilijkste die de politiek zich kan stellen. W at is de rol 
van de overheid? De huidige wetgeving legt alle verantwoordelijkheid bij de arts. 
M aa r wie heeft uiteindelijk het laatste w oord ? En  hoe staat de V V D  tegenover 
deze gecompliceerde problem atiek? Een inventarisatie.

TEKST: PETER STEEMAN FOTOGRAFIE: SPRINGER UITGEVERIJ, VVD

M
ag iemand zelf beslissen of hij
dood wil? Het Wetboek van 
Strafrecht is er duidelijk over. 
Hierin worden euthanasie en 
hulp bij zelfdoding (art. 293 
en 294) strafbaar gesteld.

Er is sprake van euthanasie
wanneer een arts het leven van een patiënt beëindigt op diens 
verzoek. In het andere geval verstrekt de arts de middelen, 
waardoor de patiënt zelf zijn leven kan beëindigen. De eutha
nasiewet voegt daar een nuance aan toe. Een arts die heeft 
meegewerkt aan euthanasie is niet strafbaar als hij de 
juridische en medische eisen van zorgvuldig handelen in acht 
heeft genomen. Tot de zorgvuldigheidseisen behoren dat de 
patiënt een vrijwillig en weloverwogen verzoek heeft gedaan, 
dat er sprake was van uitzichtloos en ondraaglijk lijden, dat er 
een tweede arts is geconsulteerd en dat de levenbeëindiging 
of hulp bij zelfdoding medisch verantwoord is uitgevoerd. 
Alleen bij twijfel over de manier waarop de euthanasie is 
uitgevoerd, volgt strafvervolging.

Zelfbesch ikkingsrecht
De huidige euthanasiewetgeving heeft zijn beperkingen. 
Gerard Schellekens, voorzitter Stichting Vrijwillig Leven (SVL) 
vindt dat mensen zelf moeten kiezen of ze afscheid willen 
nemen van het leven. "Volgens de huidige wet mag je pas 
overlijden als er sprake is van ondraaglijk lijden en van een 
medisch uitzichtloze situatie. De wetgever stelt daarbij dat 
alleen artsen dat mogen beslissen. Dat een arts dat voor je 
bepaalt, is een gotspe. W ie kan nu vaststellen of lijden on
draaglijk is? Daar heeft een arts helemaal geen zeggenschap 
over."
Schellekens is geen pleitbezorger van de dood. “Schrijf 
alsjeblieft niet op dat ik voor de pil van Drion ben. Het gaat mij 
om het zelfbeschikkingsrecht van mensen. Mensen moeten 
de mogelijkheid hebben om afscheid kunnen nemen van het

leven. In 2004 werd ik door een 91-jarige man gebeld. Hij 
wilde uit het leven stappen. Er was geen directe aanleiding.
Hij was niet ziek. Het was een heel persoonlijke afweging.
Zijn familie respecteerde zijn keuze. Toen hij, inmiddels een 
jaar later, contact opnam met zijn huisarts voor een recept 
wilde deze daar niet aan mee werken omdat zo’n verzoek niet

past binnen de euthanasiewet.
De arts adviseerde hem te 
versterven. Als je niet eet en 
drinkt, ga je ook dood. Dat kon 
hij wel begeleiden. Het duurde 
tien dagen voor de man in coma 
raakte en stierf. Ik vind dat ik 
die man een drankje had moeten 
kunnen geven."
De huidige wet is onwerkbaar, 
vindt Schellekens. “In de praktijk 
wordt die wet ook nog eens 
massaal ontdoken. We hebben 
meer vreemde wetten gehad.
Je kon vroeger bijvoorbeeld niet 
scheiden als je getrouwd was, 
tenzij er sprake was van overspel. 
Toen werd het begrip 'de grote 
leugen' geïntroduceerd.
De politiek moet zorgen dat het 
verlenen van hulp bij zelfdoding 
uit het wetboek wordt geschrapt. 

Dan is de angel er uit. Het is toch niet uit te leggen dat je 
iemand van 92 jaar moet laten verhongeren als hij niet meer 
wil leven?”

Privézaken
Heleen Dupuis, lid van de WD-fractie in de Eerste Kamer en 
emeritus hoogleraar medische ethiek, vindt het nog steeds 
jammer dat de euthanasiewet in 2000 niet ongeschonden >

‘Wie kan nu
vaststellen 
of lijden
ondraaglijk
is?’
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door de Eerste Kamer kwam. "Els Borst, de toenmalige minister 
van Volksgezondheid, had die wet goed mgestoken, maar 
tijdens de bespreking in de Eerste Kamer werd de passage 
toegevoegd dat het alleen over zwaar zieke mensen mocht 
gaan, Mensen met een doodswens worden hiermee in een 
onmogelijke positie gebracht. Het gewenste levenseinde 
moet uit het openbare domein. Wat heeft de staat te maken 
met het zelfbeschikkingsrecht om dood te gaan? De overheid 
moet zich daar niet in mengen. Dit gaat om privézaken.”
Een vorm van staatspaternalisme, vindt Dupuis de huidige 
situatie. "Een doodswens is altijd als een ziekte beschouwd, 
terwijl het wel degelijk een weloverwogen beslissing kan zijn. 
De wet maakt het mensen onmogelijk op een fatsoenlijke 
manier een einde aan hun leven te maken. Het is de afgelopen 
tientallen jaren zelfs moeilijker geworden. Wie enkele decennia 
geleden een einde aan zijn leven wilde maken, ging aan het 
gas. Het stadsgas was dodelijk in tegenstelling tot aardgas. 
Ouderwetse slaappillen zorgden in grote hoeveelheden voor 
een overdosis. Ze bestaan nog wel, maar mogen nog maar 
per vijf stuks worden voorgeschreven. Zwitserland bewijst dat 
je het wel kan regelen. Daar is het niet verboden om iemand 
te helpen die dood wil, mits je er geen belang bij hebt.
De Zwitserse methode kent counselors, hulpverleners in centra 
waar je terecht kunt voor pillen. Daar leidt het ook niet tot 
krankzinnige taferelen.”
De politieke discussie is lastig, beseft Dupuis. "Het is psycho
logisch complex. Angst voor de dood en conservatieve morele 
principes beheersen de discussie. Iedereen heeft recht op 
zijn eigen opinie, maar juist in zo'n privédomein is het niet 
terecht als een kleine groep de norm oplegt aan anderen.

Je moet mensen juist de ruimte 
laten om zelf te kiezen voor de 
dood. Dat hoort bij het liberale 
gedachtegoed.”

M ensw aard ig
Anouchka van Miltenburg, W D - 
Tweede Kamerlid en 
woordvoerder medisch-ethische 
zaken, ziet het vooral als de taak 
van de W D  de discussie een stap 
verder te brengen. "Allereerst 
moeten we zichtbaar maken dat 
die maatschappelijke discussie al 
gevoerd wordt. Dat doen we 
bijvoorbeeld via zo'n flitscongres 
(zie kader rechts). Je moet juist bij 
zo’n onderwerp volgend zijn op 
de samenleving. Er is een 
groeiende groep mensen die dit 
beter geregeld wil hebben. Het is 
een logische verschuiving.
De zorg aan het einde van het

‘Je moet
mensen juist 
de ruimte 
laten om zelf 
te kiezen 
voor de dood’

leven is verbeterd. We kunnen 
mensen steeds beter in leven 
houden. Voor een groep mensen 
hoeft dat niet. Die moet je de 
ruimte geven menswaardig te 
sterven."
Over het wettelijke kader en de 
wenselijkheid artikelen uit het 
wetboek te schrappen, laat Van 
Miltenburg zich niet uit. "Ik ben 
geen jurist, maar ons standpunt is 
wel dat je die euthanasie los moet 
maken van ondraaglijk lijden. 
Sommige mensen willen domweg 
niet verder. Iemand die terminaal 
ziek is en zijn ziekbed niet verder 
wil dragen, kan door een arts 
worden geholpen. Daarin voorziet 
de euthanasiewet.
De praktijk is lang niet altijd zo 

zwart-wit. Sommige mensen zien in een situatie waarin ze 
alleen nog maar met hun ogen kunnen knipperen voldoende 
perspectief. Maar een ander wenst in zo’n geval juist te sterven. 
Mensen moeten de keuze hebben. In het debat gaan 
opponenten al snel aan de haal met voorbeelden. Dan heet het 
dat mensen zo slecht verzorgd worden dat ze liever dood zijn. 
Op die manier wordt het debat geridiculiseerd. Daar moeten 
we ons niet door laten afschrikken. Van de eerste euthanasiewet 
werd aanvankelijk ook schande gesproken." □

‘De praktijk 
is lang niet 
altijd zo 
zwart-wit’

Zelfbeschikking centrale vraag  
op flitscongres
Om de discussie rond 

het levenseinde van 

extra input te voor

zien, werd op 24 juni 

jl. een flitscongres 

gehouden. Tot de 

sprekers hoorden 

onder andere 

hoogleraar medische 

ethiek en gezond

heidsrecht Dick 

Engherts, voorzitter 

SVL Hans Schelle- 

kens en SCEN-arts 

Jacques Hoornweg 

(SGEN staat voor 

Steun en Consultatie 

huisartsen bij 

Euthanasie in 

Nederland).

Na presentaties van 

deskundigen volgde 

een discussie waarin 

de politieke afwegin

gen centraal stonden. 

Hieraan namen 

ook Heleen Dupuis 

en Anouchka van 

Miltenburg deel. 

Centraal stond de 

vraag of individuen 

over hun eigen 

levenseinde mogen 

beschikken. Liberalen 

hechten er veel 

waarde aan dat 

individuen hun eigen 

leven kunnen 

inrichten. Maar hoe 

is het gesteld met

het levenseinde?

Doel van het congres 

was niet om pasklare 

antwoorden te formu

leren. Wel om liberale 

geluiden vanuit de 

maatschappij te 

inventariseren met 

de hoop dat het op 

lange termijn zal 

leiden tot een door

dachte en welover

wogen liberale visie. 

Een visie die niet 

alleen gericht is op 

de levensinrichting, 

maar ook op het 

levenseinde van 

individuen.
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IN HET NIEUWS

Geslaagd Flitscongres Bestuur
Op 17 juni jl. vond het Flitscongres Bestuur plaats 
in Leiden. Dit congres stond in het teken van de 
onderwerpen ‘middenbestuur’ en 'gekozen minister
president’.

Ongeveer 130 WD-leden spraken
met elkaar in deelsessies over deze 
twee onderwerpen ter voorbereiding 
op de totstandkoming van het visie
document Bestuur, Sprekers waren 
onder andere oud-Kamerlid en huidig 
lid van de Kiesraad, Jan te Veldhuis, 

Commissaris van de Koningin in Zuid-Holland, Jan Franssen 
en minister van Binnenlandse Zaken, Johan Remkes.
Nadat zij hun visie hadden gegeven op bovengenoemde 
onderwerpen, werd hier door de deelnemers vervolgens 
uitgebreid over gediscussieerd in werkgroepen.
Wat betreft het middenbestuur was de conclusie dat het 
middenbestuur zelf niet ter discussie staat, maar wel de vorm, 
Wat betreft het onderwerp 'gekozen minister-president’ werd 
duidelijk dat eerst de consequenties voor het gehele 
parlementaire stelsel beter in kaart zouden moeten worden 
gebracht.

Een uitgebreid verslag over dit Flitscongres vindt u op 

www.wd.nl onder ‘Over de WD/ldeeën en debat/Flitscongres/ 

Flitscongres bestuur op 17 juni’.

Ayaan Hirsi Ali 
naar Amerika
Ayaan Hirsi Ali verlaat in 
september Nederland, om 
in de VS te beginnen aan 
een nieuwe carrière bij het 
American Enterprise Institute 
(AEI) in Washington. Zij gaat 
bij de AEI haar boek 
‘A  shortcut to enlightenment’ 
schrijven. Dat gaat over de 
kennismaking van de islam 
met de westerse waarden. 
Hirsi Ali laat de profeet 
Mohammed in dialoog gaan 
met de denkers Mill, Hayek 
en Popper.
Hirsi Ali nam op 31 augustus 
afscheid van de Tweede 
Kamer met een symposium 
over de rol van de volksverte
genwoordiger in de 2 le  eeuw. 
Eind september verschijnt 
haar autobiografie. Hirsi Ali 
blijft lid van de WD.

Laetitia Griffith terug 
in de Kamer
Sinds I juni is Laetitia Griffith weer terug in de IWeede Kamer. 

Zij volgt Ayaan Hirsi Ali op. Griffith zal de woordvoering op zich 

nemen met betrekking tot staats-, civiel- en bestuursrecht.

Ze was van juni 2005 tot juni 2006 wethouder voor de W D  

in Amsterdam.

Griffith zelf heeft 

aangegeven blij te zijn 

dat ze weer in Den Haag 

aan de slag gaat, maar 

vindt het jammer dat 

het Kamerlidmaatschap 

tevens met zich

ze het 

neer

moet leggen. “Ondanks 

deze moeilijke beslis

sing moet ik vooruit

en heb ik zin om

de slag te
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Profiel
M ARK RUTTE IS GE

BOREN OP 14 FEBRUARI 

1967. HIJ VOLGDE  

HET G YM N A SIU M  IN  

DEN HAAG EN  

STUDEERDE DAARNA  

GESCHIEDENIS A AN  

DE RIJKSUNIVERSITEIT  

VAN LEIDEN. RUTTE  

W ER K TE  LANGE TIJD  

VOOR UNILEVER.

HIJ IS LID VAN  DE V VD  

S IN D S  1983 EN W A S  

VOORZITTER V AN  DE 

JOVD VAN  1988 TOT 1991.

In gesprek met Mark Rutte:

'Ik ben erg van de zelf
Aan  spanning heeft het hem de afgelopen maanden niet ontbroken.
De verkiezing tot lijsttrekker groeide uit tot een media-event. N og  voor 
hij een etmaal lijsttrekker was, voerde hij al formatiegesprekken.
Die bliksem start beviel hem wel. De nieuwe lijsttrekker van de V V D  
over het functioneren in een pressure  cooker, het haperende 
vooruitgangsgeloof en het verschil tussen  een staatssecretaris en 
een lijsttrekker. “Ik  ben van zes naar drie zinnen gegaan.”

TEKST: PETER STEEMAN FOTOGRAFIE: VVD
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relativering'

W aar komt de affiniteit
met de W D  vandaan?

“Ik kom niet uit een traditio
neel WD-gezin, Mijn vader 
stemde eerder CHU of ARP 
Hij leeft niet meer, maar eind 
jaren tachtig heeft hij nog wel 

W D  gestemd. Mijn moeder stemde na de oorlog PvdA. Daarna 
heeft ze overwegend W D  gestemd. De aantrekkingskracht 
van de W D  stond voor mij gelijk aan Hans Wiegel. Ik vond hem 
onwaarschijnlijk goed communiceren. Pas toen ik actief werd 
binnen de JOVD ging ik mij écht verdiepen in het liberalisme.
Zo groeide een steeds dieper wortelende overtuiging dat het 
liberalisme als poütieke stroming meer visie en ideeën heeft 
dan andere stromingen. Als je het in politieke filosofen vertaalt, 
heb ik meer met Dahrendorf dan met Berlin. De staat is er niet 
alleen om de negatieve vrijheden, de vrijheidsbeperkingen 
weg te halen maar ook om positieve vrijheden als goed 
onderwijs en kinderopvang te realiseren.”

Na het aftreden van Van Artsen besloot Je je 
kandidaat te stellen voor het lijsttrekkerschap.
Was vooraf In te schatten wat de consequenties 
waren van die beslissing?
“Totaal niet."

Maar hoe zorg Je dan dat Je ’s nachts rustig slaapt?
“Ik ben erg van de zelfrelativering. Ik heb een lage hypotheek. 
Ben financieel onafhankelijk in die zin dat ik geen geld heb 
maar ook geen uitgaven. En ik vind het openbaar bestuur leuk. 
Wanneer zaken niet goed geregeld zijn in Nederland wil ik die 
veranderen. In de bijstand, pensioenen en binnen het hoger 
onderwijs heb ik de afgelopen jaren grote stelselwijzigingen 
kunnen doorvoeren. Er zitten ingesleten patronen in ons 
maatschappelijk denken. Bijvoorbeeld de veronderstelling dat 
tachtig procent van de mensen in de bijstand nooit meer aan 
het werk komt. We zijn er in geslaagd die verhouding om te 
keren. Het is verschrikkelijk leuk en relevant om zo’n patroon 
te doorbreken.”

Hoe heb je de afgelopen vier maanden ervaren?
“Leuk. Ik heb geloof ik veertig keer binnen de W D  opgetreden. 
En dertig keer op radio en tv. Rita, Jelleke en ik hebben zestien 
miljoen Nederlanders lastig gevallen om veertigduizend leden 
te bereiken, We hadden die ledenlijst niet. We moesten wel. Het 
heeft een waanzinnig neveneffect gehad. De W D  ging groeien. 
Die massale belangstelling heeft mij zeer verrast.
De lijsttrekkercampagne was voor mij een goede leerschool.
Ik heb tien jaar in de margarine gezeten. Dan debatteer je niet 
de hele dag. En als bestuurder debatteer je ook niet zo vaak.
In het eerste debat sprak ik nog in zes zinnen, Het laatste debat

HOBBY’S: Pianospelen.
B E ST E  FIL M : ‘Mon Oncle’ van Jaques Tati.

B E ST E  B O EK : ‘Der Zauberberg’van Thomas Mann en 

‘Het Bureau’ van J.J. Voskuil. “Het Bureau dat ik nu voor de 

tweede keer aan het lezen ben, is heel mooi geschreven. Er staat 

geen woord te veel in.”

FA V O R IE T E  PO LITIC U S: Wiegel en Bolkestein.

“Als je mij dwingt te kiezen, wordt het Bolkestein. Omdat hij 

allrounder is. In het buitenland Brandt en Churchill. Brandt voor 

de manier waarop hij Duitsland weer op de kaart heeft gezet. 

Churchill om zijn vastberadenheid. Alle vier zijn het overigens 

grote sprekers.”

F A V O R IE T E  VAKA NTIE: Wandelen en skiën in Zwitser

land. En verder New York. “Ik zorg dat ik een paar keer per jaar 

op vakantie kan. Als je altijd maar hijgend met je vak bezig bent, 

kun je niet nadenken. Af en toe moet je er tussenuit.” 

FA V O R IE T E  E T E N : Rijsttafel. “Bij Soeboer op de 

Brouwersgracht heb je het lekkerste Indische eten.”

kon ik hetzelfde in drie zinnen vertellen. Dat vind ik wel een 
prestatie. Korter hoeft niet. Dan worden het oneliners. Belangrijker 
dan de oneliner is de inhoud. Komt het ergens vandaan?
Is er iets wat je authentiek drijft? Ijdel zijn we allemaal. Dat mag 
zolang het niet de hoofdzaak is.”

Hoe heb Je de overgang van bestuurder naar 
lijsttrekker ervaren?
“Dat verliep door de val van het kabinet in vierentwintig uur,
Die pressure cooker was voor mij ideaal. In een week tijd 
moest ik moest mij verdiepen in uiteenlopende onderwerpen 
om te kunnen onderhandelen namens de WD, Ik moest mij 
heel erg focussen, Die aanpak ligt mij wel. Je moet weten wat je 
wil, Drie tot vijf dingen benoemen die er toe doen, Natuurlijk 
word je de hele dag bestookt met dingen die er niets mee te

maken hebben. Die moet je 
ook netjes doen. Maar iedere 
dag als ik naar huis ga, denk 
ik: ‘wat heb ik gedaan aan mijn 
prioriteiten?”

Wat is op dit moment 
voor de W D  de grootste 
uitdaging?
“De verkiezingen winnen. Voor 

mij wortelt de W D  in een traditie van vrijheid. Dat is onze pit. 
En het is actueler dan ooit. We moeten waken voor een 
samenleving waarin te veel mensen hun geluk in handen van 
anderen leggen. Een ander probleem is dat we momenteel in 
Nederland somber zijn, Het vooruitgangsgeloof hapert, We 
denken dat we niet kunnen opboksen tegen landen als China 
en India. Een gevaarlijke stemming.
Als je niets doet, verval je in een 'openluchtmuseum’-concept. 
Dan kunnen we straks allemaal in klederdracht de Chinezen 
en de Indiërs opwachten op Schiphol en vertellen waar de 
molentjes staan. Terwijl Nederland alles in huis heeft om voorop 
te lopen, Dat verhaal moeten we vertellen.” □

‘Wanneer 
zaken niet goed 
geregeld zijn, 
wil ik die 
veranderen’
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h Jeanine Hennis-Plasschaert (EP)

Illegale immigratie is een groot en helaas 
toenemend probleem. B innen de Europese 
Unie ervaren vooral de zuidelijke lidstaten 
dat iedere dag. E r  zou gezamenlijk naar 
een op lossing moeten worden gezocht. De 
onderlinge verdeeldheid zorgt er echter voor 
dat een dergelijke op lossing nog ver weg lijkt. 
“De politieke wil om dit probleem aan te 
pakken, ontbreekt”, meent Jeanine Hennis- 
P lasschaert, liberaal europarlementariër.
Zij heeft in de opvangkam pen aan den lijve 
ervaren hoe schrijnend het probleem is 
en pleit dan ook voor een snelle oplossing.

TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: VVD

De veenbrand

D
e Europese Unie heeft voor fikse
veranderingen gezorgd. Die hebben 
niet alleen betrekking op financieel/ 
economische vlakken, maar bijvoor
beeld ook op het terrein van immigratie. 
Onze grenzen bevinden zich opeens 
niet meer langs België en Duitsland, 

maar langs de zuidkust van Spanje of oostkust van Italië.
Die verandering dwingt tot bezinning op een geïntegreerd 
Europees asiel- en immigratiebeleid, Maar daarmee wil het, 
tot ongenoegen van europarlementariër jeanine Hennis- 
Plasschaert, nog niet erg vlotten. Waartoe deze impasse leidt, 
heeft ze recent gezien in een van de opvangkampen op de 
Canarische eilanden.
‘Die eilandengroep is Spaans, dus Europees, en vormt voor 
Afrikaanse migranten blijkbaar een goede springplank naar 
ons continent. Tot nu toe heeft Europa een streng beleid 
gevoerd. De focus ligt op de versterking van de buitengrenzen. 
Maar dat alleen is onvoldoende, want de golven migranten 
blijven komen. Nu concentreert men zich op de Canarische 
eilanden, met het gevolg dat we straks elders aan de Europese 
buitengrenzen pieken kunnen waarnemen. De migratiestromen 
verleggen zich dus. We kunnen constateren dat dergelijke 
stromen niet meer te stoppen zijn, zeker gezien het feit dat 
het bergafwaarts gaat in het continent Afrika. Mensen 
ontvluchten hun land omdat ze hun gezin niet meer kunnen 
onderhouden. De mensen die ik in het vluchtelingenkamp 
heb gesproken, komen naar Europa met ambities. Het zijn 
ambachtslui die hier een bestaan willen opbouwen, hier willen 
werken. En neem ze dat eens kwalijk.”

Heilige huisjes
Daarmee wordt in één klap duidelijk hoe complex dit vraagstuk 
is. Goed immigratiebeleid lijkt immers ondenkbaar zonder 
duidelijke afstemming met zaken als buitenlands beleid en 
ontwikkelingssamenwerking, “Die link wordt momenteel ook 
wel gelegd, zij het schoorvoetend” , stelt Hennis-Plasschaert, 
“Dat heeft onder meer te maken met het feit dat ontwikkelings
samenwerking en migratie tot verschillende departementen 
behoren -  precies zoals in Nederland -  en dat die twee heilige 
huisjes maar moeilijk over hun eigen grenzen blijken te kunnen 
kijken. Bijkomend probleem is dat de buitenlandse politiek van
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van de illegale immigratie
de Europese Unie in potentie een belangrijke factor zou 
kunnen zijn, maar door de onderlinge verdeeldheid van de 
lidstaten slechts sporadisch tot krachtig beleid komt. En dat is 
toch een uitdrukkelijke voorwaarde in het vraagstuk van 
illegale immigratie. Daar is alleen structureel wat aan te doen 
door een soort ‘Marshallplan’ in de landen van herkomst. 
Tegelijkertijd moeten we ons ook realiseren dat de stroom 
immigranten nooit helemaal gestopt zal worden. De voor
spellingen zijn zelfs dat die stroom nog verder zal toenemen.

Europa zal dus moeten investeren 
in de landen van herkomst én in 
de zogenoemde doorreislanden. 
Daarnaast zal moeten worden 
nagedacht over een vorm van 
legale immigratie en de regels 
daarvan zullen duidelijk gecom
municeerd moeten worden.”
Vooral dat laatste, het gebrek aan 
informatie over wat nu eigenlijk 
de mogelijkheden zijn om naar 
Europa af te reizen, levert vaak 
grote problemen op weet 
Hennis-Plasschaert. “De migranten 

die naar Spanje trekken, weten weliswaar vaak dat ze geen 
identiteitspapieren moeten meenemen. Maar dan houdt het ook 
op. Als de identiteit niet kan worden bewezen, schrijft de 
Spaanse wet voor dat ze na veertig dagen detentie moeten 
worden uitgezet. In de praktijk betekent dat een enkeltje 
Madrid of Barcelona. De illegale immigrant moet vervolgens 
zelf gehoor geven aan het uitzetbevel. Dat gebeurt dus niet.
Ze verdwijnen in de illegaliteit. Met alle toestanden van dien. 
Daar weten ze van tevoren niets van. Dat gebrek aan informatie 
wordt uitgebuit door de georganiseerde mensensmokkelaars. 
Zij zijn uiteindelijk de enigen die er beter van worden.”

Mensonterend
De lidstaten zullen dus gezamenlijk tot een oplossing moeten 
komen. Maar Hennis-Plasschaert is daarover niet erg optimis
tisch. “We moeten helaas constateren dat veel landen in Noord- 
Europa van mening zijn dat het hier vooral om een probleem 
van de zuidelijke landen gaat. We kunnen ons in Nederland 
bijvoorbeeld moeilijk voorstellen hoe het is als er dagelijks

honderden migranten over hekken klimmen of in wrakke 
bootjes onze kusten bereiken. Die mensen doen dat niet 
zomaar; zij zijn ten einde raad, En als je vervolgens ziet hoe wij 
met hen omgaan, dat is vaak mensonterend, In Spanje hebben 
ze de zaken nog wel redelijk voor elkaar, maar ik heb de 
verbijsterende omstandigheden op Lampedusa (Italië) mogen 
ervaren. Het opvangkamp daar is werkelijk abominabel,
Zo ook op Malta. De lidstaten zouden in dat opzicht wel eens 
concreet invulling mogen geven aan het begrip ‘gedeelde 
verantwoordelijkheid’.’ ’

Implementatie
Het schiet, kortom, allemaal niet erg hard op. "Jammer genoeg 
niet. Er is weliswaar overeenstemming over de harmonisering 
van allerlei zaken die met asiel en immigratie te maken hebben, 
maar de stap om een en ander vervolgens te implementeren 
en daadwerkelijk uit te voeren levert nogal wat problemen op, 
Er is altijd wel ergens een verkiezing in aantocht en dit blijkt 
geen onderwerp te zijn voor electorale successen. Het resultaat 
is eindeloze onderhandelingen waarbij geen millimeter 
resultaat wordt geboekt. Ondertussen blijven de stromen 
immigranten toenemen. De migratie woekert als een veenbrand 
door, Daar zal Europa vroeg of laat iets aan moeten doen.
En uit humane overwegingen zou dat toch echt op korte termijn 
moeten gebeuren.” □

‘Veel landen in 
Noord-Europa 
vinden dit een 
probleem van 
de zuidelijke 
landen’

‘Europa zal 
moeten 
investeren 
in landen van 
herkomst én 
in doorreis
landen’
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Bent u een dagje ouder? En wilt u er toch uit? 

Geniet dan van een mooie vakantie in 

Nederland. Speciale vakanties voor ouderen, 

lichamelijk gehandicapten, hartpatiënten en 

(mantelzorg)paren. Begeleid door vriendelijke 

vrijwilligers en deskundige medewerkers.

Er kan meer dan u denkt!

Stichting Mens en Samenleving

Bel voor informatie over vakantieweken met

Stichting Mens en Samenleving

0318 - 48 51 83 of kijk op www.smsvakanties.nl

V___________________ '_______________________ )

lm Ganzen klassisch. 
lm Einzelnen revolutionair

Ein neuer Ton in der Uhrengestaltung: 
Seit 200 Jahren die erste mechanische 
Einzeigeruhr.
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15.35 uur
Opponeren bij een
promotie in het
Academiegebouw van
de Universiteit Leiden.
Ik geloof u wel, maar

zou toch graag uw
argumenten horen.

ik zou graag uw 
argumenten horen’

Weer terug in Den Haag. 
Voorzitter bij een 
vergadering van de 
Partijcommissie Onder
wijs met VVD-Tweede 
Kamerlid en woordvoerder 
onderwijs Eric Balemans 
(achtergrond). Hier kwam 

het opleiden van leraren 
in het basisonderwijs 
ter sprake.
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Charlie Aptroot: ‘Als VVD zijn we met onze strijd op de goede weg’

Aangenamer leven met minder
Burge rs en bedrijfsleven weten hem te vinden: Charlie  Aptroot, 
de ‘M iste r  M inder Rege ls’ van de W D .  A ls  geen ander legt hij 
het kabinet het vuur aan de schenen a ls het gaat om het afschaffen 
van overbodige regels. “S o m s  lijken we de werkelijke bedoeling 
van regels totaal uit het oog verloren te hebben.”

TEKST EN FOTOGRAFIE: WIM SCHOEVERS

L angzamerhand begint de aandacht voor 
minder regels vruchten af te werpen.

Wat begon met een duidelijk WD-punt in 
het hoofdlijnenakkoord van de regering 
- vermindering van de administratieve 
lastendruk voor het bedrijfsleven - 
heeft zich inmiddels ontplooid tot een 

brede discussie over de overdaad aan regels in ons land. 
“Schoorvoetend zien ook andere partijen in dat te veel ook 
op dit terrein slecht is” , zegt Aptroot. "Alleen loopje direct 
tegen ‘heilige huisjes’ aan. Nederlanders zijn als professionele 
‘regelneven’ eigenlijk een gevangene van zichzelf. Minder 
regels ja, maar doen, vergeet het maar.”

Doorgeslagen
Charlie Aptroot is de afgelopen drie jaar tegen heel wat 
verbazingwekkende zaken aangelopen. Vele zijn met smakelijke 
verhalen breed uitgemeten in de pers. Zoals een ondernemer 
in de Leidse binnenstad die voor het vervangen van het doek 
in zijn zonwering een bouwvergunning moest aanvragen, die 
vervolgens geweigerd werd. “Ook de kapvergunning voor 
bomen in je eigen tuin is zo'n doorgeslagen regel. En als je dan 
iets ogenschijnlijk heel simpels vraagt, zoals het afschaffen van 
de visakte voor de recreant, dan blijkt alles heel gecompliceerd 
te liggen. Dan komt de minister, in dit geval van Landbouw, 
Natuur en Visserij, met een voorstel waarbij de ‘sportvisacte’ 
voor deze groep vervangen wordt door de ‘vispas’. Het blijft 
dus een vergunning. De discussie in de Tweede Kamer hierover 
leidde overigens tot een Babylonische spraakverwarring.
Hét voorbeeld dat we soms het zicht volledig kwijt zijn.”

Sm aakm akers
Om enig houvast in de complexe wereld van 'minder regels’ 
te hebben, draagt Aptroot zijn vijftig punten letterlijk op één 
A4-tje bij zich, “Als je dit overzicht goed bekijkt, dan mogen we 
echt niet klagen. Eerder heb ik al eens geroepen dat ondernemen 
weer leuk wordt met de 36 smaakmakers van de WD. Zeker 
voor het bedrijfsleven, en met name het MKB, is al veel tot stand 
gekomen als het gaat om vermindering van de administratieve 
lastendruk. Het kabinet ligt op schema, de afgesproken
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regels
25 procent minder halen we. Toch spreek ik veel ondernemers 
in het land, die daaraan twijfelen. Dat komt enerzijds omdat 
het onderwerp voor de publieke media niet zo ‘cool’ is. 
Anderzijds geldt: wat er niet meer is, dat merkje niet. Maar als 
je de feiten beziet, bijvoorbeeld in WD-publicaties, op de 
website minderregels.nl of op websites van ministeries en 
in vakbladen, dan kun je constateren dat woorden in dit geval 
zeker daden zijn.”

Ondem ocratisch
De voorbeelden die Aptroot laat zien, geven aan dat onder
nemers goed thuis zijn bij deW D . "Zo is de vennootschaps
belasting verlaagd van 34,5 naar 25,5 procent. Het instaptarief 
voor het MKB bedraagt nu 20 procent. De zelfstandigenaftrek 
is fors verhoogd, terwijl volgend jaar de eerste 10 procent van 
het ondernemersinkomen wordt vrijgesteld van belasting. En 
daarmee zijn we als W D  nog niet tevreden. Want ondernemers 
zijn ook veel geld kwijt aan product- en bedrijfschappen. Meer 
dan 10.000 agrariërs stuurden mij een fax dat ze afwillen van 
deze ondemocratische instituten uit de vorige eeuw. Sommigen 
kost het 30.000 euro per jaar! Ook op mijn voorstel al die 
inspectie- en controlediensten te vervangen door één dienst

voor het bedrijfsleven kreeg ik 
heel veel reacties uit het hele 
land. Doen! Zet door!' was hun 
hartenkreet. Maar het kabinet 
is passief. Politiek gezien 
lopen we op dit soort punten 
vaak aan tegen CDA en PvdA, 
twee grote conservatieve 

machtsblokken die gelieerd zijn aan de vakbeweging. Hun 
heilige huisje slechten betekent verlies van arbeidsplaatsen. 
Ons standpunt is: afschaffing van productschappen en één 
inspectiedienst leveren geld op dat elders rendement kan 
opleveren, bijvoorbeeld als het gaat om arbeidsplaatsen en 
kwaliteit. Geld kun je maar een keer uitgeven, dat geldt ook 
voor ondernemers. Daarom zijn we blij dat de verplichte 
advertentie in de Staatscourant na het deponeren van de 
jaarcijfers bij de Kamer van Koophandel is afgeschaft. Een 
besparing van 15 miljoen euro, Ook een WD-voorstel."

W aakhond ?
Toch zou een ‘Waakhond Minder Regels’ wel een goed idee 
zijn, oppert Aptroot. Hij merkte dat de Belastingdienst tegelijk 
met de aangifte-in-één van inkomsten en sociale premies voor 
BV-ondernemers (minder werk) de kwartaalaangifte verving 
door een verplichte maandaangifte (meer werk). “Zoiets lijkt 
op ondernemertje pesten, Met een motie van mijn hand 
proberen we dit in de Tweede Kamer recht te zetten. Als Kamer 
kunnen we veel. Daarom roep ik WD-leden op zaken die

'Een Waakhond 
Minder Regels 
zou wel een 
goed idee zijn’ opvallen te melden. Sommige ideeën zijn echt heel slim. We 

willen dat mensen langer doorwerken, maar in veel regels en 
wetten wordt 65 jaar als ‘stopjaar’ gehanteerd, Zo houdt de 
zelfstandigenaftrek voor ondernemers bij hun 65e op. Door
werken kost zo geld, ongelooflijk! De Tweede Kamer heeft ons

initiatief op dit punt gelukkig 
voor honderd procent 
gesteund. Vanaf 1 januari 2007 
houdt de fiscale zelfstandigen
aftrek niet op als je 65 bent 
geworden.”
Eigenlijk zou het parlement 
volgens Aptroot het instituut bij 
uitstek moeten zijn dat waakt 
over het principe dat de 

overheid er voor de burger is en niet andersom. “In feite is dat 
natuurlijk zo, maar het is een hele opgave temidden van alle 
professionele ‘regelneverij’ nut en noodzaak van regels voor de 
samenleving steeds helder voor ogen te houden. Als W D  zijn 
we met onze 'strijd' op de goede weg. Dat zal straks ook een 
stevig punt in ons verkiezingsprogramma moeten worden, want 
minder regels maken het leven een stuk aangenamer.” □

'Wij zijn als 
professionele 
‘regelneven’ 
een gevangene 
van onszelf

L ib e r  september 2006 19

| T
ro

uw



Expertmeeting VVD over integratievraagstukken

Allochtone jongeren moeten b
Begin juni vond op een snikhete dag de W D  
Expertm eeting van de landelijke werkgroep 
Integratie plaats. Een zestigtal experts 
had de weg naar Utrecht gevonden: 
werkgevers, politici, praktijkmensen en 
vertegenw oordigers van maatschappelijke 
organisaties. Doel w as het form uleren van 
concrete aanbevelingen waarmee hoog
opgeleiden van etnische afkom st beter dan 
nu hun plek op de arbeidsm arkt kunnen 
vinden. Het werd een leerzame dag.

TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: HANS DERKS

e arbeidsmarkt trekt aan. Ondanks die 
positieve ontwikkeling blijken jongeren 
uit etnische minderheden de nodige 
moeite te hebben met het vinden van 
werk, En dat geldt evenzeer voor de 
hoogopgeleiden en gediplomeerden 
onder hen. Gevolg is dat deze groep 

ondervertegenwoordigd is in de hogere functies, zowel bij de 
overheid als in het bedrijfsleven. En daar moet, zo is iedereen 
het er over eens, het nodige aan veranderen. Dat deW D - 
politici dit probleem uiterst serieus nemen, bleek wel uit de 
aanwezigheid van minister Verdonk en lijsttrekker (toen nog 
staatssecretaris) Rutte.

Them a’s
Na de inleidende woorden van dagvoorzitter Ina Adema en 
de voorzitter van de landelijke werkgroep Integratie, Lillian 
Callender, werden de aanwezigen getrakteerd op drie succes
verhalen; mensen die op basis van hun persoonlijke initiatieven 
en inzet tot resultaten waren gekomen. Rode draad in hun 
verhalen: waar een wil is, is een weg.
Na deze inspirerende input werd de dag vervolgd in deel
sessies, De aanwezigen werden opgesplitst in zes groepen 
die zich stuk voor stuk over een bepaald thema bogen.
De werkgroep had deze thema’s al eerder uit talloze gesprekken 
gedestilleerd: het bleken de belangrijkste elementen die een 
belemmering vormen voor hoogopgeleide jongeren.
En dus bogen de werkgroepen zich over werk, opleiding, 
empowerment en beeldvorming.

Gezamenlijke aanpak
De discussies binnen de werkgroepen leiden tot een veelvoud 
van concrete en minder concrete aanbevelingen. Algemeen 
kan worden gesteld dat iedereen het erover eens bleek dat het 
probleem slechts in gezamenlijkheid kan worden aangepakt.
En dat betekent dat overheid, bedrijfsleven, opleidingsinstituten 
en de jongeren zelf er de schouders onder zullen moeten

zetten. Uiteraard hebben de 
genoemde partijen daarbij hun 
eigen specifieke verantwoorde
lijkheid. De overheid moet 
uiteraard voorwaardenschep
pend zijn. Een van de ver
strekkende voorstellen luidde de 
verschuiving van verantwoorde
lijkheid voor dit probleem van 
het ministerie van Sociale Zaken 
naar het departement van 
Economische Zaken. De motiva
tie: ‘We moeten af van de

Werkgroepen 
bogen zich 
over werk, 
opleiding, 
empowerment 
en ook beeld
vorming
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eter scoren op arbeidsmarkt
negatieve benadering vanuit de invalshoek van uitkeringen 
en kiezen voor een positieve benadering.’
Werkgevers moeten af van hun 'witte’ bedrijfscultuur; mensen 
met een andere achtergrond zijn een verrijking voor het 
bedrijf. Het onderwijs moet nu eindelijk eens zorgen voor 
adequate aansluiting bij het wensenpatroon van het bedrijfs
leven. En -  niet geheel onbelangrijk -  de jongeren moeten 
energie steken in hun toekomst. Dat kan door het aanboren 
en onderhouden van hun eigen netwerken en het bekleden van 
maatschappelijke nevenfuncties. Kortom, een veelvoud aan 
suggesties passeerde de revue.

Vertaling naar beleid
Daarna was het de beurt aan de aanwezige bewindslieden. 
Belangrijkste vraag was immers: wat komt er straks in de 
praktijk terecht van al die waardevolle aanbevelingen?
Rutte beet het spits af en toonde zich een fervent voorstander 
van ‘multiculturele’ bedrijven, Maar, zo liet hij het gehoor weten, 
men moet van de overheid niet een stroom aan subsidies 
verwachten. “Dat leidt alleen maar tot meer ambtenaren en 
meer bureaucratie en daar willen we juist vanaf.” Kortom, 
volgens hem ligt er een directe verantwoordelijkheid voor 
ondernemers, onderwijs en de jongeren zelf.

Minister Verdonk hield in haar 
toespraak vast aan haar eigen 
rechtlijnige beleid. “Jongeren 
moeten zich natuurlijk ook wel 
realiseren dat het bedrijfsleven 
specifieke eisen stelt aan 
kleding en uiterlijk. Je moet als 
sollicitant ook wel uitstralen dat 
je de betreffende baan graag 

wilt krijgen.” De suggestie vanuit de zaal om alle eerste 
sollicitatierondes in het vervolg anoniem te laten plaatsvinden, 
verwierp ze kordaat:
“Discriminatie op grond van afkomst of ras is in tegenspraak 
met artikel 1 van de Grondwet, Voorkomende gevallen moeten 
worden aangegeven en aangepakt.” Ze erkende overigens dat 
niet alles koek en ei is. “Je moet dergelijke problemen durven 
benoemen en er vervolgens beleid op maken. Dat wil niet 
zeggen dat dit probleem daarmee direct opgelost is. Het is 
wellicht iets van de lange adem: het moet iedere keer weer 
aan de orde worden gesteld,”

Na afloop leek iedereen tevreden over het verloop van de dag. 
Lillian Callender toonde zich uitermate ingenomen over de 
aanwezigheid van beide bewindslieden. “Dat geeft aan dat 
de politieke top van de partij dit integratievraagstuk uiterst 
serieus neemt en dat is misschien wel het grootste gewin 
van deze dag.” □

Werkgevers 
moeten af van 
hun ‘witte’ 
bedrijfscultuur

D E  F E I T E N  
In het jaar 2020 zal Nederland 

voor 14,2% bestaan uit niet- 

westerse allochtonen. Op dit 

moment is ruim 0% van de 

studenten in het hoger onderwijs 

van niet-westerse afkomst en 

dit aandeel groeit gestaag. 

Echter, deze groep is
In  h n ira v a  fu n o tia e  k i l  d nin nogere Tunciies dij oe 
overheid en het bedrijfsleven 

nauwelijks vertegenwoordigd.

Op de arbeidsmarkt staan deze 

jongeren er slecht voor en dat Is 

onwenselijk. Werk is namelijk 

een belangrijke integratiefactor.

etnische minderheden met een 

hogere functie kunnen een 

voorbeeld zijn voor de betref

fende etnische groep, maar ook 

voor andere groepen.

Aan de andere kant verkrapt de 

arbeidsmarkt. Het CWI verwacht 
0 0 H tekort m h  hoogopgeleiden. 

Werkgevers zullen hef steeds

De uitdaging voor werkgevers is: 

meer halen uit het beschikbare 

arbeidspotentieel aan hoog*

minderheden.
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HET PODIUM
W at vinden V V D ’e rs van een 
bepaald politiek onderw erp? 
In  dit nummer het betoog 
van H ans Kliphuis. 
Onderwerp: de ‘onder
nemende sam enleving’.

Hans Kliphuis: 
‘Ruimte bieden 
aan marktgericht 
denken, innovatie 
en ondernemer-

1
n een recent verschenen samenwerkingsrapport 
vanVNO-NCW en MKB met als titel ‘Nederland 
kan winnen’ is het klemmende advies aan een 
nieuw kabinet om Nederland te transformeren 
naar een ‘ondernemende samenleving’. Voor het 
bereiken van een ondernemende samenleving 
moet het onderwijs meer ruimte bieden aan 
marktgericht denken, innovatie en ondernemerschap. Voor de 

positionering van de W D  als een ‘ondernemende partij’ alle 
kans om in de verkiezingsstrategie dit thema met elan en 
ondernemingsgeest op te pakken.
In de visie van het Nederlands Instituut voor Marketing (NIMA) 
schreeuwt onze samenleving om mensen met een ondernemende, 
innovatieve en marktgerichte instelling. Deze ontwikkeling past 
binnen de plannen van het kabinetsbeleid, waarin gestreefd 
wordt naar meer banen, versoepeling van het ontslagrecht, 
het oplossen van bedrijfsopvolging, het terugdringen van de 
jeugdwerkloosheid en het stimuleren van innovatieve ontwikke
lingen in het MKB.
Qua ondernemerschap bungelt Nederland in Europa onderaan 
de lijst. Het in 2004 verschenen rapport Vitalisering van de 
kenniseconomie’ van het Innovatieplatform toont aan dat in de 
beroepsbevolking aanwezige talenten en mogelijkheden te 
weinig worden benut. Voorbeelden zijn de relatief lage inves
teringen in onderwijs en onderzoek, de hoge uitvalpercentages 
en drop-outs in het beroepsonderwijs en het lage percentage 
studenten dat overweegt een eigen onderneming te starten.

Transform atieproces
Voor het bereiken van een vitalisering van de Nederlandse 
kenniseconomie is een aantal zaken zeer belangrijk. Het 
onderwijs is het aangewezen platform om ondernemerschap, 
innovatie en marktgericht denken in de reguliere opleidingen 
een vaste plaats te geven. Dit transformatieproces is alleen te 
bereiken als er, via een bottom-up benadering, wordt over
gegaan naar regionaal ondernemerschap en innovatie en de 
burger vertrouwen krijgt. Een economisch krachtiger Europa 
begint met stimulering van de economie in de regio. Onder
nemende regio’s en steden functioneren hierin als motor van 
de economie. Universiteiten, hogescholen en het (beroeps)- 
onderwijs kunnen als kennisaanjagers in economisch zwakke 
regio’s een bepalende rol spelen. Doelstelling is om onder
nemende projecten in de regio uit te zetten om zodoende meer 
ondernemers en ondernemende werknemers in de samenleving 
te genereren. Andere voorbeelden zijn bedrijfssimulaties, 
gast-docenten, mini-ondernemingen, schoolbedrijven en 
maatschappelijke stages.
In het MKB zijn onder andere door te weinig klantenbinding 
en door een gebrek aan innoverend vermogen de laatste jaren 
harde klappen gevallen. Ondernemers en ondernemende 
werknemers die risico’s durven nemen en tijdig innoveren 
blijken te overleven. Het onderwijs moet een marktgerichte en 
ondernemende attitude verankeren in 'de mind’ van de leerling 
en de docenten. De verkiezingsstrategie van de W D  moet 
kansen bieden aan mensen die iets van hun leven willen maken 
in de vorm van een voorwaardenscheppend beleid van het 
kabinet. □



MAAK KENNIS MET

K E N  U W  
K L A S S I E K E N

Bernard Mandeville (1670 -1733)

N adat in 2006 zijn primaire werk
'The fable of the bees’ - vertaald als 
'De wereld gaat aan deugd ten 
onder’ - eindelijk in het Nederlands 
verscheen, is er een opleving in 
de interesse voor het werk van de 
oorspronkelijk Nederlandse denker 

Bernard Mandeville. Deze naar Engeland geëmigreerde 
Rotterdammer staat bekend als groot criticaster van de 
christelijke deugdenleer en geldt als voorloper van het 
marktdenken, zoals dat later door de befaamde econoom 
Adam Smith werd bepleit.

Eigenbelang
Mandeville gebruikt in zijn hoofdwerk het zinnebeeld van 
een bijenkorf, waarbinnen uiterst ijverige bijen druk in de 
weer zijn hun eigen belang te behartigen. De samenleving 
in de korf disfunctioneert geen moment. Pas om het moment 
dat de gang van zaken bruusk wordt verstoord en alle bijen 
worden verplicht zich oprecht en eerlijk te gedragen, 
zakt de maatschappij in. De inventiviteit en creativiteit 
worden in de kiem gesmoord en ongeluk en ontevreden
heid vallen de bijen ten deel.
Hiermee probeert Mandeville de lezer duidelijk te maken 
dat het niet verstandig is het egoïsme van de mens te 
beteugelen. Eigenbelang is een zeer belangrijke motor 
achter het functioneren van een maatschappij. Mandeville 
ervaart dit zelfs als de kiem van iedere dynamische 
samenleving. Een overheid is volgens hem echter wel nodig 
om alles in goede banen te leiden. Voor de ontwikkeling 
van de liberale filosofie is Mandevilles bijdrage zeer 
relevant. Hoewel hij niet denkt vanuit het individu, maar 
vanuit het algemeen belang, is zijn structuurvisie van het 
kapitalisme van ongekend belang.

T  H  B

F A B L E
O B  T  H  B

B E E S  =
O R,

Private Vtces, 
Publiek Benefits.

Cherissa Koko, VVD-lid:

‘De deur op 
slot gooien, is 
geen oplossing’

Am per aangemeld a ls lid van de V V D  nam 
Che rissa  Koko  deel aan de Rotterdam se 
gemeenteraadsverkiezingen. Het leverde 
geen zetel op. Toch blijft ze enthousiast.

F IL M : CSI,

The Sopranos.

V A K A N TIE: 
Cura;ao of Nice.

“Ik heb een half jaar 

stage gelopen in Nice. 

De omgeving is 

prachtig.”

E T E N : Pasta.

B O E K : ‘De 

droevige kampioen’ 

van Jan Drokken. 

“Een melancholisch 

boek over een 

Antilliaanse bokser.”

TEKST: PETER STEEMAN

"Als je een mening hebt, heb je de 
plicht om daar wat mee te doen. Thuis 
werd altijd veel over politiek gesproken. 
Ik wist dat ik daar na mijn studie in 
terecht wilde komen. Op 19-jarige 
leeftijd ging ik van Curagao naar 
Nederland om te studeren. Eerst de 
Hogere Hotelschool in Den Haag. 
Daarna Bedrijfskunde aan de Erasmus 
Universiteit. Over mijn politieke keuze 
heb ik lang nagedacht. Veel van 
mijn vrienden vinden de W D  een 
verkeerde partij. Ook vanwege de 
toelatingsregeling voor Antillianen 
waar de W D  voor pleit. Ik vind dat 
een lastige kwestie. Hier de deur 
op slot gooien, is geen oplossing.
Toch past de W D  het beste bij mij. 
Vanwege de combinatie van sociale 
rechtvaardigheid en eigen verant
woordelijkheid.
Ik ben in augustus 2005 lid geworden 
en heb direct een vliegende start 
gemaakt. Tijdens het houden van een 
toespraak als voorzitter van de 
universiteitsraad bij de opening van 
het academische jaar, werd ik gespot 
door iemand van de W D  in Rotterdam. 
Die vroeg of ik mij kandidaat wilde 
stellen voor de gemeenteraads
verkiezingen. Ik heb keihard campagne 
gevoerd. Had 458 voorkeurstemmen, 
maar dat was niet voldoende. In eerste 
instantie was ik teleurgesteld, maar 
het heeft mij ook enthousiast gemaakt. 
Ik heb in zes maanden zó veel opge
stoken! Op dit moment heb ik mijn 
handen vol aan een nieuwe baan als 
trainee bij Beerenschot. Maar ik hoop 
de komende vier jaar te groeien 
binnen de partij.' ’ □
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Gesprek met Herbert Zilverentant en Michiel van Haersma Buma

’Bestuurdersvereniging is kw
W ist  u dat de Bestuurdersveren iging van 
de V V D  er eerder w as dan de W D ?  En  dat 
naast gemeente-, provincie- en w aterschaps 
bestuurders ook gewone leden lid kunnen 
zijn van deze grootste, zelfstandige organi
satie binnen de partij? B innenkort voert de 
vereniging haar 60-ja rig  jubileum. Redenen 
genoeg om met voorzitter M ich ie l van 
Haersm a Bum a en bestuurssecretaris 
Herbert Zilverentant een duik te nemen in 
de geschiedenis.

TEKST EN FOTOGRAFIE: WIM SCHOEVERS

Op het aanstaande jubileumcongres
in Lunteren (3 en 4 november) zal de 
WD-Bestuurdersvereniging stilstaan 
bij zestig jaar politieke en bestuurlijke 
geschiedenis, "Onmiskenbaar toont 
de levensloop van onze club een 
weerspiegeling van de ontwikkeling 

van het politieke en bestuurlijke bedrijf in ons land” , merkt 
Van Haersma Buma op. "Zo was het in Brabant en Limburg tot 
beginjaren zeventig 'not done’ om op de liberalen te stemmen. 
Gevolg was dat de W D  in die provincies bijna geen bestuur
ders had en wij weinig leden. Oorspronkelijk waren wij 
namelijk een vereniging van staten- en raadsleden, bij de 
oprichting in 1946 gelieerd aan de Partij van de Vrijheid van 
D.U. Stikker. Pas toen Stikker op 24 januari 1948 samen met 
de ‘groep-Oud’ uit de toenmalige PvdA de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie oprichtte, raakte onze vereniging 
verbonden met de W D ’ ’ Jarenlang was het lidmaatschap een 
kwestie van betrokkenheid. Pas sinds 1992 zijn gekozen en 
benoemde WD-gemeente- en provinciebestuurders automa
tisch lid van de Bestuurdersvereniging (zie ook art. 28,6 
huishoudelijk reglement W D ). Dit om een professioneel 
voorzieningenapparaat voor de liberale bestuurdersvakgroep 
te waarborgen, Minder bekend wellicht is dat iedereen die 
geïnteresseerd is het bestuurlijk/politieke werk van de 
liberalen buitengewoon lid kan worden, dus ook WD-leden. 
Voor een vriendenprijs van €  39,50 per jaar ontvangt men 
onder meer negen keer het vakblad van de WD-bestuurders, 
Provincie & Gemeente.

Specialistennetw erk
Ook qua communicatiemiddelen laten de afgelopen zestig jaar 
een enorme ontwikkeling zien. "Het lijkt wel of in die periode 
alles op dit gebied is uitgevonden” , constateert Zilverentant.

“Van incidenteel verspreide, gestencilde ‘Mededelingen’ zijn 
we bij de informatie-uitwisseling met de snelheid van het licht 
aangeland. Onze internetsite www.wdbv.nl, e-mail en een 
professioneel geproduceerd tijdschrift (Provincie & Gemeente 
- 57e jaargang red.) staan daarbij centraal. Zonder deze media 
kunnen we onze huidige, veelzijdige rol nooit spelen.
Van liberaal vriendenclubje is de Bestuurdersvereniging 
uitgegroeid tot een specialistennetwerk van belang. Burge
meesters hebben hun RJ. Oudgezelschap, wethouders het 
Wethoudersplatform en de ‘waterschappers’ de ir. Lelykring als 
kennisgroep. Daarnaast ontmoeten provinciale vertegenwoor
digers elkaar regelmatig in den lande om over hun beleids
terreinen te praten.”
Iets wat ook met de tijd mee varieert is de ‘afstand’ tussen de 
W D  en de Bestuurdersvereniging. Van Haersma Buma geeft 
aan dat de laatste jaren van nauwere banden sprake is. “Vooral 
de rol van de Bestuurdersvereniging als adviseur van het
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eekvijver van professionals’
hoofdbestuur van de W D  én de ondersteuning van de Tweede 
Kamerfractie hebben aan belang gewonnen.” Daarnaast is hij 
zich ervan bewust dat het gezamenlijk optrekken van de partij 
en de Bestuurdersvereniging tijdens de campagne voor de 
laatste gemeenteraadsverkiezingen heel wat heeft losgemaakt, 
“Tijdens de Local Heroes-bijeenkomsten zag je weer dynamiek, 
actie en motivatie langskomen. Op die toer zullen we blijven

opereren, want alleen zo mobiliseer 
je alle kennis en kunde binnen de 
WD-gelederen optimaal. De 
Bestuurdersvereniging is altijd een 
kweekvijver geweest van talent.
Heel wat bekende W D ’ers zijn als 
bestuurslid of raadslid bij ons 
gestart, Zonder volledig te zijn 
noem ik Ivo Opstelten, Ed Nijpels, 
Johan Remkes, Henk Kamp, Melanie 
Schultz van Haegen en Willibrord 

van Beek. Verder vormen wij een essentiële schakel binnen 
de W D  als debat- en discussiepartij. Naast 'gewone’ leden 
beschikt de partij aldus over een pool van beroepskrachten. 
Leken en professionals aan één tafel is de beste manier om 
elkaar scherp te houden en te inspireren.’ ’

'Dynamiek 
past perfect 
in het 
huidige 
tijdsbeeld’

Doorbraak
Inhakend op debat en discussie valt het Zilverentant op dat 
de leden van de Bestuurdersvereniging en van de W D  in hun 
opvattingen soms lijnrecht tegenover elkaar (lijken te) staan. 
“Onderwerpen als de Onroerend Zaakbelasting (OZB) en 
de gekozen burgemeester zijn daar de meest recente voor
beelden van. Met name bij de gekozen burgemeester was het 
een absolute doorbraak dat er voordat de Tweede Kamerfractie 
haar mening had bepaald, ook binnen de Bestuurders
vereniging zo uitgebreid over werd gesproken. En een bewijs 
van de waardevolle rol die de Bestuurdersvereniging binnen 
de liberale politiek speelt.” Wat Van Haersma Buma betreft past 
alle dynamiek perfect in het huidige tijdsbeeld. “Onze actieve 
positie daarin geeft aan dat de WD-Bestuurdersvereniging 
springlevend is, zestig jaar jong dus.’ ’ □

Veren ig ing  
in  vogelv lucht
De VVD-Bestuurdersvereni- 

ging is in 1946 opgericht 

als ontmoetingspunt voor 

en van liberale gemeente

en provinciebestuurders. 

Inmiddels telt de organisatie 

ook waterschapsbestuurders 

onder haar circa 3.000 leden. 

Tot de werkzaamheden 

behoren het ontwikkelen en 

uitwerken van standpunten 

met betrekking tot het 

binnenlands bestuur en het 

ondersteunen van lokale en 

provinciale VVD-bestuurders. 

De Leidraad gemeenteraads- 

en provinciale statenverkie

zingen is daar slechts één 

voorbeeld van. Tevens worden 

in samenwerking met de 

Haya van Somerenstichting 

opleidingen en trainingen 

ontwikkeld en verzorgd 

(onder meer Leergang 

Gemeenteraad). Ook het 

adviseren van de Tweede 

Kamerfractie, het creëren 

van netwerken en belangen

behartiging (onder meer 

rechtspositie bestuurders) 

behoren tot het takenpakket. 

Met VVD-politici op nationaal 

en Europees niveau worden 

nauwe contacten onderhouden. 

Negen maal per jaar 

ontvangen de leden het 

huisorgaan Provincie &  

Gemeente. Leden ontmoeten 

elkaar op diverse landelijke 

en regionale bijeenkomsten, 

waaronder het tweedaagse 

congres in november. Dit jaar 

zal dat als Jubileumcongres 

in het teken staan van 

‘De Ontmoeting’.
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Partij Service
Gewijzigde planning
In verband met de vervroegde verkiezingen voor de 
Tweede Kamer op 22 november is de planning aangepast. 
Vooral de data en de termijnen voor de kandidaatstelling 
Tweede Kamer en het verkiezingsprogramma zijn veranderd. 
Kijk voor de meest uitgebreide en actuele planning op 
www.wd.rikplanning. De data in dat overzicht zijn leidend. 
Eerder gecommuniceerde planningen komen hiermee te 
vervallen.

Let op!
Ter voorbereiding van de vervroegde Tweede Kamerverkie
zingen wordt er een Buitengewone Algemene Vergadering 
gehouden op 29 en 30 september a.s. in Den Haag.
De Algemene Vergadering van 27 en 28 oktober a.s. is in 
verband hiermee verplaatst naar eind januari 2007.
Let u op de gewijzigde amenderingsdata!

Stem bescheiden
le d en ra ad p le g in g  T w eede  K am er
De W D  heeft aan iedereen die op I juli 2006 lid was de 

stembescheiden verstuurd voor de ledenraadpleging over de 

kandidatenlijst Tweede Kamer. Indien u de stembescheiden 

niet uiterlijk vrijdag 0 september per post hebt ontvangen, 

is het belangrijk dat u dit zo snel mogelijk doorgeeft per e-mail via 

ledenraadpleging@wd.nl of telefoon (070) 36130 36 

(bereikbaar tijdens kantooruren).

Nieuws van het 
Liberaal Vrouwen Netwerk
Sinds het congres over kinderopvang en mantelzorg aan 
het begin van dit jaar, heeft de stuurgroep van het 
Liberaal Vrouwen Netwerk niet stilgezeten. In die tijd is er 
gewerkt aan de opzet van een netwerkdatabank en een 
basisdocument over de verdere werkwijze en de inrichting 
van netwerken.
Op 8 juli jl. kwamen de stuurgroep en de KC-vertegen- 
woordigers bij elkaar in Utrecht om onder meer over dit 
basisdocument te spreken. Hieruit is gebleken dat het 
document breed gedragen wordt en dat er mee aan de 
slag gegaan kan worden. Na de zomer zullen daarom 
diverse thematische werkgroepen beginnen, zowel op 
landelijk niveau als in de Kamercentrales.

Over de inhoudelijke resultaten ten behoeve van het debat 
binnen de partij en de toegankelijkheid van de netwerken 
zal vervolgens zowel binnen als buiten de partij gecommu
niceerd worden. Verder is er op deze bijeenkomst uitvoerig 
stilgestaan bij het vormen van kiezersnetwerken in de 
aanloop naar de komende verkiezingen.
Op uitnodiging van Jeanine Hennis-Plasschaert is een 
gezelschap van 25 enthousiaste W D ’ers uit diverse Kamer
centrales naar het Europees Parlement in Straatsburg 
afgereisd. Daar werd onder meer gesproken over transport, 
mensenrechten en asielbeleid.

Meer informatie over het Liberaal Vrouwen Netwerk vindt u op 

www.wd.nl, onder ‘Over de W D ’, ‘Liberaal Vrouwen Netwerk’.

II kunt hier ook uw interesse in de activiteiten van het 

Liberaal Vrouwen Netwerk doorgeven. Tevens vindt u hier 

het basisdocument, de notitie kiezersnetwerken en verslagen 

van activiteiten.
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Zij leefde voor de politiek
Niet eigenwijs, maar 
meer eigenzinnig. 
Niet dogmatisch 
principieel, maar 
wel vasthoudend 
aan principes. 
Overtuigd van de 
eigen argumentatie, 
tot het tegendeel 
overtuigend 
bewezen was. Dan 
ook kon zij gracieus 
toegeven dat zij 
ongelijk had. Maar 
als de geëerde 
afgevaardigde de 
feiten niet op een rij 
had, dan fileerde zij 
met een glimlach de 
geachte opponent. 
Karakteristieke 
houdingen zijn die, 
waar zij met een

hand in de zij, aan de 
interruptiemicro
foon haar vragen 
afvuurt. Of toen zij 
staatssecretaris 
was, als zij van 
achter het 
spreekgestoelte 
over haar pince nez 
heen, opkeek naar 
de vragen
steller in de Kamer. 
De wenkbrauwen 
iets opgetrokken, de 
ogen open en een 
vragende blik in 
haar ogen. Altijd 
bereid tot een 
politiek debat over 
de onderwerpen die 
haar na aan het hart 
lagen.

Annelien Kappeyne van de Copello

[door Lucas Osterholt]
Op 24 oktober 2006 zou mr, Annelien Kappeyne van de 
Coppello 70 jaar geworden zijn. Zou zijn, want zij overleed 
op 53-jarige leeftijd op 23 februari 1990 aan kanker.
Annelien was een vooraanstaand lid van de Tweede Kamer 
voor deW D. In een tijd dat 'paarse’ politiek nog niet denkbaar 
was, was zij al in woord en daad voor samenwerking met de 
Partij van de Arbeid. Met confessionele denkbeelden en politici 
had zij niet zoveel op. Zij was te vroeg voor haar tijd, mag je 
concluderen. Zo was zij onder meer warm voorstander voor 
kiesrecht voor buitenlanders en anti-discriminatiewetgeving 
ter verbetering van de positie van de vrouw in de maatschappij 
in een tijd dat het CDA de regeringstouwtjes stevig in handen 
had.

Over deze Annelien Kappeyne van de Coppello 
verschijnt in oktober 2006 een vlot geschreven 
biografie. W D-leden kunnen deze biografie nu al 
bestellen.

Korting
voor
leden !
Het boek (met 

zachte kaft) wordt 

u toegezonden met 

een korting van 20%  

op de winkelprijs.

U betaalt slechts 

€  19,50 i.p.v. 

€23,40!

B E S T E L B O N
BIOGRAFIE
ANNELIEN KAPPEYNE

Naam ........

Adres ........

Postcode ....

Plaats .......

Handtekening

Met deze bon 

ontvangt u het boek 

na verschijning 

op 31 oktober 2006 

franco thuis.

machtigt de W O  eenmalig een bedrag van 

€  19,50 af te schrijven van bankrekening

nummer.........................................

t.n.v...............................................

Deze bon vóór 15 oktober 2006 sturen naar: 
Algemeen secretariaat W 0, postbus 30836, 
2505 GV Den Haag.
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Herinneringen
aan Magda van Everdingen

M agda  van Everdingen. Z o ’n 4 0  jaar geleden 
secretaresse  van het hoofdbestuur van de 
W D ,  maar in feite directeur van het Partij
bureau, zo schrijft F rits Kortha ls Altes. 
Sam en met de persoonlijke herinneringen 
van H ans W iegel vorm t deze pagina een 
eerbetoon aan een vrouw  die op 3 0  juni jl. 
is overleden en veel voor de V V D  heeft 
betekend.

[door Hans Wiegel]
Meer dan 40 jaar geleden heb ik haar leren kennen.
Ik nog niet eens Kamerlid, Magda achter haar bureau op de 
Koninginnegracht. Mejuffrouw Van Everdingen kende de hele 
partij, had een scherp inzicht in wie daar een rol speelden, 
hield niet van nieuwlichterij.
De groten van toen, professor Oud voorop, heeft zij allen 
gekend. Een speciale band had zij met mr. H, van Riel,
De prachtige brieven, die Van Riel rondschreef, werden door 
haar uitgewerkt. Met Van Riel reed Magda van Everdingen het 
hele land door naar de vele spreekbeurten van deze fameuze 
senator. Magda in haar Amerikaan, met haar hondje en een 
sigaret in de hand voorin. Van Riel met zijn dozen sigaren, 
de as rondstrooiend, achterin.
Wij hadden een bijzondere band. Nooit zal ik vergeten onze 
etentjes bij Van Riel thuis, waar Magda en mijn eerste vrouw 
Jacqueline op hoge stoelen gezeten sherry uit geneverglaasjes 
dronken, en Harm van Riel en ik in diepe, versleten lederen 
fauteuils, genever uit sherryglazen.
Of bij ons thuis in Amerongen. Het waren prachtige avonden. 
We hadden plezier, roddelden, maakten plannen. Er waren tussen 
ons vieren vele dwarsverbanden van respect en hartelijkheid. 
Hoogtepunt was de uitreiking van een welverdiende koninklijke 
onderscheiding voor Magda van Everdingen bij het 
30-jarig bestaan van de W D  in 1978. De eerste onderscheiding 
die ik zelf als minister van Binnenlandse Zaken mocht uitreiken. 
Ruim twee jaar later, eind 1980, was er groot verdriet. In 
november overleed jacqueline, een maand later mr. H. van Riel. 
Daarna heb ik Magda van Everdingen nog een enkele keer 
gesproken. Zij sloot zich steeds meer af voor de buitenwereld. 
Ik denk dat dit heel veel zei over de tijd daarvóór, die zij in 
haar werk, maar vooral in haar persoonlijke leven, zo intens 
moet hebben beleefd.
Met groot respect, met vele dierbare herinneringen, denk ik 
aan haar terug.

[door Frits Korthals Altes]
Als juriste en dochter van een notaris beschikte mejuffrouw 
M.M.E van Everdingen bij uitstek over de capaciteiten die 
nodig waren om nauwgezet en met gevoel voor stijl en 
verhoudingen het hart te vormen van de partijorganisatie. 
Kandidaatstellingen voor Eerste en Tweede Kamer, voor 
Provinciale Staten en gemeenteraden dirigeerde zij feilloos 
vanuit het algemeen secretariaat aan de Koninginnegracht, 
Haar functie heette secretaresse van het hoofdbestuur, in feite 
was zij de directeur van het Partijbureau.
Zij gaf het hoofdbestuur en de besturen van centrales en 
afdelingen de zekerheid dat alles wat administratief nodig was 
voor de organisatie en de kandidaatstellingen op tijd en 
foutloos gebeurde. Na de lange periode waarin Oud voorzitter 
was van de partij en de Tweede Kamerfractie, zag zij vele 
voorzitters, fractievoorzitters en hoofdbestuurders gaan en 
komen. Zij paste zich aan, ook toen na de lange periode waarin 
Oud, Van Riel, Dettmeijer en Sydney van den Bergh met 
beproefde methoden de W D  bestuurden, in 1963 een jonge 
garde bestaande uit HenkVonhoff, Els Veder en ik - met 
Herman Quarles van Ufford als algemeen secretaris - nieuwe 
wegen ging bewandelen. En zij beleefde dat in de jaren van 
Hans Wiegel en Haya van Someren de W D  uitgroeide tot 
een partij met meer dan 100.000 leden.
Toen zij afscheid nam, kon in haar opvolging alleen maar 
worden voorzien door van de algemeen secretaris - tot dan toe 
één van de leden van het dagelijkse bestuur - een fulltime 
functionaris te maken, Met dat vertrek sloot de partij een 
periode af. Door het overlijden van juffrouw Van Everdingen 
is die periode nu voltooid verleden tijd geworden.
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Personalia
■ In de gemeente Harlingen is op 1 juli P.H.IVI. Scheffer 
als burgemeester begonnen. Hij was eerder wethouder
in Zoetermeer enVlaardingen.
■ In Strijen is na vier jaar waarnemer te zijn geweest 
a .  Oster gestopt als burgemeester.
■  P ro f .d r P. W in sem ius is benoemd tot commissaris 
bij Bank Nederlandse Gemeenten.
■  W .M. Verver-Aartsen  is per 1 september benoemd tot 
burgemeester van Schiedam. Zij was burgemeester van 
Voorschoten. Verver-Aartsen is tevens voorzitter van het RJ. 
Oud-gezelschap van liberale burgemeesters.
■  S. Sche lberg  wordt de burgemeester van de her
ingedeelde gemeente Teylingen. Hij is momenteel nog 
burgemeester van Schermer.
■ Tweede Kamerlid B. de  Vries is herkozen tot voorzitter 
van de Koninklijke Algemene Nederlandse Kappersorganisatie 
(ANKO).
■  R . Potjer is per 1 juli aangesteld als hoofd communicatie 
en kabinet van de gemeente Wassenaar. Hij was consultant 
public affairs en actief binnen de WD.
■ Oud-wethouder B. B ru in s van Den Haag is benoemd tot 
staatssecretaris van Onderwijs in het kabinet Balkenende III,
■  L. H erm ans is benoemd tot voorzitter van de Raad van 
Toezicht van het Centraal Orgaan opvang Asielzoekers. 
Mevrouw A.W Duthler en de heer A. Bakas zijn benoemd tot 
leden van deze Raad van Toezicht.
■  H. W iege l is herbenoemd tot voorzitter van de Raad van 
Toezicht Staatsbosbeheer.
■ Sinds 1 augustus is de burgemeester van Westvoorne, 
H.W.H. K rijgsm an, met pensioen.
■ CdK van Gelderland, C. Cornielje, is benoemd tot 
voorzitter van de AOC-raad.
■ De Amsterdamse oud-wethouder M. van  d e r Horst
is benoemd tot waarnemend burgemeester van de gemeente 
Heemskerk.
■  L.A.G.M. de  Z eeu w -L ases  is benoemd tot burge
meester van Neerrijnen. Zij was waarnemend burgemeester 
in de Wieringermeer.
■  E.L.V. C heva lier-Be ltm an  is sinds 1 mei weg als
burgemeester van de gemeente Bergschenhoek. Zij wordt 
opgevolgd als waarnemer door B. van der KLuit-de Groot.
Zij was eerder burgemeester van Woerden.
■  J. de Groot is sinds 1 mei waarnemend burgemeester van 
Mill en Sint Hubert. Hij was eerder burgemeester vanVught.
■ K. Berghuis, politiek assistent van vice-premier G. Zalm, 
is de nieuwe chef van de politieke redactie van RTL-Nieuws. 
Zijn opvolger is M. Harbers, fractievoorzitter in de Rotterdamse 
gemeenteraad en oud-HB-lid.
■ F. Fennem a is het nieuwe hoofd voorlichting van de 
WD-Tweede Kamerfractie. Fennema was werkzaam als 
voorlichter bij het ministerie van Onderwijs.
■ R.L.O. L inschoten  is herbenoemd tot voorzitter van het 
Adviescollege Toetsing Administratieve Lasten (ACTAL).

Besluitenlijst
119e Algemene Vergadering
19 en  20 m ei 2006

Ten einde voldoende tijd te bieden aan de live uitzending van 
het Lijsttrekkersdebat in het kader van de Ledenraadpleging 
vond op zaterdagochtend 20 mei de behandeling van de 
gehele agenda, inclusief de visiedocumenten Veiligheid, 
gelijktijdig plaats in verschillende deelsessies. In deze deel
sessies konden de meningen worden gepeild, maar er werd 
niet gestemd. Wel konden voorstellen worden ingetrokken 
of overgenomen ten behoeve van de voltallige behandeling 
op zaterdagmiddag 20 mei.

m  De voorzitter opende de vergadering om 14.00 uur.
[2 ]  Besloten werd tot leden van de stem- en notulen- 
commissie te benoemen:
■ De heer J. van Loozenoord te Leidschendam;
■ De heer F Bevers te Lienden;
■ Mevrouw M. Kroes te Apeldoorn.

Algemene Ledenvergadering
[3 ]  De rekening en verantwoording van het hoofdbestuur 
over het jaar 2005 werd goedgekeurd.
[41 De hoogte van de contributie voor 2007 werd vastgesteld. 
[51 Tot leden van de financiële commissie werden benoemd:
■ Mevrouw M. Fisser te Amsterdam;
■ De heer R. Flinterman RA te Rijswijk;
■ De heer Ph. Heinrich RA te Aerdenhout.
Als plaatsvervangende leden werden benoemd:
■ Mevrouw drs j. van Mol te Rotterdam;
■ De heer drs. C. Rille te Rotterdam;
■ De heer drs. G.M.P Recter RA te Den Haag.
[61 Het technische advies voor de kandidatenlijsten Eerste 
en Tweede Kamer werden vastgesteld.
[71 De heer Gert Scholtes uit Hoorn werd na twee stemmingen 
gekozen tot nieuwe algemeen secretaris van het hoofdbestuur, 
[81 De visiedocumenten Veiligheid zijn tijdens de deelsessies 
behandeld. Op een aantal punten vond een stemming plaats. 
[9 ]  Daarbij vonden de volgende stemmingen plaats:
■  Amendement 68 van de afdeling Rotterdam: wijziging zin 
177; aangenomen met 170 tegen 153 stemmen;
■ Amendement 69 van de afdeling Rotterdam: toevoeging na 
zin 177; verworpen met 160 tegen 154 stemmen;
■ Amendement 82 van de afdeling Hoorn: wijzigen zin 194; 
verworpen met 256 tegen 66 stemmen;
■ Amendement 91 van de afdeling Hoorn: toevoeging na zin 
207; verworpen met 271 tegen 47 stemmen.
[101 De actuele motie van de afdeling Coevorden betreffende 
de loopbaanbegeleiding werd verworpen met 251 tegen 
29 stemmen,
[ H ]  De voorzitter sloot de vergadering om 16.25 uur.

Alle agendastukken zijn ten minste gedurende een 
jaar na te lezen via www.wd.nl.
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120e buitengewone Algemene Vergadering
29 en 30 sep tem ber 2006

Program m a
(onder voorbehoud van wijzigingen)

LOCATIE:

World Forum Convention Center,
Churchillplein IO in Den Haag
TELEFOON:

(070) 306 63 66
W EBSITE :

www.worldforumcc.nl

V rijd ag  29 septem ber
■ vanaf 16.30 uur Registratiebalies open
■ 17.30 uur Diner
■ 19.30 uur Avondprogramma
(herdenking overleden vooraanstaande leden, toespraak 
partijvoorzitter Jan van Zanen, toespraak lijsttrekker 
Mark Rutte)
■ vanaf 20.30 uur Presentatie definitieve 
kandidatenlijst Tweede Kamerverkiezingen 
22 november 2006
■ aansluitend Feest

Zate rd ag  30 septem ber
■ 10.00 uur Behandeling Verkiezingsprogramma 
Tweede Kamerverkiezingen 2006 in deelsessies
■ 12.30 uur Lunch
■ 13.30 uur Toespraak door Gerrit Zalm
S tè m ven ste r gehele m iddag
■ 14.00 uur Politieke vergadering (ALV)
Vaststelling verkiezingsprogramma Tweede Kamer
verkiezingen 2006
■ Ca. 17.00 uur Einde van de vergadering

Beknopte Leesw ijzer
Door de val van het kabinet Balkenende II en de vervroegde 
verkiezingen voor de Tweede Kamer op 22 november 2006 
is de planning voor de behandeling en vaststelling van zowel 
de kandidatenlijst als het verkiezingsprogramma gewijzigd.
Op het moment van drukken van dit nummer van Liber was 
het concept-verkiezingsprogramma nog niet gepresenteerd en 
daarmee de amendering niet opengesteld. Bij het verschijnen 
van dit nummer is het concept-verkiezingsprogramma door 
de commissie o.l.v Ben Verwaayen inmiddels gepresenteerd 
(28 augustus) en hebben alle leden een exemplaar ontvangen. 
De Algemene Vergadering van 29 en 30 september zal geheel 
in het teken staan van de vervroegde Tweede Kamerverkiezin
gen. Om voldoende tijd te bieden voor de behandeling en de 
vaststelling van het verkiezingsprogramma zal de behandeling 
gelijktijdig plaatsvinden in verschillende deelsessies. In de 
deelsessies wordt niet gestemd; wel kunnen voorstellen worden 
ingetrokken of overgenomen. Op het moment van het drukken 
van dit blad was het aantal deelsessies nog niet bekend.

Na de sluiting van de amenderingsperiode op 
18 september 2006 zullen in de Leeswijzer op 
26 september 2006 alle wijzigingsvoorstellen 
gepubliceerd worden op www.wd.nl/av.
Liber nummer 4 is het enige nummer dat voor 
de buitengewone Algemene Vergadering van 29 en 
30 september zal verschijnen. Alle formulieren 
voor de Algemene Vergadering vindt u daarom 
in dit nummer.

Politieke vergadering (A LV )
Vaststellen verkiezingsprogramma Tweede Kamerverkiezingen 
2006. Een compleet overzicht van alle wijzigingsvoorstellen en 
de daarbij behorende advisering van verkiezingsprogramma- 
commissie en hoofdbestuur zal gepubliceerd worden in de 
volledige Leeswijzer op 26 september 2006.
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Spelregels Algemene Vergadering
29 en 30 septem ber 2006

Algemeen
[ > ]  Voor deze algemene vergadering geldt, naast het 
gebruikelijke stemrecht voor afgevaardigden, het persoonlijk 
stemrecht voor alle leden van de WD. Dit recht gaat in op de 
eerste peildatum na aanvang van het lidmaatschap.
De peildatum is 1 juli 2006.
12] Aanmelden kan tot 18 september 2006 12.00 uur,
of anders ter vergadering. In dit laatste geval gelden onder
staande beperkingen.
13] Na deze termijn kan geen gebruik meer worden gemaakt 
van vooraanmelding of van bijkomende faciliteiten. U kunt zich 
aanmelden ter vergadering op 29 en 30 september, waarbij 
de beperking van het aantal mensen dat ter plekke nog kan 
worden toegelaten afhankelijk is van de grootte van de zaal
of zalen en van de beschikbare stemfaciliteiten.
[4] Leden van de W D  dienen zich vooraf schriftelijk aan te 
melden door middel van het aanmeldingsformulier. Telefonische 
aanmeldingen kunnen helaas niet worden aangenomen.
[5] De Algemene Vergadering is openbaar. Alleen leden 
van de W D  hebben stemrecht. In de agenda is aangegeven 
wanneer het stemvenster plaatsvindt.
16] Zonder aanmelding (vooraf of ter plaatse) worden 
geen stempassen afgegeven. Er zijn geen uitzonderingen op 
deze regel.

Individuele leden met vooraanmelding
12] Individuele leden die zich tot maandag 18 september 
12.00 uur schriftelijk hebben aangemeld, hebben gegaran
deerd toegang tot de Algemene Vergadering en hebben het 
recht hun stemrecht uit te oefenen in de vergadering.
£8] Deze leden ontvangen de stempas per post ongeveer 
één week voor de Algemene Vergadering. Is dit niet het geval, 
dan wordt u verzocht contact op te nemen met het algemeen 
secretariaat.
[9] Als extra service kunnen deze leden zich kosteloos de 
agenda via de post laten toezenden.

Individuele leden zonder vooraanmelding
£10] Individuele personen die zich eerst ter vergadering 
melden, dienen zich te kunnen identificeren. Vervolgens wordt 
vastgesteld of de persoon lid is van de W D  en moet een aantal 
gegevens worden geregistreerd.
£11] Voor de aanmelding dient de persoon zich te kunnen 
legitimeren met een identiteitsbewijs met foto.
[12] Deze categorie leden wordt in overeenstemming met 
het huishoudelijk reglement slechts toegelaten zolang de 
capaciteit van de zaal en de beschikbaarheid van het stem- 
systeem dat toelaten.

Volmachten
£13] Alle leden ontvangen een in te vullen machtigingskaart 
in deze Liber (pagina 34).
£ 14 ] Indien Liber niet tijdig is ontvangen, kunnen leden 
een machtigingskaart opvragen bij het algemeen secretariaat.

[ 15] Deze machtigingskaart kan worden afgegeven als 
volmacht aan een ander stemgerechtigd lid.
[ 16] Een stemgerechtigd lid mag maximaal twee volmachten 
accepteren van andere leden. Dit kan alleen maar op de in het 
volgende punt aangegeven wijze.
£12] Een volmacht kan worden afgegeven door de machtig
ingskaart in te vullen, te ondertekenen en fysiek mee te geven 
aan een ander stemgerechtigd lid. Er kan slechts één volmacht 
worden verstrekt. De volmachtverkrijger meldt zich ter 
vergadering aan de balie en ontvangt op het tonen van de 
volledig ingevulde volmacht een stempas.
£18] Een volmacht wordt ingetrokken door vóór afgifte van 
de stempas aan de balie de afgegeven machtigingskaart terug 
te krijgen van de volmachtverkrijger.

Kosten
£19] Het is mogelijk om via het aanmeldingsformulier aan 
te geven gebruik te willen maken van aangeboden faciliteiten 
(diner, lunch, kinderopvang).
£20] De verschuldigde kosten zullen na de Algemene 
Vergadering in rekening worden gebracht. Hiervoor dient door 
het lid een éénmalige incasso te worden verleend.
[21] ‘No show' voor overige afgenomen faciliteiten wordt 
altijd in rekening gebracht, tenzij vóór 18 september 12.00 uur 
een gemaakte reservering wordt afgezegd.

Stempas en stemvenster
[ 22] Stempassen zijn alleen geschikt gemaakt voor de 
actuele Algemene Vergadering.
£23] De te verstrekken stempas is eigendom van de W D  en 
dient na de Algemene Vergadering te worden geretourneerd 
om kosten te besparen.
£24] In de agenda is een stemvenster opgenomen. In dat 
tijdvak vinden in principe de stemmingen plaats, zodat er 
gelegenheid is om deel te nemen aan parallelsessies, zonder 
de stemmingen te moeten missen. De voorzitter van de 
vergadering kan in voorkomende gevallen besluiten ook een 
stemming te houden buiten het geagendeerde stemvenster.
[ 25] Een eenmaal afgegeven pas kan niet worden vervangen, 
ook niet in geval de ontvanger deze is vergeten mee te nemen 
of indien de pas in het ongerede is geraakt.

Spreektijd
[26] Voor iedere Algemene Vergadering bepaalt het hoofd
bestuur wat de spreektijd is van de deelnemers en welke 
andere maatregelen eventueel worden getroffen voor een 
zorgvuldig verloop van de vergadering.
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AANM ELDINGSFORM ULIER
I20e ALGEMENE VERGADERING
29 en  30 sep tem ber 2006 in Den H aag
In verband met het persoonlijk stemrecht is aanmelding verplicht.
Per lid a.u.b. één formulier gebruiken; extra formulieren kunt u aanvragen 
bij het algemeen secretariaat, telefoon (070) 36130 61.
Het elektronische aanmeldingsformulier treft u aan op www.wd.nl/av. G ra a g  in

b lo k ie tte rs
Ondergetekende meldt zich aan voor de Algemene Vergadering: invullen
Naam ........................................................................................................................  M /V *

Adres ..................................................................................................................................

Postcode ..............................  Plaats ................................................................................

Telefoon .......................................................  E-mail .........................................................

Indien u W D-lid bent en persoonlijk stemrecht hebt (zie spelregels AV op pagina 31, artikel 1), 
ontvangt u circa één week voor de Algemene Vergadering uw congresbescheiden 
(inclusief stempas) op dit adres.
De agenda verschijnt op 25 augustus. U kunt deze downloaden van de WD-website 
(www.wd.nl/av). Indien u de agenda per post wilt ontvangen, kunt u dat hieronder aankruisen. 
De Leeswijzer verschijnt op 26 september. U kunt de Leeswijzer downloaden van www.wd.nl/av. 

ze wordt eveneens ter vergadering beschikbaar gesteld.

ALS EXTRA SERVICE WIL IK  PER POST ONTVANGEN:
IK  MACHTIG DE VVD EENMALIG HET 

TOTAALBEDRAG AF TE SCHRIJVEN VAN:

Bank- /gironummer*

IK  WIL HET VOLGENDE RESERVEREN:

x diner op 29 sept. a €  27,- = €  ....................

x lunch op 30 sept. a €  15,- = €  ....................

TOTAALBEDRAG = €  ....................

T.n.v.

Datum

Handtekening

IK  MAAK GEBRUIK VAN DE GRATIS PROFESSIONELE KINDEROPVANG OP 30 SEPTEMBER

voor......(aantal) kind (eren) in de leeftijd 0 -1 2

W ilt  u overnachten?
Voor het reserveren van een hotelkamer kunt u rechtstreeks contact opnemen met Hotelmatch 
(reserveren kan dus NIET via het algemeen secretariaat): telefoon (070) 385 15 74 
of e-mail wd@hotelmatch.nl (o.v.v. W D -AV).

Let op!
Dit formulier dient uiterlijk  18 sep tem ber 2006 12.00 u u r door de W D  ontvangen 
te zijn. U kunt het formulier faxen naar (070) 360 82 76 of met de post sturen aan:
W D  algemeen secretariaat, postbus 30836, 2500 GV Den Haag (o.vv aanmelding AV)

Wij attenderen u erop dat bij annulering na 18 september 200612.00 uur van bovenstaande reserveringen 

de volledige kosten in rekening worden gebracht (zie de spelregels AV op pagina 31, artikel 21).

Let op!
Aanm eld ings
form ulier op

www.vvd.nl/av

U zou ons een 
groot plezier doen 
wanneer u zich 
aanmeldt via het 
aanm eldings
form ulier op 
de VV D -w ebsite  
(www.vvd.nl/av). 
D it scheelt ons 
een groot aantal 
adm inistratieve 
handelingen en 
verkleint daardoor 
de kans op fouten!
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120e Algemene Vergadering
29 en 30 septem ber 2006

Aanmeldingsformulier op www.wd.nl/av 
U zou ons een groot plezier doen wanneer u zich aanmeldt via het 

aanmeldingsformulier op de WD-website (www.wd.nl/av).

Dit scheelt ons een groot aantal administratieve handelingen en 

verkleint daardoor de kans op fouten!

Aanmelden voor IS september 12.00 uur 
Indien u zich vóór 18 september 12.00 uur aanmeldt, ontvangt u 

de congresbescheiden (inclusief stempas) thuis per post.

Aanmelden voor 22 september 12.00 uur
Indien u zich na 18 september 12.00 uur, maar vóór 22 september

12.00 uur aanmeldt, wordt uw aanmelding nog wel door ons verwerkt.

De congresbescheiden (inclusief stempas) voor de vergadering

worden niet meer naar u verstuurd, maar kunt u op het congres bij

één van de aanmeldbalies af halen. U ontvangt géén bevestiging van

ons.

Permanent aanmelden Is komen te vervallen 
U kunt zich niet meer permanent aanmelden voor de Algemene 

Vergaderingen. Deze mogelijkheid is komen te vervallen.

Kinderopvang
Als extra service bieden wij tijdens deze Algemene Vergadering weer 

professionele kinderopvang aan. Op zaterdag 30 september wordt dit 

van 9.30 uur tot 16.30 uur verzorgd door De Blauwe Dierenparade. 

Kinderen van O tot 12 jaar zijn van harte welkom. Indien u gebruik 

wilt maken van deze service, verzoeken wij u dit aan te geven op het 

aanmeldingsformulier. De kinderopvang is gratis.

Zelf uw overnachting regelen 
Voor het reserveren van een hotelkamer in Den Haag kunt u 

rechtstreeks contact opnemen met Hotelmatch (reserveren kan 

dus NIET via het algemeen secretariaat), telefoon (070) 38515 74 

of e-mail wd@hotelmatch.nl (o.v.v. overnachting WD-AV).

Doe dit tijdig! Hotelmatch garandeert lagere hotelprijzen dan de 

gepubliceerde hotelprijzen. Zie verder ook www.hotelmatch.nl.

Beveiliging
Zoals altijd is het WD-congres openbaar. In deze tijden ontkomen 

we echter helaas niet aan beveiliging. Daarom wordt er gewerkt met 

toegangspoortjes en wordt iedereen vriendelijk doch dringend 

verzocht zijn/haar badge zichtbaar te dragen. Uw badge vindt u op 

de bevestigingsbrief van uw inschrijving.

Machtigingskaart
Bent u zelf niet in de gelegenheid om te stemmen op de 120e 

Algemene Vergadering? Vul dan de machtigingskaart op pagina 34 

in en geef deze - volledig ingevuld en inclusief handtekening - mee 

aan een ander stemgerechtigd WD-lid.

Provinciale Statenverkiezingen
7 m aart 2007

Na de provinciale ledenraadplegingen In Noord- 
Holland, Lintburgen Brabant Is nu het dozijn 
provinciale lijsttrekkers bekend.
De kandidaatstelling voor de provinciale 
kandidatenlijsten Is onlangs gesloten en de 
provlndecentralebesturen zijn nu aan het werk 
om advieslijsten op te stellen. In de periode
8 -  22 november a.s. zullen in alle provincies 
ledenraadplegingen gehouden worden om de 
definitieve volgorde van de kandidatenlijsten 
te bepalen.

De volgende liberalen zijn nu de 
12 provinciale lijsttrekkers:
Friesland: de heer Ton Baas, gedeputeerde 

Groningen: de heer Eisse Luitjens, fractievoorzitter 

Drenthe: mevrouw Tanja Klip, gedeputeerde 

Overijssel: de heer Gerrit-Jan Kok, fractievoorzitter 

Gelderland: de heer Jan Markink, fractievoorzitter 

Utrecht: de heer Jan Ekkers, gedeputeerde 

Zuid-Holland: de heer Erik van Heijningen, gedeputeerde 

Zeeland: de heer Jacques Suurmond, gedeputeerde 

Flevoland: de heer Harry Dijksma, gedeputeerde 

Noord-Holland: de heer Ton Hooijmaijers, gedeputeerde 

Brabant: de heer Onno Hoes, gedeputeerde 

Limburg: mevrouw Ingrid Muijs, statenlid
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M ACHTIGINGSKAART I
120e ALGEMENE VERGADERING
29 en 30 sep tem ber 2006 in Den H aag

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart 
als volmacht aan een ander stemgerechtigd 
W D -lid  worden afgegeven.
Graag in blokietters invallen.

Naam .......................................................... .....................  M / V*

Adres ........................................................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................

Handtekening

Verleent volmacht aan:

Naam ...............................................................................  M / V *

Adres ....................................... .................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................

V O L M A C H T
120e Algemene Vergadering

BENT U ZELF  NIET IN DE GELEGENHEID  

OM  TE ST E M M E N  OP DE I20E ALGEM ENE  

VERGADERING? V U L  DAN EEN VAN  DEZE  

M ACH TIGINGSKAARTEN IN EN GEEF DEZE  

- VOLLEDIG  ING EVULD  EN INCLUSIEF  

H ANDTEKENING - MEE A AN  EEN ANDER  

STEM GERECHTIGD W D -L ID .

HEBT U NOG VRAGEN OVER HET STEM M EN  

OP DE I20E ALGEM ENE  VERGADERING?

DAN KUNT U CONTACT O PNE M EN  M ET  

EVA GOBITS, TELEFOON (070) 361 30 41 

OF E -M AIL E .G O B IT S @ W D .N L .

M ACHTIGINGSKAART 2
120e  A L G E M E N E  V E R G A D E R IN G
29 en 30 septem ber 2006 in Den Haag

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart 
als volmacht aan een ander stemgerechtigd 
W D -lid  worden af gegeven.
Graag in blokietters invullen.

Naam ...............................................................................  M / V *

Adres ........................................................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................

Handtekening

Verleent volmacht aan:

Naam ...............................................................................  M / V *

Adres ........................................................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................
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Thorbeckcpenning
DE HEER J.P. V AN  EIJKEN, BILTHOVEN  

M E V R O U W  E.C.L.G. ZO ETM AN -H ER M ANS, EEM NES  

DE HEER M.P. SW ART, ENSCHEDE

Stikkerplaquette
DE HEER D.J. V AN  DEN BOS, NOORDHORN  

M E VR O U W  J.C. VAN  Dl JK -STURM , M IDDELBURG  

DE HEER F.J.L. VAN  DULM , NAARDEN  

M E V R O U W  M.C. W IE N TJE N S-VA N  DER VELDEN, 

W ADD INXVEEN

DE HEER A.J.J. T IM M ERM ANS, PAN N ING EN  

M E V R O U W  P.H.E. VAN NIEROP-KIERS, AM STELVEEN  

DE HEER J. H UISM AN, H AR DINXVELD -G IESSENDAM  

M E V R O U W  W.A.W. VAN M UI JLW IJK, ARNH EM  

DE HEER G.M.J.M. BREUKERS, GELEEN  

DE HEER G.P.W. JANSEN , B U S SU M

Liber, het m agaz in e  
voor en doo r leden  
Hebt u ideeën of suggesties voor 
artikelen in Liber? Laat het ons 
weten. U kunt uw verhaal en 
eventuele foto(’s) ook mailen naar 
redactie@wd.nl. U krijgt zo snel 
mogelijk een reactie. Alvast 
bedankt voor uw bijdrage!

Partijraad  M iljoenennota  
7 oktober 2006 van 10.00 -14.00 uur 

Locatie: Theater en Congrescentrum Orpheus,

Churchillplein I in Apeldoorn
Telefoon: (055) 52214 77 of kijk op www.orpheus.nl

Centraal staat de Miljoenennota en een terugblik 
op de Algemene Beschouwingen.

Bestuurdersvercniging jubilcerl 

VVD kiest voor helderheid 
In gesprok met Mark Rutte

,im te  excelleren 
s over do UEFA

Ledenm agazine van de VVD

een wenselijke optie'.

i e i ■

J «aar Uruzgan móeten 
voor de rivieren 
ner, een kijkje achter

(te van de VVD

Liber is een uitgave van de W D  en verschijnt 
zes keer per jaar.
Realisatie: Springer Uitgeverij bv, Leusden
Redactie: Marijke van der Werff, Rick Bron
Vaste medewerker: Daan de Neef
Eindredactie en projectmanagement: Marjo Lodewikus
Art direction en vormgeving: Trudy Bruil
Advertentieverkoop: Recent, Amsterdam
Druk: Hoonte Tijl, Zwolle
ISSN: 1872-0862

Algemeen secretariaat W D  
Postbus 30836 
2500 GV Den Haag 
Telefoon: (070) 361 30 61 
E-mail: redactie@wd.nl
Bezoekadres: Laan Copes van Cattenburch 52, Den Haag

COPYRIGHTS
HET AUTEURSRECHT OP DE IN DIT MAGAZINE VERSCHENEN ARTIKELEN 
WORDT DOOR DE UITGEVER VOORBEHOUDEN. DE UITGEVER HEEFT ALLE 
ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.
IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, DIE NIET 
GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE CLAIM OP GEBRUIKT 
MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH 
SCHRIFTELIJK MET DE UITGEVER IN VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE 
VAN HUN CLAIM EN DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER
DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT OP ONAFHANKELIJKE WIJZE 
TOT STAND EN GEEFT DUS NIET PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 
VAN HET HOOFDBESTUUR VAN DE VVD WEER.
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Inclusief:

De nieuwe BOSE® LIFESTYlP'-systemen

Elegantie aan de buitenzijde 
Unieke BOSE innovaties vanbinnen

Onze nieuwste DVD home entertainment-systemen dragen de naam 

LIFESTYLE’ met reden. Zij weerspiegelen daadwerkelijk hoe u optimaal 

kunt genieten van muziek en home cinema zonder compromissen te 

sluiten: een combinatie van pure elegantie met de nieuwste technische 

innovaties zoals u die alleen van Bose mag verwachten.

Onze LIFESTYLE'-systemen zijn complete muziek- en home cinema- 

systemen, waarin hoge weergavekwaliteit, elegantie, bedieningsgemak 

en uitbreidbaarheid samenkomen.

Unieke Bose technologieën -  echte luistervoordelen:

Het ADAPTiQ audiocalibratiesysteem

Automatische geluidsafstelling, houdt rekening met de 

kamergrootte, luidsprekeropstelling en luisterposities. 

uMusic* intelligent weergavesysteem 

Slaat honderden cd's op in het media center, onthoudt uw 

muzikale smaak, zelfs voor bepaalde tijden en stemmingen.

BOSE' link

Speelt verschillende bronnen in verschillende ruimten af.

Tegelijkertijd, vanaf één systeem.

Het nieuwe BOSE* LIFESTYLE* 48 DVD home entertainment-systeem. 

De ultracompacte ACOUSTIMASS*-module is 3 0 %  compacter en nu 

nog makkelijker uit het zicht te plaatsen.

Ervaar het verschil dat de Bose technologie maakt.
Vraag om een demonstratie bij een geautoriseerde Bose-dealer.

Voor adressen belt u naar +31 (0)299 390111 of e-mail naar consumenteninfo@bose.com Better sound  through researcth

mailto:consumenteninfo@bose.com
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Het ‘leven’ gaat door
Toen Sybilla Dekker in de laatste septemberweek 
het politieke podium verliet, moest ik toch wel even 
slikken. Een minister zien aftreden uit je eigen partij 
doet je wat. Zeker Sybilla. Een warme, innemende 
vrouw die ik zeer waardeer en waar groot respect 
voor bestaat. Ik wens haar sterkte de komende tijd 
en dank haar voor haar inzet.
Het 'leven' gaat echter gewoon door. Zo zaten we 
eind september met z'n allen bij de 120® Algemene 
Vergadering in Den Haag, Goede verhalen van 
BenVerwaayen, Mark Rutte en Gerrit Zalm. Het 
verkiezingsprogramma is met veel enthousiasme 
vastgesteld en de grote inzet van veel leden is een steun in 
de rug. Het is bovendien een compliment aan BenVerwaayen 
en zijn programmacommissie.
Met dit programma in de hand kan de campagne voor de 
verkiezingen op 22 november nu echt van start. De W D  zet in

op economie, onderwijs en veiligheid, met Mark 
Rutte, Rita Verdonk en Henk Kamp in de hoofdrol. 
Natuurlijk laten we niet onbetuigd wat de W D  de 
afgelopen jaren beloofd en daadwerkelijk bereikt 
heeft. De economie is weer gezond, de schatkist op 
orde, het aantal uitkeringen daalt en de immigratie 
is onder controle. Dat gaan we allemaal uitdragen. 
Om u daarbij te helpen, vindt u in deze editie 
‘pledge cards', bedoeld om uit te delen.
De campagne zal spannend zijn, want we zijn er 
nog lang niet. De peilingen gaan op en neer. Daar 
moeten we ons niet gek door laten maken. Vertel 

uw vriend(inn)en wie de W D  is en waarvoor ze staat. En vertel 
ze dat een stem op Bos of Balkenende een stem is op Bos én 
Balkenende. Wie voor voortzetting van het succesvolle kabinets
beleid wil kiezen, moet echt W D  stemmen!
Veel succes met de campagne. Ik reken op uw steun,
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M ARK RUTTE IS GE

BOREN OP 14 FEBRUARI 

1967. HIJ VOLGDE  

HET G Y M N A S IU M  IN 

DEN HAAG EN  

STUDEERDE DAARNA  

GESCHIEDENIS AAN  

DE RIJKSUNIVERSITEIT  

VAN LEIDEN. RUTTE  

W ER K TE  LANGE TIJD  

VOOR UNILEVER.

HIJ IS LID VAN DE VVD  

S IN D S  1983 EN W A S  

VOORZITTER VAN  DE 

JOVD VAN  1988 TOT 1991. 

OP 31 MEI JL. IS HIJ 

GEKOZEN TOT LIJST 

TREKKER VAN  DE VVD.

Mark Rutte’s oproep aan de leden:

‘Iedere stem telt’
Toekomstgericht, duidelijk en positief. Dat is het motto waarmee 
de V V D  de verkiezingen ingaat. Het gaat goed met Nederland. M aa r 
om daarvan te profiteren, is het belangrijk dat de V V D  ste rk  uit de 
verkiezingen komt, benadrukt lijsttrekker M a rk  Rutte. “Bij ons geven 
behaalde resultaten in het verleden wel degelijk een garantie voor 
de toekomst.”

TEKST: PETER STEEMAN FOTOGRAFIE: HANS OOSTRUM
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e verkiezingstijd is een spannende 
periode waarin je teruggaat naar de 
basis waar je als partij voor staat. In 
debatten heb je vaak weinig tijd en 
moet je de boodschap tot de kern 
terugbrengen. Kijken we vooruit naar 
de toekomst of blijven we hangen in 

het verleden? Dat laatste is vreselijk fout voor de samenleving, 
Je moet vooruit. Er moet groei zijn. Talent moet hier naartoe 
willen en hier willen blijven. Er is hier een toekomst. Meer dan 
ooit. We slagen er gelukkig in de W D  neer te zetten als de 
partij van de toekomst. We kijken positief naar die toekomst.
En we zijn duidelijk. Ben Verwaayen heeft een helder verkiezings
programma geschreven dat heel goed is ontvangen.”

Lezen kiezers nog wel een verkiezingsprogramma?
“Wel als het leesbaar is. In een kwartier heb je scherp waar de 
W D  voor staat. Bij het CDA zijn het 67 pagina’s. De PvdA heeft 
70 pagina’s nodig. Niemand gaat dat lezen. Als je zoveel 
woorden nodig hebt, bied je geen keuzes en geen helderheid.

Ik heb bij een merkenbedrijf 
gewerkt, Unilever. Een merk 
is altijd een combinatie van 
goede communicatie en 
inhoud. Je moet aantonen dat 
een product daadwerkelijk 
al die innovaties in zich heeft, 
anders telt niemand er extra 
geld voor neer. Een product 

moet leveren wat het belooft. Het is meer dan alleen verpak
king. Net zoals het in de politiek om meer gaat dan wie de 
beste uitstraling heeft. Dat is maar een deel van het verhaal.”

‘In een kwartier 
heb je scherp 
waar de W D  
voor staat’

Waar gaat het In deze verkiezingen om?
"In deze campagne draait het voor de W D  om drie thema’s: 
economie, onderwijs en veiligheid. De W D  is een partij die 
beloftes nakomt. We maken stevige afspraken met Nederland. 
Er moeten meer mensen aan het werk. Op dit moment werkt 
zeventig procent van de mensen. Dat moet tachtig procent 
worden. Als je dat bereikt, kun je ook de vergrijzing betalen. 
We willen de W W  beperken. Die uitkering hoort een brug te 
zijn van de ene naar de andere baan en geen hangmat. Het 
starten van een eigen onderneming moet meer gestimuleerd 
worden. In plaats van veertigduizend starters moeten het er 
tachtigduizend worden. Wie geld geeft aan een vriend die een 
bedrijf start, hoeft daar geen belasting over te betalen. En de 
starter moet de eerste drie jaar geen gezeur met de fiscus 
hebben. We willen ook een cultuuromslag. Je moet niet meer 
gewantrouwd worden door de overheid omdat je een eigen 
zaak begint. Kinderopvang voor werkende ouders wordt gratis. 
Zodat je kunt werken als je dat wilt en niet in de weg wordt

gezeten door de financiële last en de ellendige bureaucratie 
van al die formulieren die je moet doorworstelen. In het onder
wijs moet de leraar centraal staan. Hij moet meer verdienen. 
Niet omdat hij er allerlei managementtaken bij neemt, maar 
omdat hij een goede leraar is. Er moet strenger opgetreden 
worden tegen asociaal gedrag, Zwaardere straffen voor het 
mishandelen van mensen maar ook boetes voor kleinere 
vergrijpen. Zodat mensen zich weer veilig voelen op straat."

“Het gaat beter in Nederland. Dat mogen mensen ook merken. 
Wij zijn de partij die tien miljard euro lastenverlichting geeft 
aan Nederlanders. We verlagen alle belastingschijven met drie 
procent. Die verlaging komt voor tachtig procent ten goede aan 
de eerste twee schijven. Dat zijn mensen met inkomens van net 
onder modaal tot degenen die twee keer modaal verdienen. 
Van de AOW en de AOW-leeftijd blijven we af. Ook de hypotheek
renteaftrek staat niet ter discussie. Juist jonge mensen en mensen 
met een lager inkomen profiteren veel meer van hypotheek
renteaftrek dan mensen met een hoger inkomen. Dat blijkt uit 
alle onderzoeken.” >
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Politieke partijen beloven vaak veel in het heetst 
van de verkiezingsstrijd. Hoe onderscheidt de VVD 
zich daarin?
"Ons verkiezingsprogramma vertrekt vanuit een aantal heel 
concrete principes. Bijvoorbeeld dat iedereen die mee wil 
doen op de arbeidsmarkt daar de kans voor moet krijgen.
Dan is het dus logisch dat je de kinderopvang gratis maakt. Dat 
artikel 1 van de Grondwet, het anti-discriminatie-artikel, boven 
de andere artikelen uitgaat, Iemand van islamitische afkomst 
heeft daarom recht op een stageplek en een baan. Het pro
gramma is geworteld in de traditie van een grote liberale partij, 
Het is geen opsomming van leuke ideetjes. En we doen wat 
we beloven. De W D  heeft in dit kabinet een aantal belangrijke 
zaken gerealiseerd. We beloofden de economie op orde te 
krijgen. Met Gerrit Zalm is dat gelukt. We zijn de snelst 
groeiende economie van Europa met de laagste werkloosheid. 
Het aantal vacatures neemt toe, Voor het eerst sinds de oorlog 
daalt het aantal mensen met een uitkering. Het tweede dat we 
beloofd hebben, is dat we de immigratie onder controle 
zouden krijgen. Er zijn veel minder asielzoekers die naar 
Nederland komen. Rita Verdonk heeft daar hard aan gewerkt. 
Tenslotte is de veiligheid verbeterd, mede dankzij Henk Kamp 
en Johan Remkes, De criminaliteit is met meer dan tien procent

gedaald, Het veiligheidsniveau is enorm toegenomen. Bij ons 
geven behaalde resultaten in het verleden wel degelijk een 
garantie voor de toekomst, Dat hebben we altijd gedaan en 
zullen we blijven doen,”

In de media worden de verkiezingen vooral 
neergezet als een race tussen Bos en Balkenende. 
Hoe lastig is dat?
“De stelling is niet: Bos of Balkenende. Het risico is eerder Bos 
en Balkenende. Wij voeren campagne vanuit onze eigen kracht. 
Onze boodschap slaat aan. Voor het eerst in vijftien jaar stijgt 
het ledenbestand, We moeten accelereren. Als de W D  niet 
groot genoeg wordt, is de kans levensgroot dat Bos aan de 
macht komt. Een links kabinet is rampzalig voor dit land, maar 
ook een PvdA-CDA kabinet is een somber vooruitzicht.
De groei van de economie zal vertragen, de staatschuld weer 
toenemen. Denk aan het verschrikkelijke regeerakkoord tussen 
Bos en Balkende dat in 2003 in wording was. Opnieuw zouden 
de middengroepen het gelag moeten betalen voor hun 
plannen. Als de plannen van de PvdA werkelijkheid worden, 
wordt het alleen maar erger, Bos heeft aangekondigd dat je 
de AOW nog eens moet betalen als je ouder dan 65 jaar bent. 
‘Dat geldt voor de hoge inkomens’, zegt Bos. Maar om wie gaat 
het? Dan praat je over een leraar met tien dienstjaren, een 
ambulance verpleegkundige met vijftien dienstjaren. Bos wil 
ook de zorgpremie inkomensafhankelijk maken. Dan heb je het 
ziekenfonds weer terug. Dat raakt juist de middengroepen.
De individuen die Nederland vooruit moeten stoten. Wij zijn de 
enige van de grote partijen die een duidelijke coalitievoorkeur 
heeft. We sluiten geen enkele partij uit, maar we hebben een 
stevige voorkeur om met het CDA door te gaan. Met die partij 
kunnen we het meeste van ons programma realiseren.”

Wat kunnen de leden doen?
“Iedere stem telt op 22 november. Ik doe een oproep aan de 
leden. Ga op 22 november naar de stembus. Dat is de eerste 
opdracht. Spoor degenen in je omgeving van wie je weet dat 
ze W D  stemmen aan om ook echt te gaan. Vergeet de twijfe
laars niet. Trek degene die overweegt op ons te stemmen met 
argumenten over de streep. Deze verkiezingen zijn uniek.
Ze zijn altijd het moment waarop je als samenleving in de 
spiegel kijkt. Waar gaan we naar toe? Meer dan ooit staan we 
op een splitsing. Als de linkse partijen de mogelijkheid krijgen 
om te regeren, komt de schatkist weer in de problemen. Dan 
maken we geen doorstart, Wij willen de andere kant op. Er is 
een basis gelegd. Nu gaan we er voor zorgen dat Nederland 
een economie krijgt die fors groeit. Zodat we structureel 
voorop lopen, Nederland moet vooruit, niet achteruit.” □
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UIT LIBERALE PEN

W ilt  u iets kwijt over 
de W D ,  de politiek 
in het algemeen 
of aanverwante zaken? 
Uw  brief kunt u mailen 
naar redactie@vvd.nl of 
per post sturen naar 
algemeen secretariaat 
V V D , t.a.v. redactie Liber, 
postbus 3 0 8 3 6 ,
2 5 8 5  G V  in Den Haag.

■  DE REDACTIE BEPAALT, 

ZONDER OPGAAF VAN  

REDENEN, OF EEN BRIEF  

W O R D T GE PLA ATST  OF NIET. 

CORRESPONDENTIE  HIEROVER  

IS NIET MOGELIJK.

Hennepteelt
Briefschrijver Rob Lansu slaat in het vorige nummer van Liber de plank mis door te 
schrijven dat gereguleerde hennepteelt kan concurreren met de bestaande illegale 
teelt. Als men kijkt naar een gemiddelde coffeeshop dan kan deze bij de verkoop goed 
uit de voeten met de opbrengst van hennepteelt (wiet) ter grootte van het oppervlak 
van een woonkamer. Den Haag telt 42 coffeeshops. Alleen al in 2005 ontmantelde de 
Haagse politie 346 hennepkwekerijen. Den Haag is - zeker in vergelijking met steden 
in Noord-Brabant en Limburg - niet uniek. Het merendeel van de wiet is niet bestemd 
voor coffeeshops, maar voor het buitenland. Criminologen schatten dat negentig 
procent van de Nederlandse wiet wordt geëxporteerd, Nu zijn coffeeshophouders vaak 
genoodzaakt hun wiet bij louche telers af te nemen, Gereguleerde hennepteelt 
lost dit probleem op. Het is echter een fabeltje dat gereguleerde hennepteelt kan 
concurreren met de illegale teelt. De nederwietmarkt is in praktijk geen gesloten markt. 
Met een grote vraag uit het buitenland blijft het lucratief om illegaal hennep te telen. 
Martijn Bruijstens, Den Haag

■  DE REDACTIE BEHOUDT ZICH

HET RECHT VOOR BIJDRAGEN  

A A N  DEZE RUBRIEK IN TE  

KORTEN. EEN BRIEF M AG UIT  

M A X IM A A L 175 W OORDEN  

BESTAAN.

■  A LLEEN  BRIEVEN VAN  LEDEN  

K UNNEN W O R D EN  G E PU B LI

CEERD. REACTIES ZONDER  

HUISADRES EN INZEND INGEN  

ONDER PSEUD O NIEM  W O R DEN  

NIET GEPLAATST.

■  HET IS TOEGESTAAN OM  

TE REAGEREN OP EEN EERDER  

INGEZONDEN BRIEF. DE 

REDACTIE BEPAALT ECHTER  

W A N N E E R  EEN DISCUSSIE

IS GESLOTEN.

■  A FZENDERS VER LENEN  

TO ESTEM M ING  VOOR  

OPENBAARM AKING.

Hypotheekrenteaftrek
De laatste tijd wordt er veel gepraat en geschreven over de aftrekbaarheid van de 
hypotheekrente, terwijl ingaande 2001 iedereen bij aankoop van een huis nog slechts 
éénmaal dertig jaar de rente mag aftrekken. Dagelijks kom ik mensen tegen die dit niet 
begrepen hebben! Wanneer ik zeg dat ze de rente bijvoorbeeld nog maar 24 jaar 
kunnen aftrekken van hun huidige hypotheek schrikken ze. Ik vertel dan dat wanneer 
er dertig jaar om zijn, de rente niet meer aftrekbaar is. Verder waarschuw ik ervoor 
dat de laatste vijftien jaar voornamelijk hypotheken zijn afgesloten waarvan de helft 
aflossingsvrij is. Dit houdt in dat wanneer men met pensioen gaat. zij de hypotheek vaak I 
niet meer kunnen betalen. Ik vind daarom dat de politiek mensen moet waarschuwen 
de komende tijd af te lossen in plaats van steeds meer te lenen'
Ik hoop dat de W D  de andere partijen met het bovenstaande kan overtuigen te 
stoppen met praten over wijziging van de hypotheekrenteaftrek, daar dit zichzelf de 
komende jaren zal oplossen.
Theo van Oppen, Brunssum
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KEURMERK

SfSSÉ
die vindt dat landbouwdieren dagelijks gezond naar 
buiten moeten kunnen en tijdens hun leven goed 
verzorgd worden.
Stem op www.grasburger.nl
Gun ze een gezond buitenleven en kies in de
supermarkt voor Gras Eieren en Kip In De Wei eieren

Laat ook de Graskippen 

stemmen op de partij

©®£nw-BURGER Organisatie, Postbus 4 6 , 9 5 3 0  AA Borger, ©gras, Gras Ei, Graskippen, Kip in de wei, Grasvorkens, Grasdier, Grasvlees, Grasmelk

Q t o s  ‘Eieren

http://www.grasburger.nl


HET PODIUM
W at vinden W D ’ers van een 
bepaald politiek onderw erp? 
In dit nummer het betoog van 
Frits Huffnagel, wethouder 
in Den H aag en lid van het 
campagneteam van Gerrit 
Zalm  in 2 0 0 3 . Onderwerp: 
Strategisch  V V D  stemmen.

Frits Huffnagel: 
‘Strategisch 
stemmen doe je 
door op de VVD 
te stemmen’

H et is weer zover: het is campagnetijd.
Ik vind dat altijd de leukste tijd in de 
politiek. Mensen zijn bovengemid
deld geïnteresseerd, omdat ze zelf 
invloed uit kunnen gaan oefenen 
op de samenstelling van raad, staten 
of het (Europees) parlement. Politici 

trekken het land in om verantwoording af te leggen voor hun 
beleid of oppositie en doen beloftes voor hun inzet in de 
toekomst. Toch wordt de echte strijd in de pers door de 
lijsttrekkers gestreden.

Zete ls terugwinnen
De vorige verkiezingen waren in 2003 na de val van het kabinet 
Balkenende I. Voor de VVD was Gerrit Zalm lijstrekker. Hij had 
als opdracht zoveel mogelijk van de veertien in 2002 verloren 
zetels terug te winnen. Dat lukte maar beperkt. Hoewel we als 
campagneteam van alles bedachten en Gerrit alles gaf, lukte 
het niet om de tweestrijd tussen CDA en PvdA te breken. 
Wouter Bos trok, toen nog ontspannen en fris ogend, de PvdA 
uit de modder. De kiezers wilden geen Paars 3 en Balkenende 
wist die kaart goed te spelen.

Gevaar
Vele kiezers dachten er verstandig aan te doen zogenaamd 
strategisch te stemmen. SP en Groen Links-kiezers stemden 
op Bos om daarmee de PvdA de grootste partij te maken. 
Hetzelfde gebeurde door W D - en Christen Unie-kiezeis. Zij 
dachten dat ze de PvdA uit de regering konden houden door 
het CDA de grootste partij te maken. Na de verkiezingen 
gingen Bos en Balkenende echter met elkaar om tafel zitten om 
een coalitie in elkaar te timmeren. Pas toen dat niet lukte werd 
er een kabinet met de W D  en D66 gerealiseerd. Het kleine 
D66 kreeg daarmee een positie die volstrekt niet overeen 
kwam met haar zetelaantal. Het is ook een les voor de toe
komst: een kleine derde partij die de coalitie aan een meerder
heid moet helpen is een gevaar voor de continuïteit.

Strategisch  stemmen
Voor een voortzetting van het huidige beleid is het beter een 
stabiele coalitie te hebben van enkel W D  en CDA. Daarbij 
maakt het niet uit of de PvdA de grootste partij wordt bij de 
verkiezingen. Het enige dat uitmaakt is o fW D  en CDA meer 
dan 75 zetels halen in de Tweede Kamer. Strategisch stemmen 
doe je door op de W D  te stemmen. Het CDA houdt de deur 
naar de PvdA altijd wagenwijd open. Dat is een van de 
boodschappen in deze campagne. Laten we Mark, Rita, Henk 
en al die anderen op de lijst een handje helpen met het onder 
de aandacht brengen van die boodschap. □
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Do’s and don’ts in verkiezingstijd

‘Eenheid in de campagne is
M e t een duidelijke boodschap overtuig je 
de kiezer. Dat klinkt a ls een open deur, 
maar onderzoeken hoe een boodschap het 
beste aankom t bij de ontvanger, is niet zo 
vanzelfsprekend in de Nederlandse politiek.
“Je  moet het macro-verhaal vertalen naar 
het niveau waarop het de m ensen raakt”, 
aldus Joan  Arensm an, politiek secretaris 
van de Tweede Kam erfractie  en hoofd 
kiezersonderzoek van de V V D . “Dat is wat 
anders dan vertellen wat mensen willen 
horen.”

TEKST: PETER STEEMAN FOTOGRAFIE: HANS OOSTRUM

oe kan een politieke partij in verkie
zingstijd de boodschap het best over 
het voetlicht brengen? “Dat wordt 
in Nederland vaak geassocieerd met 
spindoctors, manipulaties, effect
bejag” , aldus Arensman. “Je hebt een 

I draaiboek nodig. Wie licht op welk 
moment welke boodschap toe? Wanneer hebben de andere 
grote partijen hun bijeenkomsten? Je moet niet op 11 septem
ber een plan voor kinderopvang presenteren als je kan weten 
dat de media die dag massaal terugblikt op vijfjaar geleden. 
Tegelijkertijd moet je flexibiliteit inbouwen. Tijdens de ge- 
meenteraadscampagne was er geen verkiezingsprogramma. 
Binnen iedere gemeente voerde de W D  zijn eigen campagne. 
Om ook in de landelijke media aandacht te krijgen, werd een 
aantal ideeën gelanceerd. Mark Rutte kwam met het plan voor 
een minister van jeugdzaken. Henk Kamp stelde dat winkeliers 
de deur op slot mogen draaien voor een winkeldief. Allemaal 
nieuwsitems om onder de aandacht te brengen waar het de 
W D  om gaat. Tijdens de Kamerverkiezingen werkt zo’n tactiek 
niet, We hebben nu een verkiezingsprogramma. Je moet dus 
niet allemaal nieuwe dingen gaan bedenken om de aandacht 
op je te vestigen. Nu gaat het er om dat je de onderwerpen 
uit het verkiezingsprogramma interessant maakt voor de pers. 
DeW/D vindt antidiscriminatie een belangrijk punt. Een 
christelijke school mag geen homoseksuele leraar weigeren.

Hoe breng je dat onder de aandacht? Bijvoorbeeld door een 
toer te plannen langs de vier meldpunten discriminatie in de 
grote steden, Maar wees altijd voorbereid op het onverwachte. 
Een campagne staat nooit stil. Iemand heeft altijd het initiatief. 
Zorg dat je de mensen hebt om uit te zoeken of iets klopt, wat 
het in te nemen standpunt is en hoe je dat onmiddellijk kan 
doorgeven aan alle mensen die een rol spelen in de campagne, 
Eenheid in de campagne is van levensbelang.”

‘Het gaat 
erom datje 
de items 
interessant 
maakt voor 
de pers’
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'Get out the vote'
Op deze pagina vindt u de zogenaam de 

"pledge cards". Ze laten zien w a t de 
VVD  de afgelopen jaren heeft bereikt 
en w at de VVD  de kom ende jaren 
hoopt te bereiken. Anders gezegd 
de resultaten uit het verleden en de 
plannen voor de toekom st.

FnTi rm

Deze "pledge cards" kunt u aan twijfelende kiezers 
uitdelen: in het café, op de sportvereniging of 
bij de kinderopvang. Ze vertellen in essentie 
het verhaal dat de VVD in de aanloop naar 
22 november wil uitdragen. En ze kunnen u 
helpen om anderen in uw omgeving te overtuigen 
VVD te stemmen.

Ga dus niet alleen zelf stemmen op woensdag 

22 november, maar motiveer ook vrienden, 
familie en kennissen. Overtuig ze om VVD te 
stemmen; én overtuig ze om daadwerkelijk 
naar de stembus te gaan. "Get out the vote" 
heet dat in goed Nederlands. Want iedere stem 
te lt op 22 november!
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'Get out the vote'
Op deze pagina vindt u de zogenaam de 

"pledge cards". Ze laten zien w a t de 
VVD  de afgelopen jare n  heeft bereikt; 
en w a t de VVD  de kom ende jaren 
hoopt te bereiken. Anders gezegd: 
de resultaten uit het verleden en de 
plannen voor de toekom st.

Deze "pledge cards" kun t u aan tw ijfe lende kiezers 

u itde len : in he t café, op de sportveren ig ing  of 
b ij de k inderopvang. Ze verte llen  in essentie 

he t verhaal da t de VVD in de aanloop naar 
22 novem ber w il u itd ragen. En ze kunnen u 

helpen om  anderen in uw om geving te  overtu igen 
VVD te  stem m en.

Ga dus n ie t alleen ze lf s tem m en op woensdag 

22 novem ber, m aar m o tivee r ook vrienden , 
fam ilie  en kennissen. O vertu ig  ze om  VVD te  

s tem m en ; én ove rtu ig  ze om  daadw erke lijk  
naar de stem bus te  gaan. "G e t ou t the  vo te " 

heet da t in goed Nederlands. W ant iedere stem  
te lt  op 22 novem ber!
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van levensbelang’

G E T  O U T  T H E  V O T E
Hoe krijg je mensen 

op de verkiezingsdag 

ook echt naar de 

stembus? In de 

Verenigde Staten 

noemt men het ‘get 

out the vote’. Bellen, 

kloppen op deuren. 

Het W O  campagne- 

team roept alle leden 

op niet alleen zelf te 

gaan stemmen, maar

ook in hun omgeving 

minimaal tien ande

ren te motiveren om 

te gaan stemmen.

Dat zijn vierhonderd

duizend mensen die 

W D  gaan stemmen. 

Het is cruciaal op 

de verkiezingsdag 

niet thuis te blijven.

In deze uitgave van 

Liber zitten zogenaamde

'pledge cards'. 

Kaartjes met aan 

de ene kant de 

resultaten van het 

WD-beleid. Aan de 

andere kant de 

beloftes voor de 

komende vier jaar. 

Deel die kaartjes uit 

en trek ook de 

laatste twijfelaars 

over de streep!

Winner takes all
Er valt veel te leren van Amerikaanse verkiezingen, maar 
ervaringen uit Amerika kun je niet één op één vertalen, aldus 
Arensman, “Dat heeft met het politieke stelsel te maken. De 
Amerikaanse verkiezingen worden altijd in dezelfde vijf staten 
beslist. Partijen stoppen daar al hun energie in, In die paar 
staten brengen ze iedere kiezer nauwgezet in kaart, In Neder
land hebben we evenredige vertegenwoordiging. Iedere stem 
telt even zwaar. Dat vraagt om een andere manier van 
campagne voeren. Wat hier bijvoorbeeld niet werkt, is de 
keiharde aanval. We hebben veel meer partijen. De twee die 
elkaar om het hardst bestrijden, schakelen vooral elkaar uit.
De derde spint er garen bij. En je hebt elkaar na de verkiezingen 
weer nodig. In de Verenigde Staten geldt het ‘winner takes all'- 
principe.
Daar worden zelfs de vijfduizend belangrijkste ambtenaren 
vervangen door ambtenaren met de juiste politieke kleur als 
er een wisseling van de macht is.”

Boodschap
In Nederland wordt te weinig op basis van onderzoek cam
pagne gevoerd, vindt Arensman. “Het gaat om de boodschap. 
De kiezer kan geen 26 boodschappen aan. Ik ben sinds 
afgelopen zomer hoofd kiezersonderzoek van de WD. Ik denk 
dat we in Nederland veel meer moeten kijken of de bood
schappen wel werken die we uitzenden. Komen die aan bij de

juiste doelgroep? Of moet je ze anders formuleren? De W D  
stelt in haar verkiezingsprogramma dat mensen onder de 
27 jaar geen recht moeten hebben op bijstand. Als je zegt dat 
je de bijstand afschaft, blijft alleen de negatieve associatie 
hangen. Maar als je zegt dat je het onacceptabel vindt dat 
jongeren vanuit een bijstandsuitkering nauwelijks meer echt 
kunnen instromen op de arbeidsmarkt, komt de boodschap 
anders aan. Een ander belangrijk punt in ons verkiezings
programma is de drie procent belastingverlaging. Die bood
schap komt beter aan als je uitlegt dat een gemiddeld Neder
lands gezin er per maand meer dan honderd euro op vooruit 
gaat, Je moet het macroverhaal vertalen naar het niveau waarop 
het de mensen raakt. Dat is wat anders dan vertellen wat 
mensen willen horen. Ik zou nooit bij een politieke partij willen 
werken die doet wat de onderzoeken of peilingen vertellen.
Dat is een partij zonder principes.” □

Aanbevolen literatuur
The unfinished revolution; auteur: Philip Gould

What the media are doing to our politics; auteur: John Lloyd

All too human; auteur: George Stephanopoulos

Don’t think of an elephant; auteur: George Lakoff

The wisdom of crowds; auteur: James Surowiecki
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IN HET (CAMPAGNE)NIEUWS

Doe mee en deel uit
Begin november heeft u, als lid van 
deW D, per adres 25 verkiezings
programma’s ontvangen. Deze 
verkiezingskrant is, in tegenstelling 
tot die van de andere partijen, zeer 
goed leesbaar en daarom bij uitstek 
het middel om de standpunten van 
de W D  in uw omgeving kenbaar te 
maken. Wij willen u dan ook vragen 
om de kranten in uw familie, kennis-

Beschuitje 
met Rutte
WD-lijsttrekker 
Mark Rutte gaat 
ook via internet 
campagne voeren. 
Hij houdt dagelijks 
zijn eigen web- 
dagboek bij 
onder de naam 
‘Beschuitje met 
Rutte’.

senkring en buurt te verspreiden. 
Als ieder lid dit doet, bereiken wij 
meer dan één miljoen kiezers! 
Doe dus mee en deel ze uit.
Alvast bedankt.

Nieuwe website voor campagne
Sinds 6 oktober jl. is de WD-website in een nieuw jasje 
gestoken, Tijdens de verkiezingscampagne komt de bezoeker 
terecht op een homepage die afgestemd is op de campagne, 
Op de nieuwe website is ook dagelijks Mark Rutte te zien.
Door middel van een webcam wordt geregistreerd hoe hij 
‘s ochtends zijn dag doorneemt. Nieuw in Nederland en zeker 
voor de politiek. Via de button ‘Ga naarWD.nl’ komt u terecht 
op de oorspronkelijke WD-website. Hier wordt u op de hoogte 
gehouden van alle informatie vanuit de partij.

Om in de agenda te zetten
e verkiezingen voor de Tweede 
Kamer zijn in volle gang. De 
handen worden uit de mouwen 
gestoken en we roepen iedereen 
op mee te doen. D eW D  zet in op 
de thema's economie, onderwijs 
en veiligheid, met Mark Rutte, Rita 

Verdonk en Henk Kamp in de hoofdrol. En natuurlijk laten 
we niet onvermeld wat d eW D  de afgelopen jaren beloofd 
en vervolgens bereikt heeft. Tijdens de campagneperiode 
organiseert d eW D  vele bijeenkomsten. Wij hopen ook u 
daar vaak te mogen ontmoeten, Noteert u vast:

16 november Slotavond Zuid-tour, Eindhoven

16 november Slotavond Noord/Oost-tour, Drachten

20 november Slotavond West-tour, Amsterdam

22 november Uitslagenavond, Den Haag

Voor vragen kunt u terecht bij WD-voorlichting: campagne@wd.nl. 

Kijk voor meer bijeenkomsten op www.stemwd.nl.

Gewijzigde
De Kadercursus 

biedt actieve W D ’ers 

vier zaterdagen met 

trainingen op het 

gebied van liberale 

argumentatie- 

techniek, debat

technieken en 

schrijfvaardigheid.

Het thema van 

deze Kadercursus is 

‘Verkiezingsthema’s: 

klaar voor de 

uitvoering’. U voert 

debatten waarbij

data Kadercursus 2007
verkiezingsthema’s 

centraal staan zoals 

sociale zekerheid, 

veiligheid, onderwijs 

en economie.

De Kadercursus 

vindt plaats op de 

zaterdagen 17 

februari, 10 maart, 

24 maart en 21 april 

2007. Het aantal 

cursusplaatsen is 

beperkt. De Haya van 

Somerenstichting 

maakt daarom een

selectie uit alle 

aanmeldingen. De 

beste deelnemers 

worden uitgenodigd 

deel te nemen aan 

de Topkadertraining. 

Om voor een plaats 

in aanmerking te 

komen, dient u:

[1 ]  Actief te 

zijn binnen de W D  

of JOVD.

[2 ]  Minimaal twee 

cursussen bij de Haya 

van Somerenstichting

of de JOVD te hebben 

gevolgd, waaronder 

een cursus Liberale 

Waarden of Libera

lisme.

[3 ]  Een motivatie 

voor deelname aan de 

cursus te schrijven. 

De deelnamekosten 

zijn €  120. 

Deelnemers onder 

de 25jaar krijgen 

50% korting. Koffie, 

thee en lunch zijn 

inbegrepen.

Belangstelling?

Stuur dan CV, digitale 

pasfoto en motivatie 

vóór 5 januari 2007 

naar haya@wd.nl. 

Meer informatie en 

het aanmeldings

formulier vindt u ook 

op www.wd.nl/ 

opleidingen. Voor 

vragen belt u naar 

(070)3613034.
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VVD-stemmers over 
het verkiezingsprogramma

‘De VVD
laat het 
zonnetje 
weer 
schijnen’
Stevige afspraken zijn het. Het verkiezings
programma van de VVD bevat kernachtig de 
beloftes die de partij aan haar kiezers doet. 
Maar hoe goed wordt die boodschap verstaan? 
Vijf kiezers geven hun reactie op het 
programma.

TEKST: PETER STEEMAN FOTOGRAFIE: HANS OOSTRUM

‘Om kennis over te dragen, moet je iets 
extra’s brengen’
Alexander Rambaldo (36) was ooit consultant bij 
Deloitte. Hij staat nu voor de klas in het MBO als 
leraar boekhouden. Zijn kennissen verklaarden hem 
aanvankelijk voor gek. Na driejaar is er vooral 
bewondering. “Kennis overdragen is onwijs leuk. 
Mensen een stapje verder brengen. W at ontbreekt, 
is een carrièrepad voor de docent.”

Altijd heeft hij op de W D  gestemd, maar politiek was nooit een 
passie, Dat is veranderd sinds zijn overstap naar het onderwijs. 
"Ik geef les op een MBO-school in Den Haag. Negentig procent 
van de leerlingen is allochtoon, Sinds ik daar werk, zie ik met 
eigen ogen de integratieproblemen. Marokkaanse jongens die 
alleen maar stage willen lopen bij Marokkaanse bedrijfjes.
Die tweedeling moeten we doorbreken. Daarvoor biedt het 
verkiezingsprogramma van de W D  goede uitgangspunten met 
de aandacht voor beter onderwijs. Ik word in mijn omgeving 
als een uitzondering beschouwd, maar er zijn natuurlijk meer 
mensen die door hun ervaring heel waardevol voor het onder
wijs zijn, Niet iedereen is voor dit werk geschikt. Om kennis 
over te dragen moet je iets extra’s brengen. Je moet het leuk 
vinden. En de leerlingen moeten jou leuk vinden, Om het vak 
interessant te houden, moeten cursussen en opleidingen voor 
docenten beter toegankelijk zijn. En het moet financieel 
aantrekkelijk zijn. Ik zit nu na drie jaar aan het maximum wat ik 
kan verdienen. Als ik wil groeien, krijg ik er managementtaken 
bij. Dan word ik in feite weggehaald van de klas, Daarvoor ben 
ik niet het onderwijs ingegaan.’ ’ !>
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'Wie in Nederland een bedrijf 
wil starten, wordt ontmoedigd’
Iris Maree (33), moeder van drie kinderen, wilde 
drie Jaar geleden een eigen bedrijf starten maar 
kreeg geen geld van de bank. Vrienden hebben haar 
geholpen. Inmiddels heeft ze negen mensen in dienst, 
waaronder in Hong Kong. Haar klanten zitten in 
Nederland, Griekenland en Frankrijk.

Wie in Nederland een bedrijf wil starten, wordt vooral ontmoe
digd, vindt Iris. “De Nederlandse wetgeving is verschrikkelijk 
voor iemand die een eigen bedrijf wil beginnen. Het is niet 
eenvoudig je weg te vinden in de papieren en vergunningen 
die je nodig hebt voor je kunt beginnen, Bij de bank werd ik 
aanvankelijk niet serieus genomen. Mijn bedrijf voorziet grote 
bedrijven van custom made sales promotionele artikelen.
De eerste order had ik met eigen geld gefinancierd maar voor 
vervolgorders had ik meer startkapitaal nodig. Uiteindelijk heb 
ik met geleend geld van vrienden het eerste jaar overbrugd. 
Het verkiezingsprogramma legt precies de vinger op de zere 
plek, Drie jaar vrijstelling van belasting op winst is precies waar 
je als startende ondernemer behoefte aan hebt. Gratis kinder
opvang is misschien nog wel belangrijker. Ik zie het in mijn 
eigen omgeving. Veel vriendinnen met een goede opleiding 
zien hun salaris opgaan aan de kinderopvang. Een serieuze 
carrière streven de meesten niet meer na. Het is zo dom. Eerst 
stimuleer je vrouwen om te studeren en vervolgens belemmer 
je ze in hun mogelijkheden.”

‘We timmeren in dit land 
alles zo snel dicht’
Kier Brul (43) is hoofdinspecteur bij de politie in 
Rotterdam. Het is vooral het optimisme dat hem 
aanspreekt in het WD-verkiezingsprogramma.
“Dat doemdenken, daar moeten we vanaf. De VVD  
laat het zonnetje weer schijnen. Het programma 
is positief maar wel met oog voor de realiteit.”

Wie van Kier een ‘law & order' verhaal verwacht, komt bedrogen 
uit. “Het gaat mij niet zozeer om de veiligheid alleen. Dat is 
althans niet de reden voor mij om op de W D  te stemmen. 
Veiligheid vraagt om een oplossing waar de politie maar een 
onderdeel van is, Ik ben van nature een positief ingesteld mens. 
Het valt mij op dat er een grauwsluier over de maatschappij 
heen ligt. Mensen reageren steeds heftiger op elkaar. Zodra er 
iets gebeurt, moet de politie optreden. Maar ook in een bredere 
context kijken mensen eerst naar de overheid. Ik zie dat ook in 
onze eigen organisatie. Teveel mensen vinden dat ze ergens 
recht op hebben. Wat mij aanspreekt in dit verkiezingsprogramma 
is dat er een visie op de samenleving uit spreekt. Of het nu 
om veiligheid of integratie gaat. Het doorbreekt de gedachte 
dat de overheid overal de oplossing voor moet hebben. Het is 
de kracht van de W D  dat de nadruk ligt op de kansen en de 
mogelijkheden van mensen. We timmeren in dit land alles 
zo snel dicht. De W D  is de partij die uitgaat van de vrijheid 
van het individu en van diens eigen verantwoordelijkheid.”
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‘Blij met het lik-op-stuk-beleid 
dat de W D  voorstelt’
Jacob Klompstra (58) is verpleegkundige en oud- 
ambulancebroeder. Hij heeft veel kennis en ervaring 
opgedaan over hoe mensen omgaan met functio
narissen die namens de samenleving hun beroep 
uitoefenen. “W e moeten terug naar wederzijds 
respect. De laatste dertig jaar hebben economie en 
welvaart alle aandacht gekregen. Maar welvaart 
is niet hetzelfde als welbevinden.”

Respect voor gezagsdragers begint met respect voor elkaar, 
vindt Jacob. “Zorgvuldige communicatie is heel belangrijk.
Het zit soms in kleine dingen, Een collega die een bejaarde 
met 'oudje' aanspreekt. Het lijkt onschuldig, maar in dat soort 
voorvallen schuilt de basis voor het verstoorde contact tussen 
burgers. Korte lontjes zie je zowel bij professionals als bij 
burgers. We moeten in dat opzicht ook de hand in eigen 
boezem steken. Als mensen hun verhaal niet kwijt kunnen, 
worden ze eerder agressief. Het probleem is dat mensen zich 
niet meer verplaatsen in elkaar. Daardoor kan een situatie zo 
maar escaleren. Als je niet goed je werk kunt doen als ambu
lancebroeder omdat omstanders zich er mee bemoeien, moet 
er wat veranderen. Ik ben heel blij met het lik-op-stuk-beleid 
dat de W D  vooistelt. Overtredingen tegenover gezagsdragers 
moeten we zwaarder straffen, Het is in Nederland te lang de 
gewoonte geweest om alles met de mantel der liefde te 
bedekken. Maar als we niets doen, wordt het erger en erger.” ‘Participeren is de sleutel’

Kartinie Martowirono (27) is studente geneeskunde. 
Daarnaast is ze raadslid voor de W D  in de stads
deelraad Bos en Lommer. “Veel mensen willen geen 
verantwoordelijkheid nemen. Het moet allemaal voor 
ze geregeld worden. Het beroep op de eigen verant
woordelijkheid trekt mij in de W D . Je wordt getriggerd 
om zelf iets van je leven te maken.”

De nadruk in het verkiezingsprogramma op goed onderwijs 
spreekt Kartinie aan. Maar haar betrokkenheid gaat verder.
“Ik heb nooit gekozen voor de W D  op basis van politieke 
standpunten, maar vanwege de principes. Ik heb een Neder
landse moeder en een Surinaamse vader. Misschien dat ik mij 
daardoor ook interesseer voor integratie. Voor ik actief werd 
voor de W D  leefde bij mij het beeld van een partij voor 
mensen die alles al bereikt hebben. Maar dat klopt niet. Het is 
een partij voor mensen die kansen willen grijpen. Als raadslid 
van het stadsdeel Bos en Lommer heb ik onder andere de 
portefeuilles onderwijs en welzijn, Wat opvalt is dat het niet 
ontbreekt aan voorzieningen. Ik heb bijna alle jongereninstel
lingen bezocht in de buurt. Toch is er veel onvrede onder 
allochtone jongeren in deze buurt. Ze schuiven alles af op het 
stadsdeel. Natuurlijk moeten ze kansen krijgen, maar als die er 
zijn, moeten ze die wel grijpen. Participeren is de sleutel. Het is 
goed voor jezelf maar ook goed voor Nederland. De titel van 
het verkiezingsprogramma ‘Voor een samenleving met ambitie’ 
spreekt mij erg aan. Mijn vader heeft altijd hard gewerkt om iets 
van zijn leven te maken. Dat is een voorbeeld voor mij.” □
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De Nederlandse Wijnbeurs
Direct van het chateau in uw glas

Liefhebbers die genieten van een mooi glas wijn zouden het liefst zelf bij 
de wijnboer gaan proeven en kopen. De Nederlandse Wijnbeurs kent 
dat gevoel en brengt het ook in de praktijk. Al meer dan dertig jaar 
gaan onze vinologen de wereld rond om rechtstreeks de beste 
wijnen tegen de aantrekkelijkste prijzen in te kopen. Laat u 
aangenaam verrassen door onze smaak en vakmanschap.

Speciaal ter kennismaking hebben we een eersteklas selectie 
gemaakt voor een unieke prijs: 10 flessen + een MAGNUM 
1,5 liter voor €69,- (marktwaarde €122,-).
Bovendien wordt alles kosteloos bij u thuisbezorgd.

100% Proefgarantie
als een wijn uit dit pakket om 

wat voor reden dan ook niet aan 

uw verwachting voldoet, dan 

wordt deze tot maar liefst een 

vol jaar na het 'op dronk zijn’, 

vervangen of terugbetaald.

Dit zijn de wijnen die ik kies om u kennis te laten maken met onze expertise. Een mooie selectie 
bestaande uit twee flessen fruitige 2005 Paragon, Chardonnay uit Frankrijk, twee flessen 
volkruidige Lysander Limestone Coast uit Australië, twee flessen stevige La Pauline Prestige, 
twee flessen 2004 Rossetti uit Italië en twee flessen 2004 Blackhawk, Merlot uit Californië met 
een weergaloze afdronk. Als klap op de vuurpijl ontvangt u een magnum t.w.v. € 17,50!

Franz Lampe, De Nederlandse Wijnbeurs

9Sm "W www.wijnbeurs.nl

Ja, ik bestel de kennismakingsselectie
voor € 69,- en ontvang 10 flessen + MAGNUM 1,5 liter
+ Gratis thuisbezorging.

Naam _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ Voorletters- - - - - - - - - - - - - - - - - M/V

Postcode Plaats

Telefoonnr.

Emailadres- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
Hierbij machtig ik u om het verschuldigde bedrag éénmalig van mijn hieronder 
ingevulde giro-/bankrekeningnummer af te schrijven.

Rek.nr. I I i I I I I I I I Datum! I I l I

Handtekening_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Vul de kaart volledig in en stuur deze zonder postzegel op.

LEVEREN OP: 1 OPTIE AANKRUISEN
□  Woonadres, zoals aangegeven hiernaast. Indien afwezig,

bij buren op nr.- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
□  Ander adres: (bv. werkadres)- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

Stuur zonder postzegel naar: De Nederlandse Wijnbeurs, 
Antwoordnummer 6039,1380 VC Weesp
Condities: flessen a 75 cl. Magnum a 1.5 liter. Prijzen incl. BTW en onder voorbehoud van drukfouten. 
Levering alleen in Nederland en binnen 14 dagen na ontvangst betaling. Aanbod geldt zolang de voorraad 
strekt. Eventuele ledenkorting is niet van toepassing. De Nederlandse Wijnbeurs legt persoonsgegevens vast 
voor de acceptatie en uitvoering van uw bestelling. Verder kunnen deze gegevens worden gebruikt om u te 
informeren over activiteiten, (nieuwe) producten, diensten en aanbiedingen van De Nederlandse Wijnbeurs. 
Indien n geen prijsstelt op deze informatie laat u ons dat dan schriftelijk weten. Maximaal 1 doos per klant.

De Nederlandse Wijnbeurs
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Op het landelijk secretariaat van de VVD in Den Haag houden zo’n 
25 mensen zich dagelijks bezig met de ondersteuning van het hoofd
bestuur, de administratie van de partij, de organisatie van congressen 
en bijeenkomsten, opleidingen en trainingen, communicatie en voor
lichting. Ook Liber wordt vanuit het partijbureau gecoördineerd. 
Partijvoorlichter Jeff Wolters coördineert de campagne vanuit het 
partijbureau. Hoe zien zijn dagen eruit tijdens de campagneperiode?

Teamoverleg
Overleg met collega’s 
Pieter, Dimitri en 
Mathieu over de te 
organiseren bijeen
komsten, het 
campagnemateriaal 
en de nog uit te voeren 
actiepunten. Dagelijks 
overleg over de gang 
van zaken is in 
campagnetijd van 
vitaal belang.

Hans Hoogervorst
Campagneleider Hans 
Hoogervorst laat zich 
op het algemeen 
secretariaat uitleggen 
hoe het organisatie- 
team van de VVD  
de campagne
bijeenkomsten gaat 
organiseren.

Werkoverleg
Werkoverleg met 
partijvoorzitter 
Jan van Zanen 
over de campagne, 
persaanvragen en 
werkbezoeken aan 
afdelingen.

Kandidatendag
De kandidatendag 
in Eindhoven op 
16 september was 
de laatste in een serie 
van drie, die de VVD  
organiseerde. Leden 
konden vragen stellen 
aan Mark Rutte en 
kandidaten voor de 
Tweede Kamer.

Soundcheck
Tijdens bijeenkomsten 
is het geluid van groot 
belang. Het publiek 
moet de sprekers goed 
kunnen horen. Altijd 
een soundcheck doen 
dus.

‘Dagelijks overleg is in campagnetijd van vitaal belang’
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VVD kiest voor helderheid

Programma met ambitie
Trots en tevreden; dat waren de gevoelens van de leden van de verkiezingsprogramma- 
commissie na afloop van de Algemene Ledenvergadering van de VVD. Ze hadden 
zojuist een stormachtig applaus voor hun diensten in ontvangst genomen en de partij 
had, bij monde van voorzitter Jan van Zanen, luid van haar waardering blijk gegeven. 
Hun inspanningen werden gewaardeerd en hun keuzes toegejuicht. Geen wonder dat 
de voldoening groot was. Liber sprak met de leden van de commissie.
TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: HANS OOSTRUM

V E R K IE ZING SPR O G R AM M AC O M M ISSIE
Van links naar rechts:

M a r k  H a r b e r s :  hoofd afdeling communicatie Kenniscentrum Grote Steden; 

gemeenteraadslid Rotterdam

K a r in  v a n  R o o y e n : cultureel ondernemer en voorzitter Federatie Zakenvrouwen

C a r e n  v a n  E g te n :  hoogleraar management control en bestuurlijke 

informatievoorziening; vice president Cap Gemini

L u u k  v a n  M id d e la a r :  politiek filosoof

B e n  V e r w a a y e n :  voorzitter CEO British Telecom

T it ia  R o th u iz e n : vice-president Gerechtshof Den Bosch

G u y  K e rp e n : directeur Bureau Overheidsrelaties Philips Electronics Nederland

G e e r t  D a le s :  burgemeester Leeuwarden en eerder voorzitter commissie Liberaal 

Manifest

B é  B u in in g :  voormalig waterschapsbestuurder en oud-directeur gemeentelijk 

samenwerkingsverband Oost-Groningen

Atexander Oostermeijer: politicoloog en assistent politiek WD
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rijwel alle keuzes die gemaakt zijn door 
de commissie, blijken breed te worden 
gedragen door de partij. Er was een 
positieve stemming over de toon van het 
programma; dat kon je ook merken aan 
de amendementvoorstellen die zijn 
ingediend. De korte, heldere aanpak - 

die totaal afwijkt van alle eerdere programma’s en die van de 
andere partijen - waarmee de commissie tot heldere keuzes 
is gekomen, is omarmd. “We zijn daar heel blij mee, want 
daardoor konden we de discussies met de zaal op hoofdlijnen 
voeren. Natuurlijk zijn er wijzigingen doorgevoerd, maar die 
hebben in het geheel geen afbreuk gedaan aan de teneur en 
de sfeer van ons concept” , aldus Luuk van Middelaar.

Gezond verstand
Het programma geeft het WD-antwoord op twee zeer belang
rijke vraagstukken: hoe om te gaan met de veranderende 
samenleving, en hoe te anticiperen op vraagstukken als globa
lisering, verschuiving van de factor arbeid en het compleet 
wegvallen van afstanden. Het eerste vraagstuk herbergt 
overigens twee componenten: recht en rechtshandhaving 
alsmede de integratie van mensen van buitenlandse afkomst. 
Het programma heeft niet de pretentie volledig te zijn, zoals 
commissievoorzitter Ben Verwaayen al eerder in Liber stelde, 
maar maakt duidelijke keuzes en gaat uit van de bereidheid 
om de consequenties van die keuzes te dragen.
Guy Kerpen: “Bij het opstellen van dit programma zijn we 
uitgegaan van de belevingswereld van de kiezer. We hebben

ons niet laten leiden 
door de Haagse 
tunnelvisie. Dat heeft 
geresulteerd in de 
heldere formulering 
van de twee genoemde 
vraagstukken.
We hebben dus niet 
toegegeven aan de 
verleiding om een 

verdeling naar de departementen aan te houden, maar zijn 
uitgegaan van de maatschappelijke realiteit.”
“Dit is een programma van het gezonde verstand en dat 
gezonde verstand maakt het onomstreden duidelijk dat er in de 
nabije en verre toekomst duidelijke keuzes moeten worden 
gemaakt, En natuurlijk, je kunt het nu eenmaal niet iedereen 
naar de zin maken. Maar we mogen zonder meer stellen dat dit 
verkiezingsprogramma de focus op de toekomst heeft. En dat 
het de ambitie heeft om Nederland de toekomst in te leiden", 
vult Caren van Egten aan.

‘Bij dit programma 
zijn we uitgegaan 
van de belevings
wereld van de 
kiezer’

Het programma maakt niet alleen heldere keuzes; het is ook 
geschreven in heldere taal. En dat betekent dat er geen kreten 
in staan als ‘we zullen een onderzoek laten instellen om te 
bezien of.,. ’ dan wel andere vage formuleringen. Het verkie
zingsprogramma laat geen ruimte voor dergelijke onduidelijk

heid en vat in korte, heldere zinnen 
samen wat de kiezer de komende 
vier jaar van de W D  kan en mag 
verwachten.
“De titel van ons verkiezings
programma luidt ‘Voor een samen
leving met ambitie’. Een titel die een 
en ander goed samenvat. ‘Ambitie’ 
is een woord dat meestal in een 
economische en/of financiële context 

wordt gebruikt. Dat past goed bij de WD. Wij gaan uit van het 
individu dat de mogelijkheden benut en de kansen grijpt die 
hem of haar worden geboden. Dat is een basisidee van het 
liberalisme. Tegelijk vinden we dat er ook de ambitie moet zijn 
binnen de samenleving. Dat we geen groepen aan de kant 
moeten laten staan en dat we moeten strijden tegen discrimi
natie. We gebruiken het begrip ambitie dus zowel in materiële 
als in immateriële zin. Het kan niet zo zijn dat we grote groepen 
mensen wegstoppen in de kaartenbakken van de uitkerings
instanties. Daar moet wat aan gebeuren, Op dat punt willen we 
een mentaliteitsomslag: we moeten als samenleving niet langer 
zorgen voor die groepen, maar er in investeren. Dus geen 
passieve zorg, maar actief investeren” , stelt Verwaayen.

‘Dit is een 
programma 
van het 
gezonde 
verstand’

Zoals gezegd ervoeren de leden een dergelijke recht-voor-zijn- 
raap aanpak als uitermate verfrissend. En was er -  ook in de 
wandelgangen na afloop van het congres -  veel lof en waarde
ring voor de klus die de commissie had geklaard. Vooral ook 
omdat de meeste congresbezoekers er stellig van overtuigd 
bleken dat veel potentiële kiezers zich aangesproken zullen 
voelen door de transparantie van dit programma. 'Geen Haags 
jargon, maar duidelijke stellingnames’. ‘Geen vage beloftes, 
maar kristalheldere doelstellingen waar we eventueel later 
op afgerekend kunnen worden’. W ie voor de W D  kiest, weet 
precies wat hij kan verwachten’. Zomaar enkele opmerkingen 
die we na afloop optekenden.
Dat geeft aan dat de commissie het beoogde doel heeft 
bereikt, “Er is nog altijd veel te doen in Nederland. We hebben 
nog de nodige problemen op te lossen. En bovendien, de 
wereld verandert in een razend tempo. Op die veranderingen 
zullen we moeten inspelen. We denken dat we met dit 
programma duidelijk hebben gemaakt wat de W D  vindt dat er 
moet gebeuren. De W D ’ers bleken het gelukkig met ons 
eens’ ’, besluit Van Middelaar. □
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ejanjrantzen
E x c l u s i v e  i n t e r i o r  d e s i g n

import-export

Klasse herken je!
Uitgebreide collectie origineel ontworpen bureaus, 

met of zonder in leder ingelegd bureaublad. 
Maatwerk in boekenkasten, bibliotheken en home-cinemas 

in massief mahonie. 2500 m2 Showroom met uitgebreide 
collecties stoelen, tafels, dressoirs, kasten, etc.

Knibbelweg 8a, 2761 JD  Zevenhuizen, Zuid Holland 
Tel. 0180 632 259, e-mail: info@janfrantzen.nl 

Openingstijden: dinsdag t/m zaterdag van 9.00 tot 17.30 uur 
www.janfrantzen.nl
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K E N  U W  
K L A S S IE K E N

Benedictus de Spinoza 
(1632 -  1677)

oe actueel het denken van de 
17e eeuwse filosoof Spinoza nog 
steeds is, blijkt uit de talloze 
verwijzingen en citaten die in de 
huidige politiek worden gebruikt. 
Zodra bijvoorbeeld vrijheid en 
godsdienst de degens kruisen, 

wordt vaak Spinoza opgevoerd als een herinnering aan hoe 
intellectuele vrijheid gemakkelijk in het gedrang kan komen. 
Spinoza kan voor liberalen prima als reminder werken over 
hoe een staat zoveel mogelijk vrijheid dient te garanderen. 
Dit valt op te maken uit zowel zijn leven als zijn werken.

Op de proef
Spinoza's ouders vluchtten uit angst voor de inquisitie uit 
Portugal en vonden in Amsterdam een vredige thuishaven. 
Gedurende Spinoza’s jeugd werd de poreuze vrijheid 
waarin hij leefde op de proef gesteld. Op een gegeven 
moment werd hij zelfs uit de Joodse gemeenschap verbannen 
wegens zijn kritiek op de talmoed en de bijbel, Een leven 
van afzondering restte en Spinoza vond een eenzame dood 
in Den Haag. Geveld door tuberculose stierf hij in 1677. Pas 
na zijn dood verscheen het leeuwendeel van zijn werken.
Dit gegeven zegt eigenlijk al genoeg.

Maximale vrijheid
Voor Spinoza was een gezonde staat er een die van haar 
burgers redelijkheid en gehoorzaamheid verlangden.
Deze twee ingrediënten waren namelijk nodig om burgers 
maximale vrijheid te bieden. Een samenleving betekende 
voor Spinoza dan ook een beteugeling van een blinde, 
egoïstische wil die primair op zelfbehoud is gericht. Pas als 
mensen voor een deel afhankelijk worden gemaakt van 
elkaar waardoor redelijkheid in de omgang de boventoon 
voert, is een samenleving gezond en heeft het een toekomst.

MAAK KENNIS MET...

Jos van der Vorst, voorzitter 
kamercentrale Gelderland:
‘Ik heb 
geen grote 
visioenen’

Zorgen dat het Gelderse geluid in 
Den Haag wordt gehoord. Dat is de 
voornaamste drijfveer van Jos van der 
Vorst, voorzitter van de kamercentrale 
Gelderland. “Het is belangrijk dat niet 
alles in Den Haag wordt bedacht.”

F IL M : (Lange 

stilte) “Geen idee.”

V A K A N TIE:
“Andalusie,

Zuid-Spanjc."

E T E N : “Het soort 

keuken maakt mij 

niet uit. Als het maar 

intiem is. Ik zit voor 

mijn werk al genoeg 

in chique restaurants.”

B O E K : Ludlum’s 

en dergelijke.”

TEKST: PETER STEEMAN

“Ik ben zo’n twintig jaar geleden lid 
geworden van de WD, Vanaf 1997 
ben ik drie jaar gemeenteraadslid 
voor de W D  in Apeldoorn geweest. 
Daarnaast was ik actief als interim- 
en crisismanager voor bedrijven. 
Helaas moest ik het raadswerk 
opgeven omdat de verplichtingen 
van een raadslid niet meer te 
verenigen waren met mijn andere 
werkzaamheden. Sinds drie jaar 
ben ik voorzitter van de kamer
centrale Gelderland. Het is vooral 
een coördinerende taak. je verte
genwoordigt de leden. Probeert 
hun mening aan bod te laten 
komen. Mijn ambitie is betrokken 
zijn bij zaken die in de maatschap
pij gebeuren. Ik heb geen grote 
visioenen, het is vooral een hobby 
Ik vind het werk als voorzitter van 
de kamercentrale ontzettend leuk. 
Deze kamercentrale heeft 52 
afdelingen en vijfduizend leden.
Je kunt alleen iets bereiken als je 
met één stem praat. Individuele 
meningen omzetten tot construc
tieve voorstellen waarmee je een 
signaal afgeeft. Hoe beter de 
samenwerking, hoe meer je bereikt. 
Zo hebben we bijvoorbeeld een 
amendement in het Liberaal 
Manifest kunnen opnemen. Het is 
belangrijk dat niet alles in Den 
Haag wordt bedacht. Dat is goed 
voor de democratie in de partij.” □
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TEKST: W IM  SCHOEVERS FOTOGRAFIE: HANS OOSTRUM

Daadkracht en ondernemingszin

Drie nieuwe Tweede Kamer
Een partij die het maatschappelijk belang van middelgrote en kleine ondernemingen erkent, 
ten strijde trekt tegen bureaucratie en veiligheid en onderwijs als speerpunten stelt. Enkele 
criteria die het hoofdbestuur volgde bij de selectie van Tweede Kamer kandidaten. Een kennis
making met de nummers vier, negentien en vijftien op de lijst.

Brigitte van der Burg (1961)

Met Brigitte van der Burg krijgt de W D  naast een ‘Mister Minder Regels'
(Charlie Aptroot, plaats 13, zie Liber nr. 4) nu ook een ‘Miss Minder Regels’ 
in het parlement. En niet de eerste de beste. Brigitte, geograaf en gepro
moveerd op het terrein van de arbeidseconomie, was onder meer directeur 
van de voormalige Raad voor het Zelfstandig Ondernemerschap. Daarnaast 
is ze tot op heden lid van het Adviescollege toetsing administratieve lasten 
(Actal), een onafhankelijk adviescollege dat als doel heeft een cultuuromslag 
bij regelgevers te bewerkstelligen. "Ik ben inderdaad al jaren bezig het leven 
van mensen -  ondernemers en burgers -  aangenamer te maken. In de pers 
werd ik als ‘Boegbeeld tegen de Regelzucht' betiteld. Dat is even wennen, 
maar duidelijk mag zijn dat mijn kandidatuur mede vanuit dit sterke W D - 
programmapunt is ingegeven."

Cultuuromslag
Brigitte, woonachtig in Bergschenhoek, heeft sinds 2004 een eigen bedrijf: 
BritBurg Advies. Daarin adviseert ze gemeenten, provincies, ministeries en 
bedrijven over strategisch beleid en coacht ze besturen en directies. Sinds 
2002 is ze lid van de partij en maakt ze nu ruim een jaar deel uit van de 
Partijcommissie Financieel Economische Zaken/MKB. "Nederland is altijd 
een ondernemersland geweest. Dat bracht onze positie, klein maar 
strategisch gelegen, met zich mee. Om temidden van het globalisering- 
geweld in de meest letterlijke zin te overleven, zullen we de huidige 
generaties veel meer kansen en stimulansen moeten geven zich te ontplooien 
en te ondernemen. Ik ben ontzettend tegen de huidige situatie, waarin 
uitzonderingen de regels bepalen. Alles is met regels dichtgetimmerd vanuit 
een georganiseerd wantrouwen tegen iedereen die wat wil. Er valt dus een 
hele cultuuromslag te bewerkstelligen. Daarvoor zal ik mij in de Tweede 
Kamer gaan inzetten. Gestemd door ons verkiezingsprogramma, dat 
vertrouwen in het eigen kunnen van mensen voorop stelt. Oneliners als 
‘Kansen bieden' en ‘Lef moet Lonen’ laten in dit verband aan duidelijkheid 
niets te raden over.”

Tijd
Durf en enthousiasme vallen Brigitte niet te ontzeggen, maar ze is wel zo 
nuchter om in te zien dat bepaalde veranderingsprocessen veel tijd vergen.
"Dat het onderwerp Vermindering Administratieve Lasten en Regelgeving 
inmiddels bij vrijwel alle politieke partijen op de agenda staat, is de verdienste 
van de W D. Nu doorpakken en duidelijke politieke keuzes maken over wat 
overheidstaken zijn en wat we vooral aan de burger, professional en 
ondernemer zelf moeten overlaten. Die kans móeten we grijpen.”

Brigitte van der Burg:

‘Nu doorpakken op 
deregulering’
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kandidaten voorgesteld

Halbe Zijlstra (1969)

YÉSÜ Zo reageert Halbe Zijlstra op de kandidatenlijst, waarvan hij op plaats 
19 deel uitmaakt, “Allemaal mensen die een grote dynamiek uitstralen.
En die mét elkaar voor de beste resultaten gaan." Halbe Zijlstra, geboren op 
21 januari 1969 in het Friese Oosterwolde, is van het karakter ‘ondernemend, 
brede blik en sociaal-maatschappelijk bewogen’. Een mix die allereerst in 
zijn werk goed van pas komt. “Vanuit mijn eigen projectmanagementbureau 
Improvex ben ik de laatste jaren voor diverse opdrachtgevers in Zuid-Europa 
en Latijns-Amerika aan het werk geweest. Momenteel ben ik bezig voor Shell 
om wereldwijd een nieuw financieel expense management systeem in te 
voeren. Straks, met het Kamerlidmaatschap als volledige baan, zal ik opteren 
voor een portefeuille, waarin economie, onderwijs en sociale zaken 
voorkomen. Vanuit die integrale mix kun je voor mensen méér betekenen. 
Sociaal is dan ook meer dan het verstrekken van een uitkering, zoals de 
linkse partijen ons al jaren voorhouden.”

Steengoed
Met die uitspraak neemt Halbe snel een stap naar het WD-verkiezings
programma. "In één woord: steengoed. Eindelijk zijn zaken die we al jaren 
binnen de W D  bespraken, realiteit geworden. Geen afstandelijke 
beschouwingen, maar duidelijke taal, die laat zien waar de W D  voor staat.
En op onderwerpen, die mensen bezighouden. Een degelijk onderbouwd 
en helder beschreven stuk waarmee we bewezen goed beleid kunnen 
voortzetten. Met dit verhaal neem je ook een stuk onzekerheid weg dat onder 
de mensen leeft. Onze veranderingsgezindheid schept vaak onzekerheid.
Maar met de positieve toonzetting van het programma in combinatie met 
aantoonbare resultaten bind je mensen. 'Tussen-twee-banen' in plaats van 
werkloos is daarvan een treffend voorbeeld."

Het verschil maken
Gezien deze overtuigende opinies zal het geen verwondering wekken dat 
Halbe zich thuis voelt in de politiek. Vanaf 1998 was hij lid van deWD-fractie 
in de Utrechtse gemeenteraad. Sinds 2004 als fractievoorzitter, een functie 
die hij na de gemeenteraadsverkiezingen van maart jl. voortzette, maar 
recent vanwege zijn drukke buitenlandse werkzaamheden moest neerleggen. 
“Als je vind dat iets moet veranderen, moet je de politiek ingaan. Dat was 
altijd mijn benadering. Maar je moet natuurlijk wel de tijd hebben om dinge: 
goed te doen. Vanuit je raadslidmaatschap kun je soms echt het verschil 
maken. Dat hebben we als W D  bij de discussie over de renovatie van Hoog 
Catharijne getoond. Straks zal ik - met steun van de kiezers -  mijn 
lidmaatschap van de Tweede Kamer er ook voor inzetten.”

Halbe Zijlstra:

‘Meer voor mensen 
betekenen’
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Helma Neppérus (1950)

Belastingdienst, Douane, Inspectie Verkeer en Waterstaat: het toezichthouden 
en switchen zit Helma Neppérus in het bloed. Onze kandidaat op plaats 15 
beschouwt zichzelf dan ook als een echte allrounder, die ervan houdt 
moeilijke opdrachten tot een goed einde te brengen. “Veranderen van 
werkomgeving werkt stimulerend. Of je dat nu vrijwillig of onvrijwillig doet, 
het biedt nieuwe kansen. Daarom vind ik het zo goed dat de W D  in het 
verkiezingsprogramma mensen 'tussen-twee-banen' zo nadrukkelijk een 
steuntje in de rug geeft. Maar gelukkig wel binnen heldere afspraken.
Dat jaarlijks 40.000 mensen onder de 27 jaar niet meer aan de bak komen, 
kan echt niet. Ook moet voorkomen worden dat ze in een uitzichtloze 
(bijstands-)situatie belanden. De voorstellen van de W D  zijn helder en 
eerlijk: een kwestie van geven en nemen.”

Baanbrekend
Ook al is ze pas sinds 1998 lid, de contacten van Helma met de W D  
stammen uit haar kindertijd. “Mijn vader nam mij mee naar bijeenkomsten 
waar Edzo Toxopeus, een liberale voorman uit de jaren zestig, sprak. Mijn 
lidmaatschap was aanvankelijk niet meer dan een papieren zaak, maar op 
een gegeven ogenblik wilde ik meer. Zo kwam ik in 2002 op de lijst én 
in de gemeenteraad van mijn woonplaats Voorschoten. In 2004 ben ik fractie
voorzitter geworden en tot mijn Kamerlidmaatschap zal ik dat blijven.”
Met betrekking tot haar loopbaan valt het op dat Helma ‘baanbrekend’ werk 
heeft verzet. "Ja, ik was een van de eerste vrouwelijke belastinginspecteurs. 
Daar konden heel wat belastingplichtigen destijds niet goed mee omgaan. 
Maar-je moet roeien met de riemen die je hebt.” Geen wereldvreemde 
uitspraak van Helma, want ze behoorde ooit tot de Nederlandse roeitop. 
"Helaas gingen op de internationale kampioenschappen onze tegenstandsters 
uit de voormalige Oostbloklanden harder. Dat leert je tegenslagen 
verwerken, Het vormt je sociaal. Dat is het goede van sport en daarom vind 
ik het zo fijn dat in ons verkiezingsprogramma sport in de breedste zin van 
het woord aanwezig is. Sport houdt je fysiek en mentaal fit en gezond.”

Boeiende, hectische wereld
Dat een fijne, veilige woonomgeving ook bijdraag aan het welzijnsgevoel 
van mensen, lijkt haar vanzelfsprekend. “In mijn huidige functie bij de 
Inspectie Verkeer en Waterstaat is mijn belangrijkste taak de veiligheid van 
de luchtvaart. De maatregel tegen Onur Air kwam van mijn bureau.
Luchtvaart is een boeiende, hectische wereld met een niet te onderschatten 
economisch belang. We hebben Schiphol en vele andere kleinere vliegvelden. 
Daar gaat het om veiligheid, maar ook om zaken als geluidshinder.
De keuzes die de W D  op dit punt maakt, zoals de verplaatsing van de start
en landingsbanen naar een kunstmatig eiland voor de kust, zijn onontkoom
baar, Een baan op Schiphol én rustig in de buurt wonen, kun je eenvoudig
weg niet waarmaken. Wél werken aan minder lawaaiige vlieguigen en nieuw 
land om te wonen. In landaanwinning, zoals onze voorouders dat ook deden, 
zijn we goed. Laten we deze wereldvermaarde kennis dan ook inzetten. 
Niemand wil toekomstige generaties toch op achterstand zetten?”

Helma Neppérus:

‘Welzijn vereist 
duidelijke keuzes’
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Regus biedt u kantoorruimte op maat, precies zoals u dit in gedachten heeft, bij één van onze 
23 locaties in Nederland.
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Vul snel de bovenste antwoordkaart in en maak 
kans op een gloednieuwe Koga Miyata fiets.



W aarom ?
De VVD wil graag meer leden die per maand 
hun contributie via automatische incasso 
betalen. U helpt zo de vereniging een gelijkm a
tige inkomstenstroom te ontwikkelen en u heeft 
geen omkijken meer naar de betaling van uw 
contributie.

Spelregels
Ieder lid mag meedoen! De prijsvraag loopt 
nog to t 15 december. Er zijn in totaal vier 
fietsen beschikbaar. Uiteraard heeft de winnaar

de keuze tussen een heren of damesmodel. 
Betaalt u al per automatische incasso? Dan 
kunt u toch meedingen naar de fietsen. Stuur 
een e-mail aan ledenadministratie@vvd.nl o.v.v. 
fiets. Geef daarbij uw naam, adres, postcode en 
woonplaats op.

W in naars
De trekking van de winnaars geschiedt onder 
toezicht van notaris m r G.L. Maaldrink.
De uitslag van de loting zal rechtstreeks aan 
de winnaars worden gecommuniceerd.

Over de uitslag kan niet worden gecorrespon
deerd. Hoofdbestuursleden, bewindspersonen, 
medewerkers van het algemeen secretariaat, 
leden van de Eerste en Tweede kamer en 
Europees parlement zijn uitgesloten van 
deelname aan de prijsvraag.

Automatisch betalen per maand

Door de kaart hiernaast in te vullen, 
verleent u de VVD een machtiging 
to t het automatisch incasseren 
van uw contributie per maand.
U heeft dan geen omkijken meer 
naar uw betaling. De mogelijkheid 
bestaat het bedrag to t 30 dagen 
na afschrijving terug te vorderen.

Stuur de machtigingskaart vandaag 
nog volledig ingevuld retour!

Kent u iemand in uw omgeving die 
overweegt lid te worden of die u 
kunt overhalen lid te worden, aarzel 
dan niet en vraag diegene de kaart 
hiernaast in te vullen.

Ondergetekende,

Naam:

Adres:

Postcode:

Plaats:

Verleent hierbij to t wederopzegging machtiging aan de Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
om van onderstaande giro- of bankrekening de contributie per maand te innen.

Giro- banknummer: 

Datum: . m . □

Handtekening:

Ik  word lid

Naam:

Adres:

Postcode:

Voorletters: [M/V

Plaats:

Geboortedatum: L]-
Telefoon: e-mail:

Verleent hierbij to t wederopzegging machtiging aan de Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
om van onderstaande giro- of bankrekening de contributie per maand te innen.

Giro- banknummer:

Handtekening:

Ik  ben lid geworden door:

Naam:

Plaats:

mailto:ledenadministratie@vvd.nl


Postzegel
niet

nodig.

VVD
Ledenadministratie 
Antwoordnummer 1877 
2501 WB Den Haag

Postzegel
niet

nodig.

VVD
Ledenadministratie 
Antwoordnummer 1877 
2501 WB Den Haag



Bent u een dagje ouder? En wilt u er toch uit? 
Geniet dan van een mooie vakantie in 
Nederland. Speciale vakanties voor ouderen, 
lichamelijk gehandicapten, hartpatiënten en 
(mantelzorg)paren. Begeleid door vriendelijke 
vrijwilligers en deskundige medewerkers.

Er kan meer dan u denkt!

Stichting Mens en Samenleving

Bel voor informatie over vakantieweken met
Stichting Mens en Samenleving
0318 - 48 51 83 of kijk op www.smsvakanties.nl
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“Wil Nederland een prominente rol binnen 
Europa blijven spelen, dan zijn nieuw elan, 
optimisme en ambitie absolute voorwaarden”, 
luidt de duidelijke mening van Jules Maaten, 
fractievoorzitter van de VVD in het Europees 
Parlement. “De VVD wil daarbij een kardinale 
rol spelen, getuige het verkiezingsprogramma. 
We moeten de problemen pragmatisch aan
pakken en gezamenlijk streven naar efficiency. 
Alleen op die manier kunnen we tot resultaten 
komen. Want die hebben we nodig en dat 
verlangen de burgers ook van ons.”

TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: GETTY IMAGES

Alliance of Liberals and Democrats for Europe 
Alliance des Démocrates et des Libéraux pour l'Europe

‘De V V D  wil

D
e W D  wil vooruit met Europa en zal er 
alles aan doen om de zaken beter te 
laten functioneren” , stelt Jules Maaten, 
“En dat is in flagrante tegenspraak met 
de ‘spruitjesgeur’ die uit de program
ma’s van PvdA en CDA opstijgt. Die 
partijen willen Nederland verschuilen 
achter de dijken en de Sint Pietersberg en hopen klaarblijkelijk 

dat Europa op die manier aan ons voorbijgaat. Dat is inspelen 
op de desinteresse en wellicht het wantrouwen dat veel mensen 
jegens de Europese Unie hebben. In mijn ogen bewandelen ze 
daarmee de gemakkelijke electorale weg, want Europa is té 
belangrijk om op een dergelijke manier feitelijk miskend te 
worden.”
Ter illustratie wijst Maaten op de opstelling van beide partijen 
inzake het toelaten van werknemers uit de voormalige Oost
bloklanden. “We weten allemaal dat de komst van dergelijke 
mensen heel goed is voor onze economie. CDA en PvdA doen 
daar echter heel moeilijk over, omdat ze allerlei gevestigde 
belangen hebben. Dan sluit je je in mijn ogen af voor de 
werkelijkheid. Juist omdat we ons welvaartsniveau en de 
bijbehorende sociale voorzieningen willen handhaven, moet 
geld worden verdiend. En dus moeten we ons niet afschermen 
voor de buitenwereld, maar juist de concurrentie vol overtuig
ing aangaan. De weg van de PvdA en het CDA leidt tot blijvend 
dure producten uit Nederland en dus tot een zwakkere 
internationale concurrentiepositie. Een vorm van kortzichtig
heid die op de langere termijn verkeerd uitpakt.”

Hand in eigen boezem
Dat het binnen de Europese Unie lang niet allemaal koek en ei 
is, erkent Maaten ruiterlijk, Daarvoor zijn er de laatste jaren 
teveel signalen over machtsmisbruik, vriendjespolitiek en 
geldverslindend declaratiegedrag uit Brussel en Straatsburg 
gekomen. Maaten vindt dat we daar actief iets aan moeten 
doen en niet alleen maar vanaf de zijlijn kritiek moeten leveren. 
“We moeten vanzelfsprekend de hand ook in eigen boezem 
steken. Er schort namelijk best wel wat aan het functioneren van 
diverse organisaties binnen de EU. Dat bleek recent maar weer 
eens, toen er meer dan een miljoen handtekeningen werden 
aangeboden in het kader van de ‘one seat’-campagne (tegen
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vooruit met Europa’

de frequente verkwistende verhuizingen van het Europees 
Parlement van Brussel naar Straatsburg en vice versa; Red.). 
Daarvan kwam bijna de helft uit Nederland. Dat zegt wel iets 
over de betrokkenheid die Nederlanders hebben bij hetgeen 
er in het Europees Parlement gebeurd. Dat zijn heel duidelijke 
signalen en daar moeten we met z'n allen ook iets aan doen.” 
De liberale fractie in het Europees Parlement is daar trouwens 
al enige tijd mee bezig. “Bij iedere vorm van wetgeving die 
hier voorbijkomt, kijken we welke effecten dat heeft op de 
dagelijkse praktijk van mensen. Voorheen scheepte de 
Europese wetgeving mensen op met de meest waanzinnige 
dingen. Daar wordt nu veel kritischer naar gekeken en daartoe 
hebben wij, als liberale fractie, de aanzet gegeven. De komst 
van de nieuwe lidstaten heeft daaraan overigens behoorlijk

bijgedragen. Veel van de Oost- 
< » * / _  „  _  _  Europese landen hebben jaren

lange ervaring met het commu
nisme en die hebben hun buik vol 
van allerlei regels. Uiteraard heb 
je regels nodig, maar dan moeten 

I I  ze duidelijk zijn, gemakkelijk uit
aanpakken en te voeren en niet de betrokkenen

^ p z a m e n liik  tot wanhoop dnjverL Gelukkiui i ö i i l i j f x  zienw e ^ w em eeren m eerdie

kant opgaan, maar daar gaat 
begrijpelijkerwijs enige tijd

efficiency’ overheen. Het blijkt in de praktijk
geen sinecure om zoveel ver

tegenwoordigers van zoveel lidstaten tot andere werkwijzen 
te bewegen. Ook binnen de Europese ministerraad heeft 
Gerrit Zalm daar op gehamerd en dat heeft effect gesorteerd. 
Je zou kunnen stellen dat het feit dat de W D  in de regering 
heeft gezeten, mede heeft geleid tot deze positieve ontwik
kelingen, En daar mogen wel als middelgroot land -  en als 
W D ’ers -  best trots op zijn.”

Gezond verstand
Pragmatisme is een sleutelwoord binnen de WD-opvattingen 
aangaande Europa. In dat kader breekt Maaten dan ook een 
lans voor het gebruik van ‘gezond verstand'. “We moeten ons 
laten leiden door de vraag: ‘waar is de Europese burger het

problemen
pragmatisch

streven naar

‘De ‘one seat’- 
campagne is 
een duidelijk 
signaal; daar 
moeten we 
iets aan doen’

meest bij gebaat?’. En dat kan 
betekenen dat je in sommige 
gevallen zaken Europees moet 
regelen, omdat dat bijvoorbeeld 
sneller en efficiënter gaat. Maar 
op andere terreinen blijken de 
omstandigheden in de lidstaten 
zodanig verschillend, dat je die 
besluitvorming veel beter aan 
de nationale regeringen kunt 
overlaten, Daar moeten we niet 

al te principieel over doen. Dat betekent dus dat we een al te 
rigide verdeling van verantwoordelijkheden moeten zien te 
vermijden en in plaats daarvan met z ’n allen flexibel en 
resultaatgericht moeten opereren. Dat lijkt me een aanpak die 
in de praktijk de nodige voordelen zal blijken te hebben. Zeker 
nu we toch in een impasse zijn geraakt na het ‘nee’ tegen het 
grondwetsverdrag. Een impasse, waar we zo snel mogelijk uit 
moeten zien te komen, want we willen vooruit met Europa. 
Uiteraard is het zinvol om diepgaand met elkaar te debatteren 
over de uiteindelijke Europese ambities in de verre toekomst. 
De burgers hebben er recht op om te weten waar we met 
Europa heen gaan en op die vraag zullen wij, als parlemen
tariërs, antwoord moeten geven. Daar zullen we hard mee aan 
het werk gaan. Maar dergelijke antwoorden vergen diep
gravende en langdurige debatten. Dat is dus een zaak van de 
lange termijn. Tegelijkertijd zijn er ook zaken die hier en nu 
moeten worden aangepakt en daar moeten we op een pragma
tische manier mee omgaan. Dus niet verzanden in allerlei 
regeltjes en bureaucratische rompslomp, maar zoeken naar 
wegen om zo efficiënt mogelijk tot besluiten en regelgeving te 
komen. Wanneer we snel resultaten kunnen boeken, zullen de 
burgers ook anders tegen de EU aankijken. Dat is mijn vaste 
overtuiging. Om dat te bewerkstelligen, heb je zaken als elan, 
optimisme en ambitie nodig en die kom ik eigenlijk alleen 
tegen in het verkiezingsprogramma van de WD. Vandaar dat 
het ook van het grootste belang is dat onze partij sterk uit de 
verkiezingen komt.’ ’ □
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Onthuld: het geheim van Hoogeveen

Knokken voor ieder lid!
Een interview met Edward 
Doorten uit het Drentse 
Pesse is een gemakkelijke 
opdracht voor een journalist. 
De jonge ondernemer praat 
gemakkelijk, graag en veel. 
Zeker als hij terugkijkt op 
het ‘succes van Hoogeveen’. 
De voormalig pr-man, 
waarnemend voorzitter en 
campagneleider van de 
VVD-Hoogeveen is dan niet 
te stoppen. In twee jaar tijd 
bereikte de afdeling een 
ledengroei van bijna vier
honderd procent! Een 
gepassioneerde Doorten 
geeft in Liber zijn geheimen 
prijs, niet ter meerdere eer 
en glorie van zichzelf maar 
om andere afdelingen op 
ideeën te brengen.

A ls in het voorjaar van 2003 Edward
Doorten gevraagd wordt toe te treden 
tot het bestuur van de W D  afdeling 
Hoogeveen begint het gelijk te bruisen 
in het hoofd van de Drent. "In de zomer 
van 2003 heb ik een stappenplan 
geschreven en tijdens mijn inauguratie 

in het najaar van 2003, heb ik een tipje van de sluier opgelicht,” 
Niet iedereen was direct even enthousiast. Er waren kritische 
vragen en er werden de nodige wenkbrauwen gefronst. “Maar 
het bestuur had het stappenplan al omarmd. En ik voelde me 
zeker van mijn zaak. Met deze aanpak zou Hoogeveen gaan 
scoren op alle fronten.”

Het plan van Doorten behelsde drie stappen:
[1 ]  Het creëren van een gezonde kassituatie, door Doorten 
'oorlogskas' genoemd, om hiermee leden te werven en 
campagne te voeren,
[2] Het daadwerkelijk werven van nieuwe leden.
£3 ] Het voeren van een verkiezingscampagne die zijn weerga 
niet kent en zou moeten leiden tot een grootse overwinning.

Veilingmeester Hans Wiegel
Het daadwerkelijk werven van veel leden, heeft geen kans van 
slagen zonder een gezonde kassituatie. Stap één in het plan 
van Doorten omvatte daarom de ‘business and sailing day’, 
met als speciale gasten de heren Wiegel en Van Aartsen. Maar 
liefst 175 betalende zakenlieden zorgden voor een positief 
resultaat van €  10.000. Daarnaast bracht een kunstveiling, met 
als briljante veilingmeester de heer Wiegel, een bedrag op van
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€  12.450. Dat bedrag was bestemd voor het toen op te richten 
‘W D  Goede doelen fonds' (zie ook Liber 1 2006). Doorten:
“De toon was gezet en de W D  was in Hoogeveen 
een club om serieus te nemen.”

Politiek café
Het werven van leden begon bij het enthousiast maken van de 
bevolking. Er werden politieke cafés georganiseerd. Niemand 
minder dan Minister Verdonk trad als eerste aan. Door haar 
portefeuille en het bijbehorende spanningsveld was het café 
gevuld met 150 personen. In discussie met uitgeprocedeerde 
asielzoekers en linkse politici hield ze een prachtig debat en

stond ze haar 'mannetje'. De 
ongedwongen sfeer, de muziek, 
de catering en de actualiteit van 
de avond, maakten het tot een 
geweldig succes. De bezoekers 
gaven duidelijk te kennen dat 
dit initiatief vervolg verdiende. 
En dat vervolg kwam er. De ene 
na de andere Minister bezocht 
het politieke café. Met als laatste 
topper het fantastische politieke 

café met Minister Zalm met maar liefst 250 bezoekers.
Maar er was meer. Er werd een springkussen in de vorm van 
een luchtkasteel in de herkenbare WfD-kleuren aangekocht,
Dit springkussen wordt nog steeds gratis ter beschikking 
gesteld bij evenementen en trekt van plaats naar plaats door de 
gemeente Hoogeveen. “Meer dan duizend kinderen hebben 
bij de W D  de sprong naar de toekomst gemaakt”, zoals

Doorten het enthousiast uitdrukt. "De W D  was hiermee 
kindvriendelijk, toegankelijk, open en spontaan, Het grijze 
pakken imago werd afgeschud. De W D  kwam naar de mensen 
toe. Het zorgde voor ontspanning en plezier. Bij deW D - 
Hoogeveen is er altijd enthousiasme en er wordt veel gelachen, 
Deze twee woorden bezitten een ongelofelijke hoeveelheid 
aantrekkingskracht.' ’
De aantrekkingskracht van de W D  was optimaal, maar ondanks 
al deze inspanningen was er geen sprake van een massale 
toestroom van nieuwe leden. “Na zoveel energie niet meer dan 
vijftig nieuwe leden. Ik was ontevreden. Die ontevredenheid 
zette mij aan het denken. Ik realiseerde me dat ik mijzelf ook 
nooit snel aanmeld. Waarom zou iemand zich ook aanmelden? 
De politieke cafés zijn openbaar, het springkussen gratis en 
voor weer andere activiteiten betaal je gewoon. Kortom: lid 
worden? What’s in it for me?”

Acht typen mensen
Er is een aantal standaardredenen om lid te worden van een 
politieke partij. Invloed op de vaststelling van de kandidaten
lijst, de lijsttrekker en het verkiezingsprogramma, congressen, 
ledenraadraadplegingen enzovoort. “Mijn ervaring is dat veel 
mensen juist niet om een standaardreden lid worden, maar om 
individuele reden” , doceert Doorten. “Je moet je dus afvragen 
wat de aanleiding voor verschillenden mensen kan zijn om lid 
te worden.”
Doorten formuleerde acht type mensen en verzamelde argu
menten om de mensen te overtuigen van het nut voor hen 
persoonlijk om lid te worden van de WD. En met succes, de 
persoonlijke aanpak leverde veel nieuwe leden op. >

‘Je moet je 
afvragen wat 
de aanleiding 
kan zijn om lid 
te worden’

SU C CE SV O LLE  T IPS
Een nieuw lid van €  7,50 per maand geeft zijn partner voor nog geen €  2 stemrecht.

Vraag bestaande leden of ze tevreden zijn en of partner en kinderen gezinslid willen worden.
Start een W D  goede doelen fonds.

Schaf iets aan dat gratis beschikbaar kan worden gesteld bij openbare gelegenheden, bijvoorbeeld 

een springkussen of geluidswagen.

Start het initiatief ‘Vrienden van de W D  afdeling...’, voor €  15 per jaar.

Organiseer je een speciale dag? Maak deelnemers dan gratis lid van 'Vrienden van de W D  afdeling 

Het tweede jaar kost €  15 per jaar. In het derde jaar worden ze automatisch lid van de W D.

TIPS  VOOR DE E IN D E JA A R SSPR IN T
Organiseer een Sinterklaasactie waarbij ieder lid via een komisch gedicht, een vriend, kennis 

of familielid die enigszins politiek geëngageerd is, een lidmaatschap cadeau geeft.

De wijncheque-actie. Deze actie staat in de decembermaand garant voor een goed resultaat. 

Word lid van de W D  en ontvangt een wijncheque t.w.v. €  35.
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Doorten formuleert de volgende acht type mensen:

m De democraat ‘word lid van de WD, je steunt hiermee de democratie, naast gezondheid 
het meest waardevolle bezit, Er is geen partij die de democratie zo sterk omarmt als de WD. En wij hebben 
je steun nu nodig.’

[2] De gezellige gast ‘Jan, jij houdt van gezelligheid en vindt het belangrijk dat de politieke cafés 
blijven bestaan. Word lid, en maak het mogelijk dat we hiermee door kunnen gaan.’

[3] De toekomstdenker 'Piet, jij en ik weten allebei dat er wat in de politiek moet
veranderen, om dit te doen, hebben we nu een stabiele basis nodig. Steun ons daarom en word lid. Wat zijn je 
initialen ook alweer?'

[4] De non-politicus ‘Ik weet dat je niets hebt met politiek en dus ook niets met de WD.
Maar als je zou moeten kiezen tussen vrijheid en onderdrukking, waar kies je dan voor? Precies, vrijheid. 
Daarom steun ons en word lid, want zonder politieke partijen is er geen democratie mogelijk,’

[sj De ontevreden burger ‘We staan aan de vooravond van een grote politieke aard
verschuiving. Word nu lid en sta ook aan de wieg van deze veranderingen, ook jij kunt zeggen dat je dit hebt 
gesteund. Word lid! ’

[ei De groepsvolger 'De W D  groeit tegen de klippen op. Er komen iedere week ongelofelijk 
veel leden bij. Jan en Piet zijn al lid geworden en jij hoort er ook bij, wat is je adres ook alweer?’

[7i De loyalist 'Onze afdeling groeit als kool, nog vijftien leden en we hebben een nieuw record, 
als jij ons steunt halen we het.’

[8i De niet-VVD’er (een leuke manier om de linkse denker te pareren): ‘Ik waardeer je linkse 
gedachtegang, maar stel dat je lid wordt van de WD, dan heb je op zijn minst de invloed om de W D  naar 
links te trekken.’ (Doorten: “Ze zagen er de humor wel van in maar werden nimmer lid.”)

‘Knok voor 
ieder lid 
en durf te 
vragen!’

“Het geheim van de smid” , vertelt Edward Doorten, “zit ‘m in 
de individuele benadering gekoppeld aan een persoonlijke 
motivatie, en die hoeft niet van een hoog politiek gehalte te zijn. 
Knok voor ieder lid en durf te vragen!"

Politieke kompaan
Aan het eind van zijn enthousiaste betoog, komt Doorten met 
nuanceringen. De stuwende kracht achter het succes van 
Hoogeveen wil niemand voor het hoofd stoten en laat anderen 
delen in de successen, "Het succes in Hoogeveen was onmo
gelijk geweest als het secretariaat in Den Haag ons niet zo 
enorm had aangemoedigd en gesteund. Maar ook het hoofd
bestuur en KC bestuur hebben zich altijd loyaal opgesteld. 
Zonder hun steun was het onmogelijk geweest om dit stappen
plan te realiseren, En dankzij de eendracht in het bestuur van 
de W D  Hoogeveen en alle mensen daar omheen is het 
stappenplan een succes geworden. Met veel plezier denk ik 
terug aan de perfecte samenwerking met mijn politieke 
kompaan Ewout Klok. Als een twee-eenheid trokken wij voort 
en steunden wij elkaar onvoorwaardelijk.”
Voor Edward Doorten zit het werk voor de plaatselijke W D  er 
op dit moment op. Hij is druk bezig met een grote zakelijke 
klus. Doorten maakt zich sterk om duurzame energie definitief 
zijn intrede te laten doen in Nederland, door middel van het 
nieuwe revolutionaire tankstation 'Green Planet’. □
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COLUMN

Doe mee, stem W D !
og maar een kleine 2 weken en Nederland mag 
weer naar de stembus. We hebben verkiezingen 
die eerder komen dan we hadden gedacht, 
maar waar we als W D  helemaal klaar voor zijn. 
Onder leiding van Ben Verwaayen is een 
inspirerend en onderscheidend verkiezings
programma tot stand gekomen. De lijst met 

kandidaten voor de Tweede Kamer is vastgesteld en bestaat uit allemaal 
mensen die het liberale geluid overtuigend naar voren kunnen brengen, 
voor en na de verkiezingen.
We liggen dus op koers voor een goede uitslag op 22 november.
Onze boodschap aan de kiezers is glashelder: de W D  is de partij die 
verantwoordelijk is voor het succesvolle kabinetsbeleid. Onze beloften 
hebben we aantoonbaar waargemaakt. De economie is weer gezond, 
de schatkist is op orde, het aantal uitkeringen daalt en de immigratie 
is onder controle. Dat moet zo blijven én dat maakt de heldere keuzes 
in ons verkiezingsprogramma veel geloofwaardiger.

Wij kiezen voor een structureel gezonde economie, waarin mensen 
ook in de portemonnee voelen dat het beter gaat; een stevige belasting
verlaging voor iedereen, Wij kiezen voor beter onderwijs met leraren 
die voor de klas carrière kunnen maken en leerlingen die een vak leren. 
Wij kiezen voor meer veiligheid door vierkant achter onze gezags

dragers te staan en ouders aan te 
spreken op misdragingen van hun 
kinderen. De W D  zegt: Nederland 
vooruit, niet achteruit. Doe mee, stem 
WD. En ook tegen u als W D-lid zou 
ik willen zeggen: doe mee, Doe mee 
met de campagne. Ga bij buren, 
kennissen, vrienden en familie langs 
en overtuig ze dat de successen van 
dit kabinet alleen voortgezet kunnen 

worden met een grote WD. En misschien nog wel belangrijken overtuig 
iedereen in uw omgeving ervan dat ze ook daadwerkelijk gaan stem
men op 22 november. Deze verkiezingen gaan ergens over: kiezen we 
voor een samenleving met ambitie waar iedereen meedoet, of kiezen 
we voor stilstand? Daarom geldt nu meer dan ooit, dat iedere stem telt. 
Die van u, maar ook die van alle mensen in uw omgeving.

Vooral in de laatste dagen voor de verkiezingen komt het er op aan 
iedereen te mobiliseren om te gaan stemmen op de WD. In dat kader 
verwijs ik graag naar de zogenaamde 'pledge cards’ in dit nummer. 
Kaartjes ter grootte van een creditcard, die u kunt uitdelen aan uw 
vrienden, familie en kennissen.
Ik reken op uw steun om op 22 november een goede uitslag te halen. 
Voor een samenleving met ambitie. Voor een Nederland dat vooruit wil. 
Doe mee, stemWD!

Mark Rutte, 

lijsttrekker W D

De W D  is
verantwoordelijk 
voor het 
succesvolle 
kabinetsbeleid’
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Partij Service
Nieuw: cursus W M O
Vanaf Januari 2007 krijgt iedere gemeente te maken 
met de W et Maatschappelijke Ondersteuning 
(W M O). Daarom heeft de Haya van Someren- 
stichting - in nauwe samenwerking met Arthur 
Koeken en Ineke Alsem - een cursus W M O  
ontwikkeld. Deze cursus biedt de mogelijkheid om 
vragen en voorbeelden in te brengen over hoe op een 
liberale manier invulling te geven aan de W MO. 
Tweede Kamerwoordvoerder Anouchka van Miltenburg zal 
op zaterdag 16 december om 10.00 uur het startsein geven.
De trainers Arthur Koeken, Ineke Alsem en Joop Goedhart 
maken u daarna op een concrete manier wegwijs in de WMO. 
De cursus vindt plaats in Stadskasteel Oudaen, Oudegracht 99 
te Utrecht en duurt tot 16.00 uur,
De kosten voor de cursus, inclusief lunch, bedragen €  79.
Voor meer informatie belt u met Haya van Somerenstichting, 
telefoonnummer: (070) 361 30 34. Mailen kan ook: 
www.wd.nl/opleidingen.
Onderstaande bon kunt u opsturen naar: W D, antwoordnummer 1877, 

2501WB Den Haag. Inschrijven is mogelijk tot I december 2006.

C U R SU S  W M O
G  Ja, ik schrijf me in voor de kick-off dag op 16 december in Utrecht. 

G Ik volg de cursus graag op een ander moment, de Haya van Someren

stichting neemt contact met mij op.

Haam en voorletters .................................................................

Adres ....................................................................................

Postcode ...............................................................................

Plaats ...................................................................................

Telefoon ................................................................................

E-mail ...................................................................................

Kamercentrale ........................................................................

Functie ..................................................................................

Handtekening ..........................................................................

machtigt de W D  eenmalig een bedrag van €  79 af te schrijven van 

bankrekening:

nummer........................................... t.n.v...............................

Nieuwegf™ ;;
publicatie
Teldersstichting

Zijn er grenzen aan de 

vrijheid van menings

uiting? Houdt deze op 

daar waar een ander 

zich beledigd of 

gediscrimineerd 

voelt? In hoeverre 

mag het recht op 

privacy geschonden 

worden in de strijd 

tegen het terrorisme? 

Moeten politieke 

partijen met extreme 

denkbeelden aan 

banden worden 

gelegd? En is gelijke 

bekostiging van 

openbaar en 

bijzonder religieus 

onderwijs strijdig 

met de scheiding 

tussen kerk en staat?

In de nieuwste bundel 

van de Teldersstich- 

ting, ‘Grondrechten 

gewogen. Enkele 

constitutionele 

waarden in het 

actuele politieke 

debat’, geven 

verschillende auteurs 

vanuit het liberalisme 

een antwoord op 

deze en andere 

gerelateerde vragen. 

Met bijdragen van 

onder andere Paul 

Cliteur, Geert Dales 

en Arno Visser.

Dit geschrift is op 

5 september jl. in 

perscentrum nieuws

poort onder voorzitter

schap van Frits

Bolkestein aangebo

den aan de minister 

voor Bestuurlijke 

vernieuwing en 

Koninkrijksrelaties 

Atzo Nicolaï.

Voor meer informatie 

en/of bestellingen 

kunt u mailen naar 

info@telders- 

stichting.nl 

of bellen met 

(070) 36319 48.

Grondrechten  
gew ogen  
Enkele constitu

tionele waarden in 

het actuele politieke 

debat Geschrift 100, 

190 pagina’s, €  16.

eLearning gratis voor 
W D-leden
De Haya van Somerenstichting heeft eLearning voor alle 
WD-leden gratis beschikbaar gesteld. Via W D  Web TV 
kunt u de cursussen Liberale Waarden, Politieke Stromingen, 
Geschiedenis van het Liberalisme, Gemeenteraad, Gemeente- 
financiën en Europa volgen.
Op ieder willekeurig moment kunt u de videopresentaties 
bekijken. Tegelijkertijd krijgt u dia’s met teksten en schema
tische voorstellingen te zien. Ook bestaat de mogelijkheid 
om alle relevante documenten en websites op te vragen. 
Bovendien kunt u contact leggen met de trainers.
Door op www.wdwebtv.nl op 'aanmelden' te klikken kunt u 
zich inschrijven, U krijgt dan zo snel mogelijk per e-mail uw 
gebruikersnaam en wachtwoord toegestuurd.
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Vertrek
De directeur van 

het Algemeen Secre

tariaat mevrouw 

drs. C.W. de Wit heeft 

per I september jl. 

haar werkzaamheden 

voor de W D  beëindigd. 

De taken worden 

vooralsnog waarge

nomen door de heer 

Herbert Zilverentant, 

senior beleidsmede

werker bestuurs

zaken, en de heer 

Gert Scholtes, alge

meen secretaris.

Doe mee en steun 
de campagne!
Het aftellen is begonnen, de dag der 
verkiezingen nadert. Mark Rutte en 
zijn team van politici, medewerkers 
en vrijwilligers zijn al weken bezig 
met het voeren van een intensieve 
campagne met maar één doel: de 
grootste partij van Nederland worden! 
Op die manier kunnen we het succes
volle beleid van de afgelopen jaren 
voortzetten, U kunt ons daarbij helpen, 
Uiteraard door op 22 november op 
de W D  te stemmen, maar ook door 
een financiële bijdrage ter onder
steuning van de campagne aan ons 
over te maken. Dat kan heel eenvoudig 
door de bij dit nummer van Liber 
bijgevoegde acceptgiro in te vullen 
en op te sturen. Doe het vandaag nog 
en steun de campagne!

Tussenstand
Op 10 augustus jl, heeft u van ons 
een eerste verzoek voor een 
financiële bijdrage voor de campagne 
ontvangen, Half oktober stond de 
teller op €  190.000. Dat is uiteraard 
een mooi bedrag, maar we willen 
meer! Doel is om op 22 november 
aanstaande een bedrag van €  
370.000 op de teller te hebben staan. 
Doe mee!

Dank voor uw steun en bijdrage!!

Thorbeckepenning
M E VR O UW  R.J. SULM AN -SCH O CK  TE H EELSUM
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Zon, zee, witte stranden en 
palmbomen; wat wil je nog 
meer?

bonaire
fnïitravel

Geniet van een heerlijk 
onbezorgde vakantie op de 
Nederlandse Antillen, een 
eldorado voor duikers, surfers 
en zonaanbidders!

Kijk voor meer informatie op:
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Onverwacht
Bijna Kerstmis, weer een jaar voorbij. Er is bijzonder 
veel gebeurd in 2006 met als apotheose de teleur
stellende uitslag van de Tweede Kamerverkiezingen. 
Verwachte en onverwachte gebeurtenissen deden 
zich voor. De gemeenteraadsverkiezingen, het 
aftreden van Jozias van Aartsen, de lijsttrekker- 
verkiezingen, het debat rondom het paspoort van 
Ayaan met als gevolg de val van het kabinet en de 
vervroegde Tweede Kamerverkiezingen. De uitslag 
was teleurstellend maar de inzet van velen was 
indrukwekkend. De niet aflatende energie en 
inspanningen van onze lijsttrekker Mark Rutte en 
zijn team van kandidaten, de inzet van het campagneteam 
en de ondersteuning vanuit het algemeen secretariaat en de 
fractie en de inspanningen van die duizenden vrijwilligers 
van onze partij. Hulde en dank daarvoor.
Nu even tijd om op adem te komen voor het nieuwe jaar. Een

mooi moment om Liber te lezen. Het blad dat sinds 
2006 een nieuwe formule kent, is goed ontvangen 
door u. Dat blijkt uit de reacties. We ontvangen ook 
steeds meer input van de leden. Het interview over 
Europa tussen Atzo Nicolaï en de leden Jan Baas en 
Peter van der Hoeven in dit nummer, is daar een 
voorbeeld van. Toch leuk, twee leden in discussie 
met een minister/staatssecretaris. In ditzelfde 
nummer een interview met Henry Keizer, initiatief
nemer van de Haagse Kring Liberaal Ondernemen, 
die waarschijnlijk vervolg kan krijgen in andere 
steden. Liber wordt steeds meer een blad voor en 
door leden. Ik doe daarom een hartstochtelijk 

beroep op u om vooral met ideeën, initiatieven en opmerkingen 
te komen. Deze kunt u mailen naar redactie@wd.nl.
Alles bij elkaar was het een enerverend jaar, Ik wens u en de 
mensen om u heen prettige feestdagen en een goed 2007 toe. 
Ook in dat jaar zal de W D  er weer staan.

L ib e r  december 2006  3
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met Europa?
Nederland heeft ‘nee’ gezegd tegen het 
Grondwetsverdrag. “Begrijpelijk”, stellen de 
VVD-leden Jan Baas en Peter van der Hoeven. 
“Er valt het nodige aan te merken op de 
huidige werkwijze en er ontbreekt een 
adequate visie op de toekomst van de Unie.” 
Voormalig staatssecretaris voor Europese 
Zaken Atzo Nicolaï, meent echter dat 
doelgericht voortbouwen aan een efficiënt 
opererende Unie beter is dan nu al rigide 
kaders voor de toekomst te zetten. Hij 
erkent dat er het nodige moet verbeteren, 
maar wil niet toegeven aan het negativisme.
TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: ISTOCKPHOTO

et ‘nee’ dat klonk tijdens het referen
dum over de Europese Grondwet 
betekende voor de politiek een 
enorme dreun", erkent Atzo Nicolaï, 
toenmalig staatssecretaris van 
Buitenlandse Zaken en tegenwoordig 
minister voor Bestuurlijke Vernieu

wing en Koninkrijksrelaties. "We waren ons bewust van de 
scepsis, hetgeen alleen maar meer aanleiding gaf om de 
mensen te overtuigen van de noodzaak van de hervormingen. 
Het luid en duidelijk ‘nee’ was wat dat betreft uiteindelijk toch 
een tegenvaller.” Hoewel de nee-stemmers allemaal hun 
weloverwogen redenen zullen hebben gehad, deden recent de 
twee kritische WD-leden Jan Baas en Peter van der Hoeven in 
Het Financiëel Dagblad uit de doeken waarom ook zij de 
Grondwet hebben afgewezen. "Ons grootste bezwaar is het feit 
dat de Unie een democratische bestuursstructuur ontbeert” , 
zegt Baas. "Liberalen hebben zich driehonderd jaar lang 
ingezet voor de parlementaire democratie en dus kunnen we 
hier nooit onze goedkeuring aan geven."
“Daarnaast hebben we ook praktische kritiek' ’, vult Van der 
Hoeven aan. “Zoals het feit dat de door de Unie zelf opgestelde 
regels worden genegeerd. Denk bijvoorbeeld aan het over
treden van de afspraken in het stabiliteitspact en het protectio
nisme dat lidstaten aan de dag leggen. We vinden bovendien 
dat de Unie zich teveel bemoeit met details op nevengeschikte 
terreinen en dat er onzinnig geld wordt rondgepompt, doordat 
uit de afdracht van de lidstaten weer allerlei onnodige project
en worden gefinancierd. Dat gelonk naar de Europese subsidie-

pot lijkt erg veel op de dans om het Gouden Kalf.”
Heldere inhoudelijke kritiek, dat mag zijn, Niettemin vindt 
minister Atzo Nicolaï, tot voor kort staatssecretaris van Buiten
landse Zaken en speciaal belast met het Europees beleid, dat 
we de ontwikkelingen in Europa ‘positief’ moeten bekijken.
“We moeten af van het negativisme aangaande Europa. Weg 
met dat angstige gedoe; dat verschuilen achter de dijken.
Ik vind dat wij als W D  voorop moeten staan om de ramen open 
te gooien. Nederland heeft weliswaar ‘nee’ gezegd tegen de 
Grondwet, maar niet tegen Europa en al helemaal niet tegen de 
toekomst, Liberalen hebben altijd al een goed oog gehad voor 
internationale zaken en dat moeten we ook nu weer tonen, Dat 
is ook hard nodig, want er dreigt over dit onderwerp een soort 
bedomptheid, een grauwsluier te trekken. De W D  moet 
duidelijk maken aan de mensen in het land en uiteraard onze 
eigen achterban, dat we vooruit willen in en met Europa.”
Die woorden zijn volgens Nicolaï niet ingegeven door een soort

Europees idealisme, maar 
door nuchtere en prak
tische over-wegingen. "Ik 
heb als WD-er, maar ook 
als bewinds-persoon, 
uiteraard het Nederlandse 
belang voor ogen. En juist 
dat Nederlandse belang is 
er bij gebaat dat een aantal 
beleidsterreinen op 
internationaal niveau 
worden aangepakt. Wat te 
denken van zorgenpost 
nummer 1 van de Neder
landers: de veiligheid. Dat 
is iets dat Nederland allang 
niet meer alleen kan. We 
hebben immers te maken 
met grensoverschrijdende 
criminaliteit, met mensen
handel, terrorisme en 
drugssmokkel; dat zijn 

allemaal internationale aangelegenheden die je als individueel 
land niet meer afdoende kunt aanpakken. Dat zal iedereen 
kunnen begrijpen. Het is dan ook een groot goed dat we 
daarvoor de Europese Unie hebben. De mogelijkheden om 
samen te werken op de geschetste terreinen, liggen daar voor 
het oprapen. Die mogelijkheden blijven overigens niet beperkt 
tot veiligheid, maar gelden evenzeer voor bijvoorbeeld de 
economie; wat liberalen zeker zal aanspreken.” Baas en Van der 
Hoeven geven aan dat zij helemaal niet negatief tegenover de 
EU staan, maar dat toch minimaal van de lidstaten gevraagd >

Van der Hoeven:

‘Dat gelonk naar 
de Europese 
subsidiepot lijkt 
erg veel op de 
dans om het 
Gouden Kalf’
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mag worden dat zij in een gezamenlijk gedragen verklaring 
aan kunnen geven wat nu het doel is van de EU. Tijdens de 
brainstorming in Wenen kwamen de regeringsleiders niet 
tot een eenduidig ondubbelzinnig antwoord, hetgeen te 
denken geeft.

Handrem
Nicolaï erkent dat de inhoudelijke kritiek van Baas en Van der 
Hoeven hout snijdt. Maar, zo stelt hij, dat is niet de voornaamste 
reden waarom kiezers tegen de Grondwet hebben gestemd. 
“De belangrijkste reden waarom mensen tegen hebben 
gestemd, is gelegen in het feit dat ze het gevoel hebben dat 
Europa een trein is die maar doordendert, zonder dat er 
gelegenheid is voor burgers om aan de handrem te trekken.
De eerste de beste keer dat die gelegenheid zich voordeed, 
hebben ze dat dan ook direct gedaan. Niet om de trein 
permanent te laten stoppen -  ze realiseren zich terdege dat die 
weer verder moet rijden -  maar omdat ze het gevoel hebben 
dat alles altijd over hun hoofd werd besloten. Kortom, ze willen

van de politiek weten 
waar de trein heen gaat, 
voordat ze hem weer 
laten vertrekken. En 
daarin hebben ze gelijk: 
er is ook generaties lang 
Europese poli-tiek 
bedreven zonder de 
burgers te raadplegen, 
Een elitaire houding in 
de trant van ‘wij weten 
wat goed is voor de 
wereld’ die tijdens de 
beginfase misschien wel 
heeft gewerkt, maar die 
niet meer past bij het 
huidige tijdsbeeld.” Ook 
Baas en Van der Hoeven 
onderschrijven die 
opvatting en voegen toe 
dat de macht in de EU 
feitelijk wordt uitgeoefend 

door de regerings-leiders, die in hun gezamenlijkheid aan 
niemand verantwoording verschuldigd zijn. "Dat kan echt niet 
in deze tijd!” , meent Van der Hoeven, “En toch gaat Europese 
regelgeving boven de nationale wet."

Confederatie
Volgens Nicolaï zijn mensen vooral geïnteresseerd in de vraag 
'waar moet het heen met Europa?’. Baas en Van der Hoeven 
hebben daar zo hun ideeën over. In hun ogen moet de EU een 
confederatie worden. Dat zou in de praktijk betekenen dat de 
EU op beperkte onderdelen werkelijk bevoegd moet worden, 
dat er een ‘eigen’ EU-regering dient te komen en een recht

streeks gekozen parlement. In de huidige situatie ligt de 
werkelijke macht bij de nationale regeringsleiders en hun 
nationale verantwoordelijkheid geeft hun te weinig ruimte om 
de belangen van de Unie werkelijk te behartigen. Bovendien 
vinden Baas en Van der Hoeven dat het aantal bestuurders en 
afgevaardigden beperkt moet worden en dat de stemverdeling 
tussen de lidstaten anders moet, dat het vetorecht dient te 
worden afgeschaft en dat de gekozen afgevaardigden in het 
Europarlement ook zitting moeten hebben in het nationale

parlement, teneinde een 
betere wisselwerking van 
belangen te krijgen. 
Daarnaast zijn ze van 
mening dat politici helder 
en bondig moeten 
uitleggen waarom een 
Verenigd Europa goed voor 
ons is, al zou het ook alleen 
maar zijn omdat de onder
linge economische 
samenwerking ons sterker 
maakt in de globaliserende 
wereld.
Dat laatste is, zo meent 
Nicolaï, zeker in de aanloop 
tot het referendum extensief 
gebeurd. “Mensen weten 
wel degelijk dat Europa 
goed voor ons is, Natuurlijk 
is er op dit moment -  zeker 
door de forse uitbreiding 
van de Unie gedurende de 

laatste jaren -  wat verwarring en onzekerheid over de toe
komst. Maar dat de bundeling van krachten uiteindelijk in 
ieders voordeel zal gaan werken, daarvan is vrijwel iedereen 
overtuigd.”

Voorbarig
Nicolaï vervolgt: “Een andere vraag is hoe de toekomst van de 
Unie als organisatie eruit zal gaan zien. Dat is vanzelfsprekend 
een geweldig belangrijk onderwerp, waar veel en lang over 
gedebatteerd zal moeten worden. Natuurlijk moet alles efficiën
ter, transparanter en beter en daar wordt op dit moment ook 
hard aan gewerkt. Of die inspanningen uiteindelijk zullen leiden 
tot een confederatie is zeer de vraag. Ik vind het dus nogal 
voorbarig om nu al te stellen dat een dergelijke organisatie
vorm uiteindelijk het beste voor Europa zal zijn. Het lijkt me 
beter om gelijkmatig en in goed onderling overleg te komen 
tot een optimaal werkbaar model voor samenwerking tussen 
de lidstaten. En dat bereik je alleen maar door pragmatisch en 
resultaatgericht het initiatief te nemen bij de discussies in 
Brussel." □

Baas:

‘Ons grootste 
bezwaar is het feit 
dat de Unie een 
democratische 
bestuursstructuur 
ontbeert’

Nicolaï:

‘Dat bundeling 
van krachten in 
ieders voordeel 
gaat werken, 
daarvan is 
vrijwel iedereen 
overtuigd’
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TERUGBLIK OP DE TW EEDE KAMERVERKIEZINGEN

De stemmen zijn geteld
Op 22 november werd er massaal gestemd. 
Helaas was de uiteindelijke uitslag voor 
de VVD ronduit teleurstellend. Maar we 
incasseren deze nederlaag. We moeten die 
met elkaar verwerken. De kiezer heeft 
gesproken en die heeft het laatste woord. 
En de winnaars van deze verkiezingen 
verdienen felicitaties.

r is in deze verkiezingscampagne 
ontzettend hard gewerkt. Met enorm 
veel inzet en ook met enorm veel 
enthousiasme. Wij zijn ongelofelijk trots 
op alle vrijwilligers die zich de afgelo
pen maanden zo voor de W D  hebben 
ingezet.

De W D  heeft de afgelopen j aren een goed beleid gevoerd. 
Wij hebben een goed plan voor de toekomst. Het was geen 
gemakkelijke campagne en het is geen gemakkelijke uitslag. 
Niet voor ons en niet voor Nederland. Er is de versplintering 
op rechts en er is overduidelijk de versplintering op links.

Wij zijn in de campagne steeds 
duidelijk geweest. Wij zijn 
consistent geweest, Wij hebben 
op inhoud campagne gevoerd, 
met een ijzersterk verkiezings
programma.
Mensen, wij moeten nu als partij 

vastbesloten zijn. Wij weten wat we willen. Een samenleving 
met ambitie, En een samenleving waarin iedereen meedoet; 
waarin niemand langs de kant staat, Dat is wat we willen.
De W D  stond voor zo’n samenleving, de W D  staat voor zo’n 
samenleving en de W D  blijft voor zo’n samenleving staan.

‘We gaan niet 
bij de pakken 
neerzitten’

Vooruit
Het is een teleurstellende uitslag, maar we gaan niet bij de 
pakken neerzitten. We hebben een verantwoordelijkheid 
tegenover 1,3 miljoen Nederlanders die op ons hebben 
gestemd. Dat zijn mensen met ambitie. Dat zijn mensen die 
Nederland vooruit willen brengen. Hardwerkende mensen, 
die willen dat lef wordt beloond. Wij zullen ervoor zorgen dat 
hun stem binnen en buiten Den Haag wordt gehoord. □
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Michiel van Haersma Buma is burgemeester van de gemeente 
Leidschendam-Voorburg. Daarnaast vervult hij diverse nevenactiviteiten 
waaronder voor de VVD het voorzitterschap van de Bestuurdersvereniging. 
Hoe geeft hij hier invulling aan?

■ m

Werkplek
Nog even wat telefoontjes 
afhandelen op zijn kamer 
als voorzitter van de raad 

in Huize Swaensteijn in 
Voorburg. “Mijn vaste 
werkplek bevindt zich in 
het voormalig gemeente
huis van Leidschendam.”

College
Elke dinsdagochtend vindt 
er een College Vergadering 
plaats. Naast Michiel van 

Haersma Buma, die als 
voorzitter optreedt, maken 
de vier wethouders, een 
gemeentesecretaris, 
notulist en communicatie
adviseur deel uit van deze 
vergadering. “Het was 
een inhoudelijk stevige 

vergadering.”

Ambtsketen
Ter voorbereiding op een 
openbaar optreden hangt 
Michiel van Haersma 
Buma zijn ambtsketen om. 
“Ik ben trots op het 
burgemeesterschap, maar 
doe de ambtsketen alleen 
om als het moet!”

Wijkwandeling
De gemeente Leidschen
dam-Voorburg kent 
dertien wijken. Michiel 
van Haersma Buma 
bezoekt deze met enige 
regelmaat. “Via de dertien 
wijkwandelingen van 
ongeveer drie uur, kom ik 

in contact met de burgers 
en verneem ik welke 
problematiek er werkelijk 

leeft onder de bevolking."

Jubilaris
Tijdens de viering van het 
zestigjarig bestaan van 
de VVD-Bestuurders- 
vereniging op 3 november 
jongstleden in Lunteren 
ontving voorzitter Michiel 
van Haersma Buma de 
Stikkerplaquette uit 
handen van partijvoor
zitter Jan Van Zanen. 
“Fantastisch, toch?”

Raadsvergadering
Een keer per zes weken 
vindt er een Raadsver
gadering plaats waar 
burgemeester en alle 
gemeenteraadsleden bij 
elkaar komen. “Veel 
voorstellen die door het 
college zijn voorbereid, 
worden eerst nog 
voorgelegd aan de Raad 
die hier een besluit over 
moet nemen.”

‘Als burgemeester hanteer ik het 
gezegde: Geen burger, geen brood’
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Ouderen binnen de VVD

‘Je  kunt niet zeggen dat vroeg
Hoe goed voelen ouderen zich thuis binnen de VVD? Staat de partij nog 
steeds voor hetzelfde gedachtegoed als pakweg veertig jaar geleden? Een 
persoonlijke terugblik met vier leden van het eerste uur.

I
k ben opgegroeid op de boerderij. Vooral rond de verkiezingen werd er wel over politiek gepraat. 
'Daar gaan de rooien weer’, zei mijn vader als de aanhangers van de arbeiderspartij langs 
kwamen met hun verkiezingsborden. Dat werd mij als kind wel ingeprent, dat ik bij die partij niets 
te zoeken had. Het stembureau was in onze school. We hadden dan een vrije dag. Dat vonden we 
wel mooi. Mijn man werd direct na de oorlog lid van de WD, Er waren hier -  we hadden een 
boerderij in de buurt van Wildervanck -  wel meer boeren die W D  stemden, Dat vrouwen lid 
werden van een politieke partij was in die tijd nog niet vanzelfsprekend, Mijn man maakte mij ook 
lid. De W D  had gemengde vergaderingen. Dat vond hij wel wat voor mij, Ik keek er eerst vreemd van op. Maar 
die vergaderingen vond ik heel interessant. Mijn man sprak het geweldig aan. Hij is uiteindelijk ook lid van het 
provinciale bestuur van de W D  geweest, Er werden vaak heftige discussies gevoerd, Zelf ben ik nooit zo'n 
actieve spreker geweest. Ik heb, geloof ik, een keer een vraag gesteld tijdens een vergadering. Ik vond het 
vooral interessant om naar de sprekers te luisteren die werden uitgenodigd. Ik herinner mij dat Haya van 

Someren naar Assen kwam. Zij stelde voor dat vrouwen een aparte WD-afdeling moesten vormen, Dat hebben 
we toen gedaan, Zij sprak mij erg aan. Ze kon heel overtuigend een verhaal brengen. Die vrouwenvergaderingen 
werden een groot succes.”

Trouw lid
“Ik ben altijd trouw lid gebleven. Vroeger volgde ik het ook echt. Je las het programma en dan stond je daar 
echt achter. Je leefde mee met de discussies. Eerlijk gezegd volg ik het niet meer. Lezen gaat niet zo best meer. 
En op mijn leeftijd heb je de meeste discussies al eens gehoord.”

10 L ib e r  december 2006



er alles beter was’

TEKST: PETER STEEMAN FOTOGRAFIE: DE BEELDREDAKTIE

V lak na de oorlog werd ik lid van de JOVD. Ik was actief in bijeenkomsten, Politiek werd
actiever beleefd dan tegenwoordig. We plakten affiches en plaatsten verkiezingsborden. 
We hadden thuis zelfs borden in de tuin staan, Het was niet gebruikelijk om zo voor je 
politieke voorkeur uit te komen, maar mijn vader was daar heel uitgesproken in, We 
hadden in de oorlog het nodige meegemaakt. Mijn vader had een drukkerij waar werd 
vergaderd door het verzet. Een van de deelnemers werd vlak voor een vergadering 
opgepakt door de SD, maar de Duitsers deden niets met de informatie omdat ze dachten 

dat Engel een schuilnaam was. In 1957 kwam ik in Leusden wonen. Een jaar later hebben we de WD-afdeling 
in Leusden opgericht. Daar kwamen toen steeds meer forensen wonen, De afdeling groeide als kool. Ik heb 
vijftien jaar in het bestuur van de WD-afdeling in Leusden gezeten. We hielden ons bezig met de gemeenteuit- 
breiding, Leusden veranderde maar de gemeenteraad werd van oudsher gedomineerd door agrariërs, We 
hebben er ons als W D  sterk voor gemaakt dat er ook bij andere partijen nieuw bloed in de gemeenteraad 
kwam, De leden kwamen vaak bij elkaar. Dat gaf gezelligheid en binding. Toxopeus kwam zo nu en dan langs. 
Daar dronk je met de andere bestuursleden na afloop een biertje mee. Ik heb een keer op de nominatie 
gestaan om wethouder te worden. Daar heb ik voor bedankt, omdat het niet te combineren was met mijn 
bedrijf. Ik heb mijn vader namelijk opgevolgd in de drukkerij, die tegenwoordig wordt gerund door mijn zoon.”

Verantwoordelijkheid nemen
“Je kunt niet zeggen dat vroeger alles beter was, maar het politieke debat leefde wel meer, De W D  is veran
derd. Het was in 1948 zeker geen sociale partij. Dat is het nu wel. Je verantwoordelijkheid nemen. Voor jezelf en 
je medewerkers. Voor mij hoort dat tot de beginselen van de WD. Net als verdraagzaamheid. Je hebt linkse en 
rechtse stromingen. De W D  past het best bij mij als ze de gulden middenweg bewandelt,’ ’ t>
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I
k ben democraat. Daarom ben ik lid van de WD. Van communisten en fascisten moet ik niets
hebben. Die hebben altijd een sluitende oplossing voor alles. En dat bestaat niet, Ik ben in 1912 
geboren in Dresden. Het familiefortuin van mijn moeder was na de eerste Wereldoorlog verdwenen. 
Mijn vader was links georiënteerd. Hij was lid van het Duitse parlement toen in 1933 Hitler aan de 
macht kwam. Net als veel anderen ging hij de gevangenis in. Een jaar later kwam hij er als een 
gebroken man uit. Mijn broer stuurde mij een bootticket om naar Sumatra te komen waar hij 
technisch chef was van een ijzermijn. Het was het goede moment om uit Duitsland te vertrekken. 

Toen kon je nog weg. Ik heb er een heerlijke tijd gehad tot de Japanners kwamen. Hoewel ik officieel Duitse 
was, maakte dat voor de Japanners niet uit. Mijn broer was al in 1929 tot Nederlander genaturaliseerd. Dus een 
zus van een Nederlander daar maakten ze geen uitzondering voor. Enfin, we hebben het jappenkamp overleefd.”

Partijen en bijeenkomsten
“In 1946 leerde ik mijn man kennen. Hij werkte bij Shell. Over de hele wereld hebben we gewoond. Ik wilde wel 
lid worden maar naar politieke bijeenkomsten ben ik nooit gegaan. Dat heeft misschien wel met de ervaringen 
uit mijn jeugd te maken. Het wemelde in de jaren dertig in Duitsland van partijen en bijeenkomsten. Ik sta nog 
steeds achter de opvattingen van de WD. Dat is voor mij het belangrijkste.” □

Mevrouw M. Pot-Penen (86), Haren:
‘Molly Geertsema fietste met een koffer met kippen door de stad’

W D  sterkt natuurlijk het 

gevoel dat die partij bij je

“Dat de PvdA na de oorlog 

kwam opzetten, vond ik 

echt gevaarlijk. Er zat veel 

idealisme in die partij. Ze 

wilden de wereld bestormen 

met idealen. Heel naïef 

vonden we dat. We hadden 

net de oorlog gehad en we 

waren bang voor de Russen. 

Ik ben niet speciaal politiek 

opgevoed. In de studenten

kringen waar ik verkeerde, 

speelde politiek geen rol. Je

had niet de communicatie

middelen van tegenwoordig. 

Je las af en toe een stukje 

in de krant. Ik kende Molly 

Geertsema toevallig omdat 

we allebei als koerier eten 

rond brachten voor 

onderduikers. Dat was niets 

bijzonders boor. Molly 

Geertsema fietste met een 

koffer vol kippen achterop 

door de stad. Dat zo iemand 

carrière maakte binnen de

hoort. In 1948 werd ik lid 

van de W D. Samen met 

mijn man. Het was voor ons 

de partij die het beste bij 

ons paste. We waren niet 

kerkelijk, hadden geen 

linkse achtergrond. Ik 

sympathiseerde met de 

W D. Oud sprak mij wel aan. 

Verder had ik het druk met 

mijn eigen leven. Wat wil je,

je had een jong gezin.

Het is niet zo dat de W D  

anders is dan vroeger. Het 

is een andere tijd. De PvdA 

heeft niet meer dat 

religieuze wat ze hadden 

toen Den Uyl er nog was. Hij 

had iets van een dominee. 

Hu zie je dat de grote 

partijen elkaar steeds meer 

verdringen in de midden

ruimte. Het gaat steeds 

meer over de plaatsjes.”
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Flitscongres ‘Lef moet Lonen’

Ondernemer basis voor
De W D  spreekt veel ondernemers aan, 
zo blijkt uit onderzoek van VNO-NCW. Goed 
om te horen. Nog beter is het te weten dat 
de partij meer voor haar (leden)ondernemers 
kan betekenen. Het flitscongres ‘Lef moet 
Lonen’ bijvoorbeeld dat op zaterdag 
II november plaatsvond, stond geheel in het 
teken van de startende ondernemer. Een 
thema dat een onverwacht grote belang
stelling trok. Zo’n 125 ondernemers - starters 
en ‘cracks’ - merkten in Den Haag dat niet 
alleen lef, maar ook meedoen loont.

TEKST EN FOTOGRAFIE: WIM SCHOEVERS

T emidden van alle campagnespanning 
en verkiezingsretoriek vormde het 
flitscongres ‘Lef moet Lonen’ in Den Haag 
een verademing. Op een steenworp 
afstand van het Binnenhof werd inhoude
lijk zeer intensief en doelgericht met 
elkaar van gedachten gewisseld, Korte 

inleidingen, rondetafelgesprekken, een netwerkmarkt en het 
coachingsproject vormden de ingrediënten voor deze bijeen
komst. Hoofdbestuurslid Marijke Tsoutsanis: "Integratie ziet de 
W D  als met elkaar de samenleving bouwen. Ondernemen is 
daarin de rode draad. Dan ligt het voor de hand de contacten 
met (potentiële) ondernemers te intensiveren. Etnische 
achtergrond, wel of geen ervaring, man of vrouw, het maakt 
niets uit. Een dergelijke mix verrijkt alleen maar de uitkomsten.” 
"Wat is integratie nu meer dan meedoen?” , zo stelt ook Rita 
Verdonk in haar welkomstwoord-per-video. “Er zijn al veel 
ondernemers die dat écht doen. Als W D  hebben we een 
expertisepool ingericht om starters een helpende hand te 
bieden, Daarin zit een schat aan ervaringsdeskundigen, die 
bereid zijn voor bepaalde tijd elk één startende ondernemer 
te coachen, Een uniek initiatief in de politiek.”

Kapitaal, kennis 
en klimaat
Het coachingsproject past 
naadloos in de ‘Lef moet 
Lonen’-benadering, die de 
W D  in haar verkiezings
programma neerzette. Daarin 
wordt gesproken over kapitaal, 
kennis en klimaat, drie 
kernbegrippen waarover na 
een korte inleiding door 
respectievelijk Stef Blok 
(Tweede Kamerlid), René 
Mathijsse (organisatieadvi
seur) en Marlies Mulder 
(ondernemersloket Rijnmond) 
aan twaalf ronde tafels werd 
doorgepraat met (kandidaat) 
Kamerleden en coaches als 
gesprekspartners. Dé gele

genheid voor (aspirant)ondernemers vragen te stellen, het hart 
te luchten of ideeën te lanceren.
Een rondgang langs de tafels leverde een grote variëteit aan 
indrukken op. Terwijl aan de ene tafel heftig gediscussieerd 
werd: ‘Het midden- en kleinbedrijf wordt volkomen verkeerd 
benaderd door de overheid. Het MKB is anders dan het groot
bedrijf’, meenden anderen dat het MKB minder mensen in 
dienst neemt, omdat er zoveel risico’s aan vast zitten. Ook

Eric van der Leeuw:

‘Een zoektocht 
hoort bij een 
ondernemende 
geest’
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welvaart
kwam de suggestie langs in 
ons land kenniscentra (Brain- 
ports) voor Internationaal 
Recht- en Watermanagement 
op te richten. Verder zou de 
combinatie van studie en 
bedrijf op meer faciliteiten 
vanuit de overheid en het 
onderwijs moeten kunnen 
rekenen. Toen Charlie Aptroot 
de resultaten van zijn tafel 
presenteerde, zei hij: “Er is 
slechts tijd voor vijf punten, 
maar ik heb er wel vijftig 
genoteerd.”

Verwachting 
overtroffen
De input van de zijde van de 
deelnemers overtrof dan ook 
de verwachtingen. Dagvoor
zitter Maritza Russel, voorzitter 
Stichting Zwarte Zakenvrouw 

van Nederland, was er samen met minister Zalm zichtbaar 
tevreden over. Zalm: "Ook al heb ik weinig klachten over het 
belastingklimaat vernomen, ons land is nooit af. Er is nog veel 
te snoeien zodat het bedrijfsleven kan groeien. De ondernemer 
is de basis voor welvaart.”
Aankomend ondernemer Daniëlla Krijger, vice-voorzitter van 
de WD-afdeling in Landsmeer: “Ik vind het opvallend dat deze 
economische realiteit zo weinig begrepen wordt in het land. 
Maar het weerhoudt mij er niet van mijn baan in te ruilen voor 
het zelfstandig ondernemerschap. Per 1 januari begin ik met 
mijn eigen communicatieadviesbureau Beau Zest. Toen ik van 
dit WD-flitscongres hoorde, heb ik me snel ingeschreven, Hier 
zo met elkaar van gedachten wisselen is echt een aanrader.” 
Caren van Egten, hoogleraar management control en vice- 
president van Cap Gemini Ernst & Young, wordt mijn coach.
Een mooie kans om de vele ideeën die ik heb nu met haar te 
kunnen ‘sparren’.”
Deelnemer Eric van der Leeuw is geen lid, maar wel W D - 
stemmer: “Drie-en-een-half jaar geleden nam ik de stap naar 
zelfstandig ondernemerschap. Werk heeft nog nooit zo als niet- 
werken gevoeld, Het was een bevrijding.” Als commercial 
development consultant heeft hij ook behoefte gehad aan 
ondersteuning, maar daarin zijn eigen weg gevonden. “Een 
zoektocht hoort bij een ondernemende geest. En met klagen 
heb ik niets. Maar meer aandacht voor ondernemen, zoals de 
W D  die nu genereert, is van groot belang voor individuele 
ondernemers, het bedrijfsleven en de maatschappij als geheel. 
Daarom doe ik mee.’ ’ □

Daniëlla Krijger:

‘Van gedachten 
wisselen op 
zo’n W D  flits- 
congres is een 
aanrader’

Wat is een
flitscongres?
EEN FLITSCONGRES IS 

EEN INTENSIEVE  

G EDACH TEN W ISSELING  

IN KORT TIJDSBESTEK  

OVER ÉÉN BEPAALD  

POLITIEK ONDERW ERP. 

EEN PRAKTISCH  

INSTR U M EN T  VOOR LEDEN  

VAN DE V VD  OM  

INHOUDELIJK MEE TE 

PRATEN OVER DE KOERS  

VAN DE PARTIJ EN  

BELEID TE BEÏNVLOEDEN  

OP LOKAAL, REGIONAAL  

OF LANDELIJK  NIVEAU.

50.000 extra 
starters 
De W D  wil een verdubbeling 

van het aantal startende 

ondernemers. Dit betekent elk 

jaar 50.000 extra starters.

Het beginnen van een eigen 

bedrijf moet gemakkelijker 

worden. Naast kapitaal en 

minder regels als concrete 

maatregelen, brengt de W D  

ook externe expertise in 

stelling. Daartoe is het 

‘Lef moet Lonen’-coachings- 

project opgestart. Circa dertig 

ervaren ondernemers of 

specialisten hebben zich bereid 

verklaard het komende jaar een 

deelnemer aan ‘Lef moet Lonen' 

te coachen door vijf keer twee 

uur met hem of haar te spreken. 

De coach is bereid te dienen 

als vraagbaak, richtinggever 

en klankbord. Hierdoor geeft 

de W D  direct invulling aan haar 

wens om het starten van een 

eigen onderneming te stimu

leren door haar eigen menselijke 

kapitaal in te zetten. Hiervoor 

is ook een nieuwe website 

in het leven geroepen: 

www.5gesprekken.nl.
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HET PODIUM
Wat vinden W D ’ers van een 
bepaald politiek onderwerp? 
In dit nummer het betoog 
van Anne-Wil Duthler. 
Onderwerp: iaaggeletterd- 
heid in Nederland’.

Anne-Wil Duthler:
'In een 'samenleving 
met ambitie’ hoort 
goed onderwijs 
en past geen 
laaggeletterdheid’

I
k was vol ongeloof toen ik via de Stichting Lezen 
en Schrijven kennis nam van het gegeven dat 
10% van alle Nederlanders laaggeletterd of 
functioneel analfabeet is. Ik wist niet wat ik hoorde. 
Iemand is functioneel analfabeet als hij of zij niet 
in staat is gedrukte of geschreven informatie te 
gebruiken om te functioneren in de samenleving, 
te functioneren op de werkplek, eigen doelstellingen te 
realiseren en eigen kennis en ontwikkeling te realiseren. Het 
hoge percentage van analfabeten in Nederland is vanzelf
sprekend problematisch. Nog problematischer is het dat 25% 
van alle leerlingen de basisschool verlaat met een taalachter

stand van twee jaar. Ze komen niet verder dan het niveau van 
groep 6, Het bekende kinderboek van Annie M.G. Schmidt,
Pluk van de Petteflet, is voor hen moeilijk te lezen. 20% van de 
leerlingen op de eerste twee niveaus van het VMBO is niet in 
staat om zelfstandig schoolboeken te lezen die speciaal voor 
hen gemaakt zijn. Volgens de onderwijsinspectie heeft dit alles 
te maken met de kwaliteit van het onderwijs en weinig met 
achtergrond en sociaal-economische omstandigheden.

Onwenselijke situatie
Afgezien van de kosten die laaggeletterdheid met zich mee
brengt -  537 miljoen euro op jaarbasis -  brengt laaggeletterd
heid ook een groot risico met zich mee voor de toekomst.
Als 25% van de kinderen een fikse taalachterstand heeft en het 
VMBO en MBO met veel moeite zal halen, betekent dit dat deze 
kinderen later moeilijker in de samenleving zullen functioneren 
en minder kansen hebben zich te ontwikkelen tot zelfstandige 
en onafhankelijke individuen. Geletterdheid is een voorwaarde 
voor ontplooiing en ontwikkeling van het individu, Vooral voor 
liberalen is dit een onwenselijke situatie. Een welvarend, vrij en 
beschaafd Nederland kan niet zonder geletterde zelfstandige 
en onafhankelijke individuen.

Met glans doorstaan
We vragen volop aandacht voor innovatie en de kennisecono
mie. Geen enkele politieke partij is daar tegen. Het belang van 
geletterdheid voor de kenniseconomie en innovatie waar we zo 
graag met Nederland naar toe gaan, is echter niet te onder
schatten. In een kenniseconomie is het aandeel van banen voor 
laaggeschoolden gering en het aandeel van banen met een 
service- en communicatiecomponent groot. In deze laatste 
groep banen passen geen mensen met geringe lees- en 
schrijfvaardigheden. Als we nu niet investeren in kwalitatief 
goed basisonderwijs en er voor zorgen dat de PABO’s weer 
goede leerkrachten gaan afleveren die taal- en rekentoetsen 
met glans doorstaan, heeft het investeren in de kenniseconomie 
en innovatie niet zo veel zin. In een ‘samenleving met ambitie’ 
hoort goed onderwijs en past geen laaggeletterdheid. Alleen 
dan kan Nederland een samenleving met ambitie bieden, 
vóór iedereen. □
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Veranderingen in
Nieuwe Tweede Kamerleden van de W D

Op 22 november jl. 
waren de Tweede 
Kamerverkiezingen. 
Welke nieuwe gezichten 
zitten de komende vier 
jaar voor de VVD in de 
Tweede Kamer?
En welke Kamerleden 
hebben de Tweede 
Kamer verlaten?

Brigitte 
van der Burg, 
1961
Woonplaats: 
Bergschenhoek 
Huidige functie: 
eigen bedrijf, BritBurg 
Advies B.V

Fred Teeven, 
1958
Woonplaats: 
Diemen 
Huidige functie: 
Officier van Justitie

Arend-Jan 
Boekestijn,
1959
Woonplaats:
Leiden
Huidige functie: 
werkzaam bij de vak
groep Geschiedenis van 
de Universiteit Utrecht 
en columnist

VVD fractie £ 
in de 3 .

4.

Tweede 5
Kamer ?

8 .

9.
10.

11 .

12.
13.
14.
15.
16.
17.
18.
19.
20 . 

21 . 

22 .

Mark Rutte 
RitaVerdonk 
Henk Kamp 
Brigitte van der Burg 
Laetitia Griffith 
Fred Teeven 
Edith Schippers 
Atzo Nicolaï 
Johan Remkes 
Willibrord van Beek 
Hans van Baaien 
Anouchka van Miltenburg 
Charlie Apstroot 
Arend-Jan Boekestijn 
Helma Neppérus
Ineke Dezentje Hamming-Bluemink
Stef Blok
Paul de Krom
Halbe Zijlstra
Han ten Broeke
Frans Weekers
Janneke Snijder-Hazelhoff
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de Tweede Kamer

Helma Neppérus, 
1950
Woonplaats: 
Voorschoten 
Huidige functie: 
hoofddirecteur 
luchtvaart bij de 
Inspectie Verkeer en 
Waterstaat

Halbe Zijlstra, 
1969
Woonplaats:
Utrecht
Huidige functie: 
oprichter en eigenaar 
Improvex; o.a. Global 
Implementation 
Manager Shell 
International

Han ten Broeke, 
1969
Woonplaats:
Brussel
Huidige functie: 
political consultant

Oud Tweede Kamerleden van de W D

‘Zes nieuwe 
Kamerleden 
in de Tweede 
Kamer’

Jozias
van Aartsen,
1947
Woonplaats:
Den Haag 
Portefeuille:
Voorzitter Commissie 
Buitenlandse Zaken

Eric Balemans, 
1961
Woonplaats:
Utrecht
Portefeuille:
Primair, voortgezet en 
beroepsonderwijs

Eske
van Egerschot, 
1977
Woonplaats:
Berkel & Rodenrijs 
Portefeuille:
Toezicht financiële 
markten, Emancipatie, 
Beroepsgroepen en 
tuchtrecht

Pieter Hofstra, 
1946
Woonplaats:
Paterswolde
Portefeuille:
Verkeer en openbaar 
vervoer, Huurbeleid, 
Bouwproductie, 
Verstedelijking, ISV 
Bouw- en regelgeving

Janmarc Lenards, 
1955
Woonplaats:
Emmeloord
Portefeuille:
Water, Visserij, 
Ruimtelijke ordening
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Veranderingen in de Tweede Kamer
Oud Tweede Kamerleden van de W D

Annette Nijs,
1961
Woonplaats:
Loenersloot
Portefeuille:
Cultuur, Rijksuitgaven, 
Organisatie overheid. 
Nieuwe functie: 
directeur van het Europe 
China Institute Nyenrode

Jelleke
Veenendaal,
1953
Woonplaats:
Alkmaar 
Portefeuille: 
Biotechnologie, Volks
huisvesting - wonen 
overig, Orgaandonatie, 
Defensie - personeel

Gert-Jan Opiaat, 
1964
Woonplaats:
Markelo
Portefeuille:
Landbouw

Fadime Örgü, 
1968
Woonplaats: 
Vlaardingen 
Portefeuille: 
Jeugdzorg en media
beleid

Ed van der Sande, 
1966
Woonplaats:
Haaren
Portefeuille:
Sociale Zaken algemeen

Zsolt Szabó, 
1961
Woonplaats: 
Heemskerk 
Portefeuille: 
ontwikkelingssamen
werking, defensie 
algemeen, ICT

Arno Visser, 
1966
Woonplaats:
Den Haag 
Portefeuille: 
Asielbeleid, Hoger 
onderwijs

Bibi de Vries, 
1963
Woonplaats:
Den Haag 
Portefeuille:
WAO, W W  AOW en 
pensioenen

Frans Weisglas, 
1946
Woonplaats:
Rotterdam 
Huidige functie: 
Voorzitter van de 
Tweede Kamer
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Haagse Kring Liberaal Ondernemen

Dialoog tussen ondernemers
De kloof tussen directeuren van bedrijven en de politiek wordt steeds groter, 
zo blijkt uit onderzoek onder de leden van het Nederlands Centrum van 
Directeuren. MKB Nederland trekt in het zwartboek dat dit jaar aan de Tweede 
Kamer aangeboden werd, vergelijkbare conclusies. Hierin komt naar voren dat 
ondernemers weinig vertrouwen hebben in lokale politici en het gemeentelijk 
ambtenarenkorps. Tijd om hier iets aan te doen, zo vond Henry Keizer.

aar hoe doe je dat: het vertrouwen 
in elkaar herstellen en weer 
begrip kweken voor eikaars 
afwegingen? In Den Haag werd 
de oplossing gevonden in het 
oprichten van de ‘Haagse Kring 
Liberaal Ondernemen’, bedoeld 

om ondernemers uit de regio Den Haag en lokale politici 
dichter bij elkaar te brengen. Het initiatief werd genomen door 
Henry Keizer die in het dagelijks leven voorzitter is van de 
Raad van Bestuur van de Facultatieve Groep, een internationale 
onderneming met het hoofdkantoor in Den Haag, Daarnaast is 
hij binnen de W D  actief in verschillende Haagse commissies 
en is hij lid van de Partijraad. "Het idee is ontstaan tijdens 
recepties die ik bezocht. Daar hoorde ik van collega’s steeds 
hetzelfde verhaal, ‘De gemeentelijke politiek luistert nooit naar

ons. Onze belangen tellen niet.' 
Wanneer ik vroeg of ze wel 
eens een vergadering van een 
politieke partij bezochten om 
daar hun punten naar voren te 
brengen, was het antwoord 
steevast: 'Daar heb ik geen tijd 
voor! ’ Aan de andere kant 
bleek dat lokale politici juist 
graag willen horen wat er bij 
ondernemers en vooral bij de 
middenstand leeft. Met 

een paar mensen ben ik vervolgens bij elkaar gaan zitten om 
antwoord te krijgen op de vraag: hoe krijg je lokale politici en 
ondernemers zinvol met elkaar in gesprek, op een manier die 
uitgaat van gelijkwaardige gesprekspartners en die niet te veel 
tijd kost? De oprichting van de Haagse Kring Liberaal Ondernemen 
bleek de meest logische zet om dit te bewerkstelligen.”

Dialoog
"Twee tot drie maal per jaar komt de Kring bijeen. De Haagse 
W D  Wethouders en de fractievoorzitter komen dan samen met 
de ondernemers. Afhankelijk van het onderwerp dat besproken 
wordt, zijn er ook enkele leden van de W D  gemeenteraads- 
fractie aanwezig. We beginnen de bijeenkomst met korte

inleidingen, maar zeker geen lange toespraken. Het gaat er om 
dat er een dialoog ontstaat, De discussie is het belangrijkst, 
daar draait het om: het uitwisselen van meningen en ideeën. 
Regelmatig schuiven er Kamerleden aan. Ook bij de landelijke 
politici leeft kennelijk de behoefte tot een dialoog met onder
nemers. Na afloop is er een informele borrel, waarbij er 
uitgebreid wordt nagesproken.
Dankzij de Kring ontstaat er weer een dialoog tussen politici en 
ondernemers. Door met elkaar te spreken en achtergronden te 
belichten ontstaat er begrip. Daarvoor hoefje het helemaal niet 
met elkaar, of met een besluit, eens te zijn. Als er maar begrip 
en duidelijkheid is. Politici hebben nu eenmaal te maken met 
coalities en moeten proberen om er daarbinnen het beste uit te

‘Klagen over 
de overheid 
is in ons land 
bijna tot 
nationale sport 
verheven’
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en politiek

halen. Ondernemers hebben daar niet altijd begrip voor en 
willen zaken snel geregeld zien. Veel zwart/wit en weinig grijs, 
dat zouden zij graag zien.”

Welkom
“Alle ondernemers in de regio Groot Den Haag zijn welkom, 
ongeacht hun politieke overtuiging of lidmaatschap van een 
partij. Er bestaat wel een maximum aan het aantal leden, 
eenvoudigweg omdat anders de formule niet meer werkt. 
Iedere aanwezige moet tijdens een bijeenkomst mee kunnen

doen met de discussie. 
Wanneer de groep te groot 
wordt, is dat lastig. Dan wordt 
het toch weer: een aantal toe
spraken met een korte vragen
ronde, zaal klapt en dan, 
hupsakee, snel naar de borrel. 
Dat soort bijeenkomsten zijn er 
al genoeg. Bij onze Kring moet 
er gewerkt worden, inbreng 
door iedereen. Dat maximum 
aantal deelnemers is overigens 
nog niet bereikt.

We richten ons niet direct op de vertegenwoordigers van de 
hele grote ondernemingen. Zij hebben meestal hun lijntjes met 
de politiek wel liggen. Voor ons is het juist waardevol om ook 
de mening van de winkelier op de hoek te horen. Iemand die 
misschien anders niet direct aan tafel komt met een wethouder.”

‘Door met 
elkaar te 
spreken en 
achtergronden 
te belichten 
ontstaat er 
begrip’

Realistisch
“Het zou mooi zijn als alle problemen tussen de politiek en 
ondernemers opgelost worden dankzij de Haagse Kring 
Liberaal Ondernemen, maar dat is natuurlijk geen realistische 
gedachte, Maar het is wel een initiatief dat een positieve 
bijdrage kan leveren. Laten we niet vergeten dat klagen over de 
overheid in ons land wel bijna tot nationale sport is verheven. 
We doen het al eeuwen en ik denk dat we het wel zullen blijven 
doen, maar het mag er niet toe leiden dat mensen zich afkeren 
van de politiek en thuisblijven wanneer er gestemd moet 
worden. Een ondernemer, trouwens iedere burger, die klaagt 
over de politiek en de overheid maar niet bereid is om zelf een

bijdrage te leveren, verspeelt naar mijn mening het recht op 
klagen. En dat zou toch jammer zijn. Ik roep dus van harte alle 
ondernemers op om mee te doen aan initiatieven zoals onze 
Kring. Lever een positieve bijdrage aan de discussie, zodat je 
in ieder geval ook rustig kunt blijven klagen.” □

Voor meer informatie over de Haagse Kring Liberaal Ondernemen 

kunt u een e-mail sturen naar: keizer@facultatieve.com.
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Als er niemand 
meer is die 
voor haar zorgt, 
zorgen wij 
voor haar.

Word daarom  
nu lid op 
unicef.nl
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M AAK KENNIS MET

K E N  U W  
K L A S S IE K E N

Immanuel Kant (1742-1804)

mmanuel Kant staat op geen enkele wijze te 
boek als een buitensporig persoon. Hij was 
geen Schopenhauer die Europa afschuimde 
noch een Wittgenstein die in de loopgraven 
diende. Kant was als persoon zo recht toe recht 
aan dat, volgens de overlevering, de buurt de 
klokken gelijk konden zetten als hij zijn middag

wandeling maakte. Sterker nog: Kant heeft zijn gehele leven 
zijn woonplaats Königsberg (het huidige Kaliningrad) nooit 
verlaten. Zijn roem daarentegen bestrijkt de gehele planeet, 
want Kant heeft intellectueel nooit stilgezeten.

De Verlichting
Zijn belangrijkste werk, de ‘Kritiek van de Zuivere Rede’, 
sloeg in als een meteoriet in de filosofiewereld. Met dit werk 
leverde Kant kritiek op de toen geldende visie dat een mens 
niet louter ontvanger is van indrukken vanuit de wereld, 
maar dat de mens zelf de wereld voor een aanzienlijk deel 
creëert door middel van het kenvermogen. Een ander werk 
waar Kant bekend om staat is het epistel ‘Was ist Aufklarung?’ 
uit 1784. Hiermee luidde Kant een periode in die voor libe
ralen van groot belang is: de Verlichting.

Vrijheid
In deze periode werd de verstikkende deken van de kerke
lijke autoriteit afgeworpen. De nadruk moest liggen op het 
zelfstandig denken. Resultaat was een keur aan belangrijke 
boeken en ontdekkingen die de wereld tot vandaag de dag 
beïnvloeden. Kant stelde een belangrijke voorwaarde voor 
de bevrijding van de onmondigheid: vrijheid. De afwezig
heid van vrijheid en vrede werkt belemmerend. Daarom 
stelde hij in zijn tijd al het idee van een volkerenbond voor. 
Over een vooruitziende blik gesproken. □

Frank Phillipson:

‘Ik zet mij in voor
maatschappelijke 
organisaties’

Een sociaal liberaal, noemt Frank Phillipson 
(33), penningmeester van de afdeling 
Leidschendam-Voorburg, zichzelf. “Je kunt 
kiezen voor een partij vanwege het beleid. 
Voor mij zijn het de beginselen van de VVD  
die mij aanspreken. Daar horen ook liberale 
principes zoals sociale gerechtigheid en 
verantwoordelijkheid bij.”

BURGERLIJKE
STAAT:
“gehuwd, twee 

kinderen.”

LEUKSTE TV- 
PROGRAMMA: 
‘Friends. Ik heb pas 

de dvd-box met oude 

afleveringen weer 

gezien.”

LAATST
GELEZEN:
“De Delta Deceptie 

van Dan Brown. 

Verder alles van 

Hubert Lampo."

FAVORIETE 
VAKANTIE
BESTEMMING: 
“Frankrijk, Loire.”

LEKKERSTE
ETEN:
“Indisch. Ik kook 

graag. Niet alleen in 

het weekend, ook 

doordeweeks.”

TEKST: PETER STEEMAN

Waarom ben je lid geworden?
"Belangstelling voor politiek had ik 
al op de middelbare school. Op mijn 
achttiende werd ik lid van deW D, 
maar gaf daar niet direct actief 
invulling aan. Dat veranderde toen ik 
in 2000 naar Voorburg verhuisde en 
voor de afdeling daar een website 
bouwde. Ik werd ook direct lid van 
het bestuur. Toen de afdeling een jaar 
later fuseerde met Leidschendam, 
stapten beide penningmeesters op. 
Mijn achtergrond boezemde zoveel 
vertrouwen in, ik studeerde econo
metrie in Amsterdam en wiskunde in 
Delft, dat ik voor deze functie werd 
gevraagd. Volgend jaar zit mijn termijn 
er op. Dan ben ik zes jaar penning
meester geweest.”

W at is je ambitie?
“Ik weet niet of ik in Den Haag actief 
word voor de afdeling. De afgelopen 
jaren heb ik ervaring opgedaan in de 
kandidatenselectiecommissie. Wie 
komt er op de lijst van de gemeente
raadsverkiezingen? Dat is een moei
zaam traject. Ook al zijn de uitgangs
punten helder, het is niet eenvoudig 
om vernieuwing op de lijst aan te 
brengen. Ik kan mij voorstellen dat ik 
over drie jaar weer in die commissie 
wil gaan zitten. Ik zet mij graag in voor 
maatschappelijke organisaties. Nu is 
het de W D  maar het kan ook de kerk 
of een school zijn.’ ’ □
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* A * Toine Manders doet verstrekkende

Het Europees Parlement heeft recent een 
aanzet gegeven om te komen tot een beter 
patentbeleid binnen de Unie. De Nederlandse 
Europarlementariër Toine Manders diende 
hiertoe een resolutie in die op ruime steun 
van het parlement kon rekenen. Door het 
aannemen van de resolutie verzoekt het 
Europees Parlement de Europese Commissie 
alle mogelijkheden te onderzoeken om het 
huidige patentbeleid te verbeteren. En dat is 
hard nodig, meent Manders, want de huidige 
situatie is ondoorzichtig, onevenredig en 
verzwakt de concurrentiekracht van de Unie.
TEKST: DICK ZOET FOTOGRAFIE: VVD, ISTOCKPHOTO

Alliance of Liberals and Democrats for Europe 
Alliance des Démocrates et des Libéraux pour l'Europe

‘Huidig Europe

W anneer wij als Europese Unie
in 2010 de meest concur
rerende, op kennis gewaar
deerde economie ter wereld 
willen zijn, dan zullen we toch 
op z'n minst moeten zorgen 
dat het Europese patentrecht

op orde is” , stelt Toine Manders, Europarlementariër namens 
de WD. “De huidige situatie voldoet in het geheel niet. 
Weliswaar hebben alle landen van de EU, behalve Malta, de 
Conventie van München ondertekend en zijn ze verbonden aan 
het European Patent Office (EPO) waardoor Europese patenten 
worden erkend, maar bij inbreuk op patenten moet de octrooi
houder in de betrokken landen afzonderlijk gaan procederen. 
Er kan daardoor dus een situatie optreden dat een rechter in 
Spanje anders oordeelt dan een rechter in Duitsland. Dat schept 
een hoop rechtsonzekerheid voor ondernemers en daar 
moeten we vanaf.”
Manders stelt in zijn resolutie voor dat de EU moet toetreden tot 
de Conventie van München. “Dat zou een forse stap vooruit zijn. 
We praten binnen de Unie al heel lang over een Europees 
octrooirecht en die besprekingen zijn feitelijk in een impasse 
geraakt. Door als EU toe te treden tot de Conventie worden de 
bepalingen van die Conventie in één klap binnen de gehele 
Unie van kracht, En geen van de lidstaten kan daar bezwaar 
tegen hebben, want ze zijn allemaal lid.”

Democratische controle
In de huidige situatie heerst, zo meent Manders, rechtson
duidelijkheid, rechtsonzekerheid en rechtsongelijkheid, “Dat 
komt omdat we weliswaar een Europees patentrecht hebben, 
maar we hebben er tegelijkertijd geen democratische controle 
op. En bij een werkelijk volslagen Europees octrooi zou het 
Europese Hof van Justitie op juridisch vlak het laatste woord 
moeten hebben. Beide zaken zijn op dit moment niet aan de 
orde. Daar komt nog bij dat de lidstaten eisen dat Europese 
patenten feitelijk in alle 23 geldende talen dienen te worden 
gedeponeerd. Dat geeft natuurlijk een enorme hoop admini
stratieve rompslomp. Gelukkig heeft het EPO dat aantal talen 
teruggebracht tot vijf, maar het zou feitelijk alleen in het Engels 
moeten. Jammer genoeg wordt een dergelijke stap vooral 
door Frankrijk geblokkeerd.”
Dat de bovengenoemde zaken vereist zijn, illustreert Manders
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es patentbeleid moet beter’
met een aantal voorbeelden. "De ontwikkelaars van het 
gekloonde schaap Dolly hebben patent aangevraagd op hun 
‘product’. Dat patent is ook verleend. Zoiets kan op dit moment 
gebeuren zonder politieke controle, terwijl ik me kan voorstel
len dat heel wat politici principiële bezwaren hebben tegen 
een dergelijke gang van zaken. Het Europees Parlement zou bij 
voorkomende gevallen een oordeel moeten kunnen geven over 
de wenselijkheid van dergelijke ontwikkelingen en eventueel 
zou het Europese Hof van Justitie daarover een eindoordeel

moeten kunnen vellen.’ ’
De kwestie van de verschillende 
talen is volgens Manders vooral 
nadelig voor het MKB. "Bedrijven 
als Philips hebben in alle 
lidstaten eigen dochter
ondernemingen en zijn dus in 
staat hun patenten in alle 
mogelijke talen te deponeren. 
En bij inbreuk op de patenten 
kunnen de lokaal gevestigde 
dochters relatief eenvoudig 

procederen. Dat ligt heel anders als je in de Benelux bent 
gevestigd, maar wel zaken doet in bijvoorbeeld Portugal. 
Terwijl - volgens de uitgangspunten van de Europese Unie - 
een dergelijke rechtsongelijkheid niet behoort voor te komen.”

Stap voorwaarts
Het voorstel van Manders moet leiden tot verdere harmonisatie 
van de wet- en regelgeving binnen Europa. “Het is weliswaar 
een soort u-bochtconstructie, maar op deze manier doen we 
een grote stap voorwaarts en omzeilen we een lastige in
houdelijke discussie binnen de Europese Raad van Ministers. 
Een discussie die, zoals de ervaring heeft geleerd, meestal tot 
weinig leidt. Ik zie ook geen reden waarom de Raad dit voorstel 
zou gaan blokkeren. Vrijwel alle lidstaten hebben het verdrag 
van de Conventie ondertekend, dus welke inhoudelijke bezwa
ren zouden er nog op tafel moeten komen?”
Volgens Manders zorgt het aannemen van 'zijn' resolutie welis
waar voor een forse stap voorwaarts op dat gebied, maar 
tegelijkertijd realiseert hij zich dat we er daarmee nog lang 
niet zijn, "We zouden bijvoorbeeld ook het European Patent 
Litigation Agreement verder moeten ontwikkelen. Twaalf 
landen, waaronder Nederland, werken hieraan samen. Die

In  de huidige 
situatie heerst 
onduidelijk
heid, onzeker
heid en 
ongelijkheid’

overeenkomst heeft tot doel de wet- en regelgeving rondom 
het deponeren van patenten transparanter en eenvoudiger 
te maken door bijvoorbeeld de depots in één taal te laten 
plaatsvinden, En dat is een goede zaak, want dat is ook een 
nodeloos ingewikkelde procedure. Vereenvoudiging daarvan 
zou een enorme verbetering betekenen op het vlak van 
rechtspositie en juridische zekerheid. En het zou een gunstig 
effect hebben op de kosten die met het deponeren gemoeid 
zijn. Ik bepleit dan ook dezelfde procedures als bij het 
Europees Merken- en Modellen Bureau in Alicante. Dat werkt 
bijzonder goed. Je kunt simpelweg via internet je merk of 
model deponeren en dat depot is direct geldig, als het niet 
wordt betwist. We moeten het ondernemers gemakkelijk 
maken om hun intellectuele eigendom te beschermen tegen 
inbreuk door andere partijen. Dat stimuleert de innovatie en 
dat is goed voor de concurrentiepositie van de EU. Het is een 
van de kerntaken van de Unie om de bestaande regels 
eenvoudiger, transparanter, beter toepasbaar en beter 
controleerbaar te maken. Dat schept duidelijkheid en komt de 
economie ten goede. En ik denk dat dit voorstel daartoe een 
belangrijke aanzet is.” □

O CTRO O I
Een octrooi of patent 

is een door de over

heid verstrekt mono

polie op een bepaald 

stuk techniek. Wie 

een octrooi heeft op 

een uitvinding, is 

gerechtigd om - kort 

gezegd - ais enige de 

uitvinding toe te 

passen. Zuiverder is 

het echter om te 

stellen dat de octrooi

houder (tenzij een 

licentie is verleend) 

ieder ander kan 

verbieden de uit

vinding na te maken, 

te verkopen of in te 

voeren, zelfs als die

ander de uitvinding 

geheel onafhankelijk 

zelf ook gedaan heeft. 

Een octrooihouder 

heeft niet automa

tisch op basis van 

het verleende octrooi 

het recht om de uit

vinding toe te passen. 

In veel gevallen zijn 

daarvoor nadere 

vergunningen nodig, 

bijvoorbeeld op grond 

van de warenwet 

of op grond van de 

milieuwetgeving.

Een octrooi geldt 

slechts voor het land 

waar het is verleend 

en voor een beperkte

tijdsduur, in vrijwel 

alle landen twintig 

jaar vanaf de 

indiening van de 

octrooiaanvraag.

Een Europees octrooi 

wordt weliswaar in 

één procedure voor 

een groot aantal 

landen tegelijk 

beoordeeld en 

verleend, maar valt 

na die verlening 

uiteen in een bundel 

nationale octrooien. 

Per land moeten de 

rechten afzonderlijk 

geldend gemaakt 

worden via bepaalde 

formaliteiten.
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C O L U M N

Echte liberalen
en nieuwjaar staat voor de deur. Dat jaar 
beginnen we gelijk weer met een volgende 
campagne, die voor de Provinciale Staten
verkiezingen. Verkiezingen waarbij we niet 
alleen de W D  groot zullen maken in de 
Provinciale Staten, maar ook in de Eerste 
Kamer. Met Uri Rosenthal en alle kandidaten 

zullen we hard aan de slag gaan voor een goed resultaat. Ik hoop 
dat we ook weer op uw steun en inzet in deze campagne mogen 
rekenen.

Inmiddels is na de afgelopen verkiezingen een nieuwe WD-fractie 
in de Tweede Kamer aan de slag gegaan. Mensen met verschil

lende achtergronden, maar allemaal 
echte liberalen die ons geluid de 
komende jaren vol overtuiging zullen 
uitdragen. We gaan voor een samen
leving met ambitie, waarin iedereen 
meedoet en lef wordt beloond.
Het is voor mij een voorrecht om 
als fractievoorzitter met deze club 

mensen te mogen werken aan zo’n samenleving. Ook het komende 
jaar kunt u op de W D  rekenen!

’Ook het 
komende jaar 
kunt u op de 
VVD rekenen’

Mede namens Rita, Henk, Brigitte, Laetitia, Ered, Edith, Atzo, Johan, 
Willibrord, Hans, Anouchka, Charlie, Arend-Jan, Helma, Ineke, Stef, 
Paul, Halbe, Han, Frans, Janneke en het voltallige personeel van de 
WD-fractie wil ik u vanaf deze plek fijne feestdagen en een 
gelukkig, liberaal 2007 toewensen!

Mark Rutte, 

lijsttrekker W D
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Partij Service
I2le Algemene 
vergadering
27 januari 2007 
Programma
(onder voorbehoud van wijzigingen)

LOCATIE:
Hotel en Congrescentrum Papendal 
Papendallaan 3 in Arnhem
TELEFOON:

026 - 483 79 II
E-M AIL:

papendal@noc-nsf.nl

Zaterdag 27 januari
■ 10.00 uur: Officiële opening door partijvoorzitter 

Jan van Zanen
■ 10.10 -10.45 uur: Behandeling agenda
■ 10.45 - 12.15 uur: Start deelsessies
■ 12.15 -14.00 uur: Lunch en netwerkmarkt
■ 14.00 uur: Speech Mark Rutte

Stemvenster gehele middag

■ 14.30 uur:
Algemene vergadering van afgevaardigden (AVA)
- Wijgigingen huishoudelijk reglement 
Algemene ledenvergadering (ALV)
-Jaarplan 2007
- Begroting 2007
Algemene ledenvergadering (ALV)
-Verantwoording door fracties van Tweede Kamer, Eerste 
Kamer en Europees Parlement over het gevoerde beleid

- Aan de orde zijnde politieke kwesties
■ 16.00 uur: Slotwoord Jan van Zanen
■ 16.05 uur: Borrel
■ 17.15 uur: Einde

LIBER nummer 6 is het enige nummer dat voor de algemene 
vergadering van 27 januari 2007 zal verschijnen. Alle formulieren 
voor de algemene vergadering vindt u daarom in dit nummer. 
Op het moment van het drukken van dit blad was het aantal 
deelsessies nog niet bekend.

120e algemene vergadering
op 29 en 30 septem ber 2006

[1 ]  De voorzitter opende de vergadering om 10.00 uur
[2] Besloten werd tot leden van de stem- en notulencommissie 
te benoemen:
■ De heer J. van Loozenoord te Leidschendam
■ De heer A. Mans te Hillegom
■ De heer J.C. de Looff te Papendrecht

Algemene ledenvergadering
Het concept-verkiezings- 

programma 'Voor een 

Samenleving met ambitie' 
is op de voorafgaande 

vrijdagavond in diverse 

deelsessies behandeld.

Op een aantal punten vond 
een plenaire behandeling 

plaats. Daarbij vonden de 
volgende stemmingen 

plaats.
Amendement 19 van de 

afdeling Son en Breugel, 

wijzig zin 101 t/mzin654; 
verworpen met 449 tegen 

59 stemmen.
Amendement 53 van de 

afdeling Rijswijk, wijziging 
zin 130; verworpen met 

226 tegen 146 stemmen. 
Amendement 103 van de 
afdeling Leidschendam- 

Voorburg. schrappen zin 

196; aangenomen met 235 
tegen 152 stemmen. 
Amendement 106 van de 

afdeling Amsterdam, 
invoegen nazin 168; 

verworpen met 314 tegen 

70 stemmen.
Amendement 110 van dc 

afdeling Amsterdam, wijzig 
zin 169; verworpen met 

326 tegen 51 stemmen. 

Amendement 115 van de 

afdeling Rotterdam, 
invoegen na zin 170; 

aangenomen met 256 
tegen 169 stemmen. 
Amendement 152 van

afdeling Bloemendaal. 

wijzig zin 209 t/m 214; 
verworpen met 358 tegen 

101 stemmen.
Amendement 194 van de 

afdeling Laarbeek, 

invoegen nazin 229; 
aangenomen met 331 tegen 
93 stemmen.

Amendement 195 van de 
afdeling Amsterdam, wijzig 

zin 230; verworpen met 

390 tegen 58 stemmen. 

Amendement 202 van de 
afdeling Leiden, invoegen 

na zin 247; aangenomen 

met 240 tegen 230 
stemmen.

Amendement 231 van de 
afdeling Amersfoort, wijzig 

zin 270; verworpen met 

292 tegen 196 stemmen. 
Amendement 321 van de 

afdeling Leiderdorp, 
schrappen zinnen 327 t/m 
331; verworpen met 394 

tegen 149 stemmen. 
Amendement 337 van de 

afdeling Rotterdam, wijzig 

zin 336; aangenomen met 

317 tegen 184 stemmen. 
Amendement 351 van de 

afdeling Rijnwoude. 
invoegen na zin 335; 

verworpen met 430 tegen 
131 stemmen.

Amendement 451 van de 

partijcommissie 
Binnenlandse Zaken, wijzig 
zin 442; verworpen met

428 tegen 154 stemmen. 
Amendement 474 van de 

afdeling Meersen, 
invoegen na zin 447; 

verworpen met 347 tegen 

241 stemmen.

Amendement 479 van de 
afdeling Waalre, wijzig zin 

466; aangenomen met 481 

tegen II stemmen. 
Amendement 515 van de 

afdeling Rotterdam, 

invoegen na zin 501; 
verworpen met 364 tegen 

231 stemmen.

Amendement 539 van de 
partijcommissie cultuur en 

media, wijzig zin 532 t/m 
540; verworpen met 420 

tegen 146 stemmen. 

Amendement 543 van de 
afdeling Rotterdam, 

invoegen na zin 532; 

verworpen met 359 t/m 
152 stemmen.
Amendement 558 van de 

Kamercentrale Zuid 
Holland Noord, invoegen na 

zin 540; verworpen met 

451 tegen 66 stemmen. 
Amendement 612 van de 

afdeling Den Haag. 

invoegen na zin 566; 
aangenomen met 380 

tegen 129 stemmen. 
Amendement 619 van de 

afdeling Weert, invoegen 
na zin 567; verworpen met 

365 tegen 114 stemmen.

[ 3 ]  De voorzitter sloot de vergadering om 16.25 uur

Alle agendastukken zijn ten minste gedurende een 
jaar na te lezen via www.wd.nl.
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AANM ELDINGSFORM ULIER
I2le A LG EM EN E  VERG AD ER IN G
27 Januari 2007 in  A rn h em
In verband met het persoonlijk stemrecht is aanmelding verplicht.
Per lid a.u.b. één formulier gebruiken; extra formulieren kunt u aanvragen 
bij het algemeen secretariaat, telefoon (070) 36130 61.
Het elektronische aanmeldingsformulier treft u aan op www.wd.nl/av. Graag in

blokletters
Ondergetekende meldt zich aan voor de algemene vergadering: invullen

Naam ........................................................................................................................  M  / V

Adres ..................................................................................................................................

Postcode ..............................  Plaats ................................................................................

Telefoon .......................................................  E-mail .........................................................

Indien u W D-lid bent en persoonlijk stemrecht hebt (zie spelregels AV op pagina 31, artikel 1), 
ontvangt u circa één week voor de algemene vergadering uw congresbescheiden (inclusief stempas) 
op dit adres.
De agenda is verschenen op 17 november 2006. De leeswijzer verschijnt op 12 januari 2007. U kunt 
deze downloaden van de WD-website (www.wd.nl/av). Indien u (één van) deze per post wilt 
ontvangen, kunt u dat hieronder aankruisen,

Let op!
Dit formulier dient uiterlijk 12 januari 2007 12.00 uur door de W D  ontvangen te zijn. U kunt het 
formulier faxen naar: (070) 360 82 76. Of per post sturen naar: W D  algemeen secretariaat, 
postbus 30836, 2500 GV Den Haag.

Wij attenderen u erop dat bij annulering na 12 januari 200712.00 uur van bovenstaande reserveringen 

de volledige kosten in rekening worden gebracht (zie de spelregels AV op pagina 31, artikel 21).
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Let op!
Aanmeldings
formulier op
www.vvd.nl/av

U zou ons een 
groot plezier doen 
wanneer u zich 
aanmeldt via het 
aanmeldings
formulier op 
de VVD-website 
(www.vvd.nl/av). 
Dit scheelt ons 
een groot aantal 
administratieve 
handelingen en 
verkleint daardoor 
de kans op fouten!

http://www.wd.nl/av
http://www.wd.nl/av
http://www.vvd.nl/av
http://www.vvd.nl/av


Spelregels I2le algemene vergadering
27 Januari 2007

Algemeen
m  Voor deze algemene vergadering geldt, naast het 
gebruikelijke stemrecht voor afgevaardigden, het persoonlijk 
stemrecht voor alle leden van de WD. Dit recht gaat in op de 
eerste peildatum na aanvang van het lidmaatschap. De peil
datum is 1 januari 2007.
[2] Vöoraanmelden kan tot 12 januari 2007 12.00 uur; 
aanmelden tot 19 januari 2007, of anders ter vergadering. In de 
laatste twee gevallen gelden ondeistaande beperkingen.
[3] Na 12 januari 2007 12.00 uur kan geen gebruik meer 
worden gemaakt van vooraanmelding of van bijkomende 
faciliteiten. U kunt zich aanmelden tot 19 januari 12.00 uur of 
ter vergadering op 27 januari 2007, waarbij de beperking van 
het aantal mensen dat ter plekke nog kan worden toegelaten 
afhankelijk is van de grootte van de zaal of zalen en van de 
beschikbare stemfaciliteiten.
|4] Leden van de W D  dienen zich vooraf via de W D - 
website (www.wd.nl/av) of schriftelijk door middel van het 
aanmeldingsformulier in deze Liber aan te melden. Telefo
nische aanmeldingen kunnen niet worden aangenomen.
[5 ]  De algemene vergadering is openbaar. Alleen leden van 
de W D  hebben stemrecht. In de agenda is aangegeven voor 
welke onderdelen alleen de afgevaardigden (AVA) of alle 
leden (ALV) stemrecht hebben. Overigens kunnen alle leden 
altijd aan de discussies deelnemen.
[ 6] Zonder aanmelding (vooraf of ter plaatse) worden 
geen stempassen afgegeven. Er zijn geen uitzonderingen op 
deze regel.

Individuele leden met vooraanmelding
[31 Individuele leden die zich voor vrijdag 12 januari 2007
12.00 uur hebben aangemeld, hebben gegarandeerd toegang 
tot de algemene vergadering en hebben het recht hun 
stemrecht uit te oefenen in de vergadering.
[8 ]  Deze leden ontvangen de stempas per post in de week 
van de algemene vergadering. Is dit niet het geval, dan wordt u 
verzocht contact op te nemen met het algemeen secretariaat. 
|9] Als extra service kunnen deze leden kosteloos de 
agenda via de post laten toezenden.

Individuele leden zonder vooraanmelding
|10] Individuele personen die zich eerst ter vergadering 
melden, dienen zich te kunnen identificeren. Vervolgens wordt 
vastgesteld of de persoon lid is van de W D  en moet een aantal 
gegevens worden geregistreerd.
[ H l  Voor de aanmelding dient de persoon zich te kunnen 
legitimeren met een identiteitsbewijs met foto,
[ 1 2 J  Deze categorie leden wordt in overeenstemming met 
het huishoudelijk reglement slechts toegelaten zolang de 
capaciteit van de zaal en de beschikbaarheid van het stem- 
systeem dat toelaten.

Volmachten
[131 Alle leden ontvangen een in te vullen machtigingskaart 
in Liber nummer 6 die ongeveer vijf weken voor de algemene

vergadering verschijnt (pagina 32).
[1 4 ]  Indien Liber niet tijdig is ontvangen, kunnen leden 
een machtigingskaart opvragen bij het algemeen secretariaat. 
[1 5 1  Deze machtigingskaart kan worden afgegeven als 
volmacht aan een ander stemgerechtigd lid.
[161  Een stemgerechtigd lid mag maximaal twee volmachten 
accepteren van andere leden. Dit kan alleen maar op de in het 
volgende punt aangegeven wijze.
[171  Een volmacht kan worden afgegeven door de machti
gingskaart in te vullen, te ondertekenen en fysiek mee te 
geven aan een ander stemgerechtigd lid. Er kan slechts één 
volmacht worden verstrekt. De volmachtverkrijger meldt zich 
ter vergadering aan de balie en ontvangt op het tonen van de 
volledig ingevulde volmacht een stempas.
[1 5 ]  Een volmacht wordt ingetrokken door vóór afgifte van 
de stempas aan de balie de afgegeven machtigingskaart terug 
te krijgen van de volmachtverkrijger.

Kosten
[191  Het is mogelijk om via het aanmeldingsformulier aan 
te geven gebruik te willen maken van aangeboden faciliteiten 
(lunch, kinderopvang).
[ 20] De verschuldigde kosten zullen na de algemene 
vergadering in rekening worden gebracht, Hiervoor dient door 
het lid een éénmalige incasso te worden verleend.
[21] ‘No show’ voor overige afgenomen faciliteiten wordt 
altijd in rekening gebracht, tenzij vóór 12 januari 2007
12.00 uur een gemaakte reservering wordt afgezegd. >
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Afgevaardigden van afdelingen
[2 2 ]  Afgevaardigden dienen zich als individueel lid aan te 
melden voor verkrijging van de persoonlijke stempas.
[2 3 ]  Het verkrijgen van de stempas(sen) in de hoedanigheid 
van afgevaardigde vindt echter op vertrouwde wijze ter 
vergadering plaats. Voor de afgifte van de stempas dient te 
worden getekend met naam en handtekening. Deze stempas- 
sen worden dus niet toegezonden. Dit geldt ook indien de 
afgevaardigde een machtiging heeft ontvangen van andere 
afdelingen (de spelregels voor het ontvangen van machtigin
gen door afgevaardigden zijn opgenomen in de agenda voor 
de algemene vergadering).

Stempas en stemvenster
[ 2 4 J  Stempassen zijn alleen geschikt gemaakt voor de 
actuele algemene vergadering.
[2 5 ]  De te verstrekken stempas is eigendom van de W D  en

dient na de algemene vergadering te worden geretourneerd 
om kosten te besparen.
[2 6 ]  In de agenda is een stemvenster opgenomen. In dat 
tijdvak vinden in principe de stemmingen plaats, zodat er 
gelegenheid is om deel te nemen aan parallelsessies, zonder 
de stemmingen te moeten missen. De voorzitter van de 
vergadering kan in voorkomende gevallen besluiten ook een 
stemming te houden buiten het geagendeerde stemvenster.
[2 7 ]  Een eenmaal afgegeven pas kan niet worden vervangen, 
ook niet in geval de ontvanger deze is vergeten mee te nemen 
of indien de pas in het ongerede is geraakt.

Spreektijd
[2 8 ]  Voor iedere algemene vergadering bepaalt het 
hoofdbestuur wat de spreektijd is van de deelnemers en welke 
andere maatregelen eventueel worden getroffen voor een 
zorgvuldig verloop van de vergadering.

Contributietarieven voor 2007
In onderstaande tabel is het voorstel voor de contributietarieven 2007 verwerkt, waarbij met 
de volgende punten rekening is gehouden:
m  de contributietarieven 2007 zijn verhoogd met het consumentenprijsindexcijfer over 2005. 
Hiermee stijgen de contributietarieven 2007 met gemiddeld 1,7% ten opzichte van de contri
butietarieven van 2006;
[21 de huidige leeftijdscategorie 'tot en met 64 jaar’ is verruimd naar 'tot en met 65 jaar’.
Voorts zal deze leeftijdsgrens jaarlijks met één jaar verhoogd worden tot aan de 70-jarige leeftijd 
(geboortejaar 1941). De gedachte hierachter is dat het niet langer zo is dat per definitie het 
inkomen na 65 jaar zodanig achteruit gaat dat dit een halvering van het gebruikelijke tarief 
rechtvaardigt.
De verruiming van de leeftijdsgrens heeft tot gevolg dat de contributie-inkomsten jaarlijks 
kunnen toenemen met circa €  30.000. Van dit bedrag gaat circa €  10.000 naar de kamer
centrales, regio's en afdelingen,

E i H m n BETALING PER JAAR PER HALFJAAR

2006 2007 2006 2007 2006 2007

t/m 26 jaar acceptgiro €23,80 €24,20 €  12,80 €  13,00

incasso €22,80 €23,20 €  11,80 €12,00 €2,05 €2,07

27t/m 65 jaar acceptgiro €  82,25 €  83,65 €41,85 €  42,55

incasso €  81,25 €  82,65 €40,85 €  41,55 €7,11 €7,22

66 jaar en ouder/ acceptgiro €  42,80 €  43,50 €22,40 €  22,75

vermindering incasso €41,80 €  42,50 €21,40 €21,75 €3,83 €3,87

contributie gezinslid/ acceptgiro €  23,80 €24,20 €  12,80 €  13,00

huis-genoot incasso €  22,80 €  23,20 €  11,80 €  12,00 €2,05 €2,07

N.B. MAANDCONTRIBUTIE UITSLUITEND MOGELIJK PER AUTOMATISCHE INCASSO.

Thorbeckepenning
DE HEER R.V.H. M A JE W SK I 

TE B R U N SSU M  

DE HEER K.J. LUITJENS  

TE EENRUM

Stikkerplaquette
DE W D -B E S T U U R D E R S -  

VERENIGING
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VOLMACHT
I2le Algemene vergadering

BENT U ZELF NIET IN DE GELEGENHEID  

OM TE STEM M EN  OP DE I2IE ALGEM ENE  

VERGADERING? V U L  DAN EEN VAN  DEZE  

M ACH TIGINGSKAARTEN IN EN GEEF DEZE  

- VOLLEDIG  ING EVULD  EN INCLUSIEF  

H AND TEKENING - MEE A AN  EEN ANDER  

STEM GERECHTIGD VVD-LID.

M ACHTIGINGSKAART I
I2le A LG EM EN E  VERG AD ER IN G
27 ja n u a r i  2007 in  A rn h em

D o o r  in v u lle n  e n  o n d e rte k e n e n  k a n  d e z e  k a a r t  

a l s  v o lm a c h t  a a n  e e n  a n d e r  s te m g e r e c h t ig d  

W D - l i d  w o r d e n  a fg e g e v e n .

Graag in blokletters invullen.

Naam ................................................................................ M /V

Adres .........................................................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................

Handtekening

HEBT U NOG VRAGEN OVER HET STEM M EN  

OP DE I2IE ALGEM ENE  VERGADERING?

DAN KUNT U CONTACT O PNEM EN MET  

EVA GOBITS, TELEFOON (070) 361 30 41,

OF E-M AIL E .G O B IT S @ W D .N L .

Verleent volmacht aan:

Naam ................................................................................ M /V

Adres .........................................................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................

A a n m e ld e n  v o o r  12 J a n u a r i 2 0 0 7 1 2 .0 0  u u r  

Indien u zich voor 12 januari 200712.00 uur aanmeldt, 

ontvangt u de congresbescheiden (inclusief stempas) 

thuis per post.

A a n m e ld e n  v o o r  19 ja n u a r i  2 0 0 7 1 2 .0 0  u u r  

Indien u zich na 12 januari 200712.00 uur maar voor 

19 januari 200712.00 uur aanmeldt, wordt uw aanmel

ding nog wel door ons verwerkt. De congresbescheiden 

(inclusief stempas) voor de vergadering worden niet 

meer naar u verstuurd, maar kunt u op het congres bij 

één van de aanmeldbalies af halen. U ontvangt géén 

bevestiging van ons.

P e r m a n e n t  a a n m e ld e n  I s  v e rv a l le n  

U kunt zich niet meer permanent aanmelden voor de 

algemene vergaderingen. Deze mogelijkheid is komen 

te vervallen.

K in d e r o p v a n g

Als extra service bieden wij tijdens deze algemene 

vergadering weer professionele kinderopvang aan.

Op zaterdag 27 januari 2007 wordt dit van 9.30 uur 

tot 16.30 uur verzorgd door De Dlauwe Dierenparade. 

Kinderen van 0 tot 12 jaar zijn van harte welkom.

Indien u gebruik wilt maken van deze service, verzoeken 

wij u dit aan te geven op het aanmeldingsformulier.

De kinderopvang is gratis.

B e v e ilig in g

Zoals altijd is het WD-congres openbaar. In deze tijden 

ontkomen we helaas niet aan beveiliging. Daarom wordt 

er gewerkt met toegangspoortjes en wordt iedereen 

vriendelijk doch dringend verzocht zijn/haar badge 

zichtbaar te dragen. Uw badge vindt u op de bevesti

gingsbrief van uw inschrijving.

r

M ACHTIGINGSKAART 2
I2le A LG EM EN E  VERG AD ER IN G
27 ja n u a r i  2007 in  A rn h em

D o o r  in v u lle n  e n  o n d e rte k e n e n  k a n  d e z e  k a a r t  

a l s  v o lm a c h t  a a n  e e n  a n d e r  s te m g e r e c h t ig d  

W D - l i d  w o r d e n  a fg e g e v e n .

Graag in blokletters invullen.

...................................................................... M / V

Adres .........................................................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................

Handtekening ...............................................................................

Verleent volmacht aan:

Naam ...............................................................................  M / V

Adres ........................................................................................

Postcode ..............................  Plaats .........................................
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Personalia
■ W i ll ib r o rd  v a n  B e e k  is tijdens het jaarcongres van de 
WD-Bestuurdersvereniging op 3 november jongstleden door 
de voorzitter Michiel van Haeisma Buma benoemd tot erelid 
van deze vereniging. De oorkonde is hem overhandigd wegens 
zijn inzet als raadslid, wethouder, gedeputeerde, Tweede 
Kamerlid, tijdelijk fractievoorzitter en penningmeester van de 
Bestuurdersvereniging. Hij heeft zich onder andere ingezet 
voor de afschaffing van de OZB, voor de rechtstreeks gekozen 
burgemeester en hij heeft de W D  door de crisis rondom 
Hirschi Ali geloodst.
■ G errit  Jan K ok  wordt op 1 januari de nieuwe burge
meester van Ommen. De gemeenteraad van Ommen heeft 
besloten hem op het unanieme advies van de vertrouwens
commissie voor te dragen aan de Minister van Binnenlandse 
Zaken. Gerrit Jan Kok is momenteel lid van de Provinciale 
Staten in Overijssel en Fractievoorzitter van de W D  Staten
fractie en Lijsttrekker voor de Provinciale Statenverkiezing 
in 2007.
■ Met ingang van 15 november 2006 is d e  h e e r  Janssen  
benoemd tot burgemeester van de gemeente Cromstrijen.
De heer Janssen is oud-wethouder van de gemeente Bergen 
op Zoom.
■ A n ja  L a ten s te in  v a n  V o o rs t -W o ld r in g h
heeft tijdelijk het burgemeesterschap van de gemeente Oud- 
Bijerland op zich genomen. Ze was eerder burgemeester van 
Albrandswaard en volgt Tineke Netelenbos op die nu waar
nemend burgemeester is van de gemeente Haarlemmermeer.
■  C o r  v a n  T i lb o r g  is door het ICTU-Bestuur benoemd tot 
interim-directeur. Hij trad op 15 november in functie en blijft 
aan tot het moment dat structureel is voorzien in de directeurs- 
functie. De heer Van Tilborg is vanaf de start van de ICTU in 
2001 tot 2005 bestuurslid geweest.
■ D e  b e e r  C .M . d e  G ra a f  is op 6 september 2006 
begonnen als interim-gemeentesecretaris in de gemeente 
Vlist. Hij komt van de gemeente Bodegraven waar hij dezelfde 
functie vervulde. Daarvoor heeft hij jarenlang de functie van 
gemeentesecretaris in de gemeente Zoetermeer vervult.
■ Na 25 jaar neemt S im on  W ill in g  afscheid van de poli
tiek. Hij was sinds 1981 deelraadslid van Amsterdam-Osdorp. 
Van 1998 tot 2006 was hij voorzitter van het stadsdeel.
■ Op 12 december nam WD-raadslid W im  R o e lo fs e n  
afscheid van de gemeenteraad van Oldebroek. Wim Roelofsen 
heeft dan vanaf 7 september 1982 onafgebroken zitting in de 
Raad gehad. In deze periode heeft hij als eenmansfractie -  
onder meer sinds de laatste verkiezingen -  en als lid van een 
tweemansfractie zijn raadlidmaatschap uitgeoefend,

F IJ N E  F E E S T D A G E N
Het hoofdbestuur van de W D  en alle medewerkers 
van het algemeen secretariaat wensen u prettige 
kerstdagen en een voorspoedig en succesvol 2007!
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Inclusief:

De nieuwe BOSE LIFESTYLE -systemen

Elegantie aan de buitenzijde 
Unieke BOSE innovaties vanbinnen

Onze nieuwste DVD home entertainment-systemen dragen de naam 

LIFESTYLE* met reden. Zij weerspiegelen daadwerkelijk hoe u optimaal 

kunt genieten van muziek en home cinema zonder compromissen te 

sluiten: een combinatie van pure elegantie met de nieuwste technische 

innovaties zoals u die alleen van Bose mag verwachten.

Onze LIFESTYLE''-systemen zijn complete muziek- en home cinema- 

systemen, waarin hoge weergavekwaliteit, elegantie, bedieningsgemak 

en uitbreidbaarheid samenkomen.

Unieke Bose technologieën -  echte luistervoordelen:

Het ADAPTiQ* audiocalibratiesysteem

Automatische geluidsafstelling, houdt rekening met de 

kamergrootte, luidsprekeropstelling en luisterposities. 

uMusic* intelligent weergavesysteem

Slaat honderden cd's op in het media center, onthoudt uw 

muzikale smaak, zelfs voor bepaalde tijden en stemmingen.

BOSE* link

Speelt verschillende bronnen in verschillende ruimten af.

Tegelijkertijd, vanaf één systeem.

Het nieuwe BOSE* LIFESTYLE* 48 DVD home entertainment-systeem. 

De ultracompacte ACOUSTIMASS',-module is 3 0 %  compacter en nu 

nog makkelijker uit het zicht te plaatsen.

Ervaar het verschil dat de Bose technologie maakt.
Vraag om een demonstratie bij een geautoriseerde Bose-dealer.

Voor adressen belt u naar +31 (0)299 390111 of e-mail naar consumenteninfo@bose.com Better sound through research,

mailto:consumenteninfo@bose.com
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